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Υποθέσεων στην Ελλάδα: 
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«Έτοιμη η νομοθετική 
ρύθμιση για την ίδρυση 

μη κρατικών πανεπιστημίων»
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Kάθε Σάββατο το superπεριοδικό 
με gossip, μόδα και «ζουμερά» 

καλλιτεχνικά παρασκήνια
ΣΕΛ. 61-72

ΑφιΕρΩΜΑeΠΕΤΕΙΟΣ ΤΟΥ «ΟΧΙ»

«Έλληνες, προχωρείτε!
Προχωρείτε...»

«Έλληνες, προχωρείτε!
Προχωρείτε...»

«Έλληνες, προχωρείτε!
Προχωρείτε...»

ΣΕΛ. 43-45 ΣΕΛ. 31-42

Tο επιχειρείν 
στη νέα 
ψηφιακή εποχή

Αποκλειστική 
συνέντευξη 

ΣΕΛ. 22-23Π
ΡΟ

ΣΩ
Π
ΟΓ

ΡΑ
ΦΙ

ΕΣ

Ξεχωριστός 
και αθόρυβος 

θΑΝAΣΗΣ 
κΟΝΤΟγΕΩργΗΣ

Χρόνια πολλά, Έλληνες, χρόνια πολλά, Ελλάδα! ΣΕΛ. 2Editorial

ΠΟιΟι κΑΝΟΥΝ
κΟΥΜΑΝΤΟ 
ΣΤΑ ΤρΟλ 

ΤΟΥ ΣΥριΖΑ
Ο πρώην βουλευτής, 

ο δικηγόρος και οι δύο 
δημοσιογράφοι ΣΕΛ.  9

ΣΕΛ.  51

Ζήτησε περισσότερα κονδύλια 
για διαχείριση του Προσφυγικού 

Βάζει την επιχείρηση 
στο κλαμπ των «ισχυρών»

ΚΥΡιαΚοσ ΜΗτσοταΚΗσ 

«Πάτησε πόδι» 
στις Βρυξέλλες

ΣΕΛ.  4

ΣΕΛ.  12-13

ΣΕΛ.  49 ΣΕΛ. 16-18

Ο ΓΙΩΡΓΟΣ 
ΣΤΑΣΣΗΣ

ΓΙΓΑΝΤΩΝΕΙ 
ΤΗ ΔΕΗ 

ΠΡοΕΔΡοσ-ΜανατΖΕΡ 

Πότε 
«κουνάει
μαντίλι»

ο Κασσελάκης

ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΡΥΣΟΣΠΑΘΗΣ

Ο «ΕθΝικOΣ 
ΕργΟλAβΟΣ» 
Ο «ΕθΝικOΣ 
ΕργΟλAβΟΣ» 

ΚωνσταντIνοσ
ΚOλλιασ

Πρόεδρος του Οικονομικού 
Επιμελητηρίου Ελλάδος

«Διπλό το όφελος από την ανάκτηση 
της επενδυτικής βαθμίδας»
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της Περιφέρειας
Αττικής

της Περιφέρειας
Αττικής
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ΝΟΜΙΚΟΣ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ: Ανδρικόπουλος Νικόλαος Α. & Συνεργάτες

Δ
εν είναι λίγοι όσοι αναρωτιούνται γιατί στην
Ελλάδα τιμούμε και γιορτάζουμε την έναρ-
ξη του πολέμου την 28η Οκτωβρίου και όχι

το τέλος του. Γιατί δηλαδή να γιορτάζουμε το ξεκίνη-
μα μιας τόσο σκληρής περιόδου αγώνων, κατοχής
και αμέτρητων δυσκολιών για τη χώρα μας και να
μην τιμούμε την αρχή της ειρήνης και της ελευθε-
ρίας μας, το τέλος δηλαδή του πολέμου; Γιατί γιορ-
τάζουμε τη λύπη και όχι τη χαρά;

Η απάντηση είναι απλή: Με τα ΝΑΙ δεν άλλαξε ποτέ
η Ιστορία. Με τα ΟΧΙ άλλαξε. Αυτό το Έθνος δεν επέ-
λεξε ποτέ τον εύκολο δρόμο. Επέλεξε τον δύσκολο
δρόμο της αρετής και αυτό πρέπει να μεταλαμπα-
δεύσουμε στα παιδιά μας. Η γιορτή του ΟΧΙ δεν είναι
κάποια επικοινωνιακή φιέστα που ενδείκνυται μόνο
για εξύψωση της εθνικής συνείδησης. Είναι η αρχή
της ελευθερίας. Αν μπορείς να πεις αυτήν τη μικρή
λέξη, το ΟΧΙ, και να την υπηρετείς όταν απειλούνται

τα πάτρια εδάφη σου, θα είσαι πάντοτε ελεύθερος
και ειλικρινής και πάντοτε ο εαυτός σου. Αυτή η μι-
κρή λέξη πάει από γενιά σε γενιά και αν κάποιες φο-
ρές χάνεται ενδιάμεσα, πρέπει να την επαναφέρου-
με. Να ταρακουνάμε τα παιδιά μας, τα εγγόνια μας
και να τους υπενθυμίζουμε να λένε ΟΧΙ σε ό,τι τα φο-
βίζει, ΟΧΙ σε ό,τι τους χαλάει τα όνειρα και την αισθη-
τική, σε ό,τι προσβάλλει την αξιοπρέπεια και την ατο-
μικότητα. ΟΧΙ στην απαισιοδοξία, ΟΧΙ στην άγνοια,
ΟΧΙ στην τοξικότητα και στον λαϊκισμό, ΟΧΙ στην πα-
θητικότητα και την αδιαφορία. Αυτό ακριβώς είναι το
νόημα της 28ης Οκτωβρίου 1940 και δεν περιορίζε-
ται μόνο στην τεράστια μαχητικότητα των Ελλήνων
έναντι των Ιταλών και των δυνάμεων του Άξονα.

Οι Έλληνες του 1940, όπως και οι Έλληνες του 1821
αλλά και αιώνες νωρίτερα οι πρόγονοί μας, ήταν
απροσκύνητοι. Αυτό είναι βαθιά ριζωμένο στο DNA
μας. Ο μεγάλος Έλληνας καθηγητής και κλασικός

φιλόλογος Ιωάννης Θ. Κακρίδης έγραφε σε ένα από
τα βιβλία του: «Στα Λαηνά του Σουφλιού είναι ένας
τσοπάνος που φτιάνει θαυμάσιες γκλίτσες. Σε μία
από αυτές παρίστανε τον Τούρκο να κόβει το κεφάλι
ενός Έλληνα. Ο Έλληνας στέκει όρθιος, και με χωρίς
κεφάλι που είναι. Κι όταν ρωτήσαν τον τσοπάνο γιατί
στέκει όρθιος, αφού είναι χωρίς κεφάλι, αποκρίθη-
κε: Γιατί είναι Έλληνας» (Οι Αρχαίοι Έλληνες στη Νε-
οελληνική Παράδοση, εκδ. ΜΙΕΤ, σελ. 32, 52).

Αν μπορούσαμε να πούμε δυο λόγια σε ένα νεαρό
παιδί, θα του λέγαμε κοιτώντας το στα μάτια: Από
αυτούς τους Έλληνες κατάγεστε. Αυτών την ιστορία
να μαθαίνετε και αυτές τις αρχές και τα ιδανικά να
υπηρετείτε. Αυτά θα σας βοηθήσουν να πάρετε τη
ζωή σας στα χέρια σας και να ανοίξετε τους δικούς
σας ελεύθερους δρόμους.

Χρόνια πολλά, Έλληνες, χρόνια πολλά, Ελλάδα!

Χρόνια πολλά, Έλληνες, 
χρόνια πολλά, Ελλάδα!

Επέτειος της 28ης
Οκτωβρίου 1940:

Από αυτούς 
τους ήρωες 

καταγόμαστε

Ξημερώματα Κυριακής στις 4 πμ μην
ξεχάσετε να γυρίσετε τους δείκτες
του ρολογιού μία ώρα πίσω σελ. 46
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Τ
ην κόκκινη γραμμή της Αθήνας στη συζήτηση για
τον ευρωπαϊκό προϋπολογισμό χάραξε με εμφα-
τικό τρόπο ο Κυριάκος Μητσοτάκης μπροστά από

το τραπέζι του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου. Ο πρωθυπουρ-
γός, καθιστώντας απολύτως σαφή την ελληνική θέση,
έστειλε ξεκάθαρο μήνυμα προς τον Βορρά της ευρωπαϊ-
κής οικογένειας και σε όσες χώρες προωθούν αποκλει-

στικά τη βοήθεια ύψους 50 δισ. προς το
Κίεβο ότι «η Ελλάδα δεν πρόκειται να
συμφωνήσει σε μια λύση η οποία θα συμ-
περιλαμβάνει μόνο την Ουκρανία και τί-
ποτε άλλο».

Με την επιχειρηματολογία της Κομι-
σιόν να παρέχει ισχυρή οχύρωση στις ελ-
ληνικές θέσεις, ο κ. Μητσοτάκης μετά την
ολοκλήρωση των εργασιών της Συνόδου

Κορυφής διεμήνυσε εκ νέου την αδήριτη ανάγκη να δια-
τεθούν περισσότερα χρήματα για τη διαχείριση του προ-
σφυγικού προβλήματος, τα οποία είναι απαραίτητα για
την Ελλάδα, που αποτελεί εξωτερικό σύνορο της Ευρώ-
πης και χώρα πρώτης υποδοχής. Στην παρέμβασή του ο
πρωθυπουργός ιεράρχησε στο ίδιο επίπεδο την απόφα-
ση που πρέπει να ληφθεί ώστε στον νέο προϋπολογισμό
να προβλεφθούν αυξημένα κονδύλια και για την αντιμε-
τώπιση των φυσικών καταστροφών.

Αφού εξέφρασε την ευγνωμοσύνη του προς την Κομι-
σιόν για την ανακατανομή κονδυλίων που έγινε από το
Ταμείο Ανάκαμψης ώστε να δρομολογηθούν με ταχύτη-
τα τα έργα ανάταξης της Θεσσαλίας, υποστήριξε σε αυ-
στηρό τόνο ότι «δεν γίνεται αυτήν τη στιγμή να λέμε ότι το
Ταμείο Αλληλεγγύης έχει ουσιαστικά εξαντληθεί και χώ-
ρες οι οποίες πλήττονται από φυσικές καταστροφές δεν
μπορούν να διεκδικήσουν νέους πόρους επειδή πολύ
απλά τέτοιοι ευρωπαϊκοί πόροι δεν υπάρχουν».

Κατά την πρωθυπουργική θεώρηση είναι επιβεβλημέ-
νη η εξεύρεση λύσης πριν από τα τέλη του έτους, ει δυ-
νατόν μέχρι τον Δεκέμβριο, και όπως υπογράμμισε ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, «υπάρχει και μια ξεκάθαρη αί-
σθηση ότι αν πρέπει να προτεραιοποιήσουμε τις πρό-
σθετες παρεμβάσεις που ζητάει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
η αντιμετώπιση του Μεταναστευτικού θα είναι η κύριά
μας προτεραιότητα».

Το μήνυμα σε Ερντογάν
Από την άλλη, ο πρωθυπουργός χωρίς περιστροφές πή-

ρε θέση για την ανοιχτή στήριξη της Τουρκίας προς την
τρομοκρατική οργάνωση της Χαμάς. Ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης, αναδεικνύοντας για ακόμη φορά τις θηριωδίες -
όπως τις χαρακτήρισε- που διέπραξε η Χαμάς στο Ισραήλ
την 7η Οκτωβρίου, υποστήριξε ότι δεν αφήνουν περιθώρια
για διαφορετικά συμπεράσματα και σημείωσε με νόημα:
«Θα έλεγα λοιπόν ότι ο πρόεδρος Ερντογάν είναι τελείως
εκτός κλίματος, όταν δεν αναγνωρίζει αυτή την πραγματι-
κότητα για το τι ακριβώς συνιστά η Χαμάς».

Όμως ο κ. Μητσοτάκης υποστήριξε ότι η διαφωνία πά-
νω σε αυτό το γεγονός δεν πρέπει να επηρεάσει το πλαί-
σιο του ελληνοτουρκικού διαλόγου και τα σημαντικά βή-
ματα προόδου που έχουν γίνει τους τελευταίους μήνες:
«Εμείς παραμένουμε εστιασμένοι στη θετική μας ατζέν-
τα και στο χρονοδιάγραμμα, όπως αυτό έχει προσδιορι-
στεί με σαφήνεια από το υπουργείο Εξωτερικών, για το

πώς μπορούμε να φτάσουμε στο Ανώτατο Συμβούλιο
Συνεργασίας την 7η Δεκεμβρίου», ήταν η χαρακτηριστι-
κή αποστροφή του πρωθυπουργού.

Η Μέση Ανατολή
Σε κάθε περίπτωση ο πρωθυπουργός έκανε ειδική

μνεία στη σύγκλιση που επετεύχθη μεταξύ των 27 ηγε-
τών για την κρίση στη Μέση Ανατολή με την αναφορά σε
«ανθρωπιστικές παύσεις». Μέσω αυτής, σύμφωνα με
τον Κυριάκο Μητσοτάκη, εκπέμπεται το μήνυμα προς το
Ισραήλ να λάβει πολύ σοβαρά υπόψη του την κατάσταση
που επικρατεί στη Γάζα «και να επιτρέψει την είσοδο αν-
θρωπιστικής βοήθειας -είτε μιλάμε για τρόφιμα, είτε μι-
λάμε για νερό, είτε μιλάμε για φάρμακα- και ότι η Ευρώ-
πη υποστηρίζει αυτή την προσέγγιση και φυσικά στέκε-
ται στην πρώτη γραμμή για να μπορέσει να βοηθήσει έτσι
ώστε η ανθρωπιστική βοήθεια να φτάσει στη Γάζα».

Περαιτέρω ο Κυριάκος Μητσοτάκης εξέφρασε την
άποψη ότι μετά τις εξελίξεις στη Λωρίδα της Γάζας επα-
νέρχεται στη δημόσια συζήτηση μια παλιά προτεραιότη-
τα της ευρωπαϊκής εξωτερικής πολιτικής. Όπως υπο-
γράμμισε, πρόκειται για την τελική πολιτική λύση του
παλαιστινιακού ζητήματος, που δεν μπορεί να είναι άλλη
από μία λύση που στηρίζεται στη φιλοσοφία των δύο
κρατών.

Ταυτοχρόνως, σύμφωνα με τον πρωθυπουργό μετά
την εισβολή της Χαμάς αναδείχτηκε ότι «το πρόβλημα
ασφαλείας του Ισραήλ δεν θα αντιμετωπιστεί μόνο με
όρους ασφαλείας. Θα χρειαστεί μια πολιτική λύση και η

μόνη οριστική πολιτική λύση μπορεί να είναι μια λύση
δύο κρατών, που θα επιτρέψει στους πολίτες του Ισραήλ
και στους Παλαιστίνιους να ζήσουν ειρηνικά, ο καθένας
στο δικό του κράτος».

Νέα στήριξη στα νοικοκυριά
Στρέφοντας τους προβολείς στην εγχώρια προετοιμα-

σία, ο Κυριάκος Μητσοτάκης αποκάλυψε ότι η κυβέρνη-
ση ετοιμάζεται να προσθέσει ακόμη μια ψηφίδα στο μω-
σαϊκό της πολυεπίπεδης στήριξης του διαθέσιμος εισο-
δήματος των πολιτών που συμπιέζεται από την ενεργει-
ακή κρίση.

Όπως τόνισε ο κ. Μητσοτάκης, για την αδικία που εντο-
πίστηκε στα νοικοκυριά που θερμαίνονται με ηλεκτρική
ενέργεια αναμένεται εντός της προσεχούς εβδομάδας
να ανακοινωθεί από το υπουργείο Περιβάλλοντος ένα
νέο πλαίσιο στήριξής τους.

«Θεωρώ ότι είναι μια δίκαιη και σωστή παρέμβαση, ει-
δικά από τη στιγμή που -καθώς θα φτάνουμε προς το τέ-
λος του έτους και υποθέτοντας ότι δεν θα έχουμε κάποια
άλλη έκρηξη στις τιμές- οι οριζόντιες επιδοτήσεις στην
ηλεκτρική ενέργεια θα φθίνουν», σημείωσε ο πρωθυ-
πουργός.

Όμως, κατά τη συνέντευξη Τύπου στις Βρυξέλλες ο
πρωθυπουργός δεν έκρυψε την ικανοποίησή του για τα
εύσημα που απονέμονται από τους ευρωπαϊκούς θε-
σμούς στην ανάκαμψη της ελληνικής οικονομίας: «Αυτή
είναι μια αναγνώριση της μεγάλης προσπάθειας που
έχει καταβάλει η χώρα μας όλα αυτά τα τελευταία χρόνια
να μετατραπεί από το “μαύρο πρόβατο” σε μια χώρα που
σήμερα μπορεί να “κάνει πρωταθλητισμό” ως προς την
ευρωπαϊκή ανάπτυξη».

Σύμφωνα με τον κ. Μητσοτάκη, η επισημοποίηση αυ-
τής της προόδου αντανακλάται και στην ανάκτηση της
επενδυτικής βαθμίδας, τονίζοντας προς το εσωτερικό
ότι «είναι λάθος όσοι την αντιμετωπίζουν με μικροψυχία,
καθώς η επενδυτική βαθμίδα σηματοδοτεί και το οριστι-
κό τέλος ενός κύκλου που κράτησε πάρα πολλά χρόνια
για τη χώρα μας».

του Γιώργου 
Παπακωνσταντίνου

georgepapakonstantinou79@gmail.com

Ξεκαθάρισε ότι πρέπει να διατεθούν 
από τον νέο ευρωπαϊκό 

προϋπολογισμό περισσότερα κονδύλια
στην Ελλάδα για τη διαχείριση 

του Προσφυγικού και την αντιμετώπιση
των φυσικών καταστροφών

«Πάτησε
πόδι» 

στις Βρυξέλλες

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ
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Μέσα από μια διευρυμένη, πολυετή συμφωνία το
περιεχόμενο του Paramount+ θα διατίθεται στην
Ελλάδα αποκλειστικά μέσω της COSMOTE TV.

Μέσα στο 2024, με την είσοδό τους στη streaming υπη-
ρεσία της COSMOTE TV, οι συνδρομητές θα έχουν δωρεάν
πρόσβαση στην branded area «Paramount+», η οποία θα
περιλαμβάνει το δημοφιλές περιεχόμενο ψυχαγωγίας της
Paramount Global που διανέμεται μέσω των Paramount
Pictures, SHOWTIME©, CBS και Paramount Television In-
ternational Studios.

«Η COSMOTE TV είναι ένας οικείος προορισμός για τις
ταινίες και τις τηλεοπτικές σειρές της Paramount εδώ και
πολλά χρόνια. Είμαστε ενθουσιασμένοι που συνεχίζουμε
τη σχέση μας με έναν τόσο πολύτιμο συνεργάτη, με τον
οποίο συστήνουμε μαζί το εμπορικό σήμα Paramount+
στην ελληνική αγορά. Μέσα από τη σύνδεση των συνδρο-
μητών με ακόμη περισσότερο από το παγκόσμιας κλάσης
περιεχόμενό μας και την αξιοποίηση της παγκοσμίου φή-
μης επωνυμίας της μάρκας Paramount, ενισχύεται περαι-
τέρω η αξία της streaming υπηρεσία της COSMOTE TV»,
σχολίασε σχετικά ο Dan Cohen, Chief Content Licensing
Officer της Paramount Global και πρόεδρος της Republic
Pictures.

«Είμαστε ενθουσιασμένοι που χάρη στη μακροχρόνια
σχέση μας με την Paramount ενισχύουμε την streaming
υπηρεσία μας με το περιεχόμενο του Paramount+. Έτσι, οι
συνδρομητές της COSMOTE TV, της Νο1 streaming υπηρε-
σίας στην Ελλάδα, θα μπορούν απολαμβάνουν ακόμα κα-
λύτερο περιεχόμενο, βρίσκοντάς το εύκολα χάρη στο φιλι-
κό περιβάλλον χρήσης της. Η σχέση μας με την Para-
mount αποτελεί απόδειξη της δέσμευσής μας να προσφέ-
ρουμε υψηλής ποιότητας περιεχόμενο και κορυφαία εμ-
πειρία θέασης στους συνδρομητές μας», δήλωσε ο Δημή-
τρης Μιχαλάκης, Executive Director COSMOTE TV.

Ταινίες και σειρές που έρχονται μέσα 
από τη συμφωνία COSMOTE TV - Paramount

Η συνεργασία με την Paramount θα φέρει στους συν-
δρομητές της COSMOTE TV πλούσιο και συναρπαστικό πε-
ριεχόμενο. Μεταξύ των τίτλων που έρχονται είναι
πολυαναμενόμενες ταινίες όπως Transformers Rise of
the Beasts, Mission Impossible: Dead Reckoning Part
One, Teenage Mutant Ninja Turtles: Mutant Mayhem, Paw
Patrol: The Mighty Movie, Blackberry.

Πολλές είναι και οι σειρές που ξεχωρίζουν και αναμένε-
ται να κερδίσουν το ενδιαφέρον των συνδρομητών της
COSMOTE TV:

Matlock
Πρόκειται για το reboot της δικαστικής δραματικής σειράς

που προβλήθηκε από το 1986 έως το 1995. Πρωταγωνίστρια
είναι η Kathy Bates, η οποία υποδύεται τη δικηγόρο Madeli-
ne Matlock. Η σειρά ακολουθεί τις έρευνες της Matlock και
των συνεργατών της για να ανακαλύψουν την αλήθεια και να
απαλλάξουν τους πελάτες του από τις κατηγορίες. 

Dexter: Origins
Το Dexter: Origins θα μας δείξει έναν νεαρό Dexter Mor-

gan περίπου στα 20 του και συγκεκριμένα τη μετάβασή του
στον εκδικητικό serial killer που θα γίνει. Θα μας μεταφέ-
ρει γύρω από το Μαϊάμι που μαστίζεται από serial killers,
πιθανώς κάπου στη δεκαετία του 1980. 

Yellowstone (Spin off)
H μητρική σειρά «Yellowstone» με την υπογραφή του

master των western Taylor Sheridan έχει καταφέρει να
γίνει μία από τις μεγαλύτερες επιτυχίες των τελευταίων
χρόνων. Μετρά ήδη πάνω από 2 πολύ επιτυχημένα spin
offs και μέσα στο 2024 ο θαυματουργός σεναριογράφος
ετοιμάζεται ακόμη ένα. 

Yellowjackets (3οςκύκλος)
Η υποψήφια για 7 EMMY σειρά ακολουθεί μια ομάδα πο-

δοσφαίρου κοριτσιών με το όνομα Yellowjackets, οι οποίες
ταξιδεύουν στο Seattle για να συμμετάσχουν σε ένα εθνικό
τουρνουά. Κατά τη διάρκεια του ταξιδιού το αεροπλάνο συν-
τρίβεται με αποτέλεσμα οι επιζώντες του αεροπορικού δυ-
στυχήματος να πρέπει να επιβιώσουν μέσα σε ένα δάσος για
αρκετό διάστημα. Μπορεί κάποιοι από τους χαρακτήρες να
επιβίωσαν, αλλά πολλά ερωτήματα έμειναν αναπάντητα από
τις δύο πρώτες σεζόν που θα χρειαστούν απάντηση.

Tulsa King (2ος Κύκλος)
Ο Sylvester Stallone πρωταγωνιστεί για πρώτη φορά

στην καριέρα του στη μικρή οθόνη. Η δραματική σειρά του
Taylor Sheridan θα επιστρέψει με τη 2η σεζόν. Ο Stallone
ενσαρκώνει έναν Νεοϋορκέζο μαφιόζο που ξαφνικά του
αναθέτει το αφεντικό του να στήσει ένα κατάστημα στην
Tulsa έπειτα από την αποφυλάκισή του. 

Halo (2ος Κύκλος)
Το Halo αποτελεί μια από δημοφιλέστερες σειρές βιντε-

οπαιχνιδιών στον κόσμο και μεταφέρθηκε στη «μικρή
οθόνη» από τον παραγωγό των σειρών Fear the Walking
Dead, Homecoming και Brave New World, με Executive
Producer τον Steven Spielberg.

From (3ος Κύκλος)
Μία από τις καλύτερες horror σειρές επιστρέφει, αφού

τα τέρατα από τις προηγούμενες δύο σεζόν ήταν μόνο η
αρχή. Στον νέο κύκλο θα μάθουμε για τη φύση και την
τρομακτική προέλευση της πόλης, ακόμη και όταν η ζωή
για τους κατοίκους της βυθίζεται στο χάος από την άφιξη
μυστηριωδών νεοφερμένων τρομακτικών πλασμάτων. Τι
βρίσκεται πίσω από τη συγκεκριμένη πόλη;

Το Paramount+ έρχεται στην Ελλάδα
αποκλειστικά μέσα από την COSMOTE TV
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Μ
πορεί στη Χαριλάου Τρικούπη να
εμφανίζονται συγκρατημένοι
στον όποιο σχολιασμό τους ανα-

φορικά με τις δύο δημοσκοπήσεις που εί-
δαν το φως της δημοσιότητας, αυτό όμως
δεν σημαίνει πως έχουν περάσει τα αποτε-
λέσματα «ελαφρά τη καρδία». Το ότι δεν
έχουν καταφέρει να κεφαλαιοποιήσουν τη
δημοσκοπική κατάρρευση του ΣΥΡΙΖΑ εί-

ναι από μόνο του ένα γεγο-
νός που προκαλεί σκεπτικι-
σμό, όμως στην παρούσα
συγκυρία επιχειρούν να
εστιάσουν στα θετικά στοι-
χεία.

Σε πρώτη φάση θεωρούν
ότι καταγράφεται μια στα-
θερή ανοδική πορεία, έστω

και βήμα βήμα. Για παράδειγμα, στη δημο-
σκόπηση της Metron Analysis το ΠΑΣΟΚ
καταγράφει αύξηση από το 11,8 στο 13,4%,
ενώ στην αντίστοιχη της GPO η διαφορά με
τον ΣΥΡΙΖΑ βρίσκεται στη μία μονάδα, δη-
λαδή στο όριο του στατιστικού λάθους. Στο
μικροσκόπιο έχουν μπει και τα ποιοτικά
στοιχεία, όπως η μετακίνηση ψηφοφόρων.
Στη δημοσκόπηση της Metron Analysis το
ΠΑΣΟΚ κερδίζει το 6,4% των διαρροών από
τον ΣΥΡΙΖΑ και βρίσκεται πίσω κατά περί-
που μια μονάδα από το ΚΚΕ. Στα ενθαρ-
ρυντικά μηνύματα προστίθενται και το 85%
που αξιολογεί αρνητικά τον ΣΥΡΙΖΑ, έναντι
μόλις 9% που τον βλέπει θετικά. Αυτό που
έχει ιδιαίτερη σημασία όμως για το ΠΑΣΟΚ
είναι, όπως λένε, ότι «ο Νίκος Ανδρουλά-
κης, παρότι ηγείται του τρίτου δημοσκοπι-
κά κόμματος, ανεβαίνει στη δεύτερη θέση
δημοφιλίας και καταλληλότητας διακυβέρ-
νησης των πολιτικών αρχηγών, χτίζοντας
συστηματικά και με συνέπεια ένα συγκε-
κριμένο προφίλ». 

«Τα μεγάλα αδιέξοδα»
Αναφορικά δε με τη δημοσκοπική πτώση

του ΣΥΡΙΖΑ, οι ίδιες πήγες ισχυρίζονται ότι
«αντικατοπτρίζει τα μεγάλα αδιέξοδα που
δημιουργούνται, ιδίως σε σχέση με το ιδε-
ολογικό πρόσημο με το οποίο θα προχω-
ρήσει υπό τη νέα ηγεσία του κ. Κασσελά-
κη», για να προσθέσουν ότι «αυτό που πα-
ραμένει διαχρονικά σταθερό είναι η αλα-
ζονεία της κυβέρνησης της Νέας Δημο-
κρατίας και των στελεχών της, που δεί-
χνουν να μην έχουν λάβει το μήνυμα από
τις μεγάλες ήττες τους κατά τον δεύτερο
γύρο των πρόσφατων αυτοδιοικητικών
εκλογών. Στο ΠΑΣΟΚ έχουμε μπροστά μας
μια σημαντική δουλειά, ώστε να χτίσουμε
σταθερά και με σοβαρότητα το αφήγημα
για να είμαστε ακόμη πιο ενισχυμένοι στις
ευρωεκλογές και, με ορίζοντα πια τις εθνι-
κές εκλογές, να σταθούμε με αξιώσεις
απέναντι στη Νέα Δημοκρατία ως μια εναλ-

λακτική κυβερνητική πρόταση». Σχολιά-
ζοντας τη δημοσκόπηση της GPO η γραμ-
ματέας της ΚΟ του ΠΑΣΟΚ Ευαγγελία Λια-
κούλη υποστήριξε πως «πέρα από τις επι-
μέρους παρατηρήσεις που έχουν να κά-
νουν με την πτώση του ποσοστού της ΝΔ
κατά 1%, του ΣΥΡΙΖΑ κατά περίπου 2% και
της ανόδου του ΠΑΣΟΚ κατά 2%, σε σχέση
με την προηγούμενη δημοσκόπηση της
ίδιας εταιρείας, αυτό που έχει μεγάλη ση-
μασία είναι ότι ο Νίκος Ανδρουλάκης, πα-
ρότι ηγείται του 3ου δημοσκοπικά κόμμα-
τος, “σκαρφαλώνει” στη δεύτερη θέση δη-
μοφιλίας και καταλληλότητας διακυβέρνη-
σης των πολιτικών αρχηγών, χτίζοντας με-
θοδικά ένα συγκεκριμένο προφίλ».

Αντιθέσεις
Για τη δημοσκοπική πτώση του ΣΥΡΙΖΑ

σημείωσε πως καταγράφει τις μεγάλες αν-
τιθέσεις μεταξύ διαφορετικών ομάδων

ψηφοφόρων του, όπως και τα μεγάλα αδιέ-
ξοδα που δημιουργούνται, ιδίως σε σχέση
με το ιδεολογικό πρόσημο με το οποίο θα
προχωρήσει υπό τη νέα ηγεσία του κ. Κασ-
σελάκη.

Με αμείωτη ένταση όμως συνεχίζεται η
αντιπαράθεση που έχει ξεσπάσει με την
κυβέρνηση για τις υποκλοπές. Η τομεάρ-
χης Δικαιοσύνης του ΠΑΣΟΚ Μιλένα Απο-
στολάκη κατήγγειλε προσπάθεια συγκάλυ-
ψης. «Πρώην μέλη και στελέχη της ΑΔΑΕ
απειλούνται με δίωξη γιατί έκαναν τη δου-
λειά τους. Ο πρόεδρος της Αρχής καταγ-
γέλλει στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ότι δέ-
χτηκε απειλές και είναι στοχοποιημένος.
Έχει προηγηθεί η μεθόδευση της κυβέρ-
νησης σε συνεργασία με τον κ. Βελόπουλο
για την καταχρηστική αλλαγή της σύνθεσης
της ΑΔΑΕ, ενώ στη συνέχεια η εισαγγελία
του Αρείου Πάγου επικαλούμενη αναβάθ-
μιση και επιτάχυνση της διαδικασίας αφαί-

ρεσε την υπόθεση από τους δύο αρμόδιους
εισαγγελείς, που ήταν έτοιμοι να διασταυ-
ρώσουν την ύπαρξη ενιαίου κέντρου pre-
dator και ΕΥΠ».

Η κυρία Αποστολάκη στη συνέχεια προ-
σθέτει: «Η προσπάθεια συγκάλυψης συνε-
χίζεται συστηματικά και απροσχημάτιστα.
Στο στόχαστρο δεν είναι μόνο η Ανεξάρτη-
τη Αρχή. Είναι η διαφάνεια, η λογοδοσία, το
ίδιο το κράτος δικαίου και αυτό μας αφορά
όλους».

Ανοιχτό μέτωπο
Παράλληλα, ανοιχτό παραμένει και το μέ-

τωπο με το οικονομικό επιτελείο της κυβέρ-
νησης: «Η κυβέρνηση πρέπει να απαντήσει
αν πρέπει να ενισχυθούν όσες αφορούν την
αντιμετώπιση οξυμμένων κοινωνικών προ-
βλημάτων, όπως το Δημογραφικό, και αν
πρόκειται να επανεξετάσει τις προκλητικές
φοροαπαλλαγές, που παραχώρησε στους κα-
τόχους μεγάλου πλούτου, όπως το αφορολό-
γητο των γονικών παροχών, τη μείωση της
φορολογίας των μερισμάτων και τόσα άλλα
που παραχώρησε στους έχοντες και κατέ-
χοντες, καθιστώντας περισσότερο άδικο το
φορολογικό σύστημα και διευρύνοντας πα-
ράλληλα τις ανισότητες».

Σκεπτικισμός στη Χαριλάου Τρικούπη 
από τις δημοσκοπήσεις 

που δείχνουν καθηλωμένα τα ποσοστά τους! 
Πώς προσπαθούν να χρυσώσουν το χάπι

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

«Σύντροφοι,
δεν τραβάμε» 



ΤΤα έχουν πάρει οι «Ομπρελίτες» με τον Ευκλείδη
Μου λένε καλές πηγές μου στην Κουμουνδούρου ότι τα
έχουν πάρει οι «Ομπρελίτες» με τον Ευκλείδη Τσακα-
λώτο για την πρωτοβουλία του να υπάρξει εκεχειρία με
τον πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ Στέφανο Κασσελάκη. «Μας
ρώτησε εμάς εάν θέλουμε; Εμείς θέλουμε να λέμε την
άποψή μας ελεύθερα», παραπονέθηκαν κάποιοι. Η
αλήθεια είναι ότι με την υπόσχεση στον Τσακαλώτο ότι
οι διαγραφές (Φίλη, Σκουρλέτη, Βίτσα, Τζουμάκα) θα

πάνε πίσω χρονικά -και ίσως να μην έχουμε ολική διαγραφή αλλά κύρωση- ο
πρόεδρος Στέφανος κατάφερε να τους κάνει να σωπάσουν. Εάν δεν το πρά-
ξουν, τότε αυτοί θα ευθύνονται για την ακύρωση της εκεχειρίας. 
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Αρχίζει η επιχείρηση «γοητεία» του προοδευτικού αλλά και του
δεξιού ακροατηρίου για τον Στέφανο Κασσελάκη, το επιτελείο
του οποίου έβγαλε ένα πρόγραμμα για τις επόμενες μέρες αρκε-
τά δυναμικό…

Ο πρόεδρος Στέφανος θα παραστεί σήμερα στις 11.00 στη
στρατιωτική παρέλαση της Θεσσαλονίκης και μαζί του θα είναι
και ο υπουργός Νίκος Δένδιας. Το βράδυ της ίδιας μέρας θα βρε-
θεί στο μπαρ Eden και θα έχει μία σειρά από επαφές με επιχειρη-

ματίες της πόλης και πρόσωπα από τον καλλιτεχνικό χώρο. Την
Κυριακή θα βρίσκεται στην Αλεξάνδρεια στην Ημαθία και μετά θα
κατευθυνθεί στη Λάρισα. Εκεί θα έχει δύο δυνατές συναντήσεις:
τη μία με τον νεοεκλεγέντα περιφερειάρχη Δημήτρη Κουρέτα και
αργότερα με συγγενείς θυμάτων των Τεμπών στο Επιμελητήριο
Λάρισας. Όπως καταλαβαίνετε, οι δύο τελευταίες συναντήσεις θα
«τσούξουν» πολύ τον Νίκο Ανδρουλάκη, που ακόμα δεν έχει κα-
ταφέρει να δει Κουρέτα και Αγγελούδη!

Επιχείρηση «γοητεία» ξεκινάει ο Στέφανος 

Και παραγωγός 
ταινίας ο Άδωνις 

H πρώτη μεγάλου μήκους ταινία στην
αρχαία ελληνική γλώσσα έκανε πρεμιέ-
ρα στην Ελλάδα. Την ταινία «Βατράχια»

δημιούργησαν φοιτητές από το
Βέλγιο και συμπαραγω-

γός είναι η «Ελληνική
Αγωγή» του Άδωνι
Γεωργιάδη. Συν-
δυάζοντας αποσπά-

σματα από τους
«Βατράχους» του

Αριστοφάνη, την «Άλκη-
στι» του Ευριπίδη, το «Συμπόσιον» του
Πλάτωνα και τη «Βατραχομυομαχία», η
ερασιτεχνική ταινία «Βατράχια» δημι-
ουργήθηκε από ηθοποιούς και συνερ-
γείο που αποφοίτησαν από το Καθολικό
Πανεπιστήμιο του Λεβέν στο Βέλγιο και
έχουν εξειδίκευση στην Αρχαία Ελλάδα.

Δάσκαλε που δίδασκες
και νόμο δεν εκράτεις...

«Δεν μπορεί να κάνει τον ιδιοκτήτη της
αριστεροσύνης ο Λαφαζάνης», έλεγε τον
Ιούλιο του 2015 ο Νίκος Φίλης, εγκαλών-
τας τον τότε σύντροφό του για ανήθικες
ασκήσεις αριστερής αντιπολίτευσης.
«Ένα κόμμα είναι εθελοντική ένωση στη
βάση κοινών αξιών και του πολιτικού

στοιχείου. Όποιος δεν
θέλει ενότητα, βγαίνει

εκτός πλαισίου από
μόνος του. Πρω-
τεύον είναι το εθνι-

κό και το κοινωνικό,
όχι το κομματικό», δή-

λωνε το «θερμό» καλο-
καίρι του 2015 ο Νίκος Φίλης σε παλαι-
ότερη συνέντευξη που είχε δώσει, ενώ
αναφορικά με το ενδεχόμενο «διαζύγιο»,
όπως και τελικά έγινε λίγες εβδομάδες
αργότερα, δήλωνε: «Είμαστε μεγάλα παι-
διά, δεν χρειάζεται να πάμε σε διασπά-
σεις προηγουμένων ετών». Πώς τα φέρ-
νει η ζωή όμως και ο Νίκος Φίλης κάνει
ό,τι ακριβώς και ο Λαφαζάνης τότε… 

Άφαντοι οι Σπυρόπουλοι
και οι Μάντζοι…

Πού είναι τώρα ο Ανδρέας Σπυρόπου-
λος, ο Δημήτρης Μάντζος, ο Μιχάλης Κα-
τρίνης και όλα αυτά τα στελέχη που έλεγαν
ότι οι αυτοδιοικητικές εκλογές έστειλαν
ένα μήνυμα αποδοκιμασίας για τη ΝΔ και
τον Κ. Μητσοτάκη; Στις δημοσκοπήσεις
που βγήκαν στη δημοσιότητα, η ΝΔ ρίχνει
25 μονάδες στο ΠΑΣΟΚ και 24 στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Και αυτά τα ποσοστά ενώ έχουν περά-
σει και εκατό πολύ δύσκολες μέρες διακυ-
βέρνησης με πολλά φάλτσα και αστοχίες…
Και με έντονο το φαινόμενο της ακρίβειας,
που οι πολίτες καταλαβαίνουν ότι είναι ένα
διεθνές πρόβλημα και όχι «ακρίβεια Μη-
τσοτάκη». Άρα για ποιο «χαστούκι» μιλούν;
Μήπως το χαστούκι είναι προς το ΠΑΣΟΚ
που απέναντι σε έναν «τελειωμένο» ΣΥΡΙ-
ΖΑ δεν παίρνει ούτε μονάδα; 

Θύμωσε ο Σπίρτζης 
με το control στα ΜΜΕ 

«Η απόφαση Κασσελάκη έχει σταλινικά
χαρακτηριστικά που δεν αρμόζουν σε δη-
μοκρατικά προοδευτικά κόμματα της Κεν-
τροαριστεράς και παραπέμπουν αλλού».
Αυτό τόνισε ο Χρή-
στος Σπίρτζης, ο
οποίος διαφωνεί
με την απόφαση να
παίρνουν το πράσι-
νο φως από το Γρα-
φείο Τύπου οι βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ
για να βγαίνουν
στα ΜΜΕ. Ο Χρη-
στάρας βιώνει την
απόλυτη μοναξιά
αυτό το διάστημα, διότι από τη μία έχει
άσχημες σχέσεις με την «Ομπρέλα» και
την κατηγορεί ότι εξαιτίας της αριστερής
πτέρυγας δεν έγινε η διεύρυνση στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Από την άλλη, τα έχει και με τον Κασ-
σελάκη, χωρίς να τον αμφισβητεί όμως
ανοιχτά όπως οι άλλοι, για μια σειρά θεμά-
των, όπως τώρα την παρουσία στα ΜΜΕ.
Και τέλος, δεν εισακούεται η πρότασή του
για κοινά ψηφοδέλτια με το ΠΑΣΟΚ…

Τ
α αποκαλυπτήρια της προτομής του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη έγιναν
χθες στο χωριό Δερβιτσάνη, κεφαλοχώρι της ελληνικής μειονοτικής
περιοχής της Δρόπολης, από τον Έντι Ράμα. Πλην της προτομής και η

ανακαινισμένη πλατεία του χωριού θα φέρει εφεξής το όνομα του Κωνσταντί-
νου Μητσοτάκη. Η όλη πρωτοβουλία εκ μέρους του Αλβανού πρωθυπουργού
έρχεται να αποδώσει τιμές στον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, τον πρώτο Έλληνα
πρωθυπουργό που τον Ιανουάριο του 1991, αμέσως μετά την πτώση του κομ-
μουνιστικού καθεστώτος στην Αλβανία, επισκέφτηκε αυτό το ελληνικό μει-
ονοτικό χωριό στον Νότο. Εκεί, στην ίδια πλατεία, τον υποδέχτηκαν με πρωτο-
φανή ενθουσιασμό δεκάδες χιλιάδες αποκλεισμένοι από το καθεστώς Χότζα
επί σαράντα και πλέον χρόνια Έλληνες μειονοτικοί. Βεβαίως, όλα αυτά μπο-
ρεί να συνιστούν μια ωραία πρωτοβουλία, αλλά μη φανταστείτε ότι θα αλλάξει
την άσχημη διάθεση που επικρατεί στο Μαξίμου για τον Ράμα λόγω της κρά-
τησης του Φρέντι Μπελέρη.

Προσπαθεί να διασκεδάσει
τις εντυπώσεις ο Ράμα… 



Ε
πιμορφωτικό εργαστήριο για τα πρώτα 129
επιτελικά στελέχη τα οποία θα τεθούν στη
διάθεση των υπουργείων έως το τέλος του

2023 πραγματοποιήθηκε χθες. 
Συνολικά έλαβαν μέρος 240 στελέχη του δημό-

σιου τομέα, ενώ στόχος είναι μέχρι τον Δεκέμβριο
να ολοκληρωθεί η εκπαίδευση για τα πρώτα 129
επιτελικά στελέχη. 

«Είστε οι θεσμικοί νευροδιαβιβαστές που θα
υπηρετήσουν την καλύτερη μεταφορά τεχνογνω-
σίας από και προς δημόσιους φορείς και κεντρική
διοίκηση. Με την καταλυτική συμβολή σας χτί-
ζουμε ένα κράτος αποτελεσματικότερο, λειτουρ-
γικότερο, δικαιότερο για όλες και όλους», υπο-
γράμμισε χαρακτηριστικά κατά τη διάρκεια του
χαιρετισμού του ο υπουργός Επικρατείας Σταύ-
ρος Παπασταύρου. Σας το έχω ξαναπεί ότι ο Σταύ-
ρος και ξέρει και μπορεί! 
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O Πάνος και τα UFO 
Ο πρώην υπουργός Άμυνας και κυβερνητικός
εταίρος του Αλέξη Τσίπρα άρχισε πάλι να βλέ-
πει… φαντάσματα. Έχει πιάσει το πληκτρολό-
γιο και κοντεύει να το συντρίψει με τις ασυναρ-

τησίες. Τώρα καταγ-
γέλλει ότι τον παρακο-
λουθούν… Με ανάρ-
τησή του στο Twitter, ο
Πανάρας καταγγέλλει
την παρακολούθησή
του από μυστικές υπη-
ρεσίες, δίχως όμως να
τις κατονομάζει.
Εκτός αν τον παρακο-
λουθούν τίποτα εξω-
γήινοι. Μην είναι τίπο-
τα UFO, ρε Πάνο, από

αυτά που ψεκάζουν τους ουρανούς; «Παιδιά,
πιο διακριτικά την παρακολούθηση, εκτίθε-
στε… Όταν εσείς ερχόσασταν, εγώ ήδη έφευ-
γα…», έγραψε με το γνωστό κουτσαβάκικο
ύφος ο πρώην συγκυβερνήτης του Τσίπρα, συ-
νοδεύοντας τη δημοσίευσή του με μια φωτο-
γραφία που απεικονίζει ένα τζιπ μάρκας BMW.

Ο Σταύρος 
ξέρει 
και μπορεί! 
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Πάει για ευρωψηφοδέλτιο
ο Nίκος Παππάς 
Στην εκπομπή της Κατερίνας Ζαρίφη βρέθηκε
ο παραλίγο υποψήφιος δήμαρχος Αθήνας με
τον ΣΥΡΙΖΑ, μπασκετμπολίστας Νίκος Παπ-
πάς, ο οποίος εξέφρασε και ένα παράπονο για-
τί το ΚΚΕ τού αρνήθηκε τη στήριξη. Η ανατρο-
πή της υποψηφιότητας του Νίκου Παππά στην
Πολιτική Γραμματεία του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ένα από
τα θέματα που οι οπαδοί του Στέφανου Κασσε-
λάκη χρέωναν σε «Ομπρέλα» και Αχτσιόγλου.
Μάλιστα ακούγεται ότι ο 35χρονος πρόεδρος
του ΣΥΡΙΖΑ έχει σκοπό να αξιοποιήσει τον
μπασκετμπολίστα, που δείχνει ενδιαφέρον
για τα κοινά, προσφέροντάς του ακόμα και θέ-
ση στο ευρωψηφοδέλτιο. Ο Νίκος πάντως θέ-
λει να προσφέρει και να ασχοληθεί με τα κοινά
κι αυτό φαίνεται.

Οι «μάχες» 
της Τροχαίας Αττικής 
Με αφορμή τη μεγάλη έξοδο των Αθηναίων
για το τριήμερο λόγω 28ης Οκτωβρίου αξί-
ζει να επισημάνουμε τις τεράστιες προσπά-
θειες που καταβάλλουν καθημερινά, και όχι
μόνο στις εξόδους, οι άντρες της Τροχαίας
Αττικής αλλά και προσωπικά ο διοικητής
της Διεύθυνσης Τροχαίας Αττικής, ταξίαρ-
χος Χρήστος Παπαφιλίππου, προκειμένου
να διασφαλίζεται η εύρυθμη λειτουργία των
αυτοκινητοδρόμων. Ο κ. Παπαφιλίππου λει-
τουργεί με συγκεκριμένο επιχειρησιακό
σχέδιο, ώστε οι άντρες της Τροχαίας να βρί-
σκονται πρωί και βράδυ στα δύσκολα ση-
μεία της πρωτεύουσας όχι μόνο τις ώρες
αιχμής αλλά 24Χ7 και να αποφεύγονται οι
μεγάλες ανασχέσεις. Ο έμπειρος αξιωματι-
κός της ΕΛΑΣ είναι και ο ίδιος πανταχού πα-
ρών για να επιβλέπει την κίνηση.

Τα αγγλικά της Ραλλίας 
Ξαναχτύπησε η αοιδός και βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ Ραλλία Χρηστίδου, η οποία προσπα-

θώντας να ερμηνεύσει το

«staff-elected» που είπε

ο πρόεδρός της για τις

διοικήσεις των νοσο-

κομείων είπε ότι ο κ.

Κασσελάκης με αυτή

τη φράση εννοούσε

«επιλογή από το προσωπι-

κό». Αχ, βρε Ραλλία μου, τα αγγλικά σου εί-

ναι επιπέδου Τσίπρα μάλλον. Το «elected»

σημαίνει «εκλεγμένος», άρα μιλάμε για συν-

δικαλιστές. Αυτό εννοούσε ο Κασσελάκης,

να μπαίνουν στις διοικήσεις συνδικαλιστές.

Σ’ το εξήγησε η Νίκη Κεραμέως, αλλά δεν

κατάλαβες.

Σεμινάριο από Σκρέκα
στους βουλευτές

Στην Πειραιώς βρέθηκε ο υπουργός
Ανάπτυξης Κώστας Σκρέκας, ο οποίος
έκανε παρουσίαση όλων των ενεργει-
ών στις οποίες έχει προχωρήσει η κυ-
βέρνηση για την αντιμετώπιση της
ακρίβειας. Η παρουσία του είχε ενη-
μερωτικό χαρακτήρα για τους βουλευ-
τές (μαθαίνω ότι γύρω στους 60 βου-
λευτές μπήκαν μέσω zoom στη συνάν-
τηση), ενώ παρόντες, παρότι εορτά-
ζοντες, ήταν ο υπουργός Ψηφιακής
Διακυβέρνησης Δημήτρης Παπαστερ-
γίου και ο συντονιστής των Γραμματει-
ών της ΝΔ Δημήτρης Παπαγγελόπου-
λος. Θα ακολουθήσουν κι άλλοι…
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Ποιες έκλεψαν την παράσταση στη χθεσινή μαθητική παρέ-
λαση στη Θεσσαλονίκη; Η Βούλα και η Κατερίνα, μου έλε-
γαν… Η Βούλα Πατουλίδου δίπλα δίπλα με την Κατερίνα Νο-
τοπούλου, σε εμφανώς χαρούμενη διάθεση, έβγαλαν μάλιστα
και σέλφι για να απαθανατίσουν τη στιγμή. Η Βούλα εμφανί-
στηκε με πράσινο φόρεμα και η Νοτοπούλου με μπλε. Ανάπο-
δα έπρεπε να ντυθούν, αλλά οκέι… ό,τι θέλουν οι κυρίες.

Η σέλφι Πατουλίδου -
Νοτοπούλου στην παρέλαση

Ο Αρβανιτόπουλος
και η αναγέννηση
του Ιδρύματος
Καραμανλή 

Νέος κύκλος σεμιναρίων από το
Ίδρυμα Κωνσταντίνος Καραμανλής
αναμένεται να ξεκινήσει στις 6 Νο-
εμβρίου με πολλές θεματικές ενότη-
τες. Στο ίδρυμα είναι γενικός διευ-
θυντής ο πρώην υπουργός Κωνσταν-
τίνος Αρβανιτόπουλος, ο οποίος από
τη στιγμή που επέστρεψε στην Ελλά-
δα, όπως μαθαίνω, έχει αρχίσει να
τρέχει ενεργά το ίδρυμα, το οποίο
αποκτά δραστηριότητες.

Η
στήλη θέλει να συνεισφέρει στην
έρευνα για τα περίφημα τρολ
της… υπόγας του ΣΥΡΙΖΑ για τα

οποία άρχισαν όχι μόνο να λέγονται, αλλά
και να γράφονται πράγματα. Όπως ξέρετε,
πάντα γράφω λιγότερα από όσα ξέρω… ει-
δικά για το καθεστώς ΣΥΡΙΖΑ και για την
αυλή του Αλέξη Τσίπρα, την οποία έζησα
από κοντά στο παρελθόν. 

Εκτός από τον γνωστό δικηγόρο ο οποίος
φαίνεται να έχει ρόλο «αφεντικού» και τον
ηθοποιό ο οποίος ήταν «συντονιστής» αυ-
τής της πολυπληθούς ομάδας των διαδι-
κτυακών τρολ, υπάρχει και ένα κορυφαίο
στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, πρώην βουλευτής
(δεν εξελέγη στις πρόσφατες εθνικές
εκλογές), που επίσης είχε ηγετικό ρόλο και
τουλάχιστον 30 δικούς του fake λογαρια-
σμούς, τους οποίους διαχειριζόταν και ο
ίδιος με χυδαίες αναρτήσεις. Ειδικά όταν
κατέβαζε τον «Τζόνι τον Περιπατητή» και
δυο τρία δυνατά τσιγάρα, ο πρώην βουλευ-
τής έδινε ρεσιτάλ στο Twitter και στα social
media. Αφήστε που επί διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ τον έψαχναν στον πρωινό καφέ κι
αυτός κοιμόταν μέχρι το μεσημέρι, γιατί

δεν άντεχε το Τζόνι… Τον έπινε που λέμε,
δεν το έπινε… Και τον έψαχνε τότε ο
μπαρμπα-Αλέκος για να έρθει στον πρωινό
καφέ. Αξέχαστες εποχές! 

Δεν θα σας αποκαλύψω όσο και αν με
πιέζετε -ακόμα τουλάχιστον- ποιος είναι ο
συγκεκριμένος πρώην βουλευτής, ο οποί-
ος είναι και ιδιαίτερα οξύθυμος και σηκώ-
νει εύκολα χέρι. Όπως δεν θα σας αποκα-
λύψω ποιοι είναι οι δύο από τους 50 δημο-
σιογράφους που ανέφερε ο Πάνος Σκουρ-
λέτης σε δημόσιες δηλώσεις του. Για δύο
εξ αυτών κατάφερα να μάθω αρκετές λε-
πτομέρειες, διότι πρόκειται για γνωστά
μπουμπούκια της δημοσιογραφίας. Θα σας
δώσω απλά ένα μικρό… τυράκι. Ο ένας εί-
ναι άντρας και η άλλη γυναίκα και υπήρξαν
συνεργάτες για πολλά χρόνια. Αχτύπητο
δίδυμο λέμε… 

Πάμε τώρα στην ουσία. Η «ταμπακιέρα»
είναι από πού πληρωνόντουσαν όλοι αυτοί;
Με εμβάσματα από κυπριακή εταιρεία
όπως γράφεται; Ή μήπως με χρήμα που
ερχόταν μέσω Αγγλίας; Μένω εδώ. Δεν θα
σας τα αποκαλύψω όλα σήμερα. Θέλω να
έχω υλικό και για τις επόμενες μέρες.

Ποιοι έκαναν κουμάντο 
στα τρολ του ΣΥΡΙΖΑ; 

Βορίδης: 4 στα 4 
ο ΣΥΡΙΖΑ

Τέσσερις ήττες σε τέσσερις μήνες
φανερώνουν τη στρατηγική ήττα του
ΣΥΡΙΖΑ. Τάδε έφη Μάκης Βορίδης. Ο
υπουργός Επικρατείας ανέφερε πως ο
ΣΥΡΙΖΑ «έχει υποστεί μια
σειρά από ήττες. Το
τελευταίο τετρά-
μηνο τέσσερις
εκλογικές ήττες
είναι που φανε-
ρώνουν το ευρύ-
τερο πλαίσιο μιας
στρατηγικής ήττας. Η
εκλογή Κασσελάκη και όλο αυτό που
παρακολουθούμε τώρα, δεν είναι το αί-
τιο, είναι αυτό που συμβαίνει ακριβώς
γιατί έχει προηγηθεί αυτή η βαθιά κρί-
ση και ήττα». Σταματήστε, κύριε Βορί-
δη, να χτυπάτε κάποιον που έχει πέσει
στο ρινγκ. Δεν είναι σωστό. Δείξτε λίγη
συμπόνια… 

Σε πρωινάδικα βρήκε 
να τα πει ο Λαφαζάνης 

Καλεσμένος της… Κατερίνας Και-

νούργιου στην πρωινή εκπομπή του Al-

pha ήταν ο άλλοτε υπουργός Παραγω-

γικής Ανασυγκρότη-

σης, Περιβάλλον-

τος και Ενέργει-

ας, της πρώτης

κ υ β έ ρ ν η σ η ς

ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ,

Παναγιώτης Λα-

φαζάνης. Ο Λαφαζά-

νης που εδώ και καιρό τα έχει «σπάσει»

και με το κόμμα που ίδρυσε φεύγοντας

από τον ΣΥΡΙΖΑ, τη Λαϊκή Ενότητα, επέ-

λεξε να εμφανιστεί στο πρωινό για να τα

«χώσει» στους πρώην συντρόφους του,

του ΣΥΡΙΖΑ, προβλέποντας πως το κόμ-

μα βαίνει ολοταχώς προς την πολυδιά-

σπαση. Και αν κάποιος γνωρίζει από

διασπάσεις, είναι σίγουρα ο Παναγιώ-

της Λαφαζάνης. 

Βαράει μύγες ο πρόεδρος 
Το καλύτερο στιγμιότυπο από την παρουσία του «Κασσέλ» στο Συνέ-
δριο του «Economist» δεν ήταν αυτά που είπε, αλλά η μύγα που τον κυ-
νηγούσε… Τον έβαλε στο… μάτι που λέμε. Ειδικότερα, ο Στέφανος
Κασσελάκης χρειάστηκε να αποκρούσει πάνω από μία φορά τη μύγα
που πετούσε δίπλα του. Στο βίντεο που κυκλοφορεί ευρέως στο διαδί-
κτυο, ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ εμφανίζεται επίμονα να προσπαθεί να
διώξει τη μύγα, τουλάχιστον στην αρχή, ανεπιτυχώς. Αντιμετώπισε
όμως με χιούμορ την κατάσταση λέγοντας ότι «όλο σε εμένα έρχεται».
Τυχαίο; Πρόεδρε, πρόσεχέ το αυτό, θα σε φάνε οι μύγες… 

Η είδηση με ξεπερνάει: Παραι-
τήθηκε ο γραμματέας της Νο-
μαρχιακής στην Ημαθία που θα
υποδεχόταν τον Κασσελάκη. Ο
γραμματέας της Νομαρχιακής
Οργάνωσης Ημαθίας του ΣΥΡΙ-
ΖΑ - Προοδευτική Συμμαχία,
Κώστας Καλδάρας, ο οποίος
ήταν να υποδεχθεί τον αρχηγό
της αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης στον νομό το πρωί της Κυ-
ριακής, όπου ο κ. Κασσελάκης
θα περιοδεύσει, σύμφωνα με το
επίσημο πρόγραμμα, παραιτή-
θηκε αφήνοντας αιχμές τόσο
για τον απερχόμενο πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ. ΠΣ, Αλέξη Τσίπρα,
όσο και για τον διάδοχό του,
Στέφανο Κασσελάκη. Καλά θα
πάει κι αυτό!

LOCK
Ο ΠΡΩΗΝ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ, Ο ΔΙΚΗΓΟΡΟΣ ΚΑΙ ΟΙ ΔΥΟ ΔΗΜΟΣΙΟΓΡΑΦΟΙ 
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Ε
ίναι κοινά αποδεκτό πως η
Ελλάδα κατάφερε τα προ-
ηγούμενα χρόνια να ενισχύ-

σει τη θέση της στο ευρωπαϊκό στε-
ρέωμα και να αφήσει το αποτύπωμά
της σε σημαντικές πρωτοβουλίες
που αφορούσαν τη διαχείριση σο-
βαρών κρίσεων, παραδείγματος χά-
ριν, το πιστοποιητικό εμβολιασμού
Covid, αλλά και τα μέτρα για την αν-
τιμετώπιση της ενεργειακής κρίσης. 

Η εικόνα σε σχέση με το παρελθόν
έχει βελτιωθεί, αλλά μπορούν να γίνουν πολλά ακόμα
από την ελληνική πλευρά στην κατεύθυνση ενίσχυσης
της ευρωπαϊκής δημόσιας σφαίρας. Όταν πράττεις κά-
νεις και λάθη, αλλά σε κάθε περίπτωση η χώρα κατά-
φερε να ανεβάσει αισθητά τις μετοχές της στο
πλαίσιο της ευρωπαϊκής πολιτικής.

Κατά την πρώτη τετραετία διακυβέρνησης
του κ. Μητσοτάκη, υπήρξε ένας τομέας που ενί-
σχυσε την εικόνα και της κυβέρνησης, αλλά και
της Νέας Δημοκρατίας που διατηρεί σημαντικά
ερείσματα στις τάξεις της ευρωπαϊκής Κεντρο-
δεξιάς, δηλαδή το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα.
Εξάλλου, η Νέα Δημοκρατία ως πολιτικός οργα-
νισμός που πρωτοστάτησε για την ευρωπαϊκή
προοπτική της Ελλάδας και την ένταξή της στην
τότε ΕΟΚ με τη σφραγίδα του Κωνσταντίνου Καραμαν-
λή διατηρεί ισχυρούς διαύλους επικοινωνίας με αδερ-
φά κόμματα σε όλη την ΕΕ, σηκώνει εδώ και χρόνια στις
πλάτες της το έργο της ανάδειξης του ρόλου της ενωμέ-
νης Ευρώπης για την ασφάλεια, την ειρήνη και την ευη-
μερία, εντός και εκτός ελληνικών συνόρων. 

Η εφαρμοσμένη ευρωπαϊκή πολιτική έχει περάσει
τα τελευταία χρόνια σε ένα άλλο επίπεδο, από τη στιγμή
που οι προκλήσεις αυξάνονται διαρκώς και η ανάγκη
για περισσότερη συνεργασία στο πεδίο καθίσταται
αναπόφευκτη. Η ατζέντα προκαλεί ίλιγγο ακόμα και σε
εκείνους που έχουν μάθει να λειτουργούν σε ιδιαίτερα
σύνθετα και πολύπλοκα περιβάλλοντα. 

Τι να σταχυολογήσει κανείς; Το Μεταναστευτικό, τη

διεύρυνση της ΕΕ, τις αναταράξεις στον χώρο Σένγκεν,
την τρομοκρατία, την πληθωριστική κρίση και άλλα τό-
σα θέματα, η διαχείριση των οποίων γίνεται και στα
υψηλότερα κλιμάκια της ευρωπαϊκής γραφειοκρατίας,

ενώ επηρεάζουν σε κάθε περίπτωση και την ελ-
ληνική πραγματικότητα;

Τα θέματα Ευρωπαϊκών Υποθέσεων έχουν
περάσει από τον περασμένο Ιούλιο και έπειτα
στα χέρια της έμπειρης Αλεξάνδρας Παπαδο-
πούλου, ενώ νωρίτερα το χαρτοφυλάκιο είχε
αναλάβει ο Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης, αναβαθμί-
ζοντας την παρουσία της χώρας στο Συμβούλιο
Γενικών Υποθέσεων και αφήνοντας ένα αξιοση-
μείωτο έργο πίσω του. Στη σκιά των νέων δεδο-
μένων για την ευρωπαϊκή πραγματικότητα και

με την ενίσχυση της ευρωπαϊκής δημόσιας σφαίρας να
παραμένει ένα ανοιχτό θέμα στην Ελλάδα, τίθεται πλέ-
ον το ερώτημα αν η ίδρυση ενός αυτόνομου υπουργεί-
ου Ευρωπαϊκών Θεμάτων θα μπορούσε να αποδειχθεί
ένα σημαντικό εργαλείο για την περαιτέρω ενίσχυση
της προσπάθειας για ένα κοινό και βιώσιμο μέλλον;
Μια νέα ανθεκτική δομή με αξιοποίηση νέων μεθόδων
επικοινωνίας και ικανών τεχνοκρατών με θητείες που
θα ξεπερνούν τις κυβερνητικές. 

Απεγκλωβισμένη από τον άκρατο κομματισμό που
σε πολλές περιπτώσεις αποτελεί ανάχωμα στην εξέ-
λιξη, την καινοτομία και την αναμόρφωση κρατικών
υπηρεσιών. Μπορεί να ακούγεται ως πολυτέλεια, αλ-
λά μια ψύχραιμη προσέγγιση της επίμαχης πρότασης

μπορεί να αναδείξει τα πλεονεκτήματά της,
δηλαδή το ότι θα συνέδραμε καθοριστικά
στην:
� Ενίσχυση της ευρωπαϊκής δημόσιας σφαί-
ρας στην Ελλάδα.
� Ανάδειξη της σπουδαιότητας της ευρωπαϊ-
κής πολιτικής σε εθνικό επίπεδο.
� Προσέλκυση του ενδιαφέροντος της κοινής
γνώμης για την ευρωπαϊκή ατζέντα.
� Συνδρομή στην εξελεγκτική διαδικασία της ΕΕ.
� Στήριξη της ευρωπαϊκής ταυτότητας. 
� Αξιοποίηση μιας πλούσιας δεξαμενής τε-

χνοκρατών σε επίπεδο εφαρμοσμένης πολιτικής και
επικοινωνίας που θα ασχολούνταν αποκλειστικά με τα
ευρωπαϊκά θέματα.
� Περαιτέρω ενίσχυση της ελληνικής παρουσίας στα
ευρωπαϊκά όργανα μέσα από ένα αυτόνομο υπουργείο.
� Προώθηση ικανών στελεχών στα όργανα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και αξιοποίηση των συγκριτικών πλε-
ονεκτημάτων της χώρας για την προώθηση της ευρω-
παϊκής ιδέας.

Κατά την ομιλία του μετά την υπογραφή της συνθή-
κης προσχώρησης της Ελλάδας στις Ευρωπαϊκές Κοι-
νότητες στις 28 Μαΐου 1979, ο Κωνσταντίνος Καραμαν-
λής είχε ανάμεσα σε άλλα τονίσει: «Η Ελλάς είναι ο
ακρίτας των ευρωπαϊκών συνόρων και ο μεσογειακός
εξώστης της κοινής αγοράς. Με το εγκατεστημένο σε
όλες τις ηπείρους ανθρώπινο δυναμικό της και με τη
ναυτιλιακή της δύναμη, μπορεί να συμβάλει και στην
προβολή της ευρωπαϊκής ιδέας». 

Τα οφέλη, από όποια οπτική γωνία και να το δει κα-
νείς, θα ήταν σημαντικά και θα δικαιολογούσαν απόλυ-
τα μια σχετική απόφαση από την κυβέρνηση (success
story). Εξάλλου και άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως η
Αυστρία, η Κροατία, η Γαλλία, αλλά και η Μολδαβία που
παλεύει για την ένταξή της, διαθέτουν ξεχωριστό χαρ-
τοφυλάκιο. Η ευρωπαϊκή πολιτική αγγίζει, ούτως ή άλ-
λως, κάθε πτυχή της ελληνικής πραγματικότητας, επη-
ρεάζει τις εξελίξεις, ενώ αυξάνει τις ευκαιρίες. Ίσως
να ήρθε η ώρα η κεντρική διοίκηση να της αποδώσει
αυτό που πραγματικά της αξίζει.

Γράφει 
o Σπύρος 
Καπράλος

Aναλυτής 
Eυρωπαϊκής 

Πολιτικής 

Υπουργείο Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων στην Ελλάδα: 

Πολυτέλεια ή κίνηση 
προς τα εμπρός; 

Ευρωπαϊκή  Πολιτική-Ανάλυση
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Τ
ο καλοκαίρι του 2015 ήμουν -

όπως κάθε καλοκαίρι- στη νό-

τια Μεσσηνία και τη μέρα που

επρόκειτο να επιστρέψω στην Αθήνα,

μάζεψα τα πράγματα από νωρίς. Ήθελα

να πάω τα παιδιά στην Αρχαία Ολυμπία.

Ήταν ήδη αρκετά μεγάλα

για να μπορέσουν να απο-

λαύσουν τον αρχαιολογικό

χώρο, ακόμη και αν δεν

καταλάβαιναν ακριβώς και

σε όλη της τη διάσταση τη

σημασία του.

Το είπα σε έναν φίλο, Μεσ-

σήνιο, και με κοίταξε με

απορία. Γιατί να πας τα παι-

διά μέχρις εκεί πάνω και

δεν πάτε εδώ δίπλα στην

αρχαία Μεσσήνη, με ρώτη-

σε. «Ποια Ολυμπία; Άμα

δεις τη Μεσσήνη θα πά-

θεις», ήταν η φράση του,

την οποία αρχικά απέδωσα σε έναν υπερβάλλοντα τοπικισμό. Ούτε που

την είχα ακούσει την Αρχαία Μεσσήνη, κάτι πολύ παράξενο, καθώς εί-

μαι λάτρις της Ιστορίας και της Αρχαιολογίας ειδικότερα. Μου έβγαλε

τον χάρτη, μου είπε πού να στρίψω -αριστερά στο roundabout, στο αε-

ροδρόμιο της Καλαμάτας- και τον άκουσα. Σκέφτηκα ότι τοπικισμός ή

μη, δεν έχει μεγάλη σημασία, ας πάμε να δούμε κάτι που και για μένα

θα είναι καινούργιο.

Πράγματι, στο αεροδρόμιο της Καλαμάτας στρίψαμε αριστερά και ακο-

λούθησα τον δρόμο προς την Κεντρική Μεσσηνία, ανεβαίνοντας προς

την κορυφή της Ιθώμης. Μετά από περίπου 15 χιλιόμετρα αρκετά βατού δρό-

μου μπήκα σε ένα χωριό, το παλιό Μαυρομμάτι Ιθώμης. Λίγα σπίτια, μια ταβέρ-

να στην πλατεία, ένα καφέ και, όπως σταματάς τελικά στο κέντρο του χωριού,

στ’ αριστερά σου η μεγαλειώδης θέα του μεσσηνιακού κάμπου πίσω από τα

ερείπια της αρχαίας πόλης της Μεσσήνης. 

Ένας εξωπραγματικός αρχαιολογικός χώρος
Δύσκολο να περιγράψει κανείς το θέαμα. Η τεράστια πόλη απλώνεται αμφιθε-

ατρικά με φόντο τον κάμπο και στο πολύ βάθος τη θάλασσα και ξεπερνάει κατά

πολύ ό,τι φαντάζεται κανείς όταν ακούει για κάποια αρχαία ερείπια. Η αρχαία

πόλη ιδρύθηκε τον χειμώνα του 370 πΧ - 369 πΧ από τον Θηβαίο στρατηγό Επα-

μεινώνδα, μετά τη νίκη του επί των Σπαρτιατών στη μάχη των Λεύκτρων και την

εισβολή του στη Λακωνία. Ο Επαμεινώνδας απελευθέρωσε τη Μεσσηνία από

τη σπαρτιατική επιρροή και επέλεξε τους πρόποδες του όρους Ιθώμη για να

χτίσει την πρωτεύουσα των ελεύθερων Μεσσηνίων. Αυτά είναι τα ιστορικά

στοιχεία. Ήταν πράγματι μια πολύ σημαντική πόλη που ήκμασε μέχρι και τον

4ο μΧ αιώνα.

Πιο σημαντικές όμως και από την ίδια την πόλη είναι η μορφή και η προσωπι-

κότητα του ανθρώπου που αφιέρωσε τη ζωή του στην ανασκαφή της· του Πέ-

τρου Θέμελη. Οι ανασκαφές στην Αρχαία Μεσσήνη ξεκίνησαν το 1895, αλλά

διεξάγονταν με σχετικά αργούς ρυθμούς. Το 1986 η Αρχαιολογική Εταιρεία

ανέθεσε στον καθηγητή Θέμελη τη δι-

εύθυνση των ανασκαφών και εκείνος

φρόντισε να έρθουν στο φως όλα τα

δημόσια και ιερά οικοδομήματα της

πόλης που είδε και περιέγραψε ο

Παυσανίας όταν την επισκέφτηκε στα

χρόνια του αυτοκράτορα

Αντωνίνου Πίου (155-160

μX). Έκανε και κάτι ακόμη,

όμως: έδωσε στον αρχαι-

ολογικό χώρο νέα ζωή και

πνοή. Και στην Αρχαιολογία

έναν νέο τρόπο να σκέπτε-

ται.

Για τον Θέμελη η ανασκαφή

και οι εργασίες συντήρη-

σης των οικοδομημάτων

της πόλης ήταν έργο ζωής.

Ο ίδιος μετακόμισε μόνιμα

στο χωριό, το οποίο μετονο-

μάστηκε σε Αρχαία Μεσσή-

νη και πέρασε εκεί περισ-

σότερες από τρεις δεκαετίες της ζωής του επιβλέποντας ακούραστα τις

ανασκαφές. «Δεν βαριέμαι ποτέ να σκάβω και αυτό με κρατάει δυνατό,

και έχω αντοχές, έχω μάθει έτσι. Αν καθόμουν σε ένα γραφείο, θα είχα

πάθει κατάθλιψη. Στην ανασκαφή ζεις μια από τις μεγαλύτερες συγκι-

νήσεις μιας ζωής, να χτυπήσεις ένα αντικείμενο ενώ σκάβεις. Αυτό που

με ευχαριστεί περισσότερο είναι το χώμα, το τι θα βγάλει», είχε πει σε

συνέντευξή του. 

«Οι αρχαιολογικοί χώροι 
δεν μπορούν να μένουν έρημοι»

Ο Πέτρος Θέμελης ανέδειξε τον αρχαιολογικό χώρο της Αρχαίας Μεσσήνης ως

πρότυπο ανασκαφικών εργασιών, αναστήλωσης και συντήρησης. Τιμήθηκε

μάλιστα για το έργο αυτό με το ευρωπαϊκό βραβείο Europa Nostra το 2006 στη

Μαδρίτη και το 2011 στο Άμστερνταμ.

Το όραμα του Θέμελη ήταν μοναδικό: να παραδώσει τον αχανή αρχαιολογικό

χώρο της Αρχαίας Μεσσήνης στο κοινό. Παράλληλα με την ανασκαφή, οι χώροι

φτιάχνονταν και σε αυτούς γίνονταν εκδηλώσεις και εκθέσεις. Και ο ίδιος αντ-

λούσε χρήματα από τον ιδιωτικό τομέα για να συνεχίσει το έργο του. Όλα έγι-

ναν από την αρχή. Ακόμη και η γη αγοράστηκε κομμάτι κομμάτι με χρήματα

που βρήκε ο ίδιος και παραδόθηκε στο κράτος αργότερα ως ενιαίος αρχαιολο-

γικός χώρος. «Αν αφήσεις έναν χώρο έρημο και κλειστό, και δεν παίρνεις χρή-

ματα και δεν θα τον συντηρήσεις ποτέ», έλεγε.

Η Αρχαία Μεσσήνη πράγματι μέσα από τις δράσεις του Θέμελη μετατράπηκε

σε έναν πολύ ζωντανό χώρο, ένα «ανοιχτό μουσείο», όπως τη χαρακτήριζε ο

ίδιος, ένα ρηξικέλευθο έργο, μια προβολή της Ελλάδας στο μέλλον της και στο

παρελθόν της ταυτόχρονα.

Όποτε έφευγε από τη Μεσσήνη ο Πέτρος Θέμελης δεν έβλεπε την ώρα να γυρί-

σει σε αυτήν. Είχε συνδέσει τη ζωή του μαζί της και το έλεγε. Πέθανε χθες σε

ηλικία 87 ετών στην Καλαμάτα. Κοντά στα χώματα που έσκαψε και αγάπησε και

στα οποία με έναν τρόπο θα παραμείνει για πάντα.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Η πόλη-θαύμα 
του Πέτρου Θέμελη



Μ
ετά τις αποκαλύψεις της «Political» το «σύστημα»
των κυρίων Γιώργου Πατούλη και Ιωάννη Χρυσο-
σπάθη τελεί υπό το κράτος του πανικού στέλνοντας

και αναρτώντας συνεχώς εξώδικα εναντίον της εφημερίδας
μας. Χθες πάντως εμείς στην εφημερίδα δεχτήκαμε καταιγι-
σμό τηλεφωνημάτων από πολίτες οι οποίοι μας ρωτούσαν για
ποιο λόγο δεν βάζουμε τη φωτογραφία του εργολάβου κ. Χρυ-
σοσπάθη στα ρεπορτάζ. Δεν μπορούμε να τη βάλουμε διότι
αφενός μας έχει απαγορεύσει ο ίδιος, αφετέρου φοβόμαστε
το φαινόμενο της βασκανίας, να μην τον ματιάσουν δηλαδή.

Χθες πάντως μάθαμε ότι στο πάρκο «Αντώνης Τρίτσης»,
όπου βρέθηκε ο «εθνικός εργολάβος» της περιφέρειας κ.
Χρυσοσπάθης, έλεγε ότι «θα μου κλάσ... τα αρχ...»! Πληρο-
φορηθήκαμε μάλιστα ότι ο ίδιος ο κ. Χρυσοσπάθης συμβού-
λευσε τον Γιώργο Πατούλη να αναρτήσει στο σάιτ της Περι-
φέρειας Αττικής τα εξώδικα εναντίον της «Political».

Ο κ. Χρυσοσπάθης αλλά και ο κ. Πατούλης θα κληθούν πο-
λύ σύντομα να απαντήσουν και σε άλλα εξίσου καυτά ερωτή-
ματα:
� Για παράδειγμα, με ποιον τρόπο ο Γιώργος Πατούλης ανέ-
θεσε το βάψιμο των υπόγειων γεφυρών του οδικού δικτύου
της Αττικής στον «εθνικό εργολάβο» της περιφέρειας Ιωάν-
νη Χρυσοσπάθη;
� Γιατί, κύριε Γιώργο Πατούλη, δεν είχατε αντιπεριφερει-
άρχη Τεχνικών Υπηρεσιών;

� Τι ρόλο παίζει στην υπόθεση για όλα αυτά τα... έργα και τις
ημέρες ο διευθυντής Τεχνικών Υπηρεσιών της περιφέρειας
Αλέξανδρος Καλογερόπουλος; Μαθαίνουμε λοιπόν ότι ο κ.
Καλογερόπουλος εκτός από καλός διευθυντής Τεχνικών
Υπηρεσιών είναι και καλός μάγειρας. Εδώ και χρόνια έχει
μάθει πολύ καλά τα μαγειρέματα...

Επίσης, πέραν των παραπάνω ερωτημάτων, ο κ. Πατού-
λης θα ήταν καλό να σταματήσει να στέλνει μηνύματα
στους γενικούς γραμματείς των δήμων και να τους ζητάει
να μην προβάλλουν στα social media την εφημερίδα «Po-
litical». Κύριε Πατούλη, καλό θα ήταν να ασχοληθείτε με
τους υπαλλήλους της περιφέρειας, με τα μπουμπούκια του
περιβάλλοντός σας και με τους δυσαρεστημένους προμη-
θευτές και εργολάβους που όλοι μιλούν για τον «εθνικό
εργολάβο» της Περιφέρειας Αττικής και φίλο σας Ιωάννη
Χρυσοσπάθη.

Τέλος, το καταπληκτικό της ιστορίας είναι ότι η υπογρά-
φουσα τα εξώδικα του κ. Χρυσοσπάθη είναι η Μαρία Κλαπα-
δάκη-Βογιατζόγλου, η οποία ήταν νομική σύμβουλος επί
δημαρχίας Πατούλη στο Μαρούσι και το τελευταίο διάστημα
προσελήφθη στην Περιφέρεια Αττικής για να ελέγχει τις
συμβάσεις έργων, ενώ παράλληλα είναι και δικηγόρος του κ.
Χρυσοσπάθη.

Τα συμπεράσματα δικά σας… Το νόμιμο δεν είναι και
ηθικό.
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Ο «εθνικός εργολάβος» 
της Περιφέρειας Αττικής

Η απάντηση 
της «Political» στο εξώδικο

Μετά τις χθεσινές μας αποκαλύψεις πάντως η Πε-
ριφέρεια Αττικής έστειλε εξώδικο στην εφημερί-
δα μας, το οποίο ανήρτησε και στο σάιτ της, χαρα-
κτηρίζοντας ψευδή, συκοφαντικά, ανυπόστατα και
επαίσχυντα όσα αναφέρονται στο δημοσίευμα
(27/10/2023) στην ημερήσια ψηφιακή εφημερίδα
«Political» με τίτλο «Αποκαλύψεις-φωτιά στην
Περιφέρεια Αττικής. Μίσθωσαν βυτιοφόρο με
€340.000, ενώ η αγορά του κοστίζει €80.000;» και
προσθέτοντας ότι όλα είναι νόμιμα και ελεγμένα.
Κύριε Πατούλη, εμείς δεν γράψαμε ποτέ και που-
θενά ότι δεν είναι νόμιμες οι συμβάσεις ή οι δια-
γωνισμοί. Εμείς γράψαμε με στοιχεία πως ένας
εργολάβος-φίλος σας πήρε μέσα σε τρεις μήνες
33 εκατ. ευρώ σε έργα. Διερωτηθήκαμε πώς γίνε-
ται ο ίδιος εργολάβος να παίρνει όλα τα έργα. Πώς
γίνεται μια νεοσύστατη εταιρεία να πάρει όλα τα
έργα. Μέσα σε τρεις μήνες… Τα νούμερα είναι από
μόνα τους εξωφρενικά. Αφού σας αρέσουν τόσο τα
Μαθηματικά, το γράφουμε και πάλι: 33 εκατ. ευρώ
σε τρεις μήνες στον ίδιο άνθρωπο.
Εντάξει, νόμιμα. Ηθικά; 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΡΥΣΟΣΠΑΘΗΣ



ΣΑΒΒΑΤΟ 28 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023

ΡOLITICAL ΠΟΛΙΤΙΚΗ13

του ειδικού συνεργάτη

Σ
ε ακόμη μια αποκάλυψη προχωράει
σήμερα η «Political» για τα έργα και
τις ημέρες του απερχόμενου περι-

φερειάρχη Αττικής Γιώργου Πατούλη και
τους «χρυσούς διαγωνισμούς» που προχώ-
ρησαν τους τελευταίους τρεις μήνες για τον
εργολάβο Ιωάννη Χρυσοσπάθη, ο οποίος
εμφανιζόταν όλως τυχαίως σε όλες τις προ-
κηρύξεις, ακόμη και με διαφορετικές επι-
χειρήσεις.

Το καλύτερο σας το κρατήσαμε για το... τέ-
λος, αν και μάλλον είμαστε ακόμη στην αρχή.
Εκτός από τους διαγωνισμούς ο κ. Πατούλης
έφτασε στο σημείο να δώσει στον επιχειρη-
ματία ακόμη και απευθείας ανάθεση ύψους
8.050.282,12 ευρώ! Σωστά ακούσατε, αλλά
μάλλον το ποσό σάς προκάλεσε... ζάλη! 

Η απευθείας ανάθεση στον Ι. Χρυσοσπάθη
Στο έγγραφο που αποκαλύπτει σήμερα η

εφημερίδα μας καταγράφεται λεπτομερώς η
απευθείας ανάθεση στον μοναδικό επιχειρη-
ματία επί των κατασκευών που εμπιστεύεται,
με το ονοματεπώνυμο Ιωάννης Χρυσοσπά-
θης! Στη σύμβαση, αφού πρώτα γίνεται ανα-
φορά στον κύριο Πατούλη και στην κοινοπρα-
ξία τού εν λόγω εργολάβου, αναφέρεται χα-
ρακτηριστικά στη σύμβαση του έργου -κρα-
τηθείτε γερά στις θέσεις σας- το εξής: Ο κ.
Πατούλης έλαβε υπόψη του την απόφαση της
περιφέρειας «με την οποία εγκρίθηκε η προ-
σφυγή σε διαδικασία διαπραγμάτευσης χωρίς
προηγούμενη δημοσίευση του ως άνω έργου,
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 32,
παρ. 2.γ. του ν.4412/2016, οι όροι της διακήρυ-
ξης και της πρόσκλησης και η σύσταση της
επιτροπής διαπραγμάτευσης για το έργο».

Ποιο είναι όμως το έργο της απευθείας
ανάθεσης; «Αντιμετώπιση και αποκατάσταση
αστοχιών ορυγμάτων-κατολισθήσεων επί του
οδικού δικτύου από Μικροχώρι Καπανδριτίου
έως Βαρνάβα Αττικής». Δηλαδή, για να απο-
κατασταθούν οι… αστοχίες σε μέρος του οδι-
κού δικτύου στην Αττική ο κ. Πατούλης ανέ-
θεσε με απευθείας σύμβαση, χωρίς διαγωνι-
σμό, το έργο στον κύριο Χρυσοσπάθη. Ακού-
γεται απίστευτο αλλά δεν είναι. 

Το ποσό που… ζαλίζει
Ας ρίξουμε μια ματιά και στα όσα αναφέ-

ρει το έγγραφο για το συνολικό ποσό της
απευθείας ανάθεσης. «Το συνολικό οικο-
νομικό αντικείμενο της παρούσης σύμβα-
σης ανέρχεται στο ποσό των οκτώ εκατομ-
μυρίων πενήντα χιλιάδων διακοσίων
ογδόντα δύο ευρώ και δώδεκα λεπτών
(8.050.282,12 ευρώ)», τονίζεται χαρακτη-
ριστικά στο έγγραφο που αποκαλύπτει σή-
μερα η «Political», ενώ ξεκαθαρίζεται πως
«το έργο θα χρηματοδοτηθεί από ίδιους
πόρους της περιφέρειας». Επιπλέον, επι-
σημαίνεται πως ο Ιωάννης Χρυσοσπάθης

πρέπει να παραδώσει εντός 18 μηνών το
έργο. Πώς γίνεται ο ίδιος άνθρωπος να εί-
ναι ο... καλύτερος στη διαχείριση κυκλο-
φορίας, ο καλύτερος στη μίσθωση βυτιο-
φόρων, ο καλύτερος στην προμήθεια φωτι-
στικών ή και γερανών και ο καλύτερος για
να λύσει τα προβλήματα στον Βαρνάβα;
Ιδού το ερώτημα για δυνατούς λύτες!

Σοβαρά ερωτήματα για
το «χρυσό» πάρτι στην περιφέρεια

Χθες η «Political» δημοσίευσε έγγραφα
για πέντε έργα των τελευταίων τριών μη-
νών σχετικά με τις εταιρείες του Ιωάννη
Χρυσοσπάθη και άλλες που έδιναν δάνεια
εμπειρίας. Τα ερωτήματα που προκύπτουν
από το ρεπορτάζ της «Political» είναι σοβα-
ρά και χρήζουν άμεσης απάντησης: 
1) Πώς έγινε η απευθείας ανάθεση σε έναν
άνθρωπο που έχει πάρει τα περισσότερα
έργα της περιφέρειας τους τελευταίους
τρεις μήνες; Γιατί δεν έγινε σε αυτή την πε-
ρίπτωση διαγωνισμός; 
2) Η Επιτροπή Ανταγωνισμού θα επέμβει;
3) Το Μέγαρο Μαξίμου και οι εισαγγελείς
Διαφθοράς και Αρείου Πάγου πρόκειται να
επιληφθούν του θέματος;

Είναι λογικό ότι είναι... εκτός πραγματι-
κότητας μια νεοσύστατη εταιρεία (DMP) να
παίρνει μέσα σε τρεις μήνες έργα συνολι-
κού ύψους 33 εκατ. ευρώ, να εμφανίζεται
με άλλες εταιρείες ουσιαστικά να συμμετέ-
χουν σε διαγωνισμούς και να δανείζουν η
μία εμπειρία στην άλλη. Φαίνεται επίσης
αδιανόητο ο ίδιος άνθρωπος με άλλη εται-
ρεία να λαμβάνει απευθείας ανάθεση
ύψους 8 εκατ. ευρώ και κάτι ψιλά. Πώς γί-
νεται αυτό; Είναι νόμιμο; Είναι νομότυπο;
Είναι ηθικό; Χθες σας υποσχεθήκαμε πως
θα συνεχίσουμε το ρεπορτάζ και το κάναμε
γιατί γνωρίζετε πολύ καλά πως η «Political»
έχει παντού… αυτιά και ακούει τα πάντα,
ενώ όταν μιλάει το κάνει με στοιχεία.

Η καταραμένη Διαύγεια
Μείνετε συντονισμένοι γιατί έχουμε και όλο

το υλικό από τα έργα του κυρίου Ιωάννη Χρυ-
σοσπάθη στην Περιφέρεια Αττικής με κραυγα-
λέους «φωτογραφικούς διαγωνισμούς» από
τον κ. Πατούλη προς έναν συγκεκριμένο επι-
χειρηματία. Όσο ψάχνουμε τόσο θα βρίσκου-
με. Σας παρουσιάσαμε μόνο τα στοιχεία για το
τελευταίο τρίμηνο (καταραμένη Διαύγεια).

Ελπίζουμε να μην ταλαιπωρήσουμε τους
δικηγόρους του εργολάβου και αρχίσουν
πάλι να γράφουν νέες ανακοινώσεις της πε-
ριφέρειας, γιατί μάλλον έχουν κουραστεί να
μας επιβεβαιώνουν! Ο δε κύριος Πατούλης
θα πρέπει να οπλιστεί με τη δέουσα ψυχραι-
μία που απαιτείται να έχει ένας κρατικός λει-
τουργός που διαχειρίζεται δημόσιο χρήμα
και να γνωρίζει ότι τα μέσα ενημέρωσης
έχουν χρέος εν ονόματι του δημόσιου συμ-
φέροντος να ελέγχουν την εξουσία. 

ΣΠΑΕΙ ΟΛΑ ΤΑ ΡΕΚΟΡ Ο ΠΑΤΟΥΛΗΣ

8 εκατ. ευρώ
για... μερεμέτια

στον ίδιο
εργολάβο!

Αστρονομικές απευθείας αναθέσεις 
για διόρθωση αστοχιών 

στον επιχειρηματία Ιωάννη Χρυσοσπάθη
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«

Η
υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευμάτων Ζέττα Μακρή
μιλάει στην «Political» για τη νομοθετική πρωτοβουλία
σχετικά με τα πρώτα μη κρατικά πανεπιστήμια στην Ελλά-

δα. Παράλληλα, αναλύει το σχέδιό της για την επαγγελματική εκ-
παίδευση και κατάρτιση, ενώ παραθέτει και τις ψηφιακές
υπηρεσίες τις οποίες θα έχει έτοιμες το υπουργείο μέχρι
το τέλος της τετραετίας. Τέλος, σχολιάζει πολιτικά το πώς
χάθηκε η Θεσσαλία για τη ΝΔ και καταθέτει την άποψή της
για τον Στέφανο Κασσελάκη και τον σημερινό ΣΥΡΙΖΑ.

Βρισκόμαστε στο 2023 και οι περισσότεροι
περιμένουν τη νομοθετική ρύθμιση που θα επιτρέπει
σε πανεπιστήμια του εξωτερικού να μπορούν να
έχουν παράρτημα στη χώρα μας. Πότε αναμένεται αυτή η
ρύθμιση; 

Είμαστε έτοιμοι να καταθέσουμε μια συγκροτημένη νομοθετική
πρωτοβουλία που να δίνει τη δυνατότητα ίδρυσης μη κρατικών
πανεπιστημίων στην πατρίδα μας με τέτοιο τρόπο που να εξασφα-
λίσουμε ότι τα νέα πανεπιστήμια που θα ιδρυθούν και θα εγκατα-
σταθούν στη χώρα μας θα πληρούν τις υψηλές προδιαγραφές που
η ελληνική Πολιτεία θα έχει θέσει.

Πιστεύουμε στην άρση του κρατικού μονοπωλίου στην ανώτα-
τη εκπαίδευση και διερευνούμε τη δυνατότητα για σύναψη δια-
κρατικών εκπαιδευτικών συμφωνιών. Οι συμφωνίες αυτές που
δύνανται να γίνουν με βάση το άρθρο 28 του Συντάγματος μπο-
ρούν να έχουν ως αποτέλεσμα εκπαιδευτικά ιδρύματα που λει-
τουργούν σε άλλες χώρες να λειτουργήσουν και μέσω παραρτη-

μάτων επίσημα στην πατρίδα μας και να απολαμβάνουν στην Ελ-
λάδα ισοτιμία με τα ελληνικά πανεπιστήμια, με απαράβατη βάση
τα αυστηρότατα κριτήρια τα οποία θα θέσει η ΕΘΑΑΕ. 

Θα προβούμε, λοιπόν, στην αξιοποίηση των δυνατοτήτων που
μας δίνει το Σύνταγμα, ώστε να προετοιμάσουμε συμπλη-
ρωματικά το έδαφος μέχρι την οριστική επίλυση του ζητή-
ματος με την αναθεώρηση του άρθρου 16 του Συντάγμα-
τος.

Σε πρόσφατη συνέντευξή του ο υπουργός Παιδείας Κυ-
ριάκος Πιερρακάκης είπε ευθαρσώς ότι σύντομα θα έχου-
με τις πρώτες ανακοινώσεις για το σχέδιο νόμου που θα
ρυθμίζει την ίδρυση μη κρατικών πανεπιστημίων ως πα-
ραρτημάτων ξένων πανεπιστημίων στη χώρα μας, καθώς

υπάρχει ήδη σημαντικό ενδιαφέρον από ξένα πανεπιστήμια, ενώ
παράλληλα είμαστε αποφασισμένοι να ενισχύσουμε την ελευθε-
ρία και την αυτονομία των δημόσιων πανεπιστημίων. 

Πώς θα κατανεμηθούν οι προσλήψεις που έχουν
ανακοινωθεί για τον χώρο της Παιδείας; Πού υπάρχουν
ανάγκες;

Την Τετάρτη 25 Οκτωβρίου ανακοινώθηκαν τα ονόματα 2.763
εκπαιδευτικών οι οποίοι προσελήφθησαν ως αναπληρωτές στη
Γενική Εκπαίδευση για τα σχολεία Πρωτοβάθμιας και Δευτερο-
βάθμιας Εκπαίδευσης.

Στην Πρωτοβάθμια Εκπαίδευση προσελήφθησαν 1.002 εκπαι-
δευτικοί κλάδων/ειδικοτήτων στη Γενική Εκπαίδευση, στη Δευτε-
ροβάθμια Εκπαίδευση 1.748 εκπαιδευτικοί κλάδων/ειδικοτήτων

στη Γενική Εκπαίδευση, ενώ διατέθηκαν για πρόσληψη στη Σιβι-
τανίδειο Δημόσια Σχολή Τεχνών και Επαγγελμάτων, με απόφαση
του οικείου Διοικητικού Συμβουλίου, δεκατρείς προσωρινοί ανα-
πληρωτές εκπαιδευτικοί.

Επιπλέον, το πρώτο 10ήμερο του Νοεμβρίου, όπως ήδη είναι
γνωστό, το υπουργείο Παιδείας έχει προγραμματίσει την πρόσλη-
ψη άλλων 2.700 εκπαιδευτικών στην Ειδική Αγωγή.

Η Ελλάδα βρίσκεται στις τελευταίες θέσεις στην ΕΕ στον

τομέα της Εκπαίδευσης και Κατάρτισης Ενηλίκων (ΕΚΕ) και

στις τελευταίες θέσεις σε όλες τις μετρήσεις που αξιολογούν

την τεχνική εκπαίδευση που παρέχεται σε νέους. Τι

σκέφτεται να κάνει το υπουργείο για να αλλάξει αυτή την

εικόνα; 
Η δέσμευσή μας, ήδη από το κυβερνητικό πρόγραμμα της προ-

ηγούμενης τετραετίας, να ξεκινήσουμε μια πραγματική συζήτηση
γύρω από την επαγγελματική εκπαίδευση, τις επιλογές στην
επαγγελματική κατάρτιση, τις καινοτομίες και τις εξελίξεις στο
εκπαιδευτικό αυτό περιβάλλον, αποδεικνύεται απολύτως συνει-
δητή και την υπηρετούμε με συνέπεια και πίστη στο μεταρρυθμι-
στικό μας όραμα για την ΕΕΚ. 

Δημιουργούμε τις εναλλακτικές ποιοτικές διαδρομές που θέ-
λουμε να προσφέρουμε στη νεολαία και δίνουμε λύση στις αυξανό-
μενες ανάγκες της κοινωνίας και της αγοράς εργασίας, όπως απο-
τυπώνονται και επικαιροποιούνται στον επαγγελματικό στίβο και
σε συνεργασία με τα επαγγελματικά σωματεία και τους φορείς.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Πιστεύουμε στην άρση 
του κρατικού μονοπωλίου
στην ανώτατη εκπαίδευση

και διερευνούμε 
τη δυνατότητα 

για σύναψη διακρατικών
εκπαιδευτικών συμφωνιών
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Συνεχίζουμε να χτίζουμε πάνω στο κεκτημένο των μεταρρυθ-
μίσεων της πρώτης τετραετίας της διακυβέρνησης της ΝΔ, οι
οποίες περιελάμβαναν, μεταξύ άλλων, την ίδρυση 25 πρότυπων
ΕΠΑΛ, την υποβολή παράλληλου μηχανογραφικού, τα 125 ανα-
βαθμισμένα ΔΙΕΚ, εκ των οποίων 10 Πειραματικά και 5 Θεματι-
κά, την παροχή 96 ειδικοτήτων μεγάλης ζήτησης που σηματοδο-
τούν την ουσιαστική διασύνδεση της ΕΕΚ με την αγορά εργα-
σίας, την ίδρυση 3 Επαγγελματικών Σχολών Κατάρτισης με έμ-
φαση στη Ναυπηγοεπισκευαστική Βιομηχανία, την καθιέρωση
αμειβόμενης πρακτικής άσκησης όλων των καταρτιζόμενων
των ΔΙΕΚ και στεγαστικού επιδόματος, την εξασφάλιση της δια-
περατότητας του εκπαιδευτικού συστήματος, τη δημιουργία
Μητρώου Εκπαιδευτών Επαγγελματικής Κατάρτισης και τον
σχεδιασμό και την εφαρμογή νέου πλαισίου του Μεταλυκειακού
Έτους - Τάξης Μαθητείας. 

Ετοιμάζουμε Σχέδιο Νόμου για την Επαγγελματική Εκπαίδευ-
ση και κατάρτιση με το οποίο θα αθροίσουμε τις δυνάμεις ΙΕK,
ΕΠΑΛ και Επαγγελματικών Εργαστηρίων και θα προχωρήσουμε
στην ισχυροποίηση της ΕΕΚ μέσω της νέας νομοθετικής πρωτο-
βουλίας, που θα περιλαμβάνει την ενδυνάμωση δομών όπως τα
ΠΕΠΑΛ και τα Πειραματικά και Θεματικά ΔΙΕΚ, την επέκταση του
δικτύου των Επαγγελματικών Σχολών Κατάρτισης, οι οποίες
αποτελούν μια κομβικής σημασίας επιλογή για την κατάρτιση
των αποφοίτων Γυμνασίου, την ενίσχυση της μάθησης με βάση
την εργασία, μέσω της μαθητείας και της πρακτικής άσκησης,
τον σχεδιασμό ειδικών προγραμμάτων σπουδών με κλαδικό και
τομεακό χαρακτήρα με στόχο τη βελτίωση της σύνδεσης με τις
ανάγκες της αγοράς εργασίας και των επιχειρήσεων.

Με τη νέα νομοθετική πρωτοβουλία, η οποία θα έρθει να ολο-
κληρώσει το νομοθετικό πλαίσιο, που ξεκινήσαμε να αναδιαμορ-
φώνουμε την προηγούμενη τετραετία, θα είμαστε σε θέση να αν-
ταποκριθούμε, με ενιαία φιλοσοφία, στις τρέχουσες ανάγκες της
οικονομίας δημιουργώντας επαγγελματίες σε πεδία που παρου-
σιάζουν μεγάλη ζήτηση αλλά χαμηλή προσφορά.

Σε συνεργασία με τους κοινωνικούς εταίρους και τις τοπικές
κοινωνίες, είμαστε διατεθειμένοι να διαμορφώσουμε προγράμ-
ματα σπουδών και με βάση τις ανάγκες κάθε περιοχής και τα χα-
ρακτηριστικά που έχει εκεί η οικονομία.

Παράλληλα, προτεραιοποιούμε τα ζητήματα ειδικής αγωγής
και εκπαίδευσης και εργαζόμαστε, εντατικά και συντονισμένα,
για τον σχεδιασμό και την υλοποίηση νέων πρόσθετων ειδικοτή-
των και δράσεων που θα καλύπτουν τις συνολικές ανάγκες των
ατόμων με αναπηρία και θα ενισχύσουν τον θεσμό των δημόσιων
ΙΕΚ Ειδικής Αγωγής. 

Μέσα από το μεγάλο εύρος των παρεμβάσεων, η Επαγγελματι-
κή Εκπαίδευση και Κατάρτιση αναβαθμίζεται, εκσυγχρονίζεται
και εξελίσσεται σε μια πρόταση στην οποία αξίζει να επενδύσουν
τόσο οι σπουδαστές όσο και οι φορείς και οι επιχειρήσεις.

Τα τελευταία χρόνια, τόσο στην Ευρώπη όσο και διεθνώς, η
Επαγγελματική Εκπαίδευση και Κατάρτιση διανύει μια περίοδο
έντονου μετασχηματισμού.

Η σπουδαιότητα καλλιέργειας δεξιοτήτων αναδεικνύεται με
εμφατικό τρόπο, καθώς το 2023 ορίστηκε ως Ευρωπαϊκό Έτος
Δεξιοτήτων, με τον αντιπρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αρ-
μόδιο για την Προώθηση του Ευρωπαϊκού Τρόπου Ζωής κ. Μαρ-
γαρίτη Σχοινά να τονίζει ότι η Ευρώπη και η Ελλάδα χρειάζονται
μια επανάσταση δεξιοτήτων, ενώ μόνο για την Ελλάδα προβλέ-
πονται άνω των 3,6 δισ. ευρώ για προγράμματα κατάρτισης και
εκπαίδευσης έως το 2027.

Θα ήθελα εδώ να αναφερθώ στη συμμετοχή μου στην ισπανική
προεδρική διάσκεψη για την αυτόματη αμοιβαία αναγνώριση των
προσόντων επαγγελματικής κατάρτισης, που διοργάνωσε το
υπουργείο Παιδείας και Επαγγελματικής Κατάρτισης της Ισπα-
νίας, στο πλαίσιο της ισπανικής Προεδρίας του Συμβουλίου της
ΕΕ, στις 23 και 24 Οκτωβρίου, στη Σεβίλλη.

Η ισπανική Προεδρία του Συμβουλίου της ΕΕ ανέδειξε τη ση-

μασία της Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης τοπο-
θετώντας την στο επίκεντρο της πολιτικής ατζέντας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, σύμφωνα με το Ευρωπαϊκό Έτος Δεξιοτήτων, και το
ελληνικό υπουργείο Παιδείας είναι έτοιμο να υιοθετήσει τις κα-
λές πρακτικές και να πρωταγωνιστήσει στις εξελίξεις στην Επαγ-
γελματική Εκπαίδευση και Κατάρτιση.

Η ηγεσία του υπουργείου έχει δηλώσει ότι θα γίνει το πρώτο
πλήρες ψηφιακό υπουργείο αυτό της Παιδείας. Τι
υπηρεσίες, δηλαδή, να περιμένουμε μέχρι το τέλος της
τετραετίας; 

Από την πρώτη ημέρα ανάληψης των νέων καθηκόντων του, ο
υπουργός Παιδείας Κυριάκος Πιερρακάκης δεσμεύτηκε ότι στις
βασικές προτεραιότητές του θα είναι η πλήρης ψηφιοποίηση των
υπηρεσιών του υπουργείου και η μείωση της γραφειοκρατίας,
ώστε το ΥΠΑΙΘΑ να γίνει το πρώτο πλήρως ψηφιοποιημένο
υπουργείο.

Είναι αλήθεια ότι στο υπουργείο Παιδείας, τον μεγαλύτερο ορ-
γανισμό στη χώρα σε επίπεδο διοίκησης ανθρώπινου δυναμικού,
επικρατεί δαιδαλώδης γραφειοκρατία, η οποία θυμίζει Βυζαντινή
Αυτοκρατορία, όπως την παρομοίασε γλαφυρά ο υπουργός Παιδεί-
ας, ο οποίος παραδέχτηκε ότι «μιλάμε για ένα πρόβλημα που για να
το λύσεις πρέπει να αποδεχτείς την ύπαρξή του». Και αυτό είναι μια
τεράστια πρόσκληση με καθημερινή πολυεπίπεδη δυναμική.

Προς αυτήν την κατεύθυνση στρέφεται ο επανασχεδιασμός
του συνόλου των διοικητικών διαδικασιών τόσο για όσες εξακο-
λουθούν να πραγματοποιούνται με φυσική παρουσία όσο και για
εκείνες που έχουν ήδη ψηφιοποιηθεί.

Τα λεγόμενα υπηρεσιακά έντυπα, όπως το απουσιολόγιο, το
βιβλίο ύλης, οι βαθμολογίες, θα ψηφιοποιηθούν δημιουργώντας
και τις αντίστοιχες πλατφόρμες ενημέρωσης και αλληλεπίδρα-
σης με τα σχολεία. Ταυτόχρονα θα επανασχεδιάσουμε την πλατ-
φόρμα MySchool και το σύνολο των ψηφιακών υπηρεσιών διοί-
κησης που λειτουργούν σε σχολεία και διευθύνσεις εκπαίδευ-
σης. Με τον τρόπο αυτό και σε συνδυασμό με την ενοποίηση
όλων των πλατφορμών και των αποθετηρίων εκπαιδευτικού υλι-
κού θα κάνουμε τις διαδικασίες απλούστερες και φιλικότερες
για όλους τους εμπλεκομένους.

Ενώ πρέπει να υπενθυμίσω ότι, κατά την προηγούμενη τετρα-
ετία, σχεδιάσθηκαν και υλοποιήθηκαν σημαντικές ψηφιακές
καινοτομίες για τη διευκόλυνση της λειτουργίας και της οργάνω-
σης της εκπαίδευσης, που ήταν αποτέλεσμα της στενής συνερ-
γασίας του υπουργείου Παιδείας και Θρησκευμάτων και του
υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, όπως: η εφαρμογή των
ηλεκτρονικών εγγραφών (e-eggrafes) σταδιακά σε όλες τις βαθ-
μίδες, η έκδοση ψηφιακών αποσπασμάτων απολυτηρίων (e-

apolytiria) στα Γυμνάσια και τα Λύκεια, οι πλήρως ψηφιοποιημέ-
νες διαδικασίες με τις e-τοποθετήσεις για τους αναπληρωτές, με
στόχο την έγκαιρη στελέχωση των σχολικών μονάδων, την
απλούστευση, επιτάχυνση και βελτίωση της διαδικασίας, την ενί-
σχυση της διαφάνειας, καθώς επίσης και την άμεση ενημέρωση
των εκπαιδευτικών για τον βέλτιστο προγραμματισμό τους, λαμ-
βανομένων υπόψη των προτιμήσεών τους, ενώ το σύστημα επι-
τρέπει την ψηφιακή ανάληψη υπηρεσίας, τη σύναψη ψηφιακής
σύμβασης και την αλγοριθμική τοποθέτηση των αναπληρωτών
στις σχολικές μονάδες.

Εκλέγεστε χρόνια στον νομό Μαγνησίας και γνωρίζετε την
κατάσταση και στον νομό και σε ολόκληρη την Περιφέρεια
Θεσσαλίας. Τι πιστεύετε ότι έφταιξε και έχασε ο Κώστας
Αγοραστός στις εκλογές; 

Στη Θεσσαλία σημειώθηκε μια μεγάλη ανατροπή στις αυτοδι-
οικητικές εκλογές για την ανάδειξη περιφερειάρχη, η οποία
μπορεί να μην είχε συμβεί αν δεν είχε πληγεί η περιφέρεια από
τις πρωτόγνωρες και καταστροφικές πλημμύρες.

Η ήττα του Κώστα Αγοραστού, τη δεύτερη Κυριακή, διέψευσε
τα πολιτικά συμπεράσματα της πρώτης Κυριακής, όπου προ-
ηγούνταν, με άνεση και με διαφορά μεγαλύτερη από αυτή που
έλαβε το κόμμα μας στις πρόσφατες εθνικές εκλογές, οι υποψή-
φιοι που υποστήριξε η Νέα Δημοκρατία και που προέρχονταν
από τη Νέα Δημοκρατία. 

Σίγουρα τα αίτια αποτυχίας είναι, πάντοτε, αντικείμενο προσε-
κτικής ανάλυσης αλλά υπάρχουν και αυτοδιοικητικά χαρακτηρι-
στικά που ορίζουν το αποτέλεσμα, όπως στην περίπτωση Αγορα-
στού που δεν κατάφερε να αντιμετωπίσει την οργή του λαού για
τις πλημμύρες.

Σχολιάστε μου παρακαλώ τις εξελίξεις στην Κεντροαριστερά.
Πιστεύετε ότι έχουμε έλλειψη αντιπολίτευσης; Πώς κρίνετε
τη γενικότερη στάση του Στέφανου Κασσελάκη;

Παρακολουθώ τις καθημερινές καταιγιστικές εξελίξεις στο
κόμμα της αξιωματικής αντιπολίτευσης και θα επαναλάβω το
προφανές, ότι δηλαδή ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ περνά μια περίοδο έντονης
κρίσης και εσωτερικής πάλης με προοιωνούς διάλυσης.

Ως μέλος του ελληνικού Κοινοβουλίου και της κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη, ως πολιτική οντότητα με απασχολεί
πολύ το πώς διαμορφώνεται, πώς πλήττεται και πώς καλείται να
λειτουργήσει η πολιτική σκηνή μέσα από τέτοια ξεκαθαρίσματα,
που είναι φυσικά απαραίτητα, όπως απαραίτητος είναι ο ρόλος, ο
λόγος και ο διάλογος με μια σοβαρή και αξιόπιστη αντιπολίτευ-
ση, εφόσον υπάρξει, για το καλό του τόπου, την πρόοδο, την
ασφάλεια και την ευημερία. 
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Μ
ετά τη «σφαγή» στον ΣΥΡΙΖΑ με τις… διαγραφές στελεχών, τις
αναφορές Σκουρλέτη για τα πληρωμένα τρολ του διαδικτύου
και το «πυρ ομαδόν» από πολλά και ιστορικά στελέχη του κόμ-

ματος κατά του προέδρου, το ερώτημα του ενός εκατομμυρίου, που κυ-
ριαρχεί στην πολιτική πιάτσα και στα δημοσιογραφικά γραφεία, είναι το
εξής: πότε φεύγει ο πρόεδρος-μάνατζερ Στέφανος Κασσελάκης από την
Κουμουνδούρου και πότε θα… κουνήσει μαντίλι για άλλες πολιτείες; Πό-
σο θα αντέξει στην πίεση και πότε θα φύγει, οριστικά, από την Ελλάδα;

Ας δούμε τα πράγματα με χρονολογική σειρά. Ο άγνωστος Στέφανος
Κασσελάκης ήρθε στην Ελλάδα λίγο πριν από τις εθνικές εκλογές του
Μαΐου και τοποθετήθηκε σε χαμηλή θέση στο ψηφοδέλτιο Επι-
κρατείας του κόμματος, το οποίο τότε θεωρούσε πως θα «σαρώ-
σει» στις εκλογές. Αυτό βέβαια δεν έγινε ποτέ, καθώς το «κον-
τέρ» έγραψε 41% για τη ΝΔ του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Ύστερα από λίγο, όταν ο Αλέξης Τσίπρας… χαιρέτησε και άρχι-
σε η κούρσα της διαδοχής, ο «σωτήρας» από την Αμερική έσκα-
σε μύτη, κάνοντας τεράστιο επικοινωνιακό… γκελ. Όπως ομο-
λογούν τα ίδια τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, κάποιος τον έφερε στην
Ελλάδα και ο πρώην αρχηγός της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης απλώς τον «επέβαλε» στο κόμμα.

Η πιστή εφαρμογή του πλάνου
Τα media βοήθησαν και απέκτησε ρεύμα και αέρα

νικητή απέναντι στην Έφη Αχτσιόγλου, η οποία τελι-
κά ηττήθηκε. Τι ακολούθησε; Μα φυσικά ο «εμφύ-
λιος πόλεμος» μεταξύ συντρόφων, τα πισώπλατα μα-
χαιρώματα και το μπαράζ δηλώσεων, καθώς ήταν
εμφανές πως ο Στέφανος Κασσελάκης ήθελε και
εξακολουθεί να θέλει να πραγματοποιήσει «εκκαθά-
ριση» στελεχών, όπως ακριβώς γίνεται στις εταιρείες
που αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα και
προχωρούν σε εκκαθάριση εν λειτουργία. Δεν τους
ενδιαφέρουν οι πωλήσεις αλλά οι απολύσεις. Και οι
απολύσεις πρέπει να γίνουν πάση θυσία για να
εφαρμοστεί το πλάνο! Τουλάχιστον αυτό αναφέρουν κάποιοι μέσα στην
Κουμουνδούρου…

Το ίδιο δείχνει να σκέφτεται και να πράττει ο Στέφανος Κασσελάκης, ο
οποίος δείχνει απτόητος, καθώς το κόμμα του βυθίζεται στις δημοσκο-
πήσεις και πάει προς ολοταχώς για την τρίτη θέση και μάλιστα με μονο-
ψήφια νούμερα, ενώ την ίδια ώρα το ΠΑΣΟΚ του Νίκου Ανδρουλάκη κα-
ραδοκεί μπας και τσιμπήσει κανένα ψηφαλάκι από τους αποχωρήσαν-
τες της αξιωματικής αντιπολίτευσης.

Λογάριαζε χωρίς το καταστατικό
Ο Στέφανος Κασσελάκης από την Αμερική και μέσω X (πρώην Twit-

ter) άρχισε τις διαγραφές, όμως υπολόγιζε χωρίς τον… ξενοδόχο, ο
οποίος σε αυτή την περίπτωση είναι το καταστατικό του κόμματος, το

οποίο δεν του δίνει τη δυνατότητα για εκκαθαρίσεις. Όσο και αν έχει
αναπτυχθεί «πολεμικό» κλίμα στις τάξεις του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ξεκάθαρο
πως οι Τζουμάκας, Φίλης, Βίτσας και Σκουρλέτης, παρά την… παρα-
πομπή του προέδρου, δεν πρόκειται να πέσουν αμαχητί. Είναι επίσης
γνωστό και πασιφανές πως οποιαδήποτε διάσπαση θα προκαλέσει αυ-
τομάτως οικονομικό πρόβλημα.

Ο ΣΥΡΙΖΑ «ζει και αναπνέει» από την κρατική χρηματοδότηση, ενώ
μόνο για τα λειτουργικά του έξοδα, όπως είναι παραδείγματος χάρη τα
media και οι ιστοσελίδες (ίσως και τα τρολ;), απαιτούνται συν 3 εκατ. ευ-
ρώ ετησίως πέραν της χρηματοδότησης. Δηλαδή το «μαγαζί» έχει ήδη

προβλήματα. Οι διαφωνούντες ακόμη και να ήθελαν να αποχω-
ρήσουν πρέπει να είναι πάνω από δέκα για να συστήσουν Κοινο-
βουλευτική Ομάδα. Βεβαίως, δεν θα έχουν καμία τύχη μελλοντι-
κά, γιατί τα οικονομικά θα ζορίσουν και όπως είναι γνωστό, κα-
νένα κόμμα δεν μπορεί να… ανασάνει χωρίς «ρευστό». 

«Είναι πολλά τα λεφτά»
Επίσης, η μέχρι τώρα εμπειρία έχει δείξει ότι καμία ομάδα

που αποχώρησε από μεγάλο κομματικό σχηματισμό
δεν άντεξε στη δοκιμασία του χρόνου και εξαφανί-
στηκε. Κατά συνέπεια, είναι σχεδόν απίθανο να
υπάρξουν αποχωρήσεις από την Κοινοβουλευτική
Ομάδα, γιατί όπως έλεγε και μια ατάκα από παλιά ελ-
ληνική ταινία, «είναι πολλά τα λεφτά». Γνωρίζουν πο-
λύ καλά λοιπόν ότι αν φύγουν θα είναι πολιτικά αλλά
και οικονομικά «πεθαμένοι». Το πιο πιθανό είναι να
μην υπάρξει μαζική αποχώρηση αλλά να φεύγουν λί-
γοι λίγοι οι απογοητευμένοι αριστεροί του ΣΥΡΙΖΑ.

Το σίγουρο είναι πως ο Στέφανος Κασσελάκης βρί-
σκεται σε… διατεταγμένη υπηρεσία, για αυτό και δεν
ενδιαφέρεται για την καθίζηση του κόμματος, ακόμη
και αν φτάσει σε νούμερα που θα θυμίζουν τις εποχές
που ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν ένας μικρός πολιτικός φορέας της
Αριστεράς που πάλευε για την εκλογική επιβίωσή του.

Για αυτό και δεν καίγεται να κάτσει στα κοινοβουλευτικά έδρανα, ενώ
υπήρχε η δυνατότητα, αν δήλωνε την παραίτησή του ο κολλητός του
ναύαρχος Αποστολάκης και κάποιος ακόμη που είχε εκλεγεί στο ψηφο-
δέλτιο Επικρατείας. Αλλά όπως φαίνεται δεν έχει στόχο να μείνει για με-
γάλο χρονικό διάστημα στην Ελλάδα. 

Ο πρόεδρος προετοιμάζεται για την επόμενη μέρα, αφού εκτελέσει
την αποστολή του, που είναι η «εκκαθάριση» του κόμματος. Άραγε, θα
είναι οι ευρωεκλογές το ορόσημο για την αποχώρηση Κασσελάκη; Και
αν φύγει από ένα -μελλοντικά- κατακερματισμένο κόμμα, ποιος θα
αναλάβει στη θέση του; Σύμφωνα με τα όσα λένε πολλά στελέχη του
ΣΥΡΙΖΑ, σε ένα πραγματικά αριστερό κόμμα ίσως να ταίριαζε περισσό-
τερο το προφίλ ενός νέου πραγματικού αριστερού, όπως είναι παρα-
δείγματος χάρη ο Διονύσης Τεμπονέρας.

Κριτική στον πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ Στέφανο Κασσελάκη άσκησε χθες
ο εκλογικός αναλυτής Ανδρέας Δρυμιώτης, ξεκαθαρίζοντας πως «μόνο
πολιτικός δεν είναι και αυτό φαίνεται από τις γκάφες του», ενώ δεν απέ-
κλεισε το ενδεχόμενο ο κ. Κασσελάκης να φύγει μετά τις ευρωεκλογές
«αν δει ότι δεν τραβάει». Σχετικά με την πρόβλεψή του για το εκλογικό
μέλλον του ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε: «Ο ΣΥΡΙΖΑ θα φτάσει στο 6%». Αντίστοιχα
και ο Ζαχαρίας Ζούπης, διευθυντής ερευνών της Opinion Poll, σχολία-

σε χθες: «Ο ΣΥΡΙΖΑ αποσυντίθεται, επιστρέφει σε μονοψήφια ποσο-
στά». Στη δημοσκόπηση της Metron Analysis, στην πρόθεση ψήφου η
ΝΔ διατηρεί την πρωτοκαθεδρία με ποσοστό 30%, την ώρα που ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ συνεχίζει να υποχωρεί, με 12%, ενώ τον Σεπτέμβριο είχε 13,7%. Επί-
σης, καταγράφεται συσπείρωση στη ΝΔ και αποσυσπείρωση στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, με τους απογοητευμένους ψηφοφόρους του να κατευθύνονται
κυρίως προς το ΠΑΣΟΚ και το ΚΚΕ, που βγαίνουν ωφελημένα.

ΠΑΣΟΚ και ΚΚΕ «τσιμπάνε» από τον ΣΥΡΙΖΑ

Πότε «κουνάει μαντίλι» ο Στέφανος 

του Μίλτου 
Σακελλάρη

O πρόεδρος-μάνατζερ
ήρθε για να κάνει 

«εκκαθάριση» 
στο… μαγαζί - Μέγα

ερώτημα πόσο 
θα αντέξει ή πότε 

θα βαρεθεί 
και θα… κόψει 

ρόδα μυρωμένα
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Τ
ην ίδια εικόνα κατέγραψαν δύο δη-
μοσκοπήσεις που είδαν το φως της
δημοσιότητας αυτή την εβδομάδα.

Τόσο εκείνη της GPO όσο και αυτή της Me-
tron Analysis δείχνουν τον ΣΥΡΙΖΑ του
Στέφανου Κασσελάκη σε ελεύθερη πτώση
με διαρροές προς τα αριστερά του, ενώ η
δημοτικότητα του ίδιου του προέδρου του
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος έχει περισσότερη προ-
βολή και από τον πρωθυπουργό από την
εκλογή του και έπειτα, βρίσκεται στα Τάρ-

ταρα, καθώς το ποσοστό
του έπεσε κάτω και από
εκείνο του Κυριάκου Βελό-
πουλου, ενώ ξεπερνά πλέ-
ον μόνο τους Νατσιό και
Στίγκα.

Για αυτό και ο Στέφανος
Κασσελάκης επέστρεψε
στην Ελλάδα με διαφορετι-

κή -έστω και προσωρινά- τακτική προσέγ-
γισης των εχθρικών του ομάδων. Αρχικά
είδε -σε πολύ καλό κλίμα, απ’ ό,τι λέγεται-
τον Ευκλείδη Τσακαλώτο σε τετ α τετ στην
Κουμουνδούρου. Ο επικεφαλής της «Ομ-
πρέλας» μια μέρα νωρίτερα είχε δώσει μια
προσεκτική συνέντευξη στο Kontra Chan-
nel, είχε δηλώσει ότι η τάση του εξετάζει
αν υπάρχει ακόμη χώρος εντός του ΣΥΡΙΖΑ
για την «ανανεωτική Αριστερά», σημει-
ώνοντας πως ο ίδιος δεν είναι αισιόδοξος.
Στη συνάντησή του με τον πρόεδρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ο Ευκλείδης Τσακαλώτος τον κάλεσε
να πάρει πίσω τις διαγραφές, χωρίς όμως
να πάρει καμία απάντηση.

Από την πλευρά του, ο πρόεδρος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κάλεσε τον Ευκλείδη Τσακαλώτο
να... μαζέψει τα στελέχη της «Ομπρέλας»,
οι δηλώσεις των οποίων στα κανάλια είχαν
«ξεφύγει». Στην ομιλία του στο συνέδριο
του «Economist» πάντως ο Στέφανος Κασ-
σελάκης έδειξε διάθεση ανακωχής με τον
Τσακαλώτο, τον οποίο ανέφερε ονομαστι-
κά εξυμνώντας τον για το «μαξιλαράκι»
των 37 δισ. ευρώ, αν και ο επικεφαλής της
εσωκομματικής αντιπολίτευσης έχει κα-
τακριθεί για αυτό το «μαξιλαράκι» και το
μέγεθός του τόσο από τον Παύλο Πολάκη
όσο και από τον Νίκο Παππά.

Πολάκης, Καρανίκας... 
σέρνουν τον χορό

Η διάθεση για... κατάπαυση του πυρός που
έδειξε επιστρέφοντας από τις ΗΠΑ ο Κασσε-
λάκης δεν μοιάζει να έφτασε μέχρι την «αυ-
λή» του. Την ίδια ώρα που ο πρόεδρος του
κόμματος μιλούσε στο συνέδριο του «Eco-
nomist», ένα από αυτά που ο Πάνος Σκουρ-
λέτης ονόμασε «παράκεντρα» τουίταρε ένα
δήθεν μήνυμα από αναγνώστη που έλεγε «αν
δεν διώξει τα πτώματα, θα φύγουμε εμείς»,
με τον Παύλο Πολάκη να απαντά «πες τους
να μην αγχώνονται! ΟΛΑ ΠΡΙΜΑ!».

Λίγες ώρες νωρίτερα ο Νίκος Καρανί-
κας, άλλοτε σύμβουλος του τότε πρωθυ-
πουργού Αλέξη Τσίπρα, τασσόταν αναφαν-
δόν υπέρ των διαγραφών των τεσσάρων
στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ (Τζουμάκας, Βίτσας,
Φίλης και Σκουρλέτης), προειδοποιώντας

την Επιτροπή Δεοντολογίας να κάνει τη
«δουλειά» της και να τους διαγράψει, κα-
λώντας σε αντίθετη περίπτωση τον κόσμο
που ανέδειξε τον Στέφανο Κασσελάκη σε
πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ «να πάρει την υπόθε-
ση στα χέρια του» και πρακτικά να... δια-

γράψει και την Επιτροπή Δεοντολογίας.
«Έχουν μιλήσει τόσο άσχημα που πλέον

δεν έχει γυρισμό ούτε και υπάρχει ο αντί-
στοιχος πολιτισμός που θα τους αποδεχτεί
ισότιμα κάνοντας ότι δεν έγινε κάτι σοβα-
ρό. Είναι αναξιόπιστοι. Μόνη λύση σε περί-
πτωση χειραγώγησης και άρνησης του ορ-
γάνου, να εγκρίνει τις διαγραφές των συ-
κοφαντών και σε περίπτωση που θα σταθεί
κόντρα στην απόφαση του προέδρου αλλά
και του κοινού αισθήματος της πλειοψη-
φίας των μελών, η ενεργοποίηση των δε-
κάδων χιλιάδων νέων μελών και αυτό
μπορεί να γίνει με τα νέα Μέσα που συμ-
βάλλουν για την καταμέτρηση των απόψε-
ων και διαθέσεων. Ιντερνετικά ή με την φυ-
σική τους παρουσία να ψηφίσουν τα μέλη
που ψήφισαν και για την ανάδειξη προ-
έδρου και να πάρουν θέση για το αν θέ-
λουν τις φράξιες και τους συκοφάντες στο
κόμμα και μαζί με αυτούς και αυτές να
αποβληθούν και τα στελέχη που φράζουν
και χειραγωγούν τα όργανα του κόμμα-
τος», είπε.

Θέλει ή όχι ανακωχή;
Αυτό με τη σειρά του σημαίνει ότι οι πα-

ρουσίες «διαφωνούντων» θα μπορούν να
«κόβονται» από το Γραφείο Τύπου. Και
επειδή δεν υπάρχει η παραμικρή περίπτω-
ση τα στελέχη της «Ομπρέλας» να υπακού-
σουν στον Κασσελάκη, όπως έκαναν στον
Τσίπρα, όταν θα βγουν στα κανάλια, τότε θα
είναι εκ νέου υπόλογοι και ίσως και -όσοι
δεν είναι ήδη- αντιμέτωποι με παραπομ-
πές στην Επιτροπή Δεοντολογίας.

Ο Στέφανος Κασσελάκης άλλωστε
απλώς έδωσε την «αίσθηση» ότι θέλει
ανακωχή. Αυτό δεν σημαίνει ότι τη θέλει
απαραίτητα. Άλλωστε, δεν απάντησε σε
κανένα από τα αιτήματα της Έφης Αχτσιό-
γλου για παύση των διαδικασιών της δια-
γραφής των τεσσάρων αλλά ούτε καν για
την εκ νέου σύγκληση της Πολιτικής Γραμ-
ματείας.

Αν «έδωσε» κάτι στη μειοψηφία ο πρό-
εδρος, αυτό ήταν να μην επαναλάβει στο
Συνέδριο του «Economist» τις έξω από
κάθε πρόγραμμα του ΣΥΡΙΖΑ θέσεις που
είχε εκφράσει μπροστά στους βιομήχα-
νους του ΣΕΒ, αλλά και να λειάνει κάπως
τη θέση που εξέφρασε αρχικά με ανακοί-
νωσή του το κόμμα για το Παλαιστινιακό.

Νέα παραίτηση στελέχους
Το πολεμικό κλίμα εντός του ΣΥΡΙΖΑ καλά κρατεί, όπως έδειξε και η χθεσινή πα-

ραίτηση του γραμματέα της Νομαρχιακής Οργάνωσης Ημαθίας του ΣΥΡΙΖΑ-
ΠΣ Κώστα Καλδάρα. Έτσι, η περιοδεία του προέδρου

του ΣΥΡΙΖΑ Στέφανου Κασσελάκη στην Κεντρική Μακεδονία
φαίνεται να ξεκινά μετ’ εμποδίων. Ο κ. Καλδάρας ήταν να υπο-
δεχθεί τον αρχηγό της αξιωματικής αντιπολίτευσης το πρωί
της Κυριακής, αλλά προφανώς του έπεφτε βαρύ να συναντη-
θεί με τον νέο πρόεδρο και προτίμησε την αποχώρηση. Ο κ.

Καλδάρας φέρεται να άφησε αιχμές στην παραίτησή του τόσο
για τον απερχόμενο πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξη Τσίπρα όσο και για

τον διάδοχό του Στέφανο Κασσελάκη, ενώ εσωκομματικά φαίνεται να ανήκει στη
μειοψηφία. Η είδηση της παραίτησης του γραμματέα της Νομαρχιακής Οργάνωσης
Ημαθίας βάρυνε το κλίμα, καθώς προβλέπεται ότι ο νέος πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ θα
επισκεφθεί στις 11.30 το πρωί της Κυριακής τον κεντρικό πεζόδρομο στην Αλεξάν-
δρεια Ημαθίας.

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com

Ο... ΣΤΑΛΙΝΑΚΗΣ ΤΟΥ ΣΥΡΙΖΑ ΞΕΣΠΑΘΩΝΕΙ

Η «αυλή» του Κασσελάκη
πανηγυρίζει για τις διαγραφές

Θέλουν να καρατομήσουν ακόμη και την Επιτροπή 
Δεοντολογίας αν δεν κάνει... σωστά τη δουλειά της - 

Ο νέος πρόεδρος δεν φαίνεται να έχει διάθεση για ανακωχή
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«Δ
ίκτυο Κοινωνικής Αριστε-
ράς» ονομάζεται η νέα τάση
στην οποία δεσπόζουν ο Διο-

νύσης Τεμπονέρας αλλά και η συντονίστρια
των think tanks του Στέφανου Κασσελάκη,
Διάνα Βουτυράκου. Το ιδρυτικό κείμενο
της τάσης υπογράφουν 27 στελέχη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, πολλά εκ των οποίων μέλη της Κεν-
τρικής Επιτροπής.

Ο Διονύσης Τεμπονέρας παρέμενε σχε-
δόν άγνωστος την εποχή της εξουσίας του
ΣΥΡΙΖΑ και αναδείχθηκε μόλις πρόσφατα,
στην πτώση, όταν κλήθηκε να βοηθήσει με
κεντρικό ρόλο την τελευταία στιγμή. Κατά
κοινή ομολογία τα πήγε καλά, αλλά το απο-
τέλεσμα είχε κριθεί προ πολλού. Δεν είναι
ο αγαπημένος της ηγεσίας, ούτε των κομ-
ματικών μηχανισμών, όμως πολλοί πι-
στεύουν ότι το πολιτικό του άστρο μόλις
άρχισε να λάμπει κι ας αρνήθηκε να είναι
υποψήφιος για την ηγεσία του κόμματος.

Γεννήθηκε στην Πάτρα το 1981 και είναι
γιος του καθηγητή Νίκου Τεμπονέρα που
δολοφονήθηκε το 1991 από τον Γιάννη Κα-
λαμπόκα. Αποφοίτησε από τη Φιλοσοφική
Σχολή (τμήμα Ιστορίας και Αρχαιολογίας)
και στη συνέχεια από τη Νομική της Αθή-
νας. Έκανε μεταπτυχιακές σπουδές στο
Εργατικό Δίκαιο και σήμερα είναι υποψή-
φιος διδάκτωρ στον Τομέα Δημοσίου Δι-
καίου του ΕΚΠΑ. Εργάζεται από το 2008 ως
δικηγόρος εξειδικευμένος σε θέματα του
Εργατικού, του Δημόσιου και του Κοινωνι-
κοασφαλιστικού Δικαίου.

Η τολμηρή παρέμβασή του -για τα αίτια
της ήττας του ΣΥΡΙΖΑ στις διπλές εκλογές
του Μαΐου και του Ιουνίου- έκανε αίσθηση
και πολλοί τον παρότρυναν να είναι υποψή-
φιος για την ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ. Αν και το
σκέφτηκε, τελευταία στιγμή έκανε πίσω
γιατί, όπως πίστευε, δεν υπήρχε αρκετός
χρόνος για να συζητήσουν πρώτα τι έφται-
ξε και τι κόμμα θέλουν. Η Κεντρική Επιτρο-
πή όμως αποφάσισε γρήγορες διαδικα-
σίες, οι οποίες όμως σήμαιναν επιφανει-
ακή συζήτηση και καπέλωμα των μηχανι-
σμών. Ο Διονύσης Τεμπονέρας είπε ότι σέ-
βεται την απόφαση και η υπόθεση της υπο-
ψηφιότητάς του έκλεισε εκεί.

Ακολουθεί ανεξάρτητη πορεία
Παραμένει ωστόσο το μόνο νέο πρόσω-

πο που ανέδειξε ο ΣΥΡΙΖΑ τα τελευταία
χρόνια και ξεχώρισε για τον συγκροτημένο
πολιτικό του λόγο, τις ξεκάθαρες θέσεις
του και ειδικά για την πολιτική παρέμβασή
του μετά την ήττα, η οποία είπε πολλά
πράγματα με το όνομά τους. Στην πρώτη
Πολιτική Γραμματεία μετά την παραίτηση
του Τσίπρα κατέθεσε δική του ξεχωριστή
πλατφόρμα, διαφορετική από αυτήν που
προτάθηκε από τη γραμματεία του κόμμα-
τος. Αν και καταψηφίστηκε στη συνέχεια

από την Κεντρική Επιτροπή, ο Τεμπονέρας
θεώρησε σκόπιμο να καταγραφεί η διαφω-
νία αυτή για το πώς πρέπει να κινηθεί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ την επόμενη μέρα.

Όπως δείχνει η μέχρι τώρα πορεία του,
είναι ένας άνθρωπος που ακολουθεί τη δι-
κή του ανεξάρτητη πορεία, με ισχυρό πολι-
τικό πρόσημο. Πριν καν εμφανιστεί ο Κασ-
σελάκης για να διεκδικήσει την αρχηγία το
ΣΥΡΙΖΑ βάζοντας υποψηφιότητα για πρό-
εδρος, ο Τεμπονέρας έθετε κάποια καθο-
ριστικά ζητήματα για την επόμενη μέρα:
«Το πρόσωπο που θα εκλεγεί ως πρόεδρος
θα βάλει τη σφραγίδα του και το προσωπι-
κό του στίγμα, όμως τα ζητήματα της αποτί-
μησης, των προγραμματικών θέσεων και
της πολιτικής ταυτότητας θα προκύψουν
μέσα από ένα συνέδριο που θα δεσμεύσει
τον εκάστοτε πρόεδρο». Πού να φανταζό-
ταν τότε πώς θα εξελίσσονταν τα πράγματα
και την εικόνα διάλυσης που θα παρουσία-
ζε πολύ σύντομα το κόμμα του.

Τι πληρώνει η νέα ηγεσία
Ίσως αυτός και να ήταν ο καθοριστικός

λόγος για τον οποίο βγήκε ξανά μπροστά
υπογράφοντας ένα κείμενο-μανιφέστο,
ασκώντας κριτική στη νέα ηγεσία του ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Έτσι, την ώρα που συνεδρίαζε το Εκτε-
λεστικό Γραφείο, ο Τεμπονέρας έκανε γνω-
στό ότι δημιουργήθηκε μια νέα τάση στο
εσωτερικό του κόμματος, το «Δίκτυο Κοι-
νωνικής Αριστεράς», στο οποίο συμμετέ-
χουν τουλάχιστον 27 στελέχη που έχουν
έντονους προβληματισμούς για το εμφυ-
λιοπολεμικό κλίμα που επικρατεί και,
όπως δείχνουν τα πράγματα, της ομάδας
ηγείται ο Διονύσης Τεμπονέρας.

Στο κείμενο, μεταξύ άλλων, γίνεται σα-
φής αναφορά στο συνέδριο του Επινέ στη
Γαλλία το 1971, όταν τα γαλλικά κόμματα
σοσιαλιστικής κατεύθυνσης αποφάσισαν
τη συνένωσή του για να ανατρέψουν την
κραταιά γαλλική Δεξιά, ορίζοντας ως επι-
κεφαλής τον Φρανσουά Μιτεράν. 

Σύμφωνα με το κείμενο της νέας τάσης,
«η νέα ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ δυστυχώς
“πληρώνει” τις διαχρονικές αδυναμίες του
πολιτικού σχηματισμού όπως και την αδυ-
ναμία του να αποδώσει πειστική εναλλακτι-

κή πρόταση διακυβέρνησης. Η απουσία πο-
λιτικού σχεδίου που θα προέρχεται από “τα
κάτω” και θα υπηρετεί μεγάλες τομές είναι
εκκωφαντική. Ο ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ πρέπει να μεί-
νει σε τροχιά κυβερνησιμότητας. Δεν θέ-
λουμε ένα κόμμα ρευστοποιημένο, τυχο-
διωκτικό, χωρίς ταξικές προτεραιότητες,
ούτε όμως ένα κόμμα της πολιτικής περιχα-
ράκωσης και της άρνησης να βάλει τα “χέ-
ρια στη φωτιά”. Οι προτεινόμενες λύσεις,
άμεσα ή έμμεσα, οδηγούν είτε σε μια διάχυ-
ση του κόμματος σε “εκσυγχρονιστικά” αρ-
χηγοκεντρικά πρότυπα είτε σε ένα κόμμα
διαμαρτυρίας, αντίστασης και περιχαράκω-
σης. Καμία τέτοια προοπτική δεν μπορεί να
ευνοήσει τον ελληνικό λαό». Ούτε με τον
Κασσελάκη ούτε όμως και με την Ομπρέλα
λέει λίγο πολύ η παραπάνω παράγραφος.

Βλέπει την... επόμενη μέρα
Φαίνεται πως ο Διονύσης Τεμπονέρας

«κοιτά» τις εξελίξεις της επόμενης μέρας
στον ΣΥΡΙΖΑ και σπεύδει να αναδειχτεί
επικεφαλής μιας ομάδας, που πιθανώς θα
χρειαστεί να «βγει μπροστά» μετά τις ευ-
ρωεκλογές, αν η νέα ήττα που προδιαγρά-
φεται επιβεβαιωθεί.

«Ο νέος ΣΥΡΙΖΑ μπορεί να υπάρξει μόνο
ως αριστερό “μαζικό” κόμμα, διαφορετικά
θα αποτελέσει αργά ή γρήγορα ακόμα έναν
βραχίονα διαχείρισης που το σύστημα θα
επιτύχει τελικά να ενσωματώσει», αναφέ-
ρει το κείμενο του «Δικτύου Κοινωνικής
Αριστεράς».

«Χρειάζεται η διαμόρφωση παλλαϊκού
δημοκρατικού μετώπου απέναντι στον νε-
οφιλελευθερισμό. Υπάρχει ιστορικό προ-
ηγούμενο στη Γαλλία. Το ιστορικό συνέδριο
του “ΕΠΙΝΕ” και η δημιουργία μετώπου
απέναντι στην τότε ισχυρή Δεξιά».

Ποιο λοιπόν είναι το σχέδιο της συγκε-
κριμένης τάσης; Καταρχάς να παραμείνει
στο κόμμα, κρατώντας ουδέτερη -με ελα-
φριά κλίση προς την πλειοψηφία- στάση
μέχρι τις ευρωεκλογές. Και αν εκεί επιβε-
βαιωθούν τα χειρότερα σενάρια, να βγουν
μπροστά θέτοντας το κόμμα μπροστά σε
καθοριστικές για τη μετέπειτα πορεία του
αποφάσεις. Στόχος, η προσέγγιση με το
ΠΑΣΟΚ και το ελληνικό «ΕΠΙΝΕ» που θα
οδηγήσει στην ενοποίηση όλων των σοσια-
λιστικών σχηματισμών για τη δημιουργία
μιας μεγάλης κεντροαριστερής παράτα-
ξης, στην οποία πολύ πιθανό να παίξει κα-
θοριστικό ρόλο ο Τεμπονέρας, ο οποίος για
την ώρα κρατάει στάση αναμονής και αν
εντέλει όλα πάνε στραβά στην αξιωματική
αντιπολίτευση, τελικά να αποδειχτεί ότι εί-
ναι ο νέος ηγέτης του χώρου. Το σίγουρο
είναι ο Τεμπονέρας κάνει γκελ σε ένα με-
γάλο κομμάτι και εκτός ΣΥΡΙΖΑ με το πολι-
τικό στίγμα που εκπέμπει και, όπως όλα
δείχνουν, ήρθε για να μείνει. 

Πού το πάει
ο Τεμπονέρας…

«Kοιτά» τις μελλοντικές εξελίξεις στον ΣΥΡΙΖΑ και σπεύδει 
να αναδειχτεί επικεφαλής μιας ομάδας, που πιθανώς θα χρειαστεί 

να «βγει μπροστά» μετά τις ευρωεκλογές



«Τ
α μέλη και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, αναζη-

τώντας την αλλαγή, “επένδυσαν” σε αυτόν

(Στέφανο Κασσελάκη) που θεώρησαν ότι θα

κερδίσει τον Μητσοτάκη. Οι εξελίξεις δεν επιβεβαιώνουν

ούτε τις εκτιμήσεις ούτε την αισιοδοξία», δηλώνει ο Αν-

δρέας Νεφελούδης, μέλος της ΚΕ του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ. Επει-

δή, όπως λέει, «δεν έπαιξε τον ρόλο του ηγέτη αλλά του

ηγεμόνα».
Υποστηρίζει ότι «θα προτιμούσε ο Αλέξης Τσίπρας να έπαιζε
ρόλο εγγυητή της ομαλότητας στη φάση της διαδοχής» και προ-
τείνει «να γίνει το Έκτακτο Συνέδριο όπως είχαμε ΟΛΟΙ ΜΑΖΙ
συμφωνήσει». Θεωρεί πως στον ΣΥΡΙΖΑ «πρέπει όλοι να ζητή-
σουμε ένα μεγάλο συγγνώμη από την κοινωνία. Αυτή η εικόνα
που παρουσιάζουμε δεν μας αξίζει».

Από τον ενθουσιασμό της εκλογής νέου προέδρου, του
Στέφανου Κασσελάκη, στην πλήρη απογοήτευση: Τρικυ-
μίες, διαγραφές, αποχωρήσεις και κίνδυνος διάσπασης.
Γιατί; Τι φταίει;

Είναι αλήθεια ότι ο ΣΥΡΙΖΑ διέρχεται μια πολύ σοβαρή κρίση.
Τη χειρότερη ίσως από το 2010 και μετά. Σε αυτή την κατάσταση
έπαιξε σημαντικό ρόλο το εκλογικό αποτέλεσμα του Μαΐου και
του Ιουνίου και βέβαια η λογική μεν, απρόσμενη δε παραίτηση
του προέδρου μας Αλέξη Τσίπρα. Όλο αυτό το κλίμα της απαι-
σιοδοξίας εκτονώθηκε στη μαζική ψηφοφορία για την εκλογή
προέδρου και στη νίκη τελικά του νέου, για το κόμμα μας και την
Αριστερά, προσώπου του Στέφανου Κασσελάκη. Τα μέλη και τα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, αναζητώντας την αλλαγή του κλίματος,
άμεσα, «επένδυσαν» σε αυτόν που θεώρησαν ότι θα κερδίσει
τον Μητσοτάκη. Φοβάμαι ότι οι εξελίξεις, σε πρώτη φάση, δεν
επιβεβαιώνουν ούτε τις εκτιμήσεις ούτε την αισιοδοξία.

Η προστιθέμενη αξία που μπορούσε να γεννήσει η εκλογική
διαδικασία εκμηδενίστηκε και η λάμψη του καινούργιου κινδυ-
νεύει. Αφενός γιατί μέχρι τώρα δεν έπαιξε τον ρόλο του ηγέτη
που έχει ανάγκη η Αριστερά, αλλά του ηγεμόνα, που δεν έχει
ανάγκη ο χώρος μας. Ο Στέφανος Κασσελάκης έπρεπε να είναι
αυτός που καταλαγιάζει τα παράπονα και τα πάθη, να είναι η τε-
λευταία καταφυγή για την επίλυση των προβλημάτων και των
αντιθέσεων. Έτσι ήταν όλοι οι ηγέτες της Αριστεράς, από όποια
εκδοχή της. 

Από την άλλη μεριά, τα κοινωνικά δίκτυα και η υπερβολική
χρήση των τηλεοπτικών μέσων μάς έχουν κάνει πολύ κακό. Ο
αναγκαίος εσωκομματικός διάλογος έχει μεταφερθεί στις οθό-
νες των τηλεοράσεων με τον χειρότερο τρόπο, που μας κάνει
κακό. Αν θέλουμε να σταματήσουμε τον κατήφορο, πρέπει να
πούμε ΑΜΕΣΑ ένα στοπ, να επιδιώξουμε την επανεκκίνηση, να
σβήσουμε ό,τι έχει συμβεί μέχρι τώρα, να σταματήσει ο τηλεο-
πτικός διάλογος, να ξαναθυμηθούμε τον δικό μας πολιτικό πο-
λιτισμό, χωρίς ύβρεις και χαρακτηρισμούς και να θυμηθούμε
την πολιτική.

Οι φωνές καταγγελίας του προέδρου ή φωνές για διαζύγια
προσφέρουν τις χειρότερες υπηρεσίες. Στο πλαίσιο αυτής της
αντίληψης, η δήλωση του Γιάννη Δραγασάκη νομίζω πως αν γί-
νει αποδεκτή μπορεί να κατευνάσει τα πάθη και να εκκινήσει
ένας εποικοδομητικός διάλογος στα όργανα.

Στην Κεντρική Επιτροπή, 11-12 Νοεμβρίου, μπορούν να
λειανθούν οι όποιες αντιθέσεις και να καταλαγιάσουν τα
πνεύματα ή οδηγείται στα άκρα η κόντρα;

Όπως είπα και προηγούμενα, η πρόταση Δραγασάκη μπορεί να
δώσει διέξοδο. Έτσι και αλλιώς, το πολιτικό μας κεφάλαιο είναι
δεδομένο. Το κόμμα μας είναι εξοπλισμένο με πλήρεις θέσεις
για όλους τους τομείς δουλειάς που προφανώς αφορούν την
κοινωνία, ψηφισμένες από το 3ο Συνέδριο που έγινε πριν από
ενάμιση χρόνο. Οι θέσεις αυτές είναι σχεδόν ομόφωνες και
έχουν εμπλουτιστεί, έχουν γίνει σχέδιο δράσης για την εκλογι-
κή περίοδο. Το κόμμα μας επίσης έχει κανονιστικό πλαίσιο, το

δικό του ΣΥΝΤΑΓΜΑ, το Καταστατικό του, έχει όργανα για τη
διατήρηση της τάξης, την Επιτροπή Δεοντολογίας και τώρα πια
έχει και τον πρόεδρό του, εκλεγμένο από μια καθαρή και δημο-
κρατική διαδικασία. 

Τώρα μένει να πραγματοποιήσουμε το Έκτακτο Συνέδριό
μας, όπως είχαμε ΟΛΟΙ ΜΑΖΙ συμφωνήσει πριν τις εκλογές για
τον πρόεδρο. Θα μπορούσε να επισπευσθεί για να τελειώνουμε
γρήγορα από την εσωστρέφεια, ενώ τα Περιφερειακά Συνέδρια
θα μπορούσαν να γίνουν μετά, ενόψει και των ευρωεκλογών. 

Ο Στέφανος Κασσελάκης, χωρίς ιστορία στην παράταξή
σας, εκλέχτηκε πρόεδρος. Πολλοί συνάδελφοί σας
(όπως ο Πάνος Σκουρλέτης) ρίχνουν ευθύνες στον Αλέ-
ξη Τσίπρα. Συμμερίζεστε αυτήν την άποψη;

Δεν συμμερίζομαι καθόλου την άποψη του κ. Σκουρλέτη, πα-
ρότι θα προτιμούσα ο πρόεδρός μας (εννοώ τον Αλέξη Τσίπρα)
να έπαιζε έναν ρόλο εγγυητή της ομαλότητας στη φάση της δια-
δοχής. Αυτό λείπει σήμερα από το σώμα του ΣΥΡΙΖΑ, η ήρεμη
φωνή της σύνθεσης.

Κυκλοφορεί η πρόταση για συμπόρευση με το ΠΑΣΟΚ με
κοινό ψηφοδέλτιο στις ευρωεκλογές ή ακόμα και κοινό
συνέδριο επανίδρυσης της Δημοκρατικής Παράταξης.
Ποια η δική σας θέση;

Όταν ο κ. Σπίρτζης διατύπωσε αυτήν την πρόταση, βγήκα αμέ-
σως και ζήτησα ΑΜΕΣΗ σύγκληση συνεδρίου. Το έκανα γιατί
πιστεύω πως τέτοια στρατηγικής σημασίας ζητήματα δεν «πετι-

ούνται» σαν χειροβομβίδες μέσω των τηλεοράσεων. Αυτή είναι
μια απολύτως ανεύθυνη πρακτική. Αυτό είναι θέμα συνεδρίου.
Να πω ότι διαφωνώ πλήρως με τον πυρήνα αυτής της πρότα-
σης, γιατί ρευστοποιεί πλήρως και τα δύο κόμματα του προ-
οδευτικού χώρου, που είναι και τα δύο χρήσιμα. 

Εμείς είμαστε εκείνοι που «ξοδέψαμε» μια ολόκληρη προ-
εκλογική περίοδο για να διαμορφώσουμε, μέσω της απλής
αναλογικής, το πλαίσιο μιας προοδευτικής διακυβέρνησης, ει-
σπράττοντας την άρνηση όλων και κυρίως του ΠΑΣΟΚ.

Έχετε κατανοήσει στον ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ ότι με όσα συμβαί-
νουν δεν ασκείται ουσιαστική αντιπολίτευση, σε περίο-
δο που η χώρα και η κοινωνία αντιμετωπίζουν πολλά και
σύνθετα προβλήματα;

Έχετε δίκιο. Για αυτό η αντιπαράθεση πρέπει να σταματήσει,
μας κάνει κακό. Δεν οδηγούν πουθενά οι σκληρές κριτικές και
οι ύβρεις, αλλά ούτε και οι απειλές και τα διοικητικά μέτρα. Η
κοινωνία στενάζει, κοιτά τη χειρότερη κυβέρνηση της Μεταπο-
λίτευσης να συνεχίζει τον καταστροφικό δρόμο της και την
αξιωματική αντιπολίτευση να έχει μπει στον αστερισμό της
εσωστρέφειας. Πρέπει όλοι να ζητήσουμε ένα μεγάλο συγγνώ-
μη από την κοινωνία και να στραφούμε στον δρόμο της επίλυ-
σης των μεγάλων προβλημάτων. Αυτή η εικόνα που παρουσιά-
ζουμε δεν μας αξίζει. 

Θα συμβούλευα τον Στέφανο Κασσελάκη να προσέχει το πε-
ριβάλλον του και να διεκδικήσει τον ρόλο του, τον ρόλο του ηγέ-
τη και όχι του ηγεμόνα.Α
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Η
χηρά και εκκωφαντικά ραπίσματα δέχεται τα τε-
λευταία 24ωρα ο νέος αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ Στέφα-
νος Κασσελάκης μέσω των δημοσκοπήσεων που

βλέπουν το φως της δημοσιότητας, καθώς το μεν κόμμα
του βρίσκεται σε ελεύθερη πτώση, η δε ΝΔ του Κυριάκου
Μητσοτάκη (υποσχέθηκε προεκλογικά ότι θα την κατατρο-
πώσει) όχι μόνο διατηρεί τις δυνάμεις της αλλά παρουσιά-

ζει και μια πρωτόγνωρη για τα μεταπολι-
τευτικά χρονικά συσπείρωση των ψηφο-
φόρων, πάνω από 80%!

Που σημαίνει ότι ο νεοεκλεγείς αρχηγός
ούτε να συνεγείρει τους ψηφοφόρους του
κόμματός του δύναται, προσώρας τουλάχι-
στον, ούτε όμως και να προκαλέσει έναν
προβληματισμό, έστω, στους ψηφοφόρους
των άλλων κομμάτων, κυρίως του κυβερ-

νητικού κόμματος, για την ορθότητα των επιλογών της «γα-
λάζιας» διακυβέρνησης.

Ιδιαίτερα, τα ευρήματα της έρευνας της Metron Analysis
για τις συσπειρώσεις-μετακινήσεις ψηφοφόρων παρου-
σιάζουν μεγάλο ενδιαφέρον και στην πραγματικότητα απο-
τυπώνουν την παγίωση της πολιτικής κυριαρχίας της ΝΔ
και του Κυριάκου Μητσοτάκη στην πολιτική σκηνή. Είναι
χαρακτηριστικό ότι η ΝΔ διατηρεί υψηλότατο βαθμό συ-
σπείρωσης στο 84,2%, όπως και το ΠΑΣΟΚ με 81,8%. Αντι-
θέτως, ο ΣΥΡΙΖΑ κινείται μόλις στο 64,7% με διαρροές προς
ΚΚΕ (7,8%) και ΠΑΣΟΚ (6,5%). (φωτό δεξιά).

Δεν έχει πολιτικό ίχνος ο Κασσελάκης
Αποδεικνύεται ανάγλυφα ότι το εκλογικό σώμα νιώθει

σύγχυση σε σχέση με το πολιτικό προφίλ αλλά και τα χαρα-
κτηριστικά της ηγεσίας του Στέφανου Κασσελάκη και κι-
νείται σε άλλες κατευθύνσεις είτε προς τα αριστερά είτε
προς τη σοσιαλδημοκρατία.

Άλλωστε, στην πρόσφατη δημοσκόπηση της GPO αποτυ-
πώθηκε πέραν πάσης αμφιβολίας ότι ο Στέφανος Κασσελά-
κης δεν έχει κανένα απολύτως πολιτικό ίχνος. Στοιχείο
πρωτόγνωρο και μοναδικό στη σύγχρονη πολιτική ιστορία
του τόπου.

Στην πρόθεση ψήφου της Metron Analysis η ΝΔ συγκεν-
τρώνει ποσοστό 30% διατηρώντας διαφορά 18 μονάδων
από τον δεύτερο ΣΥΡΙΖΑ που κινείται στο 12%, ενώ το ΠΑ-
ΣΟΚ είναι τρίτο με 10,6% και το ΚΚΕ τέταρτο με 8,1%.

Στην εκτίμηση ψήφου η διαφορά της ΝΔ με το δεύτερο
κόμμα που είναι ο ΣΥΡΙΖΑ ανεβαίνει στις 22,8 μονάδες. Το
κυβερνών κόμμα συγκεντρώνει ποσοστό 38% (από 40,6%
στην προηγούμενη μέτρηση), ο ΣΥΡΙΖΑ πέφτει στο 15,2%
(από 17,8%), ενώ το ΠΑΣΟΚ παραμένει τρίτο, αν και «τσιμ-
πάει» ποσοστά, κινούμενο στο 13,4% (από 11,8%). Ακολου-
θούν το ΚΚΕ σημαντικά ανεβασμένο με 10,25% (από 7,7%),
η Ελληνική Λύση (6,9% από 4,4%) η Νίκη (3,2%), η Πλεύση
(3,7%) και το ΜέΡΑ25, που δείχνει να μπαίνει στη Βουλή με
3,5%. Αντιθέτως, εκτός Βουλής φαίνεται να μένουν οι
Σπαρτιάτες που πέφτουν στο 2,7%.

Όλοι οι ειδικοί περί τις δημοσκοπήσεις αναγνωρίζουν ότι
δεν έχει ξανασυμβεί εδώ και δεκαετίες το πρώτο κόμμα να
έχει τριπλάσια διαφορά από το δεύτερο. Και μάλιστα έπειτα
από 4,5 χρόνια στη διακυβέρνηση, με πολλαπλές κρίσεις
προς διαχείριση και μέσα σε δυσμενές περιβάλλον διε-
θνούς οικονομικής και εν συνεχεία ενεργειακής κρίσης.

Κυρίαρχος ο Μητσοτάκης
«Αν πριν από την εκλογή Κασσελάκη είχε ένα πρόβλημα

αξιοπιστίας, σήμερα ο ΣΥΡΙΖΑ έχει δέκα», σημειώνουν κο-

ρυφαία κυβερνητικά στελέχη, προσθέτοντας ότι το πιο δυ-
σοίωνο στοιχείο για τον εκλεγέντα αρχηγό της αξιωματι-
κής αντιπολίτευσης είναι ότι καταγράφεται ήδη ευδιάκριτα
κλίμα απαξίωσης από την κοινωνία προς τον ΣΥΡΙΖΑ, παρά
την εκλογή νέας ηγεσίας. 

Άλλωστε, τα ευρήματα των δημοσκοπήσεων δεν είναι
κόλαφος μόνο για τον ίδιο τον κ. Κασσελάκη αλλά και
για το κόμμα συνολικά, το οποίο στη συντριπτική τους

πλειονότητα οι πολίτες αποδοκιμάζουν. Και το ΠΑΣΟΚ-
ΚΙΝΑΛ του Νίκου Ανδρουλάκη ωστόσο δεν δείχνει κα-
μία δυναμική αύξησης της διεισδυτικότητάς του στο
εκλογικό σώμα, ούτε δυνατότητα πειθούς ευρύτερων
ακροατηρίων.

Με αυτά και με αυτά, επιβεβαιώνεται για μια ακόμη φο-
ρά και με τρόπο ηχηρό η πολιτική κυριαρχία του Κυριάκου
Μητσοτάκη, ο οποίος έχει κατορθώσει να διατηρεί άρρη-
κτους τους δεσμούς εμπιστοσύνης με τους κεντροδεξιούς
ψηφοφόρους αλλά και όσους κεντρώους ψηφοφόρους τον
ακολουθούν από το 2019 και μετά. 

Εντός του χρονοδιαγράμματος που
έχει τεθεί από τον πρωθυπουργό, ο
υπουργός Παιδείας Κυριάκος Πιερρα-
κάκης προανήγγειλε χθες την κατάθεση
νομοθετικής πρωτοβουλίας για την πα-
ράκαμψη των συνταγματικών εμποδίων
και την ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστημίων
στη χώρα μας.

Όπως είπε σε συνέντευξή του (ΕΡΤ) ο
υπουργός Παιδείας, το δημόσιο πανεπι-
στήμιο παραμένει η ναυαρχίδα της πανε-
πιστημιακής εκπαίδευσης στην Ελλάδα
και χρειάζεται περαιτέρω ενίσχυση και
βελτίωση για να μεγιστοποιήσει τις απο-

δόσεις του. «Δεν μπορεί όμως να εξακο-
λουθούμε να διατηρούμε στη χώρα μια
παγκόσμια ιδιαιτερότητα, ένα κρατικό
μονοπώλιο στην ελληνική τριτο-
βάθμια εκπαίδευση», ανέφερε
χαρακτηριστικά.

Ο κ. Πιερρακάκης πρόσθε-
σε δε ότι «για τον λόγο αυτόν η
κυβέρνηση θα καταθέσει άμε-
σα στη Βουλή σχετικό σχέδιο νό-
μου, αφού όμως πρώτα παρουσιαστεί
στο υπουργικό συμβούλιο πριν από το τέ-
λος της χρονιάς, ώστε γρήγορα να κινη-
θούμε και να καταφέρουμε να αντλήσου-

με από τις μεγάλες δυνατότητες που τόσα
χρόνια δεν τις έχουμε εκμεταλλευτεί για

διάφορους λόγους».
Για την ψηφιακή ενισχυτι-
κή διδασκαλία, το «ψηφια-
κό φροντιστήριο», ο κ.
Πιερρακάκης προανήγ-
γειλε πως θα ξεκινήσει

τον Φεβρουάριο 2024 με
δύο μαθήματα, τη Γλώσσα

και τα Μαθηματικά, με τον ορί-
ζοντα για την πλήρη λειτουργία του σε
όλη τη χώρα να τοποθετείται στον Σε-
πτέμβριο του 2024.

Πιερρακάκης: Άμεσα η ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστημίων

Πρωτόγνωρη στα χρονικά
η «γαλάζια» πρωτιά

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com

Η ΝΔ καταγράφει στις δημοσκοπήσεις 
τριπλάσια διαφορά από τον ΣΥΡΙΖΑ και μάλιστα
έπειτα από 4,5 χρόνια στην κυβέρνηση 
της χώρας - Οι ειδικοί υποστηρίζουν ότι δεν 
έχει ξανασυμβεί κάτι τέτοιο εδώ και δεκαετίες



Η
δρ Μαριζέτα Αντωνοπούλου, αναπληρώτρια
τομεάρχης Εργασίας ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, σε μια
συγκυρία όπου η πολιτική συζήτηση στον

χώρο της αντιπολίτευσης επικεντρώνεται κυρίως σε
θέματα εσωκομματικών στρατηγικών, ξεδιπλώνει
και αιτιολογεί τις πτυχές της κριτικής του κόμματός
της αναφορικά με τις νέες ρυθμίσεις στα εργασιακά.
Παράλληλα προτείνει τρεις ρεαλιστικούς και εφαρ-
μόσιμους τρόπους, όπως λέει, για την αντιμετώπιση
της ακρίβειας και καταθέτει την άποψή της τόσο για
το τοπίο που έχει διαμορφωθεί την επόμενη μέρα
των αυτοδιοικητικών εκλογών όσο και για τη συζή-
τηση που άνοιξε με φόντο τις συνεργασίες.

Η κυβέρνηση φαίνεται ότι στρέφει το βλέμμα της στην
καθημερινότητα. Ήδη είδαμε ρυθμίσεις για τα εργασια-
κά, ενώ ανοίγει ο δρόμος και για καλύτερες μέρες για
τους συνταξιούχους, κυρίως αυτούς που εργάζονται.
Πού βασίζεται η δική σας κριτική; 

Το υπουργείο Εργασίας φαίνεται ότι έχει φορτίσει μηχανές, αλ-
λά όχι προς την κατεύθυνση της ικανοποίησης των εργαζομέ-
νων και των σύγχρονων διεκδικήσεών τους, αλλά προς την εξυ-
πηρέτηση των συμφερόντων συγκεκριμένων οικονομικών και
εργοδοτικών συμφερόντων. Το εργασιακό νομοσχέδιο των κ.κ.
Μητσοτάκη, Γεωργιάδη ήταν ένα ταυτοτικό νομοσχέδιο. Η κυ-
βέρνηση κρυπτόμενη πίσω από την ενσωμάτωση της ευρωπαϊ-
κής κοινοτικής οδηγίας (2019/1152), για τους διαφανείς και
προβλέψιμους όρους στην αγορά εργασίας της ΕΕ, επιχειρεί να
καταργήσει ακόμα και θεμελιώδεις διατάξεις της εργατικής νο-
μοθεσίας, αφήνοντας την αγορά εργασίας στην ασυδοσία και
την απόλυτη επισφάλεια.

Συγκεκριμένα, ελαστικοποιεί περαιτέρω τον χρόνο εργασίας
χωρίς δικλίδες ασφαλείας, βάσει του σχετικού άρθρου για την
παράλληλη απασχόληση.

Το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ κατέθεσε στη διαβούλευση συγκεκριμέ-
νες προτάσεις, ώστε να αποφευχθεί η δυνατότητα απασχόλη-
σης στον ίδιο εργοδότη με διαφορετικά ΑΦΜ, ωστόσο η ΝΔ κώ-
φευσε ηχηρά! 

Ο κ. Γεωργιάδης νομιμοποίησε το 13ωρο ικανοποιώντας με-
γάλα φίλια(;) εργοδοτικά συμφέροντα. Ενώ δεν δίστασε να δη-
μιουργήσει εργαζόμενους με μηδενικά δικαιώματα σε διαρκή
κατάσταση stand by, ανοίγοντας τον δρόμο για σύνδεση του
επιδόματος ανεργίας με τα συμβόλαια μηδενικών ωρών. Οι
πληροφορίες μας, μάλιστα, φαίνεται να είναι ακριβείς σχετικά
με τη διασύνδεση του επιδόματος ανεργίας με την προθυμία
του εργαζόμενου να παρέχει εργασία, όποτε τον καλέσουν, για
όσες ώρες τον καλέσουν, όπου τον καλέσουν, ακόμα και χωρίς
αμοιβή και κυρίως χωρίς το δικαίωμα άρνησης. Η ανεργία θα
μετατραπεί έτσι σε μια διαρκή κατάσταση ελάχιστης εργασίας
χωρίς δικαιώματα, υπό τον ασφυκτικό κλοιό της διακοπής του
επιδόματος. Οι κ.κ. Γεωργιάδης, Μητσοτάκης, όπως έχουμε
αρθρογραφήσει ήδη από το καλοκαίρι, αντιγράφουν το ξεπε-
ρασμένο μοντέλο της Γερμανίας του 1995-2005. Φαίνεται, δε,
να έχουν κλείσει πλήρως τα αυτιά τους στις εκκλήσεις της Κο-
μισιόν και της ίδιας της Γερμανίας για επαναφορά και ενίσχυση
του συνολικού πλαισίου των συλλογικών διαπραγματεύσεων,
ενίσχυση του εργατικού εισοδήματος και μείωση των ωρών ερ-
γασίας. Αντίθετα, καταργούν την κυριακάτικη αργία και την
6ήμερη εργασία. Είναι σαφές ότι η ικανοποίηση του παγίου αι-
τήματος των συνταξιούχων εργαζόμενων λειτούργησε ωσάν
καρότο.

Η ακρίβεια είναι η μεγάλη απειλή για κάθε νοικοκυριό.
Πώς μπορεί να αντιμετωπιστεί και γιατί δεν το κάνει η
κυβέρνηση; 

Η ακρίβεια μπορεί να αντιμετωπιστεί με τρεις κύριους τρόπους.
Πρώτον, με άμεση κρατική παρέμβαση στην ίδια την αγορά,

όπως επί παραδείγματι στην αγορά ενέργειας με καθορισμό
μέγιστων και ελάχιστων τιμών. Δεύτερον, με αύξηση του διαθέ-
σιμου εισοδήματος της μεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας -όχι
μέσω τιμαριθμικής προσαρμογής, η οποία έχει αποδειχθεί ότι
μετακυλίεται στα προϊόντα και έτσι αποτυγχάνει. Αντίθετα η αύ-
ξηση του εισοδήματος οφείλει να προκύπτει μέσα από επίπο-
νες και γόνιμες διαβουλεύσεις των κοινωνικών εταίρων, μέσα
από τον κοινωνικό διάλογο που θα καταλήγει στη σύναψη συλ-
λογικών συμβάσεων εργασίας. Τρίτος και ουσιαστικότατος
τρόπος είναι η διαμόρφωση ενός δίκαιου και προοδευτικού
φορολογικού συστήματος με πάγια χαρακτηριστικά. Η μείωση
του ΦΠΑ σε τρόφιμα και βασικά αγαθά εμπεριέχεται σε αυτή
την προγραμματική μας δέσμευση.

Πώς «διαβάζετε» την επόμενη μέρα των αυτοδιοικητι-
κών εκλογών για το ΠΑΣΟΚ; 

Η κυβέρνηση, παρά τη νωπή και ξεκάθαρη εντολή που πήρε
στις διπλές εθνικές εκλογές, φαίνεται ότι προχωρά χωρίς στοι-
χειοθετημένο βηματισμό, ειδικά μετά το πολύ δύσκολο για τη
χώρα καλοκαίρι. Ο δεύτερος γύρος των αυτοδιοικητικών ήρθε
να επιβεβαιώσει αυτό ακριβώς το γεγονός. Ο Κ. Μητσοτάκης
επιχείρησε να δώσει ακραία πολιτικά χαρακτηριστικά στη δεύ-
τερη Κυριακή. Οι δηλώσεις του για τον μπλε χάρτη, αλλά και οι
εναγκαλισμοί του με τους κύριους υποψήφιους δημάρχους και
περιφερειάρχες οδήγησαν σε μια σημαντική πρώτη ήττα της
κυβερνητικής (και προσωπικής του) αλαζονείας καθώς και της

πεποίθησης ότι η κοινωνία βρίσκεται εν υπνώσει. Υπό αυτή την
έννοια, καταγράφηκε μια πρώτη μεγάλη ρωγμή στη σχέση της
ΝΔ με το εκλογικό (της) σώμα. 

Το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ βγήκε σαφώς ενισχυμένο από τις αυτοδι-
οικητικές κάλπες, τις οποίες τίμησε ως τέτοιες και όχι ως υπο-
κατάστατο των εθνικών εκλογών. Οι συμμαχίες που κατάφερε
σε τοπικό επίπεδο αλλά και οι δυνατές σχέσεις που έχει κατα-
κτήσει, σε βάθος δεκαετιών, απέδωσαν. Τη στρατηγική της έμ-
φασης στα προβλήματα της μεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας
εξυπηρετούν άλλωστε και οι δυο πρόσφατες μεγάλες περιο-
δείες του προέδρου μας Ν. Ανδρουλάκη σε Ήπειρο και Κυκλά-
δες, για να συζητήσει και να αναδείξει τα θέματα της παιδείας
και της υγείας αντίστοιχα.

Τι εξυπηρετεί η συζήτηση περί συνεργασιών που άνοιξε
μόλις έπεσε η αυλαία των εκλογών; 

Οι συνεργασίες γίνονται από την κοινωνία, μέσα από την κοινω-
νία, για την κοινωνία. Πλανάται πλάνην οικτράν ο πολιτικός φο-
ρέας που θεωρεί ότι οι γραφειοκρατικές συγκλίσεις και οι τυ-
χάρπαστες προσωπικές συνεργασίες οδηγούν σε κάποια μα-
θηματική αύξηση ποσοστών. Μια ματιά στα εκφυλιστικά φαινό-
μενα στον ΣΥΡΙΖΑ μπορεί να πείσει και τον πιο δύσπιστο. Το ΠΑ-
ΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ επιχειρεί ήδη και θα εμβαθύνει περαιτέρω την
προσπάθεια για τις πιο ευρείες συνεργασίες με την κοινωνία,
πάνω σε ανοιχτό προγραμματικό διάλογο με κάθε δημοκράτη
και προοδευτικό πολίτη. Μ

Α
ΡΙ

Ζ
EΤ

Α
 Α

Ν
Τ

Ω
Ν

Ο
Π

Ο
Y

Λ
Ο

Υ
ΣΑΒΒΑΤΟ 28 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023

ΡOLITICAL ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ21
Α

ν.
 το

με
άρ

χη
ς 

Ερ
γα

σί
ας

 Π
Α

ΣΟ
Κ

-Κ
ΙΝ

Α
Λ

 

«Οι συνεργασίες 
γίνονται από την κοινωνία

για την κοινωνία»

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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22 ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Π
ατάει το 44ο έτος της ηλικίας του αλλά και γερά
στα πόδια του. Ο νομικός Θανάσης Κοντογεώρ-
γης, πολύπειρος στην παραγωγή έργου, με μια

γεμάτη επταετία στο πλευρό του Κυριάκου Μητσοτάκη
αλλά και με πολυετή παρουσία στα κυβερνητικά δρώμε-
να της χώρας, αποτελεί ένα αθόρυβο στέλεχος που,
όπως συνηθίζει να αποκρίνεται σε όσους τον ρω-
τούν, λόγω της εμπλοκής του σε διάφορα επίπεδα
είναι ταγμένος σε έναν στενό πυρήνα ιδεών σε
σχέση με το τι χρειάζεται η χώρα.

Εκφράζει σταθερά την αφοσίωσή του στην πρό-
οδο και την αδήριτη ανάγκη για την απαγκίστρωσή
της απ’ όσα την κρατούσαν πίσω. «Πάντα ήμουν
θιασώτης της ιδέας ότι ο εκσυγχρονισμός είναι
ένα διαρκές αίτημα και ένας διαρκής αγώνας», εί-
ναι το μότο στο οποίο συμπυκνώνει την εστίαση
του υφυπουργού στον πρωθυπουργό, που ενισχύοντας
αυτά τα διαπιστευτήρια συνηθίζει να λέει: «Για αυτό και
όπου βρισκόμαστε δεν πρέπει να σταματήσουμε να πα-

λεύουμε για τον εκσυγχρονισμό της χώρας μας και για τη
σύγκλιση με τις υπόλοιπες προηγμένες ευρωπαϊκές κοι-
νωνίες». 

Γεννήθηκε και μεγάλωσε στην Αθήνα. Μετά την απο-
φοίτησή του με άριστα από το Κολλέγιο Αθηνών ακολού-
θησε νομικές σπουδές στο ΕΚΠΑ. Ο επόμενος σταθμός

της ακαδημαϊκής του σταδιοδρομίας ήταν το Πα-
νεπιστήμιο Harvard, όπου έκανε μεταπτυχιακές
σπουδές στη Δημόσια Πολιτική. Ενεργός δικηγό-
ρος στον Άρειο Πάγο και στο Συμβούλιο της Επι-
κρατείας, όπου εκπροσώπησε επιχειρήσεις, κοι-
νωφελείς οργανισμούς, συνδέσμους επιχειρή-
σεων και ιδιώτες. Χρημάτισε νομικός σύμβουλος
της ελληνικής κυβέρνησης έως και το 2014 υπο-
στηρίζοντας το Γραφείο του Πρωθυπουργού, ενώ
παρείχε υπηρεσίες και στη Γενική Γραμματεία

της Κυβέρνησης, όπως επίσης στον υπουργό Οικονομι-
κών αλλά και στο υπουργείο Πολιτισμού. Είναι καταγε-
γραμμένη η εναργής εμπλοκή του στις διαπραγματεύ-

σεις με την ΕΕ, το ΔΝΤ και την ΕΚΤ αλλά και στην εκπό-
νηση σημαντικού αριθμού νομοθετημάτων για τη φορο-
λογία, τις επιχειρήσεις αλλά και το τραπεζικό σύστημα.

Ο βαθμός της δυσκολίας ανέβηκε σε υψηλότερο επί-
πεδο μετά τη συμμετοχή του στην πρώτη κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη, καθώς το περίγραμμα της θέσης
του γενικού γραμματέα Συντονισμού έδινε άλλη διάστα-
ση στην ούτως ή άλλως απαιτητική καθημερινότητα.

Ο Θανάσης Κοντογεώργης έζησε από πολύ κοντά τις
δύσκολες στιγμές με τις επάλληλες κρίσεις που αντιμε-
τώπισε η κυβέρνηση στην πρώτη της θητεία. Ο ίδιος συ-
νηθίζει να βάζει σε αυτή την εξίσωση τον σημαντικό πα-
ράγοντα της οικογένειας και τον καταλυτικό ρόλο που
διαδραματίζει. «Από τη μία χρειάζεται να υπάρχουν κα-
τανόηση και υπομονή σε κάτι που έχει επιλέξει ένα πρό-
σωπο της οικογένειας να κάνει και ταυτόχρονα όμως
αποτελεί και το καταφύγιο, τον τόπο εκείνο στον οποίο
πρέπει να αφιερώσεις ό,τι σου μένει από την καθημερι-
νότητα», λέει σε όσους τον ρωτούν.

Γράφει 
ο  Γιώργος 

Παπακωνσταντίνου

georgepapakonstantinou79@gmail.com

Ξεχωριστός και αθόρυβος 

ΘΑΝAΣΗΣ 
ΚΟΝΤΟΓΕΩΡΓΗΣ

Με τον πρωθυπουργό κατά 
την προεκλογική εκστρατεία των εθνικών εκλογών Στην ορκωμοσία της νέας κυβέρνησης συν γυναιξί και τέκνοις

Με τον πρώην υφυπουργό Υποδομών και Μεταφορών 
Γιώργο Καραγιάννη και τον πολύπειρο στην πολιτική 

και στενό συνεργάτη του πρωθυπουργού Θανάση Νέζη 

Το μήνυμα των συνεργατών μετά 
την αναβάθμισή του σε υφυπουργό
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 23Θανάσης Κοντογεώργης

Η αξιοποίηση του πολύτιμου χρόνου με τη γυναίκα 
και τα παιδιά του και το δέσιμό του με τα Καλάβρυτα
Π

αρότι ένα σημαντικό μέρος της καθη-
μερινότητάς του απορροφάται από τη
δουλειά στο γραφείο, ο Θανάσης Κον-

τογεώργης επιδιώκει την ισορροπία αφιερώνον-
τας κάθε διαθέσιμη στιγμή στην οικογένειά του.
«Πολλώ δε μάλλον όταν έχεις δύο μικρά παιδιά,
τα οποία όσο μεγαλώνουν θέλεις να έχεις και
αναμνήσεις, να έχουν και παραστάσεις παρά τη
δύσκολη καθημερινότητα», είναι μια από τις αυ-
θόρμητες αντιδράσεις του σε σχετικό ερώτημα.
Σημαντικό μέρος μάλιστα αυτής της διαδικασίας
είναι η συζήτηση για όσα έχουν συμβεί κατά τη
διάρκεια της μέρας: «Είναι ωραίο να βρίσκεσαι
με την οικογένειά σου, με τα παιδιά σου, να συ-
ζητάτε για τη μέρα σας, για όλα αυτά τα οποία
απασχολούν, θα έλεγα τα σημαντικά και τα λιγό-
τερο σημαντικά, αλλά θα έλεγα αυτά που κάθε
οικογένεια θέλει να συζητάει».

Αναγνωρίζει ότι υπάρχει ο χρόνος που χάνε-
ται και αναφερόμενος σε αυτό το δυσαναπλήρω-
το κενό δείχνει ως κεντρικό στόχο την αξιοποί-
ηση κάθε στιγμής που μεταφράζεται σε όφελος
για τα παιδιά: «Όσο μεγαλώνουν καταλαβαίνουν.
Αλλά όσο πιο γεμάτα και με αυτοπεποίθηση
μπορεί να αισθάνονται τη γονεϊκή παρουσία, κά-

νουν και τα επόμενα βήματα στη ζωή τους». Κα-
ταλύτης για τη συγκεκριμένη ισορροπία, όπως
εξομολογείται από καιρού εις καιρόν, είναι η σύ-
ζυγός του Μαριάννα Βλαχογιάννη: «Είμαι τυχε-
ρός γιατί και η γυναίκα μου αφιερώνει πολύ χρό-
νο στο σπίτι και στην οικογένεια, επομένως για
όλα αυτά για τα οποία δεν μπορώ να έχω μια κα-
θημερινή μέριμνα, ευτυχώς είναι η γυναίκα μου
και κάνει σπουδαία δουλειά με τα παιδιά».

Για αυτό και φροντίζει από κοινού με τη σύ-
ζυγό του οι επαγγελματικές απαιτήσεις και με-
ταβολές να μην επηρεάζουν το οικογενειακό
πρόγραμμα, το οποίο δεν χαρακτηριζόταν ποτέ
από την υπερβολή: «Δεν έχει αλλάξει κάτι. Αυτά
που κάναμε και πριν με την οικογένειά μας,
τους παππούδες μας, τα ξαδέρφια μας, τους φί-
λους μας. Πράγματα τα οποία μας ευχαριστούν
στην καθημερινότητα και συνεχίζουμε να τα
κάνουμε».

Υπάρχει άλλωστε και το σκέλος της δημόσιας
προβολής που επιβάλλεται από τα κυβερνητικά
καθήκοντα, το οποίο όμως, σύμφωνα με τον Θα-
νάση Κοντογεώργη, μένει έξω από την οικογε-
νειακή διαδικασία.

Όπως αναφέρει συχνά πυκνά, «δεν θα έλεγα

ότι είμαι και το πιο αναγνωρίσιμο πρόσωπο της
κυβέρνησης, αλλά σε κάθε περίπτωση υπάρχει
μια δημόσια έκθεση». Αυτή η δημόσια έκθεση
βέβαια παραδέχεται ότι δεν περνάει χαμηλά από
τα ραντάρ των δυο μικρότερων μελών της οικο-
γένειας: «Παρότι τα παιδιά είναι ηλικίας 5 και 7
ετών, αντιλαμβάνονται ότι κάτι γίνεται, χωρίς βε-
βαίως να μπορούν να το προσδιορίζουν, αλλά σε
καμία περίπτωση δεν έχουμε αλλάξει την καθη-
μερινότητά τους. Ούτε έχουμε βάλει περιορι-
σμούς ή όρια. Γιατί έτσι κι αλλιώς το πώς λει-
τουργούσαμε και ως οικογένεια και μονάδες δεν
έχει αλλάξει».

Ο Θανάσης Κοντογεώργης πάντοτε εκφράζει
την αγάπη του για τα Καλάβρυτα και τον Πριόλι-
θο, από τον οποίο έλκει την καταγωγή του: «Τα
Καλάβρυτα είναι ο τόπος καταγωγής μου. Εκεί
έχω αναμνήσεις από παππούδες, γιαγιάδες,
συγγενείς. Είναι ένας τόπος που αγαπώ πάρα
πολύ γιατί συνδέεται με παιδικές αναμνήσεις,
γιατί οι τόποι είναι και οι άνθρωποι. Είναι ένας
τόπος που τιμώ πολύ γιατί έχει πληρώσει βαρύ
φορτίο στη σύγχρονη εποχή», έλεγε σε πρόσφα-
τη συνομιλία του με την «Political».

Μάλιστα, στην ίδια συζήτηση σημείωνε με
νόημα ότι «με τα Καλάβρυτα έχω μια αγάπη, δεν
επισκέπτομαι τόσο συχνά όσο θα ήθελα, αλλά τα
παιδιά τώρα που έχουν μεγαλώσει είναι λίγο πιο
συχνή η επαφή τους». Όπως είχε εξηγήσει, «εί-
ναι ένας τόπος τον οποίο πρέπει να αναδει-
κνύουμε, να προφυλάσσουμε, να προστατεύου-
με και να βοηθούμε όσο μπορούμε και επομέ-
νως παρόλο που δραστηριοποιούμαι στην Αθήνα
και εδώ είναι η ζωή μου, πάντοτε στο μυαλό μου
και στη σκέψη μου είναι πώς μπορούμε να βοη-
θήσουμε όλους τους τόπους που μπορεί να μει-
ονεκτούν γιατί είναι ορεινοί ή μπορεί να είναι
αποκομμένοι». 

Ο τόπος που αγαπά, ο Πριόλιθος Καλαβρύτων
Με τον υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης Δημήτρη

Παπαστεργίου σε... εξόρμηση στα Τρίκαλα
Με τον υφυπουργό Υγείας Μάριο Θεμιστοκλέους

από τα φοιτητικά χρόνια

Στον γάμο του με τη Μαριάννα Βλαχογιάννη
έχοντας στην αγκαλιά του τον γιο τους

Ξεκλέβοντας χρόνο 
για παιχνίδι με τα παιδιά του Στα δεύτερα γενέθλια της κόρης του Ηλιάνας Με την αδερφή του Νάντια Κοντογεώργη

Με τη σύζυγό του
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A
στραψε και βρόντηξε κατά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ η υπουργός Εσωτερικών Νί-
κη Κεραμέως κατά την παρουσία-

ση του νέου νομοσχεδίου για τις αλλαγές
στην επιλογή διοικήσεων των φορέων του
Δημοσίου και την ενίσχυση της αποτελε-
σματικότητάς τους, που παρουσίασε στη
Διαρκή Επιτροπή Δημόσιας Διοίκησης, Δη-
μόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης της Βουλής.

Απευθυνόμενη στην αντιπολίτευση, η
υπουργός ανέφερε ότι «έως τώρα τα κόμ-
ματα της αντιπολίτευσης δεν φαίνεται να
έχουν πάρει ξεκάθαρη θέση, πλην του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ο οποίος χθες (σ.σ.: προχθές) κατέ-
κρινε το γεγονός ότι οι επικεφαλής των φο-
ρέων αυτών επιλέγονται στο τέλος από
υπουργό. Λέτε “γιατί να επιλέγει ο υπουρ-
γός;”. Δεν λέτε ότι ο υπουργός επιλέγει από
αυτούς που έχουν ήδη περάσει επιτυχώς
τα αυστηρά on-off κριτήρια, το τεστ δεξιο-
τήτων, όλη τη διαδικασία ΑΣΕΠ. Δεν λέτε
ότι ο υπουργός έχει την πολιτική ευθύνη
του συγκεκριμένου φορέα και θα κληθεί
να συνεργαστεί πολύ στενά με αυτόν. Πάνω
από όλα όμως δεν λέτε ότι με τον δικό σας
νόμο, νόμο ΣΥΡΙΖΑ, προβλεπόταν ο υπουρ-
γός να επιλέγει τον επικεφαλής από τρι-
πλάσιο αριθμό υποψηφίων. Και αυτό που
επίσης δεν λέτε είναι ότι ο νέος σας αρχη-
γός θέλει οι διοικητές των νοσοκομείων να
εκλέγονται από τη βάση του προσωπικού,
άρα να είναι οι συνδικαλιστές!».

Πάνω από 600 θέσεις
Υπενθυμίζεται ότι το νομοσχέδιο αφορά

περισσότερες από  600 θέσεις
προέδρων, αντιπροέδρων, διοικητών, ανα-
πληρωτών διοικητών, υποδιοικητών, διευ-
θύνοντων και εντεταλμένων συμβούλων σε
φορείς του δημόσιου τομέα (Νομικά Πρό-
σωπα Δημοσίου Δικαίου και Νομικά Πρό-
σωπα Ιδιωτικού Δικαίου, για τα οποία η
επιλογή των διοικήσεων ανήκει στην κυ-
βέρνηση).

Η κυρία Κεραμέως ανέφερε ότι με το
συγκεκριμένο νομοσχέδιο «επιδιώκουμε

να ενισχύσουμε την εμπιστοσύνη και το αί-
σθημα δικαίου προς το κράτος. Σηματοδο-
τούμε την αλλαγή νοοτροπίας στη Δημόσια
Διοίκηση, τη σχέση σεβασμού που θέλου-
με να ξαναχτίσουμε με τους πολίτες. Να εί-
ναι βέβαιοι όλες και όλοι ότι σεβόμαστε τα
χρήματα του φορολογούμενου, σεβόμαστε
την ανάγκη τους για ποιοτική εξυπηρέτη-
ση, σεβόμαστε την απαίτησή τους για δια-
φάνεια και αξιοκρατία».

Το νέο πλαίσιο επιλογής διοικήσεων φο-
ρέων του Δημοσίου, σύμφωνα με το
υπουργείο, εισάγει σειρά καινοτομιών και
κινείται σε δύο άξονες. Αναβαθμίζει τη
διαδικασία επιλογής των διοικήσεων και
διαμορφώνει ένα νέο πλαίσιο στοχοθεσίας
και αξιολόγησης.

Ομαδοποίηση Φορέων
Πιο συγκεκριμένα, ως προς το σκέλος

επιλογής διοικήσεων φορέων του Δημοσί-
ου, η διαδικασία υπάγεται πλέον στο Ανώ-
τατο Συμβούλιο Επιλογής Προσωπικού για
ενίσχυση της διαφάνειας και της αντικει-
μενικότητας. Οι φορείς ομαδοποιούνται
ανάλογα με το εύρος και το είδος των αρ-
μοδιοτήτων τους και οι διαδικασίες διαφο-
ροποιούνται, πχ, για την επιλογή επικεφα-
λής φορέα εθνικής εμβέλειας και φορέα
τοπικής εμβέλειας. Αυξάνονται οι απαιτή-
σεις για τυπικά προσόντα. Όλοι οι υποψή-
φιοι πρέπει να κατέχουν υποχρεωτικά πτυ-
χίο ανώτατης εκπαίδευσης, πολύ καλή ή
καλή, κατά περίπτωση, γνώση ξένης γλώσ-
σας και ανά περίπτωση εργασιακή εμπει-
ρία με συνάφεια στο αντικείμενο ενδιαφέ-
ροντός τους.

Διεξάγεται τεστ δεξιοτήτων των υποψη-
φίων για συγκεκριμένες ομάδες φορέων.

Διασφαλίζεται έτσι η καταλληλότητα των
υποψηφίων για τις προκηρυσσόμενες θέ-
σεις, καθώς διακριβώνεται με αξιόπιστο
και αντικειμενικό τρόπο ότι μπορούν να αν-
ταποκριθούν στα καθήκοντά τους. Εξορθο-
λογίζονται οι διαδικασίες επιλογής. Χαρα-
κτηριστικό είναι το γεγονός ότι προγραμ-
ματίζεται να εκδοθεί μια ενιαία προκήρυξη
για τους 120 διοικητές νοσοκομείων αντί
για 120 ξεχωριστές προκηρύξεις και 120
ξεχωριστές διαδικασίες. Με τον τρόπο αυ-
τό εξοικονομούνται ανθρώπινοι πόροι, ερ-
γατοώρες, χρόνος και δημόσιο χρήμα.

Σταθερή στοχοθεσία
Ο δεύτερος άξονας εδράζεται στη στα-

θερή στοχοθεσία και αξιολόγηση για τις
νέες Διοικήσεις Φορέων του δημοσίου.
Δηλαδή, ετήσια σχέδια δράσης για κάθε
φορέα, τα οποία περιλαμβάνουν προ-
γραμματισμό δράσεων, καινοτομίες, ποι-
οτικούς και συγκεκριμένους ποσοτικούς
στόχους, τα οποία θα εγκρίνονται από τον
αρμόδιο υπουργό. Οι διοικήσεις θα υπο-
γράφουν συμβόλαιο απόδοσης, το οποίο
θα αναφέρει συγκεκριμένες δράσεις και
στόχους και το οποίο θα αναρτάται στην
ιστοσελίδα του εποπτεύοντος υπουργεί-

ου.  Αξιολόγηση διοικήσεων σε ετήσια
βάση και, ανάλογα με την επίτευξη των
στόχων που έχουν τεθεί, δίνεται η δυνα-
τότητα ανταμοιβής-bonus παραγωγικό-
τητας, ενώ ο αρμόδιος υπουργός μπορεί
να αποφασίσει την άμεση λήξη της θητεί-
ας τους σε περίπτωση μη επίτευξης των
στόχων που έχουν τεθεί. Εργαζόμενοι
στους φορείς, προϊστάμενοι οργανικών
μονάδων, θα μπορούν να υποβάλουν τη
γνώμη τους για την απόδοση του επικε-
φαλής και οι γνώμες αυτές θα λαμβάνον-
ται υπόψη από τον υπουργό, στο πλαίσιο
της ετήσιας αξιολόγησης.

«Αυτό το νομοσχέδιο μηνυματοδοτεί εν-
τός και εκτός Ελλάδας ότι οι καλύτεροι
μπορούν να τεθούν επικεφαλής στις καί-
ριες θέσεις του δημόσιου τομέα. Ότι μας
ενδιαφέρει να εξυπηρετήσουμε τον πολίτη
και όχι να διορίσουμε τον πολιτευτή. Ότι το
κράτος μπορεί και θέλει να είναι σύγχρονο,
καινοτόμο, ορθολογικό, δίκαιο. Ας ξεπερά-
σουμε κόμματα και χρώματα. Ας στείλουμε
ένα μήνυμα ως πολιτικό σύστημα ότι η Πο-
λιτεία θέλει τους καλύτερους στις καίριες
αυτές θέσεις ευθύνης, ότι επιλέγουμε να
βάλουμε όλοι μαζί πρόσθετα φίλτρα αξιο-
κρατίας, διαφάνειας, αντικειμενικότητας
για ένα καλύτερο Δημόσιο, για μία καλύτε-
ρη εξυπηρέτηση του πολίτη», κατέληξε η
κυρία Κεραμέως.

Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο θα συζη-
τηθεί και θα ψηφιστεί από την ολομέλεια
της Βουλής την επόμενη εβδομάδα, πιθα-
νότατα την Τετάρτη και την Πέμπτη.

«Συνδικαλιστές
στις διοικήσεις 
των νοσοκομείων
θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ»

Σκληρή απάντηση της υπουργού Εσωτερικών Νίκης Κεραμέως
στην αξιωματική αντιπολίτευση κατά την παρουσίαση 

του νέου νομοσχεδίου για την αξιολόγηση των διοικήσεων 
του Δημοσίου στην αρμόδια επιτροπή της Βουλής
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Η
μέρα δόξας για την Ελλάδα η 28η
Οκτωβρίου! Ο Ελληνισμός σε όλα τα
μήκη και πλάτη της Γης κλίνει ευλα-

βικά το γόνυ και στέκεται με δέος μπροστά
σε αυτούς που πολέμησαν το 1940. 

Ελάχιστη υποχρέωσή μας, η ευγνωμοσύνη
και η αναγνώριση της προσφοράς, ειδικά σε
αυτούς τους ελάχιστους που ζουν ακόμα και
ένα κεράκι για αυτούς τους μάρτυρες του
έθνους που χάθηκαν στα χιονισμένα βουνά

της Πίνδου, στα άγρια φα-
ράγγια και τις λάσπες. 

Κάθε ένδειξη τιμής και
σεβασμού τούς αξίζει. Διότι
αυτό που πέτυχαν, ο άθλος
του 1940, ήταν κάτι μοναδι-
κό, κάτι απροσδόκητο, μια
εποποιία, που ανέβασε το
κύρος της πατρίδας μας
παγκοσμίως και μιλούν για

αυτή μέχρι σήμερα. 
Οι Έλληνες τότε τόλμησαν και κατάφεραν

να κάνουν αυτό που δεν τόλμησαν να κάνουν
ακόμα και πανίσχυρες χώρες της Ευρώπης,
όπως η Γαλλία. Βροντοφώναξαν «ΟΧΙ» και με
το «χαμόγελο στα χείλη» έφυγαν στοιβαγμέ-
νοι στα τρένα για τα ελληνοαλβανικά σύνορα.
Τι κατάφεραν; Την πρώτη πραγματική νίκη
επί των κατά ξηράν δυνάμεων του Άξονα, αλ-
λάζοντας τα δεδομένα του πολέμου και θέ-
τοντας τις βάσεις για τη μεγάλη ανατροπή
στην έκβαση του Β’ Παγκοσμίου Πολέμου.

Το Έπος του ’40 είναι ο ορισμός του τι μπο-
ρούν να καταφέρουν οι λίγοι, οι φτωχοί. Η μι-
κρή σε έκταση και πληθυσμό Ελλάδα, που
αριθμούσε τότε μόλις επτά εκατομμύρια ψυ-

χές, τόλμησε να αντισταθεί σε εχθρούς που
αριθμούσαν εικοσαπλάσιο πληθυσμό! Ναι, η
φτωχή Ελλάδα, που διέθετε πενιχρά μέσα,
καταντρόπιασε εχθρούς που έλεγαν ότι μπο-
ρούν με τις λόγχες τους να κρύψουν τον ήλιο. 

Ο Χίτλερ υποκλινόμενος είπε: «Χάριν της
ιστορικής δικαιοσύνης είμαι υποχρεωμένος
να διαπιστώσω ότι εκ των αντιπάλων οίτινες
μας αντιμετώπισαν, ο Έλλην στρατιώτης επο-
λέμησε με παράτολμον θάρρος και υψίστην
περιφρόνησιν προς τον θάνατον».

Σήμερα, που βρισκόμαστε πάλι σε δίνη
πολέμου στην ευρύτερη γειτονιά μας, εκτι-

μούμε περισσότερο πόσο σπουδαίο ήταν το
τόλμημα των Ελλήνων του ’40. Επιβάλλεται
λοιπόν να αποτιμήσουμε την προσφορά των
προγόνων μας και να μιμηθούμε τη γενναι-
ότητα, τον ηρωισμό, την ενότητα, την ομοψυ-
χία, τη θερμή πίστη στον Θεό, την αυταπάρ-
νηση, τις θυσίες και την αγνή αγάπη προς την
πατρίδα.

Είναι σειρά μας να αγωνιστούμε -ο καθέ-
νας από το δικό του μετερίζι και με τον δικό
του τρόπο, για τη διαφύλαξη της εθνικής μας
ταυτότητας, του πολιτισμού, της γλώσσας. Με
τις Ένοπλες Δυνάμεις ισχυρές και πανέτοι-

μες να διασφαλίσουν κάθε στιγμή την εδαφι-
κή μας ακεραιότητα και εθνική ανεξαρτησία.
Τιμή και δόξα στους ήρωες, τους νεκρούς,
τους γενναίους, τους ωραίους ως Έλληνες!

Μήνυμα Δένδια
Μηνύματα προς πάσα κατεύθυνση περι-

λαμβάνει η ημερήσια διαταγή του υπουργού

Εθνικής Άμυνας Νίκου Δένδια για την Εθνι-

κή Επέτειο της 28ης Οκτωβρίου.

Ο υπουργός Εθνικής Άμυνας στο πλαίσιο

αυτό επισημαίνει τις «ισχυρές συμμαχίες»

και «την αποτρεπτική ισχύ των Ενόπλων Δυ-

νάμεών μας, ως προμετωπίδα των ενεργειών

της».

Συγκεκριμένα ο κ. Δένδιας ανέφερε:

«Αξιωματικοί, υπαξιωματικοί, στρατιώτες,

ναύτες, σμηνίτες, εθνοφύλακες, έφεδροι και

πολιτικό προσωπικό, κάθε χρόνο, αυτή τη

μέρα επαναφέρουμε στην εθνική μνήμη με

σεβασμό τη γενιά των Ελλήνων του 1940.

Ανέδειξαν την εθνική αξιοπρέπεια, αντιστε-

κόμενοι πέραν κάθε συσχετισμού δυνάμεων

στον φασισμό και στον ναζισμό. Κατέβαλαν

βαρύτατο φόρο έντιμου αίματος στον βωμό

της ελευθερίας των Ελλήνων και της Ευρώ-

πης. […]

Η Ελλάδα, με πλήρη συναίσθηση της ιστο-

ρικής της ευθύνης, θα επαναδιατυπώνει το

“ΟΧΙ” ως νοήμονα απάντηση σε κάθε προ-

σπάθεια αμφισβήτησης της εθνικής κυριαρ-

χίας και των κυριαρχικών της δικαιωμάτων.

Με ισχυρές συμμαχίες και φυσικά με την

αποτρεπτική ισχύ των Ένοπλων Δυνάμεών

μας, ως προμετωπίδα των ενεργειών της…».

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

«Η λέξη “ Έλληνας” έγινε τίτλος τιμής για κάθε ελεύθερο πολίτη
στον πλανήτη και Φως μες στο σκοτάδι», αναφέρει στην ημερήσια
διαταγή για την Εθνική Επέτειο της 28ης Οκτωβρίου ο αρχηγός
ΓΕΕΘΑ, στρατηγός Κωνσταντίνος Φλώρος. 

Ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ δεν ξεχνά φυσικά να ευχαριστήσει
το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάμεων που «δίνουν
καθημερινά και κερδίζουν με κόπο, ιδρώτα και
ενίοτε με αίμα τον αγώνα που ορίζει η Αποστολή
μας για την εξασφάλιση της Εθνικής Κυριαρχίας
σε ξηρά, θάλασσα και αέρα και για τη διασφάλι-
ση της Εθνικής Ανεξαρτησίας και της Εδαφικής
Ακεραιότητος της Ελλάδος».

Η ημερήσια διαταγή του αρχηγού ΓΕΕΘΑ, στρατη-
γού Κωνσταντίνου Φλώρου αναφέρει μεταξύ άλλων:
«Σαν σήμερα, πριν από 83 χρόνια, ξημέρωνε μια μέρα φωτεινή,
μοναδική κι ανεπανάληπτη για το Έθνος μας. Εκείνο το μεγαλει-
ώδες και παράτολμο “ΟΧΙ” το πήραν οι πολεμικές σειρήνες και οι

καμπάνες των εκκλησιών και το μετέφεραν σ’ όλα τα μήκη και τα
πλάτη της ελληνικής επικράτειας, αλλά και όπου χτυπούσαν ελλη-
νικές καρδιές. Το πήρε πρώτα και πιο περήφανα από όλους η Γε-
νιά του ’40, οι παππούδες μας, που έτρεξαν να καταταγούν με εν-

θουσιασμό, πυκνώνοντας τις τάξεις των ελληνικών Ενό-
πλων Δυνάμεων σαν να πήγαιναν σε γιορτή. Το πήραν

οι μανάδες και οι κόρες για να ξεπροβοδίσουν τους
γιους, τα αδέλφια και τους πατεράδες τους που
φεύγαν για το Μέτωπο με το χαμόγελο στα χείλη
και την ψυχή τους δοσμένη στον ιερό αγώνα για
την Πατρίδα.
Μαζί με όλους αυτούς, το πήραν οι Έλληνες

αξιωματικοί, υπαξιωματικοί και οπλίτες, οι προκά-
τοχοί μας εν Όπλοις, και το μετέτρεψαν σ’ ένα Ολόχρυ-

σο Χρονικό Μεγαλείου και Δόξας! Και έτσι έγιναν οι Ένοπλες
Δυνάμεις μας για μια ακόμα φορά η ατσάλινη ασπίδα, το αδια-
πέραστο τείχος και ταυτόχρονα η Νέμεσις που ήρθε να τιμωρή-

σει την Ύβριν του άνανδρου τορπιλισμού της “ΕΛΛΗΣ” και κάθε
άλλης προσβολής που είχε υπομείνει ως τότε στωικά η Ελλάδα,
μέχρι να έρθει η ώρα… Η άγια εκείνη ώρα του “ΑΞΙΟΝ ΕΣΤΙ”!
Και η ώρα της Ελλάδος ήρθε. Παρά τους αριθμούς. Παρά τον
παρωχημένο εξοπλισμό. Παρά τις ακραίες καιρικές συνθήκες.
Παρά τις στερήσεις και τις αντιξοότητες. Παρά την υπεροπλία
του αντιπάλου […].

Η ανατριχιαστική πολεμική ιαχή “ΑΕΡΑ” ξεχύθηκε “πάνω εκεί
στης Πίνδου μας τις κορφές” και έγινε ο αντίλαλος του “ΝΕΝΙΚΗ-
ΚΑΜΕΝ” στον Μαραθώνα, η αντήχηση του “ΝΥΝ ΥΠΕΡ ΠΑΝΤΩΝ
ΑΓΩΝ” των Σαλαμινομάχων και η νεότερη ένδοξη επανάληψη του
“ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ή ΘΑΝΑΤΟΣ”! […]

Αι ημέτεραι δυνάμεις, οι Ένοπλες Δυνάμεις της Πατρίδος, θα
αμύνονται ΠΑΝΤΑ του Πατρίου Εδάφους, ΠΑΝΟΠΛΕΣ, ΕΤΟΙΜΕΣ
και πιο ΙΣΧΥΡΕΣ ΑΠΟ ΠΟΤΕ!

Η Παναγιά να σας σκέπει όλους! Χρόνια πολλά στην Ελλάδα
μας! Τιμή και δόξα στους Αθανάτους Ήρωες του Έπους του ’40!».

Στρατηγός Φλώρος: «Μια Πατρίδα μοναδική που αξίζει τα πάντα»

28η ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ

Όταν η Ιστορία γράφεται με «ΟΧΙ»

«Μητρός τε και Πατρός και των προγόνων απάντων τιμιώτερον 
και σεμνότερον και αγιώτερον εστίν η Πατρίς και εν μείζονι μοίρα 

και παρά τοις Θεοίς και παρ’ ανθρώποις τοις νουν έχουσι» (Σωκράτης)
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Τ
ην απόλυτη ρήξη ανάμεσα στην
Τουρκία και το Ισραήλ αλλά και τις
ΗΠΑ έχει φέρει η στάση του Ταγίπ

Ερντογάν για το Μεσανατολικό. Ο τόνος
της κριτικής του προς το Ισραήλ για την εκ-
στρατεία του στη Λωρίδα της Γάζας είναι
ιδιαίτερα σκληρός. Αυτό βέβαια δεν τον
εμποδίζει να επιδιώξει να διαδραματίσει

διαμεσολαβητικό ρόλο για
να βρεθεί λύση στην ιδιαί-
τερα εκρηκτική κατάσταση
που επικρατεί στην περιο-
χή -ξεκίνησε αρκετές τη-
λεφωνικές συνομιλίες με

περιφερειακούς ηγέτες, τον
γενικό γραμματέα του ΟΗΕ

Aντόνιο Γκουτέρες και τον Ρώσο πρόεδρο
Βλαντίμιρ Πούτιν. 

Ο πρόεδρος της Τουρκίας δεν πτοείται
ούτε από την κακή σχέση του με τους Αμε-
ρικανούς, μετά την πρόσφατη στήριξή του
στη Χαμάς, για την οποία είπε ότι δεν είναι
τρομοκρατική οργάνωση και ότι κάνει
απελευθερωτικό αγώνα για τη σωτηρία
του λαού της, με αποτέλεσμα ο Τζο Μπάιν-
τεν να έχει κόψει τις επαφές του με τον
Ερντογάν και να μην έχει πλέον καμία διά-
θεση να τον προσκαλέσει για επίσημη επί-
σκεψη στην Ουάσιγκτον, όπως ακουγόταν
κατά το πρόσφατο παρελθόν.

Τηλεφωνική… ντρίμπλα 
Επίσης, ο υπουργός Εξωτερικών των

ΗΠΑ Άντονι Μπλίνκεν ξεκίνησε μια μεγά-
λη περιοδεία σε περιφερειακές πρω-
τεύουσες αμέσως μόλις ξέσπασε η κρίση
στη Μέση Ανατολή, αναζητώντας τρόπους
για να αποτραπεί περαιτέρω επιδείνωσή
της. Ο Μπλίνκεν φαίνεται να απέφυγε σκό-
πιμα μια επίσκεψη στην Άγκυρα, προτι-
μώντας απλώς να συνομιλήσει τηλεφωνι-
κά με τον Τούρκο ΥΠΕΞ, Χακάν Φιντάν. 

Η Τουρκία είχε ενοχληθεί επίσης με τη
γλώσσα που χρησιμοποίησε η κυβέρνηση
των ΗΠΑ σε μια δήλωση της 12ης Οκτω-
βρίου για την επέκταση της κατάστασης
έκτακτης ανάγκης στη Βόρεια Συρία. Η
διατύπωση της δήλωσης ήταν πανομοι-
ότυπη με εκείνη που είχε εκδοθεί από τον
πρόεδρο των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ το
2019, αν και τότε δεν είχε προκαλέσει τον
ίδιο χλευασμό στην Άγκυρα. 

Όπως γράφει το «Council of Foreign Re-
lations», o σημερινός πόλεμος μεταξύ του
Ισραήλ και της Χαμάς λαμβάνει χώρα, κα-
θώς η Τουρκία και οι ΗΠΑ βρίσκονται ήδη
σε αντιπαράθεση για διάφορα ζητήματα.
Το πιο κρίσιμο είναι η υποστήριξη της
Ουάσιγκτον προς τις Συριακές Δημοκρατι-
κές Δυνάμεις, που αποτελούνται κυρίως
από Κούρδους μαχητές που υπήρξαν οι
κύριοι σύμμαχοι των ΗΠΑ στον αγώνα κα-
τά του ISIS. 

Στις 5 Οκτωβρίου, η διαμάχη αυτή έφτα-
σε στο ναδίρ, όταν ένα αμερικανικό μαχη-
τικό αεροσκάφος F-16 κατέρριψε ένα
τουρκικό μη επανδρωμένο αεροσκάφος,
που πλησίασε σε απόσταση λίγων εκατον-
τάδων μέτρων τις αμερικανικές δυνάμεις
στη Βόρεια Συρία. 

Το αμερικανικό δημοσίευμα λέει ότι ο
τουρκικός στρατός διεξάγει πολυάριθμες
στρατιωτικές επιχειρήσεις εναντίον των
Κούρδων της Συρίας, οι οποίες η Ουάσιγ-
κτον θεωρεί ότι υπονομεύουν τη μάχη κα-
τά του Ισλαμικού Κράτους. 

Η Τουρκία δεν έχει σταματήσει να θεω-
ρεί τις συριακές κουρδικές δυνάμεις ως
προέκταση του Εργατικού Κόμματος του
Κουρδιστάν, το οποίο η Άγκυρα και οι σύμ-
μαχοί της έχουν χαρακτηρίσει τρομοκρα-
τική οργάνωση. 

Αποξενωμένος
Η έναρξη της σύγκρουσης στη Γάζα έχει

αποξενώσει ακόμη περισσότερο τον Ερν-
τογάν από την Ουάσιγκτον. Ο Τούρκος πρό-
εδρος εμφανίστηκε αγανακτισμένος με

την αποστολή από τις ΗΠΑ δύο ομάδων
κρούσης αεροπλανοφόρων στην Ανατολι-
κή Μεσόγειο και δήλωσε ότι οι ΗΠΑ δεν
έχουν καμία δουλειά να στέλνουν τα αερο-
πλανοφόρα τους ή να παίζουν ρόλο σε αυ-
τόν τον πόλεμο. Ισχυρίστηκε επίσης ότι η
παρουσία των αεροπλανοφόρων παρεμ-
βαίνει στις προσπάθειες της Τουρκίας να
επιλύσει την κρίση.

Ο επιθετικός λόγος του Ερντογάν για την
εξωτερική πολιτική αντανακλά όλο και πε-
ρισσότερο την αυξανόμενη δυσπιστία του
(για μία ακόμη φορά) απέναντι στη Δύση
και τις ΗΠΑ. Ξεκινώντας από την απόπειρα
πραξικοπήματος του 2016 στην Τουρκία,
για την οποία κατηγορεί την Ουάσιγκτον,
παραπονέθηκε επίσης ότι οι κακές οικο-
νομικές επιδόσεις της Τουρκίας οφείλον-
ται σε δυτικές (δηλαδή αμερικανικές) πα-
ρεμβάσεις και σαμποτάζ.

Ωστόσο, μια ανάλυση των εμπορικών
στατιστικών στοιχείων της Τουρκίας θα
έδειχνε ότι οι πιο σημαντικοί εμπορικοί
εταίροι της είναι οι δυτικοί. Το 2022, οι
Ηνωμένες Πολιτείες, η Γερμανία, το Ηνω-

μένο Βασίλειο (ΗΒ) και δέκα χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης εισήγαγαν σχεδόν το
43% των τουρκικών εξαγωγών.

Ο Ερντογάν υποστηρίζει εδώ και καιρό
την ακραία ισλαμιστική οργάνωση Χαμάς,
φιλοξενώντας τους ηγέτες της στην Τουρ-
κία και κάνοντας συναντήσεις μαζί τους,
ενώ έχει αρνηθεί να χαρακτηρίσει τις
ενέργειές της ως τρομοκρατία. Η αντίδρα-
ση της τουρκικής κοινής γνώμης, η οποία
υποκινήθηκε από τον Ερντογάν, στη σύγ-
κρουση στη Γάζα φαίνεται ότι θα ενισχύσει
αυτή τη σχέση.

Καθώς δεν διαφαίνεται τέλος στη σύγ-
κρουση, θα υπάρξει περαιτέρω επιδείνω-
ση των σχέσεων της Τουρκίας με το Ισραήλ
και τις ΗΠΑ, καθώς οι δηλώσεις του
«σουλτάνου» ρίχνουν λάδι στη φωτιά. 

Ο Ερντογάν θα μπορούσε να έχει συμβά-
λει καθοριστικά στην αναζήτηση συμβιβα-
σμού στη σύγκρουση μεταξύ Ισραήλ και
Χαμάς, αλλά έχει ήδη πάρει ξεκάθαρη θέ-
ση υπέρ των τρομοκρατών. Με την οξύτητα
της αντιαμερικανικής ρητορικής του έχα-
σε και την ελάχιστη εμπιστοσύνη που μπο-
ρεί να είχε η Ουάσιγκτον στο πρόσωπό του
και όπως φαίνεται έχει θέσει τον εαυτό του
έξω από τις διαπραγματεύσεις υπό την
ηγεσία των ΗΠΑ. 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Η στήριξη της Χαμάς από τον «σουλτάνο» 
τον καθιστά persona non grata

Στα… Tάρταρα 
οι σχέσεις 
της Τουρκίας 
με Ισραήλ, ΗΠΑ
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Δ
ιοργανώθηκε μετά βαΐων και κλάδων στις
Βρυξέλλες το διήμερο 25 και 26 Οκτωβρί-
ου 2023 το φόρουμ της ΕΕ για την «Παγκό-

σμια Πύλη» (Global Gateway). Στην ουσία, το φό-
ρουμ αυτό αποτέλεσε την άμεση απάντηση της ΕΕ
στο τρίτο φόρουμ για τον «Κινεζικό Δρόμο του Με-
ταξιού» που διοργανώθηκε στο Πεκίνο στις 17-18
Οκτωβρίου 2023. 

Με τον τρόπο αυτόν εντείνεται έτι περαιτέρω ο
σκληρός ανταγωνισμός ΕΕ-Κίνας για τον έλεγχο των
παγκόσμιων εμπορικών δρόμων. 

Ως γνωστόν, στο πλαίσιο της πρωτοβουλίας «Μια
Ζώνη-Ένας Δρόμος» (One Belt-One Road-BRI), γνω-
στής και ως ο «Κινεζικός Δρόμος του Μεταξιού», ήδη
από το 2013 μέχρι σήμερα η Κίνα έχει προχωρήσει σε
άμεσες επενδύσεις ύψους σχεδόν 1 τρισεκατομμυρί-
ου δολαρίων (www.nytimes.com 16/10/2023). 

Στην ουσία πρόκειται για μια εξαιρετικά σημαντική
από οικονομικής και πολιτικής απόψεως πρωτοβου-
λία της Κίνας να «αναστήσει» τον πάλαι ποτέ «Δρόμο
του Μεταξιού», γνωστό άλλωστε και από τα ταξίδια
του Μάρκο Πόλο. Στο πλαίσιο αυτό, ο Κινέζος ηγέτης
Σι Τζινπίνγκ το 2013 εγκαινίασε την πρωτοβουλία αυ-
τή, η οποία περιλαμβάνει την κατασκευή έργων υπο-
δομής, όπως λιμάνια, γέφυρες, αυτοκινητοδρόμους,
σιδηροδρομικά δίκτυα κλπ, προκειμένου να μπορεί η
Κίνα να μεταφέρει τα προϊόντα της στις αγορές όχι
μόνο της Ευρώπης αλλά και της Αφρικής, της Κεντρι-
κής Ασίας και της Μέσης Ανατολής. Ήδη στο πλαίσιο
της BRI έχουν υπογραφεί πάνω από 200 συμφωνίες
συνεργασίας κατανεμημένες σε 150 χώρες και 30
διεθνείς οργανισμούς, ενώ η συνολική αξία των ει-
σαγωγών και εξαγωγών μεταξύ της Κίνας και των εν
λόγω χωρών-εταίρων έφτασε τα 19,1 τρισεκατομμύ-
ρια δολάρια, με μέσο ετήσιο ρυθμό αύξησης 6,4%
από το 2013 έως το 2022.

Στο φετινό λοιπόν φόρουμ της BRI στο Πεκίνο συμ-
μετείχαν περισσότεροι από 10.000 εκπρόσωποι από

περίπου 151 χώρες και 41 διεθνείς οργανισμούς, κάτι
που αποδεικνύει την τεράστια δυναμική της BRI. Με-
ταξύ άλλων, εκτός από τον γενικό γραμματέα του ΟΗΕ
Αντόνιο Γκουτέρες, έλαβαν μέρος περίπου 25 πρό-
εδροι-αντιπρόεδροι κρατών και πρωθυπουργοί, ενώ
υπογράφτηκαν και 458 συμφωνίες συνεργασίας
(www.aa.com.tr/en 19/10/2023).

Από την άλλη πλευρά, στο φόρουμ των Βρυξελλών
για την «Παγκόσμια Πύλη» της ΕΕ συμμετείχαν 20
ηγέτες κρατών, με την πρόεδρο της Κομισιόν Ούρσου-
λα φον ντερ Λάιεν στην εναρκτήρια ομιλία της να επι-
βεβαιώνει για άλλη μια φορά ότι η «Παγκόσμια Πύλη»
της ΕΕ θα χρηματοδοτηθεί με 300 δισ. ευρώ. 

Οι Βρυξέλλες πλέον δεν κρύβουν ότι η «Παγκόσμια
Πύλη» της ΕΕ έρχεται να ανταγωνιστεί τον «Κινεζικό
Δρόμο του Μεταξιού» (www.politico.eu 24/10/2023).

Την πρωτοβουλία των Βρυξελλών για τη δρομολό-
γηση της «Παγκόσμιας Πύλης» της ΕΕ είχαμε την ευ-
καιρία να αναλύσουμε ήδη από τον Δεκέμβριο του
2021 (www.political.gr 4/12/2021, σελ. 14). Στο πλαίσιο
αυτό είχαμε επισημάνει ότι «με κοινή δήλωσή τους
την Τετάρτη 1 Δεκεμβρίου 2021 η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή και ο Ύπατος Εκπρόσωπος της ΕΕ για θέματα Εξω-
τερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφαλείας ανακοί-
νωσαν την απάντηση της ΕΕ στον “Κινεζικό Δρόμο του
Μεταξιού”. Πρόκειται για την πρωτοβουλία “Παγκό-
σμια Πύλη” που στόχο έχει να κινητοποιήσει έως και
300 δισεκατομμύρια ευρώ σε επενδύσεις την περίοδο
2021-2027 στους τομείς της ψηφιακής τεχνολογίας,
της ενέργειας και των μεταφορών και την ενίσχυση
των συστημάτων υγείας, εκπαίδευσης και έρευνας σε
ολόκληρο τον κόσμο» (www.ec.europa.eu 1/12/2021).
Και όλα αυτά «προκειμένου να στηρίξει τη διαρκή
ανάκαμψη σε παγκόσμιο επίπεδο, λαμβάνοντας υπό-
ψη τις ανάγκες των εταίρων» της «και τα συμφέροντα
της ίδιας της ΕΕ». 

Σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Κομισιόν)
«οι χώρες χαμηλού και μεσαίου εισοδήματος αντιμε-

τωπίζουν σημαντικό έλλειμμα χρηματοδότησης υπο-
δομών -η Παγκόσμια Τράπεζα εκτιμά ότι το έλλειμμα
αυτό υπερβαίνει τα 2,7 τρισ. δολάρια ΗΠΑ το 2019»,
ενώ «σύμφωνα με τις εκτιμήσεις της G20, το έλλειμμα
επενδύσεων στις παγκόσμιες υποδομές θα φτάσει τα
13 τρισ. ευρώ έως το 2040». Προκειμένου λοιπόν να
καλυφθεί το εν λόγω επενδυτικό κενό σε υποδομές
απαιτούνται επενδύσεις ύψους 1,3 τρισ. ευρώ ετη-
σίως, καθώς μόνο έτσι εκτιμάται ότι θα μπορέσει να
επιτευχθεί ο στόχος της βιώσιμης ανάπτυξης. Παρά
τις αρχικά γενικόλογες δηλώσεις της ηγεσίας της ΕΕ
για παγκόσμια ανάπτυξη και συνεργασία, ήταν ηλίου
φαεινότερο ότι στόχος της «Παγκόσμιας Πύλης» της
ΕΕ είναι η ανάσχεση της κινεζικής επέκτασης, η οποία
προχωρά με εξαιρετικά γοργούς ρυθμούς λόγω του
σύγχρονου «Κινεζικού Δρόμου του Μεταξιού» που
δρομολογήθηκε με την κινεζική πρωτοβουλία «Μια
Ζώνη-Ένας Δρόμος» (BRI). 

Στη συνέχεια κομβικό ζήτημα στη σύγκρουση της
Δύσης με την Κίνα αποτέλεσε η απόφαση της Συνόδου
Κορυφής των G7 στο Schloss Elmau της Βαυαρίας
στις 26-28 Ιουνίου 2022 να χρηματοδοτήσουν ένα οι-
κονομικό πακέτο 600 δισ. δολαρίων προκειμένου να
ανακόψουν την παγκόσμια κινεζική οικονομική «επέ-
λαση» η οποία κυρίως εκφράζεται μέσα από τον περί-
φημο «Κινεζικό Δρόμο του Μεταξιού»
(www.capital.gr 27/6/2022). Στο πλαίσιο αυτό οι Βρυ-
ξέλλες ανέλαβαν σημαντικό ρόλο μέσα από την περί-
φημη «Παγκόσμια Πύλη» της ΕΕ. Μάλιστα όπως δή-
λωσε η πρόεδρος της Κομισιόν στην εν λόγω συνάντη-
ση των G7, η «Παγκόσμια Πύλη» αποτελεί την απάντη-
ση της Ευρώπης στο παγκόσμιο επενδυτικό κενό.
Πρόκειται για μια πρωτοβουλία που εντάσσεται πλέον
στην απόφαση των G7 «Σύμπραξη για Παγκόσμιες
Υποδομές και Επενδύσεις» (Partnership for Global
Infrastructure and Investment -PGII) (www.no-
tismarias.gr 15/7/2022).

Έτσι, στα 200 δισεκατομμύρια δολάρια που ανακοι-
νώθηκαν από τον Τζο Μπάιντεν στο Schloss Elmau, η
ΕΕ κινητοποιεί επιπλέον 300 δισεκατομμύρια ευρώ
έως το 2027 (www.ec.europa.eu 26/6/2022). 

Η συνεργασία Ουάσιγκτον-Βρυξελλών στο πλαίσιο
της PGII, μέρος της οποίας αποτελεί σύμφωνα με τα
παραπάνω η «Παγκόσμια Πύλη» της ΕΕ, εξακολουθεί
να είναι ιδιαίτερα στενή και αυτό επιβεβαιώθηκε πρό-
σφατα και στη Σύνοδο Κορυφής των G20 στο Νέο Δελ-
χί στις 9-10 Σεπτεμβρίου 2023, καθώς στο περιθώριο
της Συνόδου διοργανώθηκε εκδήλωση με θέμα τη
«Σύμπραξη για την Παγκόσμια Υποδομή και Επενδύ-
σεις (PGII)», όπου ΗΠΑ και ΕΕ διαδραμάτισαν κεντρι-
κό ρόλο στοχοποιώντας για άλλη μια φορά την Κίνα.

Παρά ταύτα, το Πεκίνο από την πλευρά του δηλώνει
διατεθειμένο να συνεργαστεί με την ΕΕ στο ζήτημα
των νέων εμπορικών δρόμων ζητώντας τη διασύνδεση
των δράσεων της κινεζικής πρωτοβουλίας One Belt-
One Road με την «Παγκόσμια Πύλη» της ΕΕ
(www.globaltimes.cn 24/10/2023).

«Παγκόσμια Πύλη»: Η ρελάνς της ΕΕ
στον «Κινεζικό Δρόμο του Μεταξιού»

του
Νότη Μαριά

Καθηγητής 
Θεσμών 
της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 
στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρόεδρος
του κόμματος 
Ελλάδα 
- Ο άλλος δρόμος,
πρώην 
ευρωβουλευτής
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Πράσινη Χημεία: Η οδός προς το βιώσιμο μέλλον μας!

Η
Χημεία είναι η θεμελιώδης επιστήμη που
στηρίζει τον κόσμο μας. Βρίσκεται παντού,
μέσα μας και έξω μας! Είναι ζωτικής σημα-

σίας για πολλούς λόγους, από την ανάπτυξη φαρμά-
κων που σώζουν ζωές μέχρι την κατανόηση περι-
βαλλοντικών θεμάτων και την παραγωγή καθημερι-
νών υλικών. 

Παραδοσιακή Χημεία: 

Σπουδαιότητα και προβλήματα
Η Χημεία αποκαλύπτει τις κρυφές διεργασίες της

ύλης και της ενέργειας, βοηθώντας μας να δημιουρ-
γήσουμε καθαρότερα καύσιμα,
ασφαλέστερα χημικά και καινοτόμες
τεχνολογίες. Είναι η κινητήρια δύνα-
μη πίσω από τις ιατρικές εξελίξεις,
που επιτρέπουν την ανακάλυψη νέων
θεραπειών και διαγνωστικών εργα-
λείων. Η Χημεία διαδραματίζει επίσης
κεντρικό ρόλο στην αντιμετώπιση
παγκόσμιων προκλήσεων όπως η
κλιματική αλλαγή και η ρύπανση. Χω-
ρίς τη Χημεία, ο σύγχρονος τρόπος
ζωής μας, από την υγειονομική περί-
θαλψη μέχρι την τεχνολογία, απλά δεν
θα ήταν δυνατός. Οι παγκόσμιες πω-
λήσεις χημικών προϊόντων ανήλθαν
σε 3,5 τρισ. δολάρια το 2020 και προ-
βλέπεται να αυξηθούν σε 6,2 τρισ. δο-
λάρια το 2030! (Εικόνα 1)

Ωστόσο, η Παραδοσιακή Χημεία
έχει προκαλέσει πολλά σημαντικά
προβλήματα, όπως η μόλυνση του πε-
ριβάλλοντος, τα επικίνδυνα χημικά απόβλητα και η
εξάντληση των φυσικών πόρων. Η παραγωγή και η
απόρριψη χημικών παραπροϊόντων μπορεί να βλά-
ψει τα οικοσυστήματα και την ανθρώπινη υγεία. Επι-
πλέον, ορισμένες παραδοσιακές χημικές διεργα-
σίες είναι ενεργοβόρες και συμβάλλουν στις εκπομ-
πές αερίων του θερμοκηπίου, επιδεινώνοντας την
κλιματική αλλαγή.

Πράσινη Χημεία: Μια νέα αντίληψη
Σε έναν κόσμο που αντιμετωπίζει περιβαλλοντι-

κές προκλήσεις όπως η κλιματική αλλαγή, η εξάντ-
ληση των πόρων και η ρύπανση, η ανάγκη για βιώσι-

μες και φιλικές προς το περιβάλλον λύσεις είναι ιδι-
αιτέρως επιτακτική. Η Πράσινη Χημεία, ο νέος κλά-
δος της Χημείας που γεννήθηκε από αυτή την ανάγ-
κη, υπόσχεται μια πορεία προς ένα πιο βιώσιμο και
πιο καθαρό μέλλον. Αυτός ο καινοτόμος τομέας, που
συχνά αναφέρεται ως Βιώσιμη Χημεία ή Φιλική
προς το Περιβάλλον Χημεία, δεν είναι μόνο μια επι-
στημονική προσπάθεια αλλά μια νέα φιλοσοφία που
επιδιώκει να επανασχεδιάσει χημικές διεργασίες
και προϊόντα, ώστε να ελαχιστοποιήσει τις περιβαλ-
λοντικές τους επιπτώσεις, μεγιστοποιώντας παράλ-
ληλα την αποτελεσματικότητα, την ασφάλεια και την

οικονομική βιωσιμότητά τους.
Η Πράσινη Χημεία έρχεται να διορ-

θώσει την παραδοσιακή Χημεία, η
οποία, με τα χρόνια, έχει συμβάλει, κα-
τά κανόνα ακουσίως, σε πολλά από τα
περιβαλλοντικά ζητήματα που αντιμε-
τωπίζουμε σήμερα. Η συμβατική χημι-
κή βιομηχανία έχει συχνά δώσει προ-
τεραιότητα στις υψηλές αποδόσεις,
στο χαμηλό κόστος και στην ταχεία πα-
ραγωγή, συχνά χωρίς να λαμβάνει
υπόψη τις πιθανές αρνητικές συνέπει-
ες για το περιβάλλον. Αυτή η προσέγγι-
ση οδήγησε στην απελευθέρωση με-
γάλων ποσοτήτων επιβλαβών ουσιών,
στην εξάντληση των φυσικών πόρων
και στη σημαντική παραγωγή αποβλή-
των. Η Πράσινη Χημεία, ωστόσο, αμφι-
σβητεί αυτές τις πρακτικές και προ-
σπαθεί να ελαχιστοποιήσει τις αρνητι-
κές επιπτώσεις που σχετίζονται με τις

χημικές διεργασίες.

Παντού υπάρχει ένας Έλληνας;
Η έννοια της Πράσινης Χημείας έχει τις ρίζες της

στα μέσα της δεκαετίας του 1990, όταν οι χημικοί
αναγνώρισαν την ανάγκη να στραφούν προς πιο
βιώσιμες πρακτικές. Ήταν ο δρ Paul Anastas (κατα-
γόμενος από τη Νάουσα Ημαθίας) και ο δρ John C.
Warner που διατύπωσαν για πρώτη φορά τις 12 αρ-
χές της Πράσινης Χημείας στο βασικό τους βιβλίο
«Green Chemistry: Theory and Practice», που δη-
μοσιεύτηκε το 1998 (Εικόνες 2 και 3). Αυτές οι αρχές
αποτέλεσαν το θεμέλιο της νέας επιστήμης της Πρά-

σινης Χημείας, καθοδηγώντας επιστήμονες, μηχα-
νικούς και υπεύθυνους χάραξης πολιτικής στην επι-
δίωξή τους για βιώσιμες και περιβαλλοντικά υπεύ-
θυνες χημικές λύσεις.

Οι 12 αρχές της πράσινης χημείας
Συνοπτικά, οι 12 αυτές αρχές είναι οι εξής (Εικόνα

4):
1. Πρόληψη: Είναι προτιμότερο να προλαμβάνου-

με τον σχηματισμό αποβλήτων από το να τα κατερ-
γαζόμαστε ή να τα καθαρίζουμε αφού σχηματιστούν.

2. Οικονομία Ατόμων: Οι συνθετικές αντιδράσεις
πρέπει να σχεδιάζονται έτσι ώστε όσο το δυνατόν
περισσότερα άτομα των αντιδρώντων να συμμετέ-
χουν στο τελικό προϊόν.

3. Λιγότερο επικίνδυνες χημικές συνθέσεις: Σχε-
διασμός μεθόδων έτσι ώστε να χρησιμοποιούν και
δημιουργούν ουσίες με την ελάχιστη δυνατή τοξικό-
τητα για τον άνθρωπο και το περιβάλλον.

4. Σχεδιασμός ασφαλέστερων προϊόντων: Τα χη-
μικά προϊόντα πρέπει να σχεδιάζονται έτσι ώστε να
είναι αποτελεσματικά για τον σκοπό που σχεδιάστη-
καν με ελαχιστοποίηση της τοξικότητάς τους.

5. Ασφαλέστεροι διαλύτες και βοηθητικά μέσα: Η
χρήση διαλυτών πρέπει να αποφεύγεται ή να ελαχι-
στοποιείται. Όταν είναι απαραίτητοι, να είναι κατά το
δυνατόν αβλαβείς (πράσινοι διαλύτες).

6. Σχεδιασμός των χημικών διεργασιών ως προς
την ενεργειακή τους αποτελεσματικότητα. 

7. Χρήση ανανεώσιμων πρώτων και βοηθητικών
υλών.

8. Μείωση ή αποφυγή παραγωγής ενδιαμέσων
παραγώγων. 

9. Χρήση καταλυτών όπου είναι δυνατόν.
10. Σχεδιασμός αποικοδομήσιμων/ανακυκλώσι-

μων προϊόντων.
11. Ανάλυση πραγματικού χρόνου για πρόληψη

της ρύπανσης.
12. Ασφαλέστερη χημεία για την πρόληψη ατυχη-

μάτων.

Επίδραση και σπουδαιότητα
Η υιοθέτηση των αρχών της Πράσινης Χημείας

έχει τη δυνατότητα να αντιμετωπίσει ένα ευρύ φάσμα
πιεστικών περιβαλλοντικών ζητημάτων και να δημι-
ουργήσει έναν πιο βιώσιμο κόσμο. Ο αντίκτυπός τους

γίνεται αισθητός σε πολλούς τομείς, από τη βιομηχα-
νία μέχρι τον ακαδημαϊκό χώρο, την οικονομία και τη
διοίκηση, και προσφέρει πολλά οφέλη, όπως:

• Διατήρηση του περιβάλλοντος: Η Πράσινη Χη-
μεία ελαχιστοποιεί την απελευθέρωση επικίνδυνων
χημικών ουσιών και μειώνει την παραγωγή αποβλή-
των, συμβάλλοντας στη διατήρηση των οικοσυστη-
μάτων και στην προστασία της ανθρώπινης υγείας.

•Αποδοτικότητα πόρων: Δίνοντας προτεραιότητα
στη χρήση ανανεώσιμων πόρων και μεγιστοποιών-
τας την οικονομία του ατόμου, η Πράσινη Χημεία
ελαχιστοποιεί την εξάντληση των πόρων και προάγει
την αποδοτικότητά τους.

•Οικονομικά πλεονεκτήματα: Η Πράσινη Χημεία
μπορεί να οδηγήσει σε εξοικονόμηση κόστους μέ-
σω του μειωμένου κόστους διάθεσης απορριμμά-
των, της μειωμένης κατανάλωσης ενέργειας και της
βελτιωμένης απόδοσης.

• Καινοτομία και ανταγωνιστικότητα: Η υιοθέτηση
των αρχών της Πράσινης Χημείας ενθαρρύνει την
καινοτομία, η οποία μπορεί να οδηγήσει σε νέα προ-
ϊόντα και διεργασίες, ενισχύοντας την ανταγωνιστι-
κότητα των επιχειρήσεων.

• Κανονιστική συμμόρφωση: Καθώς οι κυβερνή-
σεις παγκοσμίως εφαρμόζουν αυστηρότερους πε-
ριβαλλοντικούς κανονισμούς, η Πράσινη Χημεία
μπορεί να βοηθήσει τις εταιρείες να παραμείνουν σε
συμμόρφωση και να αποφύγουν πρόστιμα και νομι-
κά προβλήματα.

•Εμπιστοσύνη καταναλωτή: Η Πράσινη Χημεία
απευθύνεται σε καταναλωτές με περιβαλλοντική
συνείδηση, αυξάνοντας την αφοσίωσή τους στους
παραγωγούς που συμμορφώνονται με τις αρχές της
και αυξάνοντας την εμπιστοσύνη των καταναλωτών
στα χημικά προϊόντα.

Αντιπροσωπευτικές περιπτώσεις
Για να κατανοήσουμε την πρακτική εφαρμογή

των αρχών της Πράσινης Χημείας, είναι χρήσιμο να
εξετάσουμε μερικές αντιπροσωπευτικές περιπτώ-
σεις όπου οι αρχές αυτές έχουν εφαρμοστεί με επι-
τυχία.

• Ανανεώσιμες πηγές ενέργειας: Η ανάπτυξη
βιώσιμων και αποδοτικών φωτοβολταϊκών κυψε-
λών είναι ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα της Πρά-
σινης Χημείας. Χρησιμοποιώντας οργανικά υλικά

Eικόνα 2: 
Το «Ευαγγέλιο»
της Πράσινης
Χημείας

Eικόνα1: Πωλήσεις χημικών προϊόντων παγκοσμίως

Αναγόρευση σε επίτιμο διδάκτορα του ΕΚΠΑ, 
στις 11/11/2022, του καθηγητή του Πανεπιστημίου του
Yale και «πατέρα» της Πράσινης Χημείας Paul Anastas

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Eικόνα 3: 

του
Δημήτρη 
Αναστασίου

Χημικός, 
δρ μηχανολόγος 
και αεροναυπηγός 
μηχανικός
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Οι επιδόσεις του Ταμείου Ανάκαμψης 
της ΕΕ δεν μετρούνται ικανοποιητικά

Τ
α κράτη-μέλη της ΕΕ οφείλουν να αξιοποιήσουν με τον καλύτερο δυνατό τρόπο τα
χρήματα του Ταμείου Ανάκαμψης. Η ΕΕ παρακολουθεί την πρόοδο των χωρών, ως
προς την επίτευξη προσυμφωνημένων μεταρρυθμίσεων και επενδύσεων.

Σύμφωνα με νέα έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου (ΕΕΣ), ο Μηχανισμός
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας (ΜΑΑ), επίσης γνωστός ως το Ταμείο Ανάκαμψης της ΕΕ,
εμφανίζει αδυναμίες στο σύστημα παρακολούθησής του, με αποτέλεσμα να μη μετρούνται
επαρκώς οι συνολικές επιδόσεις του. Πράγματι, το υφιστάμενο σύστημα συμβάλλει στην
παρακολούθηση προόδου των κρατών-μελών ως προς την υλοποίηση των μεταρρυθμίσε-
ων και των επενδύσεων που έχουν προσυμφωνηθεί, σε αντάλλαγμα για τη λήψη χρηματο-
δότησης. Δεν μπορεί, ωστόσο, να παράσχει πλήρη εικόνα της συμβολής των χρηματοδο-
τούμενων έργων στην επίτευξη των στόχων του Ταμείου Ανάκαμψης, όπως η ενίσχυση του
οικολογικού προσανατολισμού και της ανθεκτικότητας της ευρωπαϊκής οικονομίας.

Με την αξία του να ανέρχεται σε 723 δισ. ευρώ (έως 338 δισ. ευρώ διατίθενται με τη
μορφή μη επιστρεπτέων επιχορηγήσεων και 385 δισ. ευρώ με τη μορφή δανείων), το Τα-
μείο αποσκοπεί στη χρηματοδότηση των μεταρρυθμίσεων και των επενδύσεων των κρα-
τών-μελών σε τομείς όπως η αγορά εργασίας ή η προστασία της φύσης. Με τη σειρά τους,
οι μεταρρυθμίσεις και επενδύσεις αυτές υπάγονται σε έξι πυλώνες πολιτικής, μεταξύ των

οποίων η πράσινη μετάβαση και ο ψηφιακός μετασχηματισμός. Σε αν-
τίθεση με τα περισσότερα άλλα προγράμματα της ΕΕ, η Επιτροπή
εκταμιεύει πόρους με βάση το αν τα κράτη-μέλη επιτυγχάνουν ορό-
σημα και τιμές-στόχο που συνδέονται με μεταρρυθμίσεις και επενδύ-
σεις και όχι με βάση τα πραγματικά έξοδα που αυτά πραγματοποιούν.

«Με το Ταμείο Ανάκαμψης της ΕΕ τα κράτη-μέλη θα λάβουν περισ-
σότερα χρήματα από ποτέ· σε κάθε περίπτωση, οι πολίτες χρειάζεται
να γνωρίζουν κατά πόσον οι θεμελιώδεις στόχοι του Ταμείου επιτυγ-
χάνονται, όπως και το πώς δαπανώνται τα χρήματα αυτά», δήλωσε η κ.
Ιβάνα Μάλετιτς, μέλος του ΕΕΣ και αρμόδια για την έκθεση. «Το παρά-
δοξο πάντως είναι ότι, ενώ το μεγαλύτερο Ταμείο της ΕΕ θεωρητικά
βασίζεται στις επιδόσεις, οι επιδόσεις είναι κάτι που δεν μπορούμε να
μετρήσουμε, όπως κάνουμε με την πρόοδο».

Η δομή του Ταμείου Ανάκαμψης για την παρακολούθηση των επιδό-
σεων θεμελιώνεται σε δύο βασικές συνιστώσες: αφενός στα ορόσημα
και στις τιμές-στόχο για την παρακολούθηση της προόδου των κρα-

τών-μελών ως προς την υλοποίηση μεταρρυθμίσεων και επενδύσεων και αφετέρου σε 14
προκαθορισμένους κοινούς δείκτες, με τους οποίους παρακολουθείται κατά πόσον εκ-
πληρώνονται οι στόχοι του Ταμείου. 

Ωστόσο, το ΕΕΣ διαπιστώνει ότι οι δύο αυτές συνιστώσες του πλαισίου παρακολούθη-
σης δεν επαρκούν για την αξιολόγηση των συνολικών επιδόσεων του Ταμείου Ανάκαμ-
ψης. Τα ορόσημα και οι τιμές-στόχος διευκολύνουν μεν την παρακολούθηση της προόδου
ως προς την υλοποίηση των μεταρρυθμίσεων και επενδύσεων στα κράτη-μέλη, παραμέ-
νουν ωστόσο επιμέρους στάδια στη διαδικασία υλοποίησης (πχ, έγκριση νομοθεσίας, επι-
λογή έργων ή σύναψη συμβάσεων) και εστιάζουν σε μεγάλο βαθμό στο τι χρηματοδοτούν
τα έργα (πχ, αριθμό των συμμετεχόντων σε επιμορφωτικό μάθημα, αριθμό τετραγωνικών
μέτρων που ανακαινίστηκαν ή αριθμό ηλεκτρικών οχημάτων που αγοράστηκαν), αντί να
μετρούν αποτελέσματα (πχ, αριθμό των απασχολούμενων, εξοικονόμηση στην κατανάλω-
ση ενέργειας, και μείωση των εκπομπών CO2). 

Ούτε οι κοινοί δείκτες μετρούν αποτελέσματα, στη συντριπτική πλειονότητά τους, ενώ
συχνά παρέχουν ανεπαρκείς πληροφορίες σχετικά με το πώς τα έργα συμβάλλουν στην
πράξη στην επίτευξη των γενικών στόχων του Ταμείου Ανάκαμψης. 

Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι ορισμένες μεταρρυθμίσεις και επενδύσεις δεν ήταν δυ-
νατό να συνδεθούν με κανέναν δείκτη, όπως μεγάλες διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις
(στους τομείς της οικονομίας, της αγοράς εργασίας και της δικαιοσύνης) ή επενδύσεις σε
υποδομές και δημόσιες μεταφορές. Επιπλέον, ακριβώς επειδή δεν υπάρχουν δείκτες που
να καλύπτουν τομείς όπως το κράτος δικαίου, ο χρηματοπιστωτικός τομέας ή η φορολο-
γία, οι κοινοί δείκτες καλύπτουν εν μέρει μόνο τους στόχους του Ταμείου Ανάκαμψης.

Υπάρχουν ελλείψεις που πρέπει να καλυφθούν και να γίνει πιο αποτελεσματική η δρά-
ση του Ταμείου. 

Πράσινη Χημεία: 
Η οδός προς το βιώσιμο μέλλον μας!

και αποτελεσματικές διαδικασίες παραγωγής,
οι ερευνητές μπόρεσαν να παραγάγουν ηλιακά
κύτταρα που είναι ταυτόχρονα οικονομικά και
φιλικά προς το περιβάλλον.

• Φαρμακευτική βιομηχανία: Η Πράσινη Χη-
μεία έχει οδηγήσει τη φαρμακοβιομηχανία σε
βήματα προόδου, διά του σχεδιασμού πιο αποτε-
λεσματικών, λιγότερο σπάταλων και ασφαλέστε-
ρων συνθετικών οδών για την παραγωγή φαρ-
μάκων. Ο σχεδιασμός αυτός όχι μόνο μειώνει το
κόστος παραγωγής αλλά και ελαχιστοποιεί τις
περιβαλλοντικές επιπτώσεις.

• Γεωργία: Οι βιώσιμες γεωργικές πρακτι-
κές, που συχνά έχουν τις ρίζες τους στην Πρά-
σινη Χημεία, προωθούν τη χρήση οικολογικών
φυτοφαρμάκων, ζιζανιοκτόνων και λιπασμά-
των, που ελαχιστοποιούν την περιβαλλοντική
ζημιά διατηρώντας παράλληλα υψηλές τις
αποδόσεις των καλλιεργειών.

• Επεξεργασία νερού: Οι τεχνολογίες καθα-
ρισμού και επεξεργασίας νερού επωφελούνται
σε μεγάλο βαθμό από τις αρχές της Πράσινης
Χημείας, οι οποίες συμβάλλουν στη δημιουργία
πιο αποτελεσματικών και ασφαλέστερων μεθό-
δων για την απομάκρυνση των ρύπων από το
πόσιμο νερό και τα λύματα.

• Φιλικά προς το περιβάλλον πολυμερή και
σύνθετα υλικά: Η χρήση των αρχών της Πράσι-
νης Χημείας οδηγεί στη δημιουργία νέων βιο-
βασισμένων και φιλικών προς το περιβάλλον
υλικών, με χρήση μεθόδων και διεργασιών
επίσης φιλικών προς το περιβάλλον.

Προοπτική
Καθώς ο κόσμος θα αντιμετωπίζει τις παγ-

κόσμιες προκλήσεις της κλιματικής αλλαγής,
της εξάντλησης των πόρων και της ρύπανσης, ο
ρόλος της Πράσινης Χημείας στη διαμόρφωση
ενός πιο βιώσιμου και περιβαλλοντικά υπεύ-
θυνου μέλλοντος θα καθίσταται όλο και πιο ζω-
τικός. Αυτό το διεπιστημονικό πεδίο υπόσχεται
να αντιμετωπίσει πιο αποτελεσματικά αυτές τις
προκλήσεις.

Η Πράσινη Χημεία (Εικόνα 5), επομένως,
αναμένεται να γνωρίσει συνεχή ανάπτυξη και
εξέλιξη. Οι βασικές τάσεις και κατευθύνσεις,
που προβλέπεται να διαμορφώσουν την ανά-
πτυξή της, είναι:

• Κυκλική οικονομία: Η Πράσινη Χημεία θα
παίξει κεντρικό ρόλο στη μετάβαση σε μια κυ-
κλική οικονομία, όπου τα προϊόντα και τα υλικά
θα σχεδιάζονται με έμφαση στην ανακυκλωσι-
μότητα και την επαναχρησιμοποίηση, ελαχι-

στοποιώντας τα απόβλητα και μειώνοντας τις
περιβαλλοντικές επιπτώσεις της εξόρυξης και
παραγωγής υλών.

• Βιώσιμα υλικά: Η έρευνα για την ανάπτυξη
νέων υλικών (ή τη βελτίωση υπαρχόντων) που
δεν είναι μόνο λειτουργικά αλλά και βιώσιμα
θα οδηγήσει στην καινοτομία σε τομείς όπως η
συσκευασία, οι κατασκευές και τα ηλεκτρονικά
είδη.

• Συνεργασία και εκπαίδευση:Η ενσωμάτω-
ση των αρχών της Πράσινης Χημείας στα εκ-
παιδευτικά προγράμματα σπουδών και η διεπι-
στημονική συνεργασία θα είναι απαραίτητα
στοιχεία για τη δημιουργία μιας νέας γενιάς
επιστημόνων που θα προωθήσει την ευρεία
υιοθέτηση φιλικών προς το περιβάλλον πρα-
κτικών.

• Πολιτική και ρύθμιση: Οι κυβερνήσεις θα
συνεχίσουν να διαδραματίζουν σημαντικό ρό-
λο στην προώθηση της Πράσινης Χημείας, με
εντεινόμενες δράσεις, θεσπίζοντας και επι-
βάλλοντας κανονισμούς που ενθαρρύνουν την
υιοθέτηση βιώσιμων πρακτικών.

• Προηγμένες τεχνολογίες: Η ανάπτυξη
προηγμένων αναλυτικών εργαλείων, αυτοματι-
σμού και τεχνητής νοημοσύνης θα επιτρέψει
την ακριβέστερη και αποτελεσματικότερη
εφαρμογή των αρχών της Πράσινης Χημείας.

Αντί επίλογου
Η Πράσινη Χημεία δεν είναι κάτι εξωτικό.

Όπως λέει ο πατέρας της Πράσινης Χημείας
Paul Anastas, η Πράσινη Χημεία είναι απλώς…
ΚΑΛΥΤΕΡΗ ΧΗΜΕΙΑ!

Η Πράσινη Χημεία αντιπροσωπεύει μια με-
τασχηματιστική προσέγγιση της παραδοσια-
κής Χημείας που ευθυγραμμίζεται με την επι-
τακτική ανάγκη για βιωσιμότητα και περιβαλ-
λοντική υπευθυνότητα. 

Με την τήρηση των 12 αρχών της Πράσινης
Χημείας, οι ερευνητές, οι υπεύθυνοι των βιο-
μηχανιών και οι υπεύθυνοι χάραξης πολιτικής
μπορούν να συνεργαστούν για τη μείωση των
περιβαλλοντικών επιπτώσεων, την αύξηση της
αποδοτικότητας των πόρων και την ανάπτυξη
καινοτόμων λύσεων για τις περίπλοκες προ-
κλήσεις που αντιμετωπίζει ο κόσμος μας. 

Καθώς βαδίζουμε επί του βέλους του χρό-
νου, η Πράσινη Χημεία υπόσχεται να είναι ο
απαραίτητος οδηγός μας για τη δημιουργία
ενός βιώσιμου και καθαρότερου κόσμου, απο-
τελώντας ένα σημαντικό μέρος της κληρονο-
μιάς που θα αφήσουμε στις επόμενες γενιές. 

Eικόνα 4: 
Οι 12 αρχές
της Πράσινης 
Χημείας

Eικόνα 5: 
Πράσινη Χημεία,

για ένα καθαρό 
και βιώσιμο 

μέλλον

του
Κωνσταντίνου 
Σ. Μαργαρίτη

Δημοσιογράφος
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Σ
φοδροί βομβαρδισμοί έκαναν τη νύχτα μέρα χθες
στη Γάζα. Οι ισραηλινές δυνάμεις σφυροκοπούσαν
από αέρος και εδάφους τους Παλαιστινίους και,

σύμφωνα με ανακοίνωση του ισραηλινού στρατού, ετοιμά-
ζονταν να επεκτείνουν τις χερσαίες δραστηριότητες, κάτι
που έγινε πραγματικότητα με την εισβολή τεθωρακισμέ-
νων οχημάτων στη Λωρίδα.

Τα πλήγματα στη Γάζα έχουν αυξηθεί «κατά πολύ και θα

συνεχιστούν», πρόσθεσε ο υποναύαρχος Ντάνιελ Χαγκά-

ρι. «Θα συνεχίσουμε να πλήττουμε την πόλη της Γάζας και

τα περίχωρά της», δήλωσε στην ανακοίνωση που έκανε

από τηλεοράσεως.

Μήνυμα ΗΠΑ στο Ιράν
Με την παρουσία των Αμερικανών να εί-

ναι ήδη ισχυρή με την οικονομική βοήθεια
προς το Ισραήλ και την προσέγγιση τερά-
στιων στρατιωτικών δυνάμεων στην περιο-
χή, ο πόλεμος βαδίζει πλέον προς την τέ-

ταρτη εβδομάδα.

Οι αμερικανικές ένοπλες δυνάμεις προκάλεσαν πλήγ-
ματα εναντίον δύο εγκαταστάσεων στην Ανατολική Συρία
που χρησιμοποιούν οι Φρουροί της Επανάστασης στο Ιράν
και «οργανώσεις συνδεόμενες με αυτούς», όπως ανακοί-
νωσε ο Αμερικανός υπουργός Άμυνας Λόιντ Όστιν. Τα
«πλήγματα ακριβείας» σε «νόμιμη άμυνα» αποτελούν
«απάντηση στη σειρά συνεχιζόμενων και στην πλειονότητά
τους αποτυχημένων επιθέσεων εναντίον αμερικανικού
στρατιωτικού προσωπικού στο Ιράκ και τη Συρία από πα-
ραστρατιωτικές οργανώσεις υποστηριζόμενες από το Ιράν
μετά τη 17η Οκτωβρίου», πρόσθεσε ο Αμερικανός υπουρ-
γός, διευκρινίζοντας πως έγιναν κατά διαταγή του προ-
έδρου Τζο Μπάιντεν. Ο πρόεδρος των ΗΠΑ διέταξε τα
πλήγματα «για να καταστεί σαφές πως οι ΗΠΑ δεν θα
ανεχθούν τέτοιες επιθέσεις και θα υπερασπιστούν τον
εαυτό τους, το προσωπικό τους και τα συμφέροντά τους»,
σύμφωνα με τον κ. Όστιν. Τα πλήγματα «διαχωρίζονται από
την εξελισσόμενη σύρραξη ανάμεσα στο Ισραήλ και τη Χα-

μάς» και δεν σηματοδοτούν «αλλαγή της προσέγγισής
μας» ως προς τον πόλεμο αυτόν, ανέφερε ακόμη ο υπουρ-
γός Άμυνας.

Προειδοποίηση πλανητάρχη
Οι επιχειρήσεις ανακοινώθηκαν μετά το μήνυμα που

απηύθυνε ο πρόεδρος Μπάιντεν στον ανώτατο ηγέτη του
Ιράν, αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ, προειδοποιώντας τον εναν-
τίον οποιασδήποτε επίθεσης σε αμερικανικά στρατεύματα,
εν μέσω εντεινόμενων ανησυχιών για εξάπλωση του πολέ-
μου ανάμεσα στο Ισραήλ και τη Χαμάς. «Του μεταφέρθηκε
ξεκάθαρο μήνυμα. Δεν θα πάω παραπέρα», επιβεβαίωσε ο
εκπρόσωπος του Συμβουλίου Εθνικής Ασφαλείας της
αμερικανικής προεδρίας Τζον Κέρμπι.

Σκότωσαν επικεφαλής της Χαμάς
Επί του πεδίου, νεκρός έπεσε από ισραηλινά πυρά ο επι-

κεφαλής της Χαμάς στη δυτική πλευρά της Χαν Γιούνις
έπειτα από επίθεση στην περιοχή, όπως ανακοίνωσαν ο
ισραηλινός στρατός και η Σιν Μπετ.

Ο εκπρόσωπος των ισραηλινών αμυντικών δυνάμεων
δήλωσε πως συμμετείχε σε επιθέσεις με ελεύθερους σκο-
πευτές αλλά και εκρηκτικά εναντίον των ισραηλινών δυνά-

μεων. Επίσης, οι ισραηλινές αμυντικές δυνάμεις ανακοί-
νωσαν ότι σε αεροπορικές επιδρομές στη Λωρίδα της Γά-
ζας σκότωσαν υψηλόβαθμα στελέχη της Χαμάς, μεταξύ
των οποίων ο αναπληρωτής επικεφαλής της Διεύθυνσης
Πληροφοριών της Χαμάς. Ο Μπαρούντ, όπως λέγεται, είναι
ένας από τους φερόμενους «εγκεφάλους» της επίθεσης
της 7ης Οκτωβρίου από τη Χαμάς σε ισραηλινό έδαφος. Σε
σχετική ανακοίνωση αναφέρεται ότι ο Μπαρούντ σκοτώ-
θηκε κατά την επίθεση μη επανδρωμένου αεροσκάφους.
«Συμμετείχε στον σχεδιασμό της σφαγής της 7ης Οκτω-
βρίου και πληθώρας άλλων φονικών επιθέσεων εναντίον
Ισραηλινών».

Ανακοινώθηκε επίσης ότι σε επιδρομή ισραηλινών μα-
χητικών αεροσκαφών στη Γάζα σκοτώθηκαν ο Ριφάτ Αμ-
πάς, ο Ιμπραχίμ Τζάντμπα και ο Τάρεκ Μαάρουφ, και οι
τρεις διοικητές της παλαιστινιακής οργάνωσης. Παράλλη-
λα, στην ανακοίνωση υπογραμμίζεται ότι οι επιθέσεις θα
συνεχιστούν με σκοπό να εξολοθρευτούν οι ηγέτες και τα
στελέχη της Χαμάς που ευθύνονται για τις βάρβαρες επι-
θέσεις στο Ισραήλ.

Στοιχεία που σοκάρουν
Τα στοιχεία που δίνει στη δημοσιότητα ο Παγκόσμιος Οργα-

νισμός Υγείας εξακολουθούν να προκαλούν σοκ. Περίπου
1.000 μη ταυτοποιημένα πτώματα εξακολουθούν να βρίσκον-
ται κάτω από τα ερείπια στη Γάζα, τα οποία δεν έχουν περιλη-
φθεί στους επίσημους απολογισμούς των θυμάτων.

«Επίσης, λαμβάνουμε αυτές τις εκτιμήσεις, σύμφωνα με
τις οποίες περισσότεροι από 1.000 άνθρωποι βρίσκονται
κάτω από τα ερείπια, οι οποίοι δεν έχουν ταυτοποιηθεί
ακόμη», δήλωσε ο Ρίτσαρντ Πίπερκορν, εκπρόσωπος του
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τις κατεχόμενες πα-
λαιστινιακές περιοχές, απαντώντας σε ερώτηση σχετικά
με τον απολογισμό των νεκρών στη Γάζα. Δεν διευκρίνισε
όμως την πηγή των πληροφοριών αυτών. Σε κάθε περίπτω-
ση, η αστυνομία επίσης σε ευρωπαϊκές πρωτεύουσες αλλά
και οι μυστικές υπηρεσίες βρίσκονται στον ύψιστο βαθμό
επιφυλακής υπό τον φόβο τρομοκρατικών χτυπημάτων
και εξαιτίας της νέας έξαρσης της βίας στους δρόμους.

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Άρχισε ο πόλεμος Άρχισε ο πόλεμος 

Ισραηλινά τανκς μπήκαν 
χθες βράδυ στη Γάζα - 
Πάνω από 1.000 νεκροί 
Παλαιστίνιοι θαμμένοι στα ερείπια 
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Η
ενσωμάτωση νέων
τεχνολογιών, η
ψηφιοποίηση των
διαδικασιών και η

σωστή προβολή των επιχειρήσεων
στο ψηφιακό περιβάλλον μπορούν
να επιφέρουν τεράστια οφέλη, ιδίως
για τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις,
συμβάλλοντας στην αύξηση της
παραγωγικότητας, τη μείωση του
κόστους και την καλύτερη
εξυπηρέτηση των πελατών.

Ο ψηφιακός μετασχηματισμός αποτελεί
ταυτόχρονα ένα μεγάλο στοίχημα, καθώς
ανοίγει νέους δρόμους για την πρόσβαση
των μικρομεσαίων στον τραπεζικό δανει-
σμό. Τα προγράμματα του Ταμείου Ανά-
καμψης και του ΕΣΠΑ αλλά και ιδιωτικοί
πόροι μπορούν να πολλαπλασιάσουν τα
οφέλη για τις επιχειρήσεις, εφόσον οι
ίδιες οργανώνουν σωστά τον σχεδιασμό
τους για την ψηφιακή μετάβαση. Η τεχνο-
λογική αναβάθμιση των μικρομεσαίων
επιχειρήσεων αποτελεί στρατηγικό μοχλό
για τη βελτίωση των περιθωρίων κέρδους
και τη μείωση εξόδων και αφορμή για να
κατευθυνθούν οι εργαζόμενοι σε δραστη-
ριότητες υψηλότερης αξίας σε ένα πιο
ευέλικτο εργασιακό περιβάλλον.

Τα στοιχεία του Εθνικού Κέντρου Τεκ-
μηρίωσης και Ηλεκτρονικού Περιεχο-
μένου δείχνουν ότι το ενδιαφέρον των
επιχειρήσεων βρίσκεται στο επίκεντρο
των κινήσεων από τους μετόχους. Με-
γαλύτερο βαθμό προσαρμογής δείχνουν
οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις που απα-
σχολούν πάνω από δέκα εργαζομένους,
ενώ το πρόβλημα της ψηφιακής προ-
σαρμογής είναι εντονότερο στις μικρές
οικογενειακές επιχειρήσεις. Το ενδια-
φέρον από τις μικρές επιχειρήσεις για
τον ψηφιακό μετασχηματισμό τους είναι
πολύ μεγάλο, καθώς αποτελεί παράγον-
τα επιβίωσης στη σύγχρονη και απαιτη-
τική εποχή του επιχειρείν.

Τα τελευταία χρόνια η στρατηγική του
υπουργείου Ανάπτυξης για την τόνωση

της επιχειρηματικότητας, μέσω ενός φι-
λόδοξου προγράμματος προώθησης του
ψηφιακού μετασχηματισμού, έχει περά-
σει σε άλλη... πίστα και ήδη έχει αποδώ-
σει εντυπωσιακά αποτελέσματα. Η είσο-
δος ξένων τεχνολογικών κολοσσών και
κυρίως αμερικανικών, σε συνδυασμό με
προγράμματα που χρηματοδοτούνται
από ευρωπαϊκούς πόρους, έχει ανοίξει
την... όρεξη περισσότερων επιχειρήσεων,
οι οποίες δεν θέλουν να χάσουν το «τρέ-
νο» της ψηφιακής εποχής και των δυνα-
τοτήτων που προσφέρει.

Νέα εποχή

Με τον ψηφιακό μετασχηματισμό της η
μικρομεσαία επιχείρηση αποκτά πρό-
σβαση σε νέα εργαλεία και τεχνολογίες,
όπως η τεχνητή νοημοσύνη, η ανάλυση
δεδομένων και η αυτοματοποίηση διαδι-
κασιών, που μπορούν να βοηθήσουν στη
βελτίωση της απόδοσής τους, στη μείωση
του κόστους και στον χρόνο που απαιτεί-
ται για την εκτέλεση εργασιών.

H αυτοματοποίηση επαναλαμβανόμε-
νων και χρονοβόρων διαδικασιών, όπως
η διαχείριση πελατών (CRM), η οικονο-

μική/λογιστική διαχείριση και η διαχεί-
ριση ανθρώπινων πόρων με τη χρήση
εξειδικευμένων λογισμικών, μπορεί να
κάνει μια μικρομεσαία επιχείρηση να
εξοικονομήσει πόρους τόσο σε χρόνο
όσο και σε κόστος.

Η επιτάχυνση της υιοθέτησης ψηφιακών
τεχνολογιών, όπως αυτές που αναφέρθη-
καν, σημαίνει ότι η εκάστοτε μικρομεσαία
επιχείρηση θα είναι έτοιμη να λειτουργή-
σει με πιο γρήγορους ρυθμούς, με οργα-
νωμένο τρόπο, με στόχο την επίτευξη των

αναπτυξιακών της στόχων. Αυτό προϋπο-
θέτει την επένδυση των πόρων και την
απορρόφηση του προγράμματος Δράση
«Ψηφιακός Μετασχηματισμός Ελλάδα 2.0»
στη σωστή κατεύθυνση με πλάνο πενταε-
τίας και την προσαρμογή τής εκάστοτε επι-
χείρησης σε ένα πιο ευέλικτο και γρήγορο
περιβάλλον, αναγνωρίζοντας ότι η τεχνο-
λογία βρίσκεται στο επίκεντρο του τρόπου
με τον οποίο μπορεί να δημιουργηθεί αξία.

Σύμφωνα με έρευνα του Συνδέσμου
Επιχειρήσεων και Βιομηχανιών, οι ελλη-
νικές επιχειρήσεις ψηφιοποιήθηκαν
πέντε φορές ταχύτερα από τον μέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά την πε-
ρίοδο 2019-2022, καθώς ο ρυθμός μετα-
βολής της ψηφιακής ωριμότητάς τους
διαμορφώθηκε σε 9,2% έναντι 1,9%. Τέ-
λος, οι επιχειρήσεις επενδύουν σημαντι-
κά ποσά στις ψηφιακές τεχνολογίες, κα-
θώς το 31,3% επένδυσε πάνω από 1 εκατ.
ευρώ, ενώ το 64,4% πάνω από 100.000
ευρώ και έως 1 εκατ. ευρώ. 

Για την επόμενη τριετία το 75% αναμέ-
νεται να επενδύσει περισσότερα από
100.000 ευρώ, ενώ περισσότερες από το
47% των μικρών και το 88% των μεσαίων
επιχειρήσεων θα επενδύσουν μεταξύ
100.000 ευρώ και 1 εκατ. ευρώ.

Τεράστια ττα οφέλη για τις ΜμΕ
από τον ψηφιακό μετασχηματισμό

Τα προγράμματα 
του Ταμείου Ανάκαμψης 
και του ΕΣΠΑ αλλά και

ιδιωτικοί πόροι μπορούν 
να πολλαπλασιάσουν 

τα οφέλη για 
τις επιχειρήσεις, εφόσον 

οι ίδιες οργανώνουν 
σωστά τον σχεδιασμό τους 
για την ψηφιακή μετάβαση

Επιμέλεια και συντονισμός:  
Ελένη Μπέρτσου

Γράφουν: 
Αμαλία Κάτζου, Λουκάς Γεωργιάδης, Κατερίνα Παπακωστοπούλου, Νίκος Τσιλιπουνιδάκης

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ
Κώστας Τσιτούνας
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Τ
ραπεζικό κατάστημα από το μέλλον

φέρνει η Τράπεζα Πειραιώς στους

πελάτες της, αναβαθμίζοντας το

επόμενο διάστημα το μεγαλύτερο

τραπεζικό δίκτυο της χώρας, που αριθμεί

σήμερα 387 καταστήματα.

Με αφετηρία τις σύγχρονες ανάγκες των πελατών
που αναζητούν γρήγορη και στοχευμένη εξυπηρέτηση
για την επιλογή των κατάλληλων τραπεζικών προϊόν-
των και υπηρεσιών, η Τράπεζα Πειραιώς υιοθετεί έναν
νέο τύπο καταστήματος που αξιοποιεί πλήρως την ψη-
φιακή τεχνολογία και τη συνδυάζει με ανθρωποκεντρι-
κή προσέγγιση.

Σύμφωνα με το νέο μοντέλο, οι εξειδικευμένοι τραπε-
ζικοί σύμβουλοι θα υποδέχονται στο κατάστημα τον πε-
λάτη και θα τον κατευθύνουν ανάλογα με τις εργασίες
που θέλει να πραγματοποιήσει. Στο νέο κατάστημα θα
μπορούν να γίνουν, αν το επιθυμεί ο πελάτης, συναλλα-
γές ηλεκτρονικά με τη βοήθεια του προσωπικού, όταν
χρειάζεται. Ωστόσο, αξίζει να σημειωθεί ότι το 97% των
πελατών της Τράπεζας Πειραιώς πραγματοποιεί ήδη τις
συναλλαγές του με τα ψηφιακά κανάλια που διαθέτει η
Τράπεζα.

Το νέο κατάστημα εξελίσσει πραγματικά την τραπεζι-
κή εμπειρία διευκολύνοντας την αλληλεπίδραση του
πελάτη με τον τραπεζικό σύμβουλο και την προσωπο-
ποιημένη εξυπηρέτηση. Ο σύγχρονος σχεδιασμός δη-
μιουργεί ένα φιλικό και οικείο περιβάλλον, ενώ υπάρ-
χουν επίσης κλειστοί χώροι, όπου χρειάζεται, για τη
διαφύλαξη της ιδιωτικότητας.

Ένα ακόμη από τα χαρακτηριστικά του σύγχρονου
μοντέλου με στόχο την εξυπηρέτηση του πελάτη στον
συντομότερο δυνατό χρόνο είναι η δραστική μείωση
από την Τράπεζα Πειραιώς των αναγκαίων εντύπων. Με
τον τρόπο αυτό, αξιοποιώντας τα ψηφιακά μέσα και ψη-
φιοποιώντας τις περισσότερες λειτουργίες, περιορίζε-
ται σημαντικά ο χρόνος ολοκλήρωσης των συναλλαγών
και παράλληλα μειώνεται το ενεργειακό αποτύπωμα
της Τράπεζας.

Η τραπεζική εμπειρία για τον πελάτη αναβαθμίζεται

όχι μόνο λόγω της χρήσης των πιο σύγχρονων ψηφια-

κών μέσων από πλευράς της Τράπεζας Πειραιώς, αλλά

επίσης λόγω της δυναμικής του προσωπικού της που

δίνει παραδοσιακά βαρύτητα στην ανθρωποκεντρική

προσέγγιση που χαρακτηρίζει την Τράπεζα.

Άλλωστε, μεγάλο μέρος των σημαντικών επενδύσεων

που πραγματοποιεί η Τράπεζα για την αναβάθμιση και

εκσυγχρονισμό του δικτύου κατευθύνεται στην εκπαί-

δευση και ανάπτυξη των ανθρώπων της ώστε να προ-

σαρμόζονται στις μεταβαλλόμενες συνθήκες και την τα-

χύτητα εξέλιξης της τεχνολογίας και ως τραπεζικοί σύμ-

βουλοι των νέων καταστημάτων να επικεντρώνονται στις

ανάγκες και τις απαιτήσεις κάθε πελάτη προκειμένου να

διαμορφωθεί το κατάλληλο προϊόν και υπηρεσία.

Ο στόχος της Τράπεζας Πειραιώς είναι η δημιουργία

των καταστημάτων του μέλλοντος, τα οποία θα συνδυά-

ζουν την καινοτομία με τη στοχευμένη εξυπηρέτηση

από έμπειρους τραπεζικούς συμβούλους σε ένα μον-

τέρνο και ευχάριστο περιβάλλον.

Η μετατροπή των καταστημάτων ξεκινάει άμεσα και

θα ολοκληρωθεί σταδιακά, ενώ η πιλοτική λειτουργία

των τριών νέων καταστημάτων σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη

και Λουτράκι έχει ήδη αποφέρει εντυπωσιακά αποτελέ-

σματα στην ταχύτητα και την αμεσότητα εξυπηρέτησης

του πελάτη.

Σε ένα περιβάλλον που μεταβάλλεται διαρκώς και οι

ανάγκες των ανθρώπων αλλάζουν με σταθερό προσα-

νατολισμό την ταχύτητα, την καινοτομία και την προσω-

ποποιημένη εξυπηρέτηση, η Τράπεζα Πειραιώς επεν-

δύει στη διαρκή εξέλιξή της εφαρμόζοντας σύγχρονες

τραπεζικές πρακτικές και αξιοποιώντας το διευρυμένο

δίκτυό της και το έμπειρο προσωπικό που διαθέτει με

έμφαση στην ενσωμάτωση τεχνολογιών αιχμής.

To κατάστημα του μέλλοντος 
δημιουργεί η Τράπεζα Πειραιώς
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Β
άση απογείωσης των μεγεθών τους

αποτελεί για τις εισηγμένες εταιρείες

στο Χρηματιστήριο Αθηνών ο ψηφιακός

μετασχηματισμός, καθώς σχεδόν το

σύνολο των εισηγμένων εταιρειών έχει περάσει

στη φάση του ψηφιακού μετασχηματισμού τους,

ενώ η συντριπτική πλειονότητα πρωτοπορεί μέσω

της χρήσης ψηφιακών καινοτομιών, καθώς με

αυτό τον τρόπο μπορούν να επιτύχουν την

αύξηση των πωλήσεων και των κερδών τους.

Ο ψηφιακός μετασχηματισμός ενισχύει την κερδοφο-

ρία των εισηγμένων εταιρειών, καθώς συμβάλλει στην

αξιοποίηση διάφορων ψηφιακών τεχνικών μάρκετινγκ,

ενώ καταλύτη αποτελεί και η χρήση των μέσων κοινωνι-

κής δικτύωσης. Επίσης, οι εφαρμογές κινητών συ-

σκευών (apps) μπορούν να βελτιώσουν την προσβασι-

μότητα της επιχείρησης στο κοινό της. Αναπτύσσοντας

μια εφαρμογή ενισχύεται η διατηρησιμότητα της ενερ-

γής βάσης πελατών, ενώ παράλληλα ενισχύεται η προ-

σέλκυση νέων πελατών πιο γρήγορα και εύκολα. Το Δια-

δίκτυο, η προώθηση των τεχνολογιών ανάλυσης μεγά-

λων δεδομένων και η υιοθέτηση πρωτοποριακών τεχνο-

λογικών εφαρμογών αποτελούν τα βασικά εργαλεία

ανάπτυξης των μεγάλων και μεσαίων επιχειρήσεων που

είναι εισηγμένες στο Χρηματιστήριο Αθηνών. Ο ψηφια-

κός μετασχηματισμός έχει ήδη αποφέρει τεράστια οφέ-

λη για όλες τις τράπεζες, τον ΟΤΕ, τη ΔΕΗ, τη Helleniq

Energy, τους μεγάλους βιομηχανικούς ομίλους, ενώ

διαρκής είναι η βελτίωση του επιπέδου προσαρμογής

για «μικρές» εισηγμένες.

Οι εισηγμένες εταιρείες υιοθετώντας την ψηφιακή

μετάβαση αποκτούν μεγαλύτερη προβολή και αναπτύσ-

σουν με ταχείς ρυθμούς τις πωλήσεις ή το δίκτυο πωλή-

σεων. Επιπλέον, επιτυγχάνουν τον κρίσιμο σκοπό της

επικοινωνίας με πελάτες και προμηθευτές σε διεθνές

επίπεδο, προβάλλοντας τις υπηρεσίες και τα προϊόντα

τους μέσω ηλεκτρονικών καταστημάτων ή μέσω ιστοτό-

πων (websites) χωρίς γεωγραφικό περιορισμό όλη τη

διάρκεια του 24ώρου.

Θέμα αιχμής

Το ενδιαφέρον των μεγάλων επιχειρήσεων για τον

ψηφιακό μετασχηματισμό τους κερδίζει κάθε χρόνο

έδαφος, καθώς οι διοικήσεις και οι μέτοχοι αντιλαμβά-

νονται ότι η προσαρμογή στις νέες συνθήκες είναι το

«εργαλείο» για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς

τους και τη συνεχή βελτίωση των μεριδίων αγοράς.

Οι μεγάλες επιχειρήσεις, δηλαδή αυτές

που απασχολούν πάνω από 250 εργαζο-

μένους, υιοθετούν ολοκληρωτικά την

ανάγκη για τον ψηφιακό μετασχηματισμό

τους, δίνοντας ιδιαίτερη έμφαση στην ψη-

φιακή τεχνολογία για τη βελτίωση και την

ανάπτυξη αγαθών και υπηρεσιών, καθώς

αποτελούν και τη σημαντικότερη στρατη-

γική για την ολοκλήρωση της ψηφιακής

αναβάθμισής τους. Για ένα σημαντικό

τμήμα των επιχειρήσεων θεωρείται πολύ

καίρια στρατηγική η ενίσχυση των ψηφια-

κών δεξιοτήτων του προσωπικού.

Από την άλλη πλευρά, οι επιχειρήσεις έχουν χρησιμο-

ποιήσει ψηφιακές τεχνολογίες για την ανάπτυξη καινο-

τομιών σε επιχειρησιακές διαδικασίες, ενώ η χρηματο-

δότηση γίνεται κυρίως μέσω εσωτερικών πόρων ή σε

συνεργασία με άλλες επιχειρήσεις ή φορείς με τη συμ-

μετοχή προσωπικού των επιχειρήσεων. Οι τεχνολογίες

του Διαδικτύου των Πραγμάτων θεωρούνται από τις

πλέον σημαντικές για τις επιχειρήσεις που καινοτομούν,

καθώς τα οφέλη είναι τεράστια.

Στη δεύτερη θέση από πλευράς ιεράρχησης κατατάσ-

σεται η τεχνολογία για την ανάλυση μεγάλων δεδομέ-

νων, ενώ ακολουθούν το Υπολογιστικό Νέφος, οι Αυτο-

ματισμοί και η Ρομποτική, οι Αλυσίδες Συναλλαγών, η

Τρισδιάστατη Εκτύπωση και η Τεχνητή Νοημοσύνη.

Η ψηφιοποίηση του επιχειρείν αποτελεί μια από τις

πλέον σημαντικές παραμέτρους για την τόνωση της αν-

ταγωνιστικότητας, ενώ η σταδιακή διείσδυση της τε-

χνητής νοημοσύνης στην καθημερινότητα των επιχει-

ρήσεων θα μεταβάλει ριζικά την εικόνα μέσα στα επό-

μενα χρόνια. Η κυβέρνηση έχει θέσει μεταξύ των βασι-

κών προτεραιοτήτων την

υλοποίηση προγραμμάτων

με την κινητοποίηση κοι-

νοτικών αλλά και ιδιωτι-

κών πόρων, ενώ οι εισηγ-

μένες εταιρείες έχουν

προχωρήσει σε προσλή-

ψεις προσωπικού υψηλής

εξειδίκευσης, που με τις

γνώσεις και την εμπειρία

του θα τις οδηγήσει στη

νέα εποχή. Τέλος, πρέπει

να σημειωθεί ότι ο επιχει-

ρηματικός κόσμος της χώρας θεωρεί κορυφαίο ζήτη-

μα αιχμής τη σύνδεση της πανεπιστημιακής εκπαίδευ-

σης με τις ανάγκες της νέας ψηφιακής εποχής, στο-

χεύοντας στη δημιουργία ικανών νέων στελεχών, τα

οποία θα «τρέξουν» ταχύτερα τις επιχειρήσεις ώστε να

κερδίσουν το στοίχημα.

Ενισχύει την κερδοφορία 
των εταιρειών, καθώς

συμβάλλει στην αξιοποίηση
διάφορων ψηφιακών 
τεχνικών μάρκετινγκ, 

ενώ καταλύτη αποτελεί 
και η χρήση των μέσων
κοινωνικής δικτύωσης

Βάση απογείωσης
για τις εισηγμένες 
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Η
ραγδαία αύξηση της τεχνολογίας 

και η σταδιακή ψηφιοποίηση

αναδιαμορφώνουν την

καθημερινότητα των πολιτών,

αυξάνοντας τη ζήτηση για ψηφιακές υπηρεσίες και

υποδομές νέας γενιάς.

Οι νέες smart τεχνολογίες, όπως τα ευρυζωνικά

δίκτυα, το 5G και τα δίκτυα οπτικών ινών,

μεταμορφώνουν τις τηλεπικοινωνίες, καλύπτοντας

την ανθρώπινη ανάγκη για άμεση επικοινωνία,

δίνοντας ταχεία πρόσβαση σε πληροφορίες

και επιτρέποντας την ανάπτυξη εφαρμογών 

και λειτουργιών, μετατρέποντας τα σπίτια, 

τις επιχειρήσεις και τις πόλεις σε «έξυπνα».

Η εύκολη και ασφαλής πρόσβαση στον ψηφιακό κό-

σμο, μέσω των αντίστοιχων υποδομών, είναι κρίσιμος

παράγοντας στην προσπάθεια ψηφιακού μετασχηματι-

σμού της χώρας μας, ενισχύοντας -παράλληλα- την αν-

ταγωνιστικότητά της. Στο πλαίσιο αυτό, ο Όμιλος Intra-

kat, με την πολύχρονη εμπειρία του σε έργα ψηφιακών

υποδομών και διαθέτοντας επιστημονικό και τεχνικό

προσωπικό υψηλού επιπέδου, έχει αναπτύξει υψηλή

τεχνογνωσία.
Μέχρι σήμερα, η εταιρεία έχει κατασκευάσει περισ-

σότερα από 12.000 χλμ. δικτύων οπτικής ίνας σε διά-
φορα σημεία της χώρας, ενώ νωρίτερα φέτος ανέλαβε
την ανάπτυξη και επέκταση του δικτύου οπτικών ινών
μέχρι το σπίτι (FTTH) για λογαριασμό της ΔΕΗ σε 13 δή-
μους της Αττικής, με στόχο να καλύψει τις ανάγκες
440.000 νοικοκυριών για απίστευτα γρήγορο Internet.
Σημειώνεται πως τα δίκτυα οπτικών ινών μέχρι το σπίτι
(FTTH) αποτελούν την τελευταία λέξη της τεχνολογίας
στην παροχή υψηλών ταχυτήτων Internet.

Επίσης, ο όμιλος έχει αναλάβει την υλοποίηση έργου

κάλυψης σήματος κινητής τηλεφωνίας για λογαριασμό

των μεγάλων τηλεπικοινωνιακών παρόχων της χώρας

στα 14 περιφερειακά αεροδρόμια που διαχειρίζεται η

Fraport Greece. Με αυτό το έργο, οι επιβάτες θα έχουν

πλέον τη δυνατότητα να απολαμβάνουν αξιόπιστες ψη-

φιακές υπηρεσίες, όπως τηλεφωνικές κλήσεις υψηλής

ποιότητας αλλά και γρήγορη πρόσβαση στο διαδίκτυο

και στις αγαπημένες τους εφαρμογές την ώρα που βρί-

σκονται στους συγκεκριμένους αερολιμένες.

Ακόμα, η Intrakat υλοποιεί επίσης πιλοτικό έργο κά-

λυψης σήματος κινητής τηλεφωνίας στη γραμμή 2 του

μετρό, από τον Άγιο Δημήτριο έως και το Ελληνικό, για

λογαριασμό όλων των τηλεπικοινωνιακών παρόχων. Με

την ολοκλήρωση του έργου οι επιβάτες του μετρό θα

απολαμβάνουν πλήρη κάλυψη σήματος κινητής τηλε-

φωνίας 5G τόσο στους σταθμούς όσο και στους συρ-

μούς, με πρόσβαση στο διαδίκτυο. Έτσι, η ποιότητα των

υπηρεσιών που παρέχονται στο επιβατικό κοινό της

πρωτεύουσας θα βελτιωθεί σημαντικά, καθώς θα διευ-

κολύνονται οι επικοινωνίες αλλά και η πρόσβαση των

επιβατών στον ψηφιακό κόσμο κατά τη διάρκεια των

μετακινήσεων.

Τα συγκεκριμένα έργα αναμένεται να ενισχύσουν

ακόμα περισσότερο το προφίλ της Ελλάδας ως μιας

σύγχρονης χώρας η οποία επενδύει στην ψηφιακή με-

τάβαση και στην αναβάθμιση των σχετικών υποδομών.

«IIntrakat: Έργα που αλλάζουν 
τις ψηφιακές υποδομές της χώρας»
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Τ
ο κράτος εκσυγχρονίζεται. Επιτέλους. Σε μια
digital εποχή, η Ελλάδα ήταν δεκαετίες
τεχνολογικά πίσω από πολλές άλλες χώρες,
γίνεται όμως εδώ και καιρό μια τιτάνια

προσπάθεια ώστε να εξελιχθούν σε όλα τα επίπεδα ακόμη
και οι δημόσιες υπηρεσίες. Τα τελευταία χρόνια, ο Δήμος
Τρικάλων εκτοξεύθηκε. Έκανε την αρχή και στην κυριολεξία
τα Τρίκαλα έγιναν η πόλη όπου όλοι θα θέλαμε να ζούμε.

Ο εκσυγχρονισμός του Δημοσίου, η ψηφιοποίηση του
κράτους, «τρέχει» με γοργούς ρυθμούς και σε αυτό το ράλι

που έχει ξεκινήσει συμμετέχουν όλο και πιο πολλοί δήμοι.
Το ψηφιακό επιχειρείν είναι το στοίχημα που φαίνεται να
έχουν κερδίσει ο Δήμος Αστυπάλαιας και τα «τρία Β», Βάρη-
Βούλα-Βουλιαγμένη. Το όραμα των δημάρχων προσελκύει

νέους επιχειρηματίες, που με όπλο τις γνώσεις τους και τις
καινοτόμες ιδέες τους έχουν επιτύχει εφαρμογή των ιδεών
στην πράξη τους στο ψηφιακό περιβάλλον χωρίς να απαι-
τούνται μεγάλα κεφάλαια για την αρχική επένδυση. 

Το ψηφιακό επιχειρείν που… επιχείρησαν οι δύο δήμαρ-
χοι έφερε σημαντικά αποτελέσματα. Η εντυπωσιακή ανά-
πτυξη τα τελευταία χρόνια και τα τεράστια περιθώρια ανά-
πτυξης στο άμεσο μέλλον είναι το όραμα των δύο δημάρχων
που μιλούν στην «Political» για την υποστήριξη του ψηφια-
κού μετασχηματισμού των επιχειρήσεων με στόχο την ανά-
πτυξη των τοπικών επιχειρήσεων.

Κέρδισαν το στοίχημα του ψηφιακού
μετασχηματισμού οι Δήμοι Αστυπάλαιας και ΒΒΒ

Οι δήμαρχοι Αστυπάλαιας 
και Βάρης-Βούλας-Βουλιαγμένης μιλούν 
στο αφιέρωμα της «Ρ» για το τι πέτυχαν 

και το όραμά τους στο άμεσο μέλλον

Δήμαρχος Αστυπάλαιας
Νικόλαος Κομηνέας

Πόσο σημαντική είναι η ψηφιακή  εποχή για τον δήμο σας;
Ο σύγχρονος δήμος είναι ένας ψηφιακός δήμος. Ακόμα και σε

μικρούς δήμους όπως ο Δήμος της Αστυπάλαιας είναι επιτακτική
η ανάγκη όσο και αν αυτό φαντάζει λίγο οξύμωρο λόγω του μι-
κρού πληθυσμού των μονίμων κατοίκων. Ο δήμος μας παρουσιά-
ζει μια έντονη πληθυσμιακή μεταβολή (λόγω της εποχικότητας)
και ο πληθυσμός αυξάνεται έως και έξι φορές, ενώ παράλληλα οι
δημότες που διαμένουν εκτός νησιού είναι περίπου οι μισοί του

συνολικού αριθμού των εγγεγραμμένων. Η ψηφιακή οργάνωση ενός δήμου έρχεται να
καλύψει αυτή τη δυσχέρεια επαφής με τον πολίτη, την ενδοδημοτική οργάνωση των υπη-
ρεσιών αλλά και τις προσφερόμενες υπηρεσίες προς τον πολίτη.

Σε μια εποχή που γίνεται όλο και πιο πολύπλοκη και πιο απαιτητική, οι νέες τεχνολογίες
(και ο ψηφιακός μετασχηματισμός) είναι ο μόνος τρόπος για να βελτιωθεί η ποιότητα ζωής
των κατοίκων και να εξοικονομούνται ενέργεια και χρόνος για προσωπική ευχαρίστηση
και δημιουργικότητα του πολίτη.

Ο Δήμος Αστυπάλαιας πρωτοπορεί στον τομέα της βιώσιμης κινητικότητας με την υπη-
ρεσία AstyBus (αστική μετακίνηση με ηλεκτρικά βανάκια και κλήση μέσω κινητού και
επιβίβαση/αποβίβαση από virtual stops). Ενισχύει την πράσινη μετάβαση με χρήση ηλε-
κτρικών οχημάτων, τοποθέτηση ηλεκτρικών φορτιστών και χρέωση μέσω εφαρμογής. Το-
ποθετούμε σύστημα αναγνώρισης ελεύθερων θέσεων χώρων στάθμευσης.

Εγκαθιστά ένα ολοκληρωμένο σύστημα διαχείρισης πόσιμου νερού με πλήρη έλεγχο
(τηλεμετρία) και προχωρά στην τοποθέτηση 1.850 ψηφιακών υδρομετρητών.

Η επικοινωνία πολίτη και δήμου αποκτά μεγάλη αμεσότητα με πλήρη ενημέρωση για
όλα τα τεκταινόμενα στον δήμο. Χορήγηση πάσης φύσεως εγγράφων, πληρωμές κ.λπ.,
υπόδειξη δράσεων, υποβολή αιτημάτων προς ικανοποίηση. Επικοινωνία και παρακολού-
θηση ευάλωτων ομάδων και υπερηλίκων. Καταγραφή στόλου οχημάτων, μετακινήσεων
κ.λπ. Νέα οργάνωση και επικοινωνία μεταξύ αιρετών και υπαλλήλων του δήμου, αλλά και
ουσιαστική διακίνηση αποφάσεων και δεδομένων μεταξύ όλων των εμπλεκομένων.

Πόσο βοήθησε τις επιχειρήσεις στον δήμο;
Πάρα πολύ. Η δυνατότητα μετακίνησης, για παράδειγμα, όλο τον χρόνο και ιδίως την κα-

λοκαιρινή περίοδο αύξησε σε μεγάλο βαθμό την επισκεψιμότητα στο νησί ενώ ταυτόχρο-
να βελτίωσε την καθημερινότητα των κατοίκων. Το ίδιο ισχύει και για όλες τις άλλες υπη-
ρεσίες που θα εφαρμοστούν στον δήμο μας χάρη στη συμμετοχή μας στο πρόγραμμα της
Ψηφιακής Σύγκλισης με εφαρμογές όπως αυτές που περιέγραψα παραπάνω.

Οι δυνατότητες που μας δίνει η ψηφιακή μετάβαση είναι τεράστιες. Το θέμα είναι κατά
πόσο αυτές θα απελευθερώνουν τους ανθρώπους ή θα τους υποδουλώνουν σε ένα σύστη-
μα μη ελέγξιμο από αυτούς. Αυτή είναι η μεγαλύτερη πρόκληση που θα αντιμετωπίσουμε
και που μόνο εμείς ΟΛΟΙ πρέπει να αποφασίσουμε πώς θα τη διαχειριστούμε.

Δήμαρχος 
Βάρης-Βούλας-Βουλιαγμένης 
Γρηγόρης Κωνσταντέλλος

Ποσό σημαντική είναι η ψηφιακή εποχή για τον δήμο σας;
Η μετάβαση στην ψηφιακή εποχή είναι πλέον μονόδρομος για τη
δημόσια διοίκηση και ειδικότερα για την τοπική αυτοδιοίκηση. Συγ-
κεκριμένα η έξυπνη ή ευφυής πόλη, ορολογία που είναι πιο κοντά
στους στόχους μας, δεν είναι αυτή που έχει εγκαταστήσει τους πε-
ρισσότερους «νεωτερισμούς», τα λεγόμενα γκάτζετ, πετυχαίνοντας
πρόσκαιρο αλλά συχνά ανούσιο εντυπωσιασμό, είναι αυτή που

αξιοποιεί ολοκληρωμένες τεχνολογικές εφαρμογές σε όλες τις πτυχές για να πετύχει την
αποστολή της, η οποία είναι η βελτίωση της καθημερινότητας του πολίτη.

Η διαφορά του Smart City με το Intelligent City, της έξυπνης πόλης σε σχέση με την ευφυή
πόλη, είναι ουσιαστικά ότι στην πρώτη περίπτωση επιδιώκονται ως τελικός στόχος η εγκατά-
σταση και η χρήση σειράς «έξυπνων εφαρμογών». Η ευφυής πόλη χρησιμοποιεί τεχνολο-
γίες τεχνητής νοημοσύνης, διαδραστικότητας και απόλυτης διαλειτουργικότητας. Εντέλει
μια ευφυής πόλη μαθαίνει, εξελίσσεται και με όχημα την τεχνολογική πρόοδο οδηγείται
στην αναβάθμιση και τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων της.

Τα τελευταία χρόνια, στον Δήμο Βάρης-Βούλας-Βουλιαγμένης έχουν γίνει σημαντικές
επενδύσεις στην κατεύθυνση αυτή. Έχουμε κάνει σημαντικά βήματα για να αποκτήσουμε
τεχνολογίες που έχουν εφαρμοστεί πλήρως και συμβάλλουν στη βελτίωση της καθημερινής
λειτουργίας του δήμου αλλά και στην αποτελεσματικότερη εξυπηρέτηση των συμπολιτών
μας. Οι εφαρμογές αυτές αφορούν όλους τους τομείς δράσης του δήμου, όπως την ψηφιο-
ποίηση όλων των δημοτικών υπηρεσιών, τη σύγχρονη διαχείριση απορριμμάτων με «έξυ-
πνους κάδους» και βελτιστοποίηση των δρομολογίων αποκομιδής, τη χρήση των εναέριων
μέσων και τεχνολογίας αιχμής για την πολιτική προστασία, τις έξυπνες μετακινήσεις και
πολλά ακόμα, τα οποία πλέον συγκεντρώνονται σε μία ολοκληρωμένη εφαρμογή, ένα City
App, το οποίο είναι πρότυπο σε παγκόσμιο επίπεδο.

Ποσό βοήθησε τις επιχειρήσεις στον δήμο;
Καταρχάς η αποτελεσματικότερη λειτουργία του δήμου και η μείωση των γραφειοκρατικών
διαδικασιών προφανώς λειτουργούν υπέρ των επιχειρήσεων. Παράλληλα όμως η χρήση της
τεχνολογίας σε όλες τις εφαρμογές που λειτουργούν σήμερα αλλά και όσες είναι σε εξέλιξη
στον δήμο μας καθιστούν τον Δήμο Βάρης-Βούλας-Βουλιαγμένης ελκυστικότερο στις επεν-
δύσεις, στον τουρισμό και την εστίαση, αυξάνοντας σημαντικά την επισκεψιμότητα στην πό-
λη μας. Τέλος, μέσω της τεχνολογίας ο δήμος έχει σχεδιάσει σειρά εφαρμογών που θα λει-
τουργήσουν το προσεχές χρονικό διάστημα και οι οποίες θα είναι στην κατεύθυνση στήριξης
της επιχειρηματικότητας με έμφαση στη νεοφυή και κοινωνική επιχειρηματικότητα. Μόνο
με σύμμαχο την τεχνολογία μπορούμε να δημιουργήσουμε τις πόλεις του 21ου αιώνα.
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E
χοντας επενδύσει στρατηγικά
σε ένα μοναδικό επιχειρηματικό
μοντέλο που στηρίζεται στη
διεθνοποίηση, την έγκαιρη

αξιοποίηση ευκαιριών, την τεχνολογική
πρωτοπορία και στη διορατικότητα στην
ανάλυση του παγκόσμιου και εγχώριου
περιβάλλοντος, η MYTILINEOS συνεχίζει
να κατακτά ολοένα και υψηλότερα επίπεδα
οικονομικών μεγεθών, όπως αυτά
αποτυπώθηκαν και στα αποτελέσματα
εννεαμήνου 2023. 

Το διάστημα αυτό και σε συνέχεια των
ιστορικά υψηλών επιδόσεων του 2022, η
MYTILINEOS κατορθώνει να παραμένει
σταθερά σε ανοδική πορεία, παρά τη ση-
μαντική μείωση των τιμών ενέργειας και
μετάλλων, παρουσιάζοντας μάλιστα εντυ-
πωσιακές και ιστορικά υψηλές επιδόσεις.
Οι σημαντικότερες από αυτές περιλαμβά-
νουν: 
•• Αύξηση 48% στα καθαρά κέρδη μετά από
δικαιώματα μειοψηφίας που ανήλθαν σε
€462 εκατ. έναντι €312 εκατ. το εννεάμηνο
του 2022.
• Αύξηση 46% στα κέρδη ανά μετοχή -σε
σύγκριση με την αντίστοιχη περίοδο του
προηγούμενου έτους- τα οποία διαμορφώ-
θηκαν σε €3,336.
• Αύξηση 36% στα κέρδη προ φόρων, τόκων
και αποσβέσεων (EBITDA) που ανήλθαν σε
€723 εκατ., έναντι €533 εκατ. την αντίστοι-
χη περίοδο του προηγούμενου έτους. 

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η ΜYTILINEOS,
στο γ’ τρίμηνο του 2023, κατέγραψε την ιστο-
ρικά υψηλότερή της επίδοση τριμήνου σε
επίπεδο κερδοφορίας, με οδηγό τον κλάδο
ενέργειας, παρά τις σημαντικά χαμηλότερες
τιμές ενέργειας και μετάλλων. 

Συνολικά, η MYTILINEOS, αξιοποιώντας
στο μέγιστο την ανθεκτικότητα του συνερ-
γατικού επιχειρηματικού της μοντέλου,
καταφέρνει να εδραιώσει την κερδοφορία
της σε επίπεδα που διαμορφώνονται σε
+200% υψηλότερα σε σχέση με τα προ 2021
επίπεδα.

Την ίδια στιγμή, θα πρέπει να σημειωθεί
πως, ως αντανάκλαση των αποτελεσμάτων
της περιόδου και μετά τις διαδοχικές 
αναβαθμίσεις της MYTILINEOS από 
τις FITCH και S&P, η εταιρεία βρίσκεται
πλέον στο κατώφλι της επίτευξης του στό-
χου κατάκτησης της επενδυτικής βαθμί-
δας, για πρώτη φορά στην ιστορία της. Για
το εννεάμηνο 2023, ο καθαρός δανεισμός
σε προσαρμοσμένη βάση διαμορφώθηκε
στα €1.372 εκατ., μέγεθος από το οποίο
έχει εξαιρεθεί ποσό ύψους €231εκατ., που
αφορά δανεισμό χωρίς αναγωγή (non-re-
course debt). Το προσαρμοσμένο Net
Debt/EBITDA διαμορφώθηκε στο 1,37x,

επίπεδο εφάμιλλο ή και καλύτερο από τις
επιδόσεις εταιρειών εντός της επενδυτικής
βαθμίδας.

Την ίδια περίοδο, ο κύκλος εργασιών
διαμορφώθηκε σε €4.088 εκατ., σε σύγ-
κριση με €4.573 εκατ. το εννεάμηνο του
2022, μείωση που ήρθε ως συνέπεια της
αποκλιμάκωσης των τιμών ενέργειας. 

Στρατηγικοί στόχοι 
και ποιοτικά χαρακτηριστικά

Κατά τη διάρκεια του 2023, πέραν των
ισχυρών οικονομικών επιδόσεων, η MYT-

LINEOS συνέχισε να προωθεί σταθερά
τους στρατηγικούς της στόχους μέσω μιας
σειράς εξαγορών όπως των εταιρειών
Watt+Volt, Unison, EfAEnergy και Volterra
που ενδυναμώνουν περαιτέρω τον ενερ-
γειακό πυλώνα της εταιρείας. Στην εγχώ-
ρια αγορά, η παρουσία της MYTILINEOS
στην προμήθεια ηλεκτρικής ενέργειας ενι-
σχύεται σταθερά, καθώς με την ολοκλήρω-
ση της διαδικασίας εξαγοράς της
Watt+Volt, το ενιαίο μερίδιο αγοράς πλέον
προσεγγίζει το 13%, με περισσοτέρους από
520.000 πελάτες.

Παράλληλα, επιταχύνεται η διείσδυση
στην πολλά υποσχόμενη αγορά της Βόρει-
ας Αμερικής στον τομέα των Ανανεώσιμων
Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ), που ξεκίνησε με
την εξαγορά του χαρτοφυλακίου 5 φωτο-
βολταϊκών έργων ισχύος 1,4 GW από την
τοπική Westbridge. Ένα πρότζεκτ με ανα-
μενόμενη συνολική ισχύ 1.410 MWdc (1,4
GW), κατά την εμπορική του λειτουργία.

Θα πρέπει να σημειωθεί ότι ο κλάδος
της ενέργειας ευνοήθηκε μεταξύ άλλων
και από την ουσιαστική ενδυνάμωση της
παρουσίας της MYTILINEOS στην προμή-
θεια φυσικού αερίου στην ευρύτερη πε-
ριοχή των Βαλκανίων και της ΝΑ Ευρώ-
πης. Στο πλαίσιο αυτό καταστρώνονται
ήδη τα σχέδια για την επέκταση της διε-
θνούς αυτής δραστηριότητας σε όλη την
Ευρώπη, αφού έχει εντωμεταξύ ήδη
εδραιωθεί το απαραίτητο know-how και η
κατάλληλη στελέχωση. 

Της προσοχής δεν πρέπει να διαλάθει
και η ένταξη της MYTILINEOS στους ESG
Leaders του δείκτη MSCI, το διάστημα αυ-
τό, μετά την αξιολόγηση σε επίπεδο AA για
τις πρακτικές ESG. Η παγκόσμια ηγετική
θέση της MYTILINEOS στον τομέα της βιω-
σιμότητας επιβεβαιώνεται μέσω της πα-
ρουσίας της στο κορυφαίο 10% των εταιρει-
ών του κλάδου της και σε άλλους διεθνώς
αναγνωρισμένους ESG Raters όπως: 
Sustainalytics, ISS Quality Score, S&P
Global, Refinitiv, FTSE, EcoVadis, ESG 
Book, Bloomberg & Ideal Ratings.

Στον κλάδο της μεταλλουργίας, η εξαγο-
ρά της IMERYS ΒΩΞΙΤΕΣ, μέσα στο 2023,
ενισχύει το καθετοποιημένο μοντέλο πα-
ραγωγής και θέτει τις βάσεις για περαιτέ-
ρω ανάπτυξη της συγκεκριμένης δραστη-
ριότητας. Ο κλάδος της μεταλλουργίας,
στο διάστημα αυτό, προσεγγίζει τα ιστορι-
κά υψηλά επίπεδα κερδοφορίας του εννε-
αμήνου του 2022, παρά τη σημαντική πτώ-
ση τόσο των premia (~60%) όσο και των τι-
μών αλουμινίου (~19%), σε σχέση με τα
περσινά επίπεδα.

Οι συνέργειες ανάμεσα στους κλάδους
της ενέργειας και της μεταλλουργίας και τα
ευρύτερα οφέλη που προκύπτουν από τον
πρόσφατο εταιρικό μετασχηματισμό της
MYTILINEOS Energy & Metals γίνονται όλο
και περισσότερο ορατά εν μέσω μιας συγ-
κυρίας ιδιαίτερα απαιτητικής. 

Επιπλέον, ο διεθνοποιημένος χαρακτή-
ρας της MYTILINEOS και το φιλόδοξο
επενδυτικό της πλάνο στο εξωτερικό και
συγκεκριμένα στον τομέα των ΑΠΕ φαίνε-
ται πως ήδη οδηγούν αλλά και θα συνεχί-
σουν να οδηγούν την εταιρεία σε νέα υψη-
λότερα επίπεδα κερδοφορίας.

Σταθερά ανοδική πορεία
και ιστορικές επιδόσεις

για τη MYTILINEOS 
στο εννεάμηνο του 2023
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Μ
ια από τις μεγαλύτερες

προκλήσεις για το

λιανικό εμπόριο

αποτελεί ο ψηφιακός

μετασχηματισμός των επιχειρήσεων

του κλάδου, ο οποίος μέσα στην

πανδημία του κορονοϊού άλλαξε

ριζικά λόγω της διείσδυσης των

ηλεκτρονικών πωλήσεων.

Σήμερα το ηλεκτρονικό εμπόριο απο-

τελεί μια νέα πραγματικότητα για τις λια-

νικές πωλήσεις, καθώς μετέβαλε εντυ-

πωσιακά τις καταναλωτικές τάσεις και

«επέβαλε» ένα νέο μοντέλο λειτουργίας

των επιχειρήσεων. Μέσα σε πέντε χρόνια

οι ηλεκτρονικές πωλήσεις έχουν σημει-

ώσει άλμα, εμφανίζοντας τεράστια ζήτη-

ση, η οποία απαιτεί και τη δημιουργία των

ανάλογων υποδομών. Η αλματώδης ανά-

πτυξη μέσα στην πανδημία του κορονοϊ-

ού δημιούργησε σημαντικά προβλήματα

στη σωστή διανομή και εξυπηρέτηση των

πελατών αλλά και στη διαθεσιμότητα των

προϊόντων.

Σήμερα το 50% των Ελλήνων αγοράζει

μέσω του διαδικτύου, κάτι που καταδει-

κνύει μια σταδιακή είσοδο σε επίπεδα

ωριμότητας, ενώ παρά τα άλματα είναι

ακόμη ένα μικρό μέρος του συνολικού

εμπορίου. Χαρακτηριστική περίπτωση

εκτίναξης του ψηφιακού λιανεμπορίου

είναι τα σουπερμάρκετ, τα οποία κατά την

περίοδο της πανδημίας πέτυχαν τον επτα-

πλασιασμό των ψηφιακών παραγγελιών,

ωστόσο οι αγορές μέσω διαδικτύου αντι-

προσωπεύουν μόλις το 1,5% της συνολι-

κής αγοράς. Παρ’ όλα αυτά όμως, οι ψη-

φιακές τεχνολογίες και υπηρεσίες αντι-

προσωπεύουν έναν ουσιαστικό πυλώνα

της πελατοκεντρικής στρατηγικής των

λιανεμπορικών εταιρειών, προσφέροντας

ανταγωνιστικά πλεονεκτήματα.

Σύμφωνα με έρευνα του Συνδέσμου

Επιχειρήσεων Λιανικής και Πώλησης Ελ-

λάδος (ΣΕΛΠΕ), το 50% των συνολικών

αγορών των καταναλωτών επηρεάζεται

από στοιχεία που βρίσκουν μέσω έρευνας

στο Διαδίκτυο. Αυτό σημαίνει ότι οι λια-

νεμπορικές επιχειρήσεις αλλά και οι προ-

μηθευτές τους καλούνται να επενδύσουν

σημαντικά ποσά για την ανάπτυξη του ψη-

φιακού μάρκετινγκ. Μάλιστα, σύμφωνα

με δημοσιευμένα στοιχεία, οι προϋπολο-

γισμοί σε ψηφιακά μέσα προώθησης ξε-

περνάει τους αντίστοιχους στα κλασικά

μέσα προώθησης.

Νέα πραγματικότητα 
για τους καταναλωτές

Η ηλεκτρονική τιμολόγηση αποτελεί

πλέον τη νέα καθημερινότητα στο λιανεμ-

πόριο και είναι ενδεικτικό ότι οι συναλλα-

γές με την Εφορία γίνονται ψηφιακά,

ιδίως αν λάβουμε υπόψη ότι από το νέο

έτος θα εφαρμοστεί η υποχρεωτική σύν-

δεση των ταμειακών μηχανών με τα αυτό-

ματα «μηχανάκια» ηλεκτρονικών πληρω-

μών (POS).
Η νέα ψηφιακή εποχή στις συναλλα-

γές του λιανεμπορίου αποτυπώνεται
στη σημαντική βελτίωση της συνεργα-
σίας με τους προμηθευτές τους στο
πλαίσιο της εφοδιαστικής αλυσίδας,
όπως στη συμφωνία καρτελών, στις
πληρωμές, στις επιστροφές παραγγε-
λιών κ.λπ. Από την άλλη πλευρά, ο σύγ-
χρονος καταναλωτής μέσα στην ψηφια-
κή εποχή απαιτεί εξατομικευμένες
υπηρεσίες ως προς την αγορά προϊόν-
των, ευκολία στις συναλλαγές και καλό
service μετά. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα προσαρμογής των λιανεμπορι-
κών επιχειρήσεων σε αυτό το μοτίβο
αποτελεί η χρήση μοντέλων ψηφιακής
ανάλυσης και εφαρμογής της τεχνητής
νοημοσύνης, όπου αναλύεται η συμπε-
ριφορά των καταναλωτών, οι οποίοι

ανάλογα με τις απαντήσεις που δίνουν
εντάσσονται σε επιμέρους κατηγορίες.

Η κατηγοριοποίηση των πελατών στη

σύγχρονη ψηφιακή εποχή επιτρέπει στις

επιχειρήσεις του λιανεμπορίου να βελ-

τιώνουν συνεχώς τα μοντέλα προσέγγι-

σης των καταναλωτών ώστε να ανταπο-

κρίνονται στις ανάγκες τους. Το στοιχείο

αυτό βοηθά στον μέγιστο βαθμό την

εφαρμογή προωθητικών ενεργειών για

καθεμία κατηγορία καταναλωτών στους

οποίους γίνονται και οι ανάλογες στοχευ-

μένες προσφορές. Μάλιστα, η συνεχής

τεχνολογική πρόοδος θα οδηγήσει μέσα

στα επόμενα λίγα χρόνια στην παροχή

πλήρως προσωποποιημένων υπηρεσιών. 

Μέσα σε ένα τέτοιο περιβάλλον υψη-

λών απαιτήσεων, το λιανικό εμπόριο εκ

των πραγμάτων πρέπει να επενδύσει τα

επόμενα χρόνια εκατομμύρια ευρώ επι-

τρέποντας στον πελάτη να χρησιμοποιεί

το φυσικό κατάστημα ώστε οι πωλητές

μέσα από τάμπλετ να ανταποκρίνονται

άμεσα στην εξυπηρέτησή του. Με αυτό

τον τρόπο η νέα ψηφιακή εποχή έχει φέ-

ρει στην καθημερινότητα τα αυτόματα τα-

μεία και την εξατομικευμένη πληροφό-

ρηση των πελατών. Τέλος, αξίζει να ση-

μειωθεί ότι παράλληλα με το ηλεκτρονι-

κό... φακέλωμα του πελάτη οι λιανεμπο-

ρικές επιχειρήσεις αναπτύσσουν πολλές

άλλες λειτουργίες και μάλιστα με υψηλό

κόστος για αυτές, όπως η διαχείριση πό-

ρων, η διαχείριση της αποθήκης κ.ά.

Το ηλεκτρονικό εμπόριο
αποτελεί μια νέα

πραγματικότητα για 
τις λιανικές πωλήσεις, καθώς

μεταβάλλει εντυπωσιακά 
τις καταναλωτικές τάσεις

«επιβάλλοντας» 
ένα νέο μοντέλο λειτουργίας

των επιχειρήσεων

Στοίχημα για το λιανεμπόριο 
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Η
ελληνική ομάδα εκπαιδευτικής
ρομποτικής, ΔΔΕΗ Team Greece,
αναμετρήθηκε με τους κορυφαίους

του κόσμου και απέσπασε την 3η θέση στην
Ολυμπιάδα Εκπαιδευτικής Ρομποτικής, η
οποία πραγματοποιήθηκε μεταξύ 7 και 10
Οκτωβρίου στη Σιγκαπούρη. Η ελληνική ομά-
δα με τον σχεδιασμό του ρομπότ της, το πλή-
ρες Engineering Notebook και την έρευνά
της στο Υδρογόνο και τις Ανανεώσιμες Πηγές
Ενέργειας κατάφερε να κερδίσει το ενδιαφέ-
ρον της κριτικής επιτροπής και οδηγήθηκε
στη σημαντική διάκριση και βράβευσή της με
το Zhang Heng Award for Engineering 
Design, ενώ ακολούθησαν και άλλες διακρί-
σεις. Η εξαιρετική μηχανική καθώς και η
κομψότητα και αποτελεσματικότητα του ρομ-
πότ της ΔΕΗ Team Greece έπαιξαν καθορι-
στικό ρόλο στην κατάταξη της ομάδας στο βά-
θρο των νικητών.

Επιπλέον, η ΔΕΗ Team Greece κατάφερε
να φτάσει στην 7η θέση της παγκόσμιας κα-
τάταξης ανάμεσα σε 191 χώρες. Είναι μάλιστα
η πρώτη φορά που η ελληνική αποστολή
συμμετέχει στο FIRST Global Finalists 
Alliances, όπου οι 24 καλύτερες ομάδες του
κόσμου θα διαγωνιστούν μεταξύ τους σε
συμμαχίες των 8. Τα 70 και πλέον μέλη του
κλιμακίου την Εθνικής εργάστηκαν αδιάκοπα
και σκληρά όλο το διάστημα της προετοιμα-
σίας από τον Ιούλιο μέχρι την Ολυμπιάδα, γε-

γονός που έφερε δύο ακόμη διακρίσεις στην
ελληνική ομάδα, το Social Media Award και
το Safety Award.

Η Ολυμπιάδα Ρομποτικής, FIRST GLOBAL
Challenge, είναι μια παγκόσμια διοργάνωση
ρομποτικής, επιστήμης, καινοτομίας και τε-
χνολογίας, στην οποία συμμετέχουν εθνικές
ομάδες με νέες και νέους ηλικίας από 14 έως
18 ετών. Ο Εκπαιδευτικός Οργανισμός Eduact
- ΔΡΑΣΗ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ είναι ο αρμό-
διος φορέας για την Ελλάδα. Η ΔΕΗ και το
ΔΕΗ Innovation Hub βρέθηκαν από την αρχή
στο πλευρό της ελληνικής αποστολής και δε-
σμεύονται ότι θα συνεχίσουν να υποστηρί-
ζουν απρόσκοπτα νέους και νέες με πάθος
και ταλέντο, καθώς και να επενδύουν σε νέα
προγράμματα και ιδέες που αφορούν την
έρευνα, την ανάπτυξη και την καινοτομία.

Η ΔΕΗ, ανταποκρινόμενη στις προκλήσεις
της ενεργειακής μετάβασης, επαναπροσδιο-
ρίζει τον εαυτό της και γίνεται αρωγός εξέλι-
ξης στην κοινωνία και την οικονομία. 
Το Green Deal της ΔΕΗ και η ψηφιακοποίηση

των λειτουργιών της είναι ανάμεσα στους
στρατηγικούς πυλώνες της εταιρείας, η οποία
συνεχίζει τον μετασχηματισμό της με επεν-
δύσεις τόσο στην Ελλάδα όσο και στο εξωτε-
ρικό, με απώτερο στόχο τη μετατροπή της σε
κορυφαία εταιρεία καθαρής ενέργειας στη
Νοτιοανατολική Ευρώπη.

3η στον κόσμο η ΔΕΗ Team Greece 
στην Ολυμπιάδα Εκπαιδευτικής Ρομποτικής 



ΣΑΒΒΑΤΟ 28 OKTΩBΡIOY 2023
ΡOLITICAL ΤΟ ΕΠΙΧΕΙΡΕΙΝ 

ΣΤΗ ΝΕΑ 
ΨΗΦΙΑΚΗ ΕΠΟΧΗ40

Η
πανδημία μάς δίδαξε ότι ακόμα και

από απόσταση, αν υπάρχουν

οργάνωση και ψηφιοποίηση των

υπηρεσιών υγείας, μπορεί να

γίνεται ορθά και έγκαιρα η δουλειά του πολίτη,

χωρίς χάσιμο χρόνου και χωρίς σπατάλη

φυσικών πόρων. 

Το παράδειγμα της άυλης συνταγογράφησης ήταν μια

επανάσταση, αφού απαλλαχθήκαμε από τόνους γρα-

πτών συνταγών σε χαρτί, ενώ παράλληλα μπορούμε να

έχουμε γρήγορα και στο κινητό μας με ένα SMS τη συν-

ταγή για φάρμακα ή τις εξετάσεις που μας συνταγογρα-

φεί ο γιατρός μας. Επίσης η οργάνωση του εμβολιαστι-

κού προγράμματος για τον κορονοϊό ήταν μια ένδειξη

του πού μπορεί να μας οδηγήσει η ψηφιοποίηση.

Η μετάβαση στην ψηφιακή και πράσινη υγεία δεν είναι

απλώς ένα όνειρο, είναι μια διαρκής συζήτηση που αφο-

ρά τους παρόχους υγείας αλλά και εμάς τους πολίτες και

έρχεται να δώσει λύση και περισσότερες επιλογές σε

επιχειρήσεις, φαρμακοβιομηχανίες, νοσοκομεία, για-

τρούς και ασθενείς. Φυσικά, για να γίνει, χρειάζεται εκ-

παίδευση του προσωπικού, που για πολλά χρόνια έχει

μάθει ένα συγκεκριμένο μοντέλο εργασίας αλλά και ση-

μαντικές παρεμβάσεις από τις διοικήσεις των νοσοκο-

μείων και των φορέων που σχετίζονται με την υγεία ευ-

ρύτερα. Στην προσπάθεια να αναδιοργανωθεί το ΕΣΥ, γί-

νεται ήδη ψηφιακός μετασχηματισμός στην υπηρεσία

των ασθενών που θα αναβαθμίσει την ποιότητά τους, θα

μειώσει τη γραφειοκρατία και θα δημιουργήσει μια πιο

εξατομικευμένη προσέγγιση στο θέμα της υγείας. 

Εργαλεία και υπηρεσίες

Η ψηφιακή υγεία αφορά εργαλεία και υπηρεσίες που

χρησιμοποιούν τεχνολογίες για τη βελτίωση της πρόλη-

ψης, της διάγνωσης και της θεραπείας. Παράλληλα

συμβάλλει στην παρακολούθηση και διαχείριση των συ-

νηθειών και του τρόπου ζωής των πολιτών που επηρεά-

ζουν την υγεία. Έτσι, όχι απλώς βελτιώνεται η περίθαλ-

ψη αλλά και η πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας, αλλά

αυξάνεται και η αποδοτικότητα του υγειονομικού προ-

σωπικού. Η υγεία είναι ένας από τους τομείς που περι-

λαμβάνονται στην ευρωπαϊκή ατζέντα για τη μετάβαση

στην ψηφιακή εποχή.
Η διασύνδεση και η κοινή χρή-

ση δεδομένων υγείας με σκοπό
την έρευνα, την ταχύτερη διά-
γνωση και τη βελτίωση των υπη-
ρεσιών υγείας είναι από τους
βασικούς πυλώνες για τη μετά-
βαση στην ψηφιακή υγεία. Πρέ-
πει σαφώς να στηριχτούν η ια-
τρική έρευνα, οι κλινικές μελέ-
τες, με στόχο τη βελτίωση της
πρόληψης, της διάγνωσης και
των θεραπειών, τόσο των φαρ-
μάκων όσο και των ιατροτεχνο-
λογικών προϊόντων. Παράλληλα
ο πολίτης γίνεται μέσω της ψηφιοποίησης των υπη-
ρεσιών πιο ενεργός και έχει ρόλο στη διαχείριση της
υγείας του, από το να ακολουθεί απλώς κατευθυντή-
ριες οδηγίες για μια πιο υγιεινή ζωή.

Η τηλεϊατρική που βοήθησε τόσο στην πανδημία γίνε-

ται πιο επίκαιρη από ποτέ. Ο ρόλος και η σημασία της εί-

ναι κομβικοί και στη χώρα μας και θα πρέπει να επεκτα-

θεί και πέρα από τα νησιά μας. 

Τα υγειονομικά συστήματα

Η ψηφιοποίηση της υγείας βοηθά τα υγειονομικά συ-

στήματα να συμβάλουν στην απρόσκοπτη πρόσβαση των

πολιτών σε υπηρεσίες υγείας σύμφωνα με τις ανάγκες

τους. Σε αυτό θα παίξει ρόλο και ο Ατομικός Φάκελος

Υγείας. Η χρήση εργαλείων και health apps σε τομείς

όπως η μέτρηση σακχάρου «γλιτώνει» τα υγειονομικά

συστήματα από εκατομμύρια, κα-

θώς η πρόγνωση και η πρώιμη

διάγνωση βοηθούν ασθενείς και

φροντιστές να βελτιώνουν την ποι-

ότητα της ζωής τους ενώ μειώνον-

ται οι εισαγωγές και οι νοσηλείες. 

Τα νοσοκομεία του μέλλοντος

που θα έχουν βασιστεί στην πράσι-

νη και ψηφιακή υγεία θα παρέχουν

στους πολίτες αναβαθμισμένες

υπηρεσίες υγείας. Να τονίσουμε

επίσης τη μεγάλη αλλαγή που έχει

συντελεστεί στα χειρουργεία από

τότε που μπήκε στη ζωή μας η

ρομποτική χειρουργική. Σχεδιασμός του χειρουργείου

πριν ακόμα γίνει, ακρίβεια για τον γιατρό, λιγότερο αίμα,

λιγότερος χρόνος παραμονής στο νοσοκομείο, λιγότερος

μετεγχειρητικός πόνος, γρήγορη αποκατάσταση του

ασθενούς.

Η μετάβαση δεν είναι απλώς
ένα όνειρο, αφορά τους
παρόχους υγείας αλλά 

και τους πολίτες και έρχεται
να δώσει λύση 

και περισσότερες επιλογές 
σε επιχειρήσεις,

φαρμακοβιομηχανίες,
νοσοκομεία, γιατρούς 

και ασθενείς

Στον δρόμο για την ψηφιακή υγεία 
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Μ
ετά από δύο μήνες κατά
τους οποίους τα
υπόλοιπα χορηγήσεων
μειώνονταν από, τον

Σεπτέμβριο, σύμφωνα με τα στοιχεία
της ΤτΕ, καταγράφεται αντιστροφή
τάσης, η οποία οφείλεται αποκλειστικά
σε εκταμιεύσεις προς επιχειρήσεις.
Αντίθετα, τα υπόλοιπα δανείων προς
επαγγελματίες και φυσικά πρόσωπα
παρέμειναν παγωμένα.

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τον Σε-

πτέμβριο οι καταθέσεις του ιδιωτικού το-

μέα αυξήθηκαν κατά 2.231 εκατ. ευρώ,

έναντι αύξησης κατά 190 εκατ. ευρώ τον

προηγούμενο μήνα. H μηνιαία καθαρή

ροή της συνολικής χρηματοδότησης

ήταν θετική κατά 3.167 εκατ. ευρώ τον

Σεπτέμβριο του 2023, έναντι αρνητικής

καθαρής ροής 570 εκατ. ευρώ τον προ-

ηγούμενο μήνα.

Επίσης αύξηση κατά 1.535 εκατ. ευρώ

παρουσίασαν τον Σεπτέμβριο του 2023 οι

καταθέσεις των επιχειρήσεων, έναντι

μείωσης κατά 249 εκατ. ευρώ τον προ-

ηγούμενο μήνα, ενώ ο ετήσιος ρυθμός

μεταβολής παρέμεινε αμετάβλητος στο

2,6% σε σχέση με τον προηγούμενο μήνα.

Ειδικότερα, οι καταθέσεις των MXE αυ-

ξήθηκαν κατά 1.724 εκατ. ευρώ, έναντι

μείωσης κατά 206 εκατ. ευρώ τον προ-

ηγούμενο μήνα. Οι καταθέσεις των

ασφαλιστικών επιχειρήσεων και των λοι-

πών χρηματοπι-

στωτικών ιδρυμά-

των μειώθηκαν κα-

τά 189 εκατ. ευρώ,

έναντι μείωσης κα-

τά 43 εκατ. ευρώ

τον προηγούμενο μήνα.

Χορηγήσεις προς 
τις μη χρηματοπιστωτικές
επιχειρήσεις…

Αναλυτικότερα, κατά το γ’ τρίμηνο του

2023, τα κριτήρια χορήγησης δανείων

προς τις μη χρηματοπιστωτικές επιχει-

ρήσεις (ΜΧΕ) παρέμειναν σχεδόν αμετά-

βλητα σε σχέση με το β’ τρίμηνο του

2023, εξέλιξη σύμφωνη με τις προσδο-

κίες που είχαν διατυπωθεί στην έρευνα

του προηγούμενου τριμήνου. Επιπλέον,

οι τράπεζες εκτιμούν ότι τα κριτήρια θα

παραμείνουν αμε-

τάβλητα κατά τη

διάρκεια του δ’ τρι-

μήνου του 2023.

Οι συνολικοί όροι

χορήγησης δανείων

προς τις ΜΧΕ παρέμειναν σχεδόν αμετά-

βλητοι σε σχέση με το β’ τρίμηνο του

2023, αν και το επιτοκιακό περιθώριο

των τραπεζών για τα συνήθη δάνεια μει-

ώθηκε ως έναν βαθμό.

Κατά το γ’ τρίμηνο του 2023, η συνολι-

κή ζήτηση δανείων προς τις ΜΧΕ παρέ-

μεινε αμετάβλητη. Το επόμενο τρίμηνο, η

συνολική ζήτηση δανείων αναμένεται να

παραμείνει σχεδόν αμετάβλητη, αν και

αναμένεται να αυξηθεί ως έναν βαθμό η

ζήτηση δανείων από τις μικρομεσαίες

επιχειρήσεις.

Η αναλογία των αιτήσεων για επιχειρη-

ματικά δάνεια που απορρίφθηκαν παρέ-

μεινε αμετάβλητη σε σχέση με το προ-

ηγούμενο τρίμηνο.

…και προς τα νοικοκυριά

Κατά το γ’ τρίμηνο του 2023, τα κριτή-

ρια χορήγησης δανείων προς τα νοικο-

κυριά παρέμειναν αμετάβλητα σε σχέση

με το β’ τρίμηνο του 2023, εξέλιξη σύμ-

φωνη με τις προσδοκίες που είχαν δια-

τυπωθεί στην έρευνα του προηγούμενου

τριμήνου. Οι συνολικοί όροι χορήγησης

δανείων προς νοικοκυριά παρέμειναν

επίσης αμετάβλητοι.

Η ζήτηση για τα στεγαστικά δάνεια μει-

ώθηκε λόγω της λήξης του επιχορηγού-

μενου στεγαστικού προγράμματος «Σπίτι

μου», ενώ η ζήτηση για καταναλωτικά

δάνεια παρέμεινε σχεδόν αμετάβλητη.

Για το δ’ τρίμηνο του 2023, η ζήτηση για

στεγαστικά δάνεια αναμένεται να παρα-

μείνει αμετάβλητη, ενώ για καταναλωτι-

κά δάνεια αναμένεται να αυξηθεί.

Τα κριτήρια χορήγησης στεγαστικών

και καταναλωτικών δανείων αναμένεται

να παραμείνουν αμετάβλητα κατά τη

διάρκεια του δ’ τριμήνου του 2023.

Κατά το γ’ τρίμηνο του 2023, η αναλο-

γία των αιτήσεων για στεγαστικά δάνεια

που απορρίφθηκαν παρέμεινε σχεδόν

αμετάβλητη, ενώ αμετάβλητη παρέμεινε

η αντίστοιχη αναλογία για τα καταναλωτι-

κά δάνεια, σε σχέση με το προηγούμενο

τρίμηνο.

Πήραν τα πάνω τους 
τα δάνεια προς επιχειρήσεις 

τον Σεπτέμβριο

«Ανοίγουν 
την κάνουλα» 

οι τράπεζες 
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«Έλληνες, προχωρείτε! Προχωρείτε...»
Α

γώνας για τη νίκη ήταν το έπος του
«Όχι». Μια νίκη που άρχισε από
την άρνηση παράδοσης στον εχ-

θρό και έγινε άτρομη, άνιση πάλη με το
σύνθημα «αέρα».

Μια νίκη που πέρασε και
από την Πίνδο και ανάσκα-
ψε το χώμα της και το έβα-
ψε με το χρώμα της και το
γέμισε με της δάφνης το
σπάνιο μύρο, που το οσμί-
στηκε η οικουμένη και είπε:
«Πολεμήσατε μικροί εναν-
τίον μεγάλων και επικρατή-

σατε. Δεν ήταν δυνατόν να γίνει αλλιώς για-
τί είσθε Έλληνες. Η πατριωτική ορμή και
φλόγα ενέπνεε και πυρπολούσε τις γυναί-
κες της Πίνδου, όπως και τους αξιωματι-
κούς και τους στρατιώτες».

Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση του
μεγαλόπνοου νικητή της Πίνδου Κωνσταν-
τίνου Δαβάκη. Μόνος, χωρίς στρατιώτες(!),
κατήρτιζε «διμοιρία» από το βοηθητικό
προσωπικό του γραφείου του και του μα-
γειρείου(!!!), επάνω στα τρομερά όρη, για
να αντιμετωπίσει τις ιταλικές μεραρχίες.

Το σάλπισμα παραμένει πάντοτε το ίδιο,
όχι μόνο σε πολέμου καιρό μα και πάντα:
«Έλληνες, προχωρείτε! Προχωρείτε...».

Οι Έλληνες στον πόλεμο του ’40 προσέφε-
ραν τη ζωή τους στον βωμό της ελεύθερης
πατρίδας. Τι σημαίνει ελεύθερη πατρίδα; Για
να το καταλάβουμε, ας υπολογίσουμε, αν
μπορούμε, τους στεναγμούς, τα δάκρυα, τον

πόνο του ματωμένου τόπου μας. Ας ρίξουμε
μια ματιά στους πεσόντες, στις μάνες που με
τα παιδιά στην αγκαλιά ανέβηκαν στα βουνά
και στα χίλια άλλα βάσανα των Ελλήνων που
δεν χωρούν εδώ για να πάρουμε μια ιδέα.

Από σήμερα και για πάντα καλούμαστε
να έχουμε μπροστά στα μάτια μας τους
αγώνες για την Πατρίδα. Να μη λησμο-
νούμε ποτέ το μεγαλείο της ψυχής και
της βαθιάς ευσέβειας των ορθόδοξων
γενεών. Να μην ξεχνούμε ποτέ τα λεον-
τόκαρδα κατορθώματα και τις ευγενικές
θυσίες μικρών και μεγάλων στον ιερό
βωμό της Πατρίδας.

Γιώργος Μπουκουβάλας: Ο πρώτος νεκρός στρατιώτης του έπους του ’40

του
π. Ηλία 
Μάκου

Το σάλπισμα παραμένει πάντοτε το ίδιο, 
όχι μόνο σε πολέμου καιρό μα και πάντα...

Ένα σπουδαγμένο παιδί του λαού, με καταγωγή
από την Καρύτσα Ζίτσας, ο Γιώργος Μπουκουβάλας,
ήταν ο πρώτος Ηπειρώτης στρατιώτης που έπεσε
στην προχωρημένη γραμμή άμυνας, στο Αηδονοχώρι
Κόνιτσας, επί των ελληνοαλβανικών συνόρων. Εκεί
τάφηκε και έπειτα από χρόνια έγινε μετακομιδή των
οστών του στη γενέτειρά του, όπου στήθηκε ανδριάν-
τας του στην πλατεία του χωριού. Φοίτησε στο σχο-
λείο του χωριού του και στο Σχολαρχείο Ζίτσας. Στη
συνέχεια σπούδασε στη Νομική Σχολή του Πανεπι-
στημίου Αθηνών.

Είναι χαρακτηριστικό ότι επειδή προερχόταν από
φτωχή οικογένεια, κατά τις σπουδές του δούλευε σε
τεχνικό γραφείο όλη τη μέρα και σε καφενείο το
βράδυ. Υπήρξε δικηγόρος στο Ειρηνοδικείο Ζίτσας
και επιστρατεύτηκε το καλοκαίρι του 1940. Είχε εκ-
πληρώσει τη στρατιωτική του θητεία και στις 22 Ιου-
λίου 1940 κλήθηκε και πάλι στα όπλα, στο πλαίσιο
της περιορισμένης έκτασης επιστράτευσης που διέ-
ταξε ο Ιωάννης Μεταξάς, επειδή η φασιστική Ιταλία
είχε εισέλθει στον πόλεμο στο πλευρό της Γερμανίας
και ενόψει της διαφαινόμενης επίθεσης κατά της
χώρας μας.

Παραμονές της ιταλικής επίθεσης υπηρετούσε
μπροστά μπροστά στην αμυντική διάταξη των ελλη-

νοαλβανικών συνόρων. Στις 5.30 το πρωί της 28ης
Οκτωβρίου 1940 εκδηλώθηκε η ιταλική επίθεση,
μισή ώρα πριν από τη λήξη του τελεσιγράφου προς
τον Μεταξά. Το ιταλικό πυροβολικό άρχισε να βάλ-
λει και το πεζικό πέρασε στην ελληνική πλευρά και
ο Γιώργος Μπουκουβάλας βρέθηκε απέναντι
στους εχθρούς. Υπερασπίστηκε την εδαφική ακε-
ραιότητα της Πατρίδας του, όμως έπεσε νεκρός.

Ο Γιώργος Μπουκουβάλας έγινε ήρωας, όπως
ήρωες έγιναν οι Έλληνες του ’40. Πολέμησε, πόνε-
σε, θανατώθηκε, νίκησε. Και μας καλεί να του μοι-
άσουμε -να μοιάσουμε σε όλους τους μαχητές του
’40- στο φρόνημα. Να μας θυμίζει ότι αν δεν πούμε
ένα νέο «Όχι», χάνουμε την έμφυτη δύναμή μας να
γίνουμε ήρωες. Και σε αυτό τον τόπο δεν έχουμε το
δικαίωμα.

Και ο Γιώργος Μπουκουβάλας και όλοι οι Έλλη-
νες είπαν στους Ιταλούς «όχι, δεν σας επιτρέπουμε
να περάσετε μέσα από την Πατρίδα μας για να μας
κάνετε σκλάβους. Δεν σας παραδίδουμε την Ελλά-
δα. Θα πολεμήσουμε “με το χαμόγελο στα χείλη”,
γιατί αυτό τον πόλεμο δεν τον προκαλέσαμε εμείς.
Μας τον επιβάλατε. Θα πολεμήσουμε εμείς οι λίγοι
εσάς τους πολλούς». Και το έκαναν γενναία. Και
θριάμβευσαν...
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Μ
έσα στις μέριμνες και τις ποικίλες
φροντίδες της καθημερινότητας
οι εθνικές εορτές, όπως αυτή της

28ης Οκτωβρίου, αποτελούν σταθμούς πε-
ρισυλλογής και παραδειγματισμού. Το
έπος του ’40 διεγείρει την ιστορική μας
μνήμη και την πατριωτική μας συνείδηση,
αλλά και μας υπενθυμίζει τον ρόλο και τη
θυσία των λειτουργών της ορθόδοξης Εκ-

κλησίας στους εθνικούς
αγώνες.

Τόσο στο αλβανικό μέ-
τωπο όσο και στα χρόνια
της κατοχής εκατοντάδες
κληρικοί βρέθηκαν στην
πρώτη γραμμή και όχι μό-
νο πολέμησαν αλλά έχυ-
σαν το αίμα τους για την
Πατρίδα, θυσιάζοντας τον

εαυτό τους υπερασπιζόμενοι την ελευθε-
ρία του Έθνους.

Δύο και μόνο φράσεις από εγκύκλιο της
Ελληνικής Εκκλησίας στα χρόνια εκείνα
αρκούν για να καταδείξουν το φρόνημα και
το πνεύμα της: «Ως γνωστόν, το έθνος εκη-
ρύχθη εν επιστρατεύσει… Εις την πρό-
σκλησιν ταύτην δεν πρέπει να υστερήση ο
ιερός κλήρος, ο οποίος εις πάσαν εθνικήν
περιπέτειαν πρωταγωνίστησεν».

Η ορθοδοξία και σε αυτήν τη δύσκολη
στιγμή στάθηκε στο πλευρό του λαού προ-
κειμένου οι βάρβαροι κατακτητές να μην
υποδουλώσουν την ψυχή των Ελλήνων.

Δεν ήταν μόνο η ενθάρρυνση και η εμ-
ψύχωση των στρατιωτών και οι μάχες στα
αλβανικά βουνά, δεν ήταν μόνο τα συσσί-
τια, δεν ήταν μόνο το σμίλευμα της ενότη-
τας, δεν ήταν μόνο η συγκράτηση της ταυ-
τότητας, ήταν και η θυσία.

Πολλά τα παραδείγματα από όλες τις μη-
τροπόλεις της Ελλάδας, αναφέρονται λίγα,
τα πιο χαρακτηριστικά από αυτά.

Ο ήρωας στρατιωτικός παπάς
Σε έναν περιποιημένο τάφο στο προ-

αύλιο της Παναγίας, της Εκκλησίας στο
Δελβινάκι, υπάρχει μια λιτή επιγραφή:
«ΑΡΧΙΜΑΝΔΡΙΤΗΣ ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΣ ΤΣΟ-
ΚΩΝΑΣ - ΕΠΕΣΕ ΥΠΕΡ ΠΑΤΡΙΔΟΣ -
25/11/1940». Από το Δελβινάκι η καταγω-
γή του αρχιμανδρίτη Χρυσόστομου Τσο-
κώνα, ο οποίος πριν από τον πόλεμο ζού-
σε και ιερουργούσε στη Λευκάδα. Όταν
ήρθε η ώρα βρέθηκε με ήρεμο θάρρος
μπροστά στη «δοκιμασία» του δικού του
εθνικού παρόντος.

Πάνω από τα όνειρά του έβαλε την αξιο-
πρέπεια της Πατρίδας και απερίσπαστος,
χωρίς προσωπικές φιλοδοξίες, έφτασε στο
τέρμα, που ήταν η θυσία, ωστόσο την ίδια
στιγμή ασπάστηκε την αθανασία. Πέρα από
τη νίκη του Έθνους επιθυμεί διακαώς και
την επιστροφή των ανθρώπων στον Χριστό.

Ως στρατιωτικός ιερέας του 40ού Συντάγ-
ματος Ευζώνων Άρτας στυλώνεται ήρωας
και πρόμαχος.

Στις 14 Οκτωβρίου 1940 επισκέφτηκε
μονάδα στο Δεσποτικό Ιωαννίνων και
γράφει: «Ωμίλησα και πάλιν περί των βα-
θυτέρων αιτιών της σημερινής πολεμι-
κής θεομηνίας (σ.σ.: είχε ξεσπάσει ο Β’
Παγκόσμιος Πόλεμος στην Ευρώπη).
Από πνευματικής απόψεως δοκιμάζω
πολλούς πειρασμούς. Άλλο όπλο απο-
κρούσεως δεν έχω εκτός της προσευ-
χής. Έχω πεποίθηση ότι ο Κύριος δεν θα
με εγκαταλείψη, θα με ενισχύση να εξέλ-
θω νικητής εις τον αγώνα αυτόν και να

εκπληρώσω το καθήκον μου και την
αποστολήν μου».

Τον χτύπησε ιταλική βόμβα
Ο πόλεμος ξεσπά και στην Ελλάδα με την

απρόκλητη επίθεση των Ιταλών. Ο π. Χρυ-
σόστομος στην πρώτη γραμμή άμυνας. Στις
5 Νοεμβρίου του 1940 στο χωριό Δραγωμή
καταγράφει στο ημερολόγιό του: «Από μα-
κριά ακούεται ο βόμβος αεροπλάνων...
Ακούονται κατά το Καλπάκιο οι κρότοι των
πολυβόλων και των βομβών που εκρή-
γνυνται. Δεν πρέπει όμως να φοβούμαι,
πρέπει να δίνω θάρρος και να ενισχύω
τους άνδρας... Ο φόβος άρχισε να μας κυ-

ριεύη, αλλά πρέπει να περιμένω τας βόμ-
βας ως δώρα της αγάπης του Χριστού. Δεν
έχω αρκετή αγάπη προς τον Χριστόν».

Όμως, έχει πάρει τη γενναία απόφασή του.
Αν είναι να πέσει κρατώντας την ασπίδα του
χρέους, ας πέσει. Και έπεσε «υπέρ βωμών
και εστιών». Πέρασε από το ένα φως, αυτό
της υπεράσπισης της πατρώας γης, στο άλλο
φως, της αιώνιας ζωής. Και τα βλέφαρά του
τα σφάλισε η ηλιαχτίδα της ελευθερίας.

Στις 25 Νοεμβρίου 1940 κοντά στο Περι-
στέρι Ιωαννίνων τον χτύπησε μια ιταλική
βόμβα από αεροπλάνο, ένα βλήμα τού έκο-
ψε το πόδι και άλλα τρία τέσσερα του τρύ-
πησαν τον θώρακα και σύρθηκε μέχρι τον
κορμό μιας αγραχλαδιάς, ακούμπησε το
κεφάλι του και παρέδωσε το πνεύμα του.
Ήταν μόλις 27 ετών. Και έγινε ο πρώτος νε-
κρός ιερωμένος του πολέμου του ’40.

Δεν μισούσε τους εισβολείς
Η αγάπη του για την υπεράσπιση της γης

των πατέρων του από την ξένη επιβουλή
και με την πεποίθηση ότι οι Έλληνες είχαν
το δίκαιο με το μέρος τους του έδινε την
παρρησία να προσεύχεται ολόθερμα στον
Κύριο και την Παναγία τη Σκέπη των αδι-
κουμένων για τη νίκη. Χωρίς να μισεί τους
εισβολείς... Τέτοια αγάπη, τέτοια ταπείνω-
ση... Κήδευε ακόμη και τους Ιταλούς.

Αναφέρει στο ημερολόγιό του: «Εις το
Εκκλησοχώρι θα κηδεύσω τον αποθανόντα
Ιταλόν τραυματίαν που είχεν αποθάνει κατά
τας 3 το βράδυ... Ο ατυχής έκειτο εις το νε-
κροκρέββατον του χωρίου εντός του γυ-
ναικωνίτου. Ήταν νέος με πλούσια και αρ-
μονικά χαρακτηριστικά...

Του εψάλαμεν με τον Κώστα όχι πλήρη
την νεκρώσιμον ακολουθίαν και τον εθά-
ψαμε εις την γωνίαν του κοιμητηρίου, να
έχη ανάπαυσιν κάτω από τη σκιά του πουρ-
ναριού. Άγνωστος. Δεν ημπορέσαμεν να
μάθωμεν το όνομά του. Οι δικοί του θα τον
περιμένουν να επιστρέψει και ζήτημα είναι
αν μάθουν ποτέ πού κείται το σώμα του. Ο
Θεός να αναπαύση την ψυχή του...».

του
π. Ηλία 
Μάκου

ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΣ ΤΣΟΚΩΝΑΣ

Ο πρώτος ιερέας
που το 1940 έπεσε

υπέρ Πατρίδος 

Η αυτοθυσία 
του κλήρου 
και ο ρόλος 
της ορθοδοξίας 
την περίοδο 
της κατοχής
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Άλλοι 
πεσόντες 

ιερείς
Πολεμώντας γενναία, χωρίς φόβο,

αλλά με καρδιά γεμάτη θάρρος και
αυταπάρνηση, ο αρχιμανδρίτης Ιερό-
θεος Μπαζιώτης, δημοδιδάσκαλος
και εφημέριος στον Ναό του Αγίου
Νικολάου Ναυπλίου, ο οποίος επι-
στρατεύθηκε και τοποθετήθηκε ως
υπολοχαγός στο 670 Σύνταγμα Πεζι-
κού, έπεσε μαχόμενος. Στις 12 Ιουνί-
ου 1940 στο Πόγραδετς χτυπήθηκε,
ενώ προχωρούσε μπροστά από τους
άλλους στρατιώτες, από ιταλικό βόλι.

Μεγάλο δράμα έζησε ο ιερέας του
χωριού Σπαθαραίοι Θεσπρωτίας
Σπυρίδων Νούτσης. Και τι δεν του
έκαναν με πολύ μίσος οι «Τσάμηδες»,
έχοντας τη βοήθεια των Ιταλών. Του
έκοψαν τα αυτιά, του έβγαλαν τα μά-
τια και του κατακρεούργησαν το σώ-
μα. Κι όμως, έστω και σε αυτή την κα-
τάσταση, την ώρα που ξεψυχούσε
φώναξε με όση δύναμη του είχε απο-
μείνει στα πνευμόνια του: «Εδώ είναι
Ελλάδα και Ελλάδα θα παραμείνει».
Η φωνή του έγινε κραυγή διαμαρτυ-
ρίας και η κραυγή διαμαρτυρίας έγι-
νε ιαχή ελπίδας, που την αντιλάλησε
με τον θάνατό του.

Ακόμη ο μαρτυρικός παπαδάσκα-
λος Δημήτριος Βαστάκης, στο Μεγά-
λο Χωριό Ευρυτανίας, δεν φτάνει που
είδε να σκοτώνουν οι Ιταλοί τη γυναί-
κα του και τα τέσσερα παιδιά του. Η
τραγωδία ολοκληρώθηκε με τη σύλ-
ληψη του ίδιου το 1942, τα απάνθρω-
πα βασανιστήριά του και την ατιμωτι-
κή εκτέλεσή του.

Ακόμη ένα -από τα πολλά- αποτρό-
παιο φονικό έγινε σε βάρος του ιερέα
στην Άρτα Λάμπρου Σταμάτη, που τον
πυροβόλησαν ενώ κρατούσε στα χέ-
ρια του το Ευαγγέλιο στον περίβολο
του ναού. Δεν αρκέστηκαν μόνο σε
αυτόν, αλλά σκότωσαν την πρεσβυτέ-
ρα του και τα δύο ανήλικα παιδιά του,
ενός και έξι ετών.

Π
άνω στης Πίνδου τις κορφές συντελέστηκαν θαύματα.
Στο Ημερολόγιο Πολέμου του Αργύρη Μπαλατσού ανα-
φέρεται: «Συνάντησα γυναίκες που κουβαλούσαν πυρο-

μαχικά. Μία ήτο 88 ετών. Μία μου είπε ότι κλείδωσε το μικρό σε
μια καλύβα για να βοηθήσει τον στρατό. Το βράδυ είδα μια γριού-
λα να κρατά δυο μικρά και η μητέρα τους ζύμωνε ψωμί για τον
στρατό με το φως δυο κεριών που είχε μέσα σε ένα ποτήρι. Τα
χιόνια, ο πάγος, το τρομερό κρύο δεν φαίνονταν να τις τρόμαζαν.
Όλες γεμάτες χαρά ήθελαν να προσφέρουν στον στρατό ό,τι δεν
μπορούσαν τα μεταγωγικά. Αλήθεια, γυναίκες-θαύμα. Τι διαφο-
ρά με τις πόλεις!».

Και καλούμαστε εμείς οι σημερινοί Έλληνες να είμαστε οι ευ-
τυχείς λαμπαδηφόροι της ιδέας της Πατρίδας. Οι φρουροί, οι
προστάτες, οι υπερασπιστές της. Οι ασπίδες της. Τι χρέος, τι τιμή!
Λένε μερικοί ότι άλλοτε είχαν οι Έλληνες περισσότερο πατριωτι-
σμό. Όχι! Δεν το πιστεύουμε. Και όταν οι ανάγκες το απαιτήσουν,
μακάρι να μην το απαιτήσουν ποτέ πια, θα αποστομωθούν. Το
σάλπισμα «Έλληνες, προχωρείτε» δεν σταματάει ποτέ. Ας οξύ-
νουμε τ’ αυτιά μας να το ακούμε. Και τα λόγια που έγραψαν το
1940 οι ξένοι στις εφημερίδες τους για τον μεγαλειώδη άνισο
αγώνα μας, που απέδειξε ότι «πρόκειται περί των ιδίων Ελλήνων,

οι οποίοι προ τριών και πλέον χιλιάδων ετών κατατρόπωσαν τους
βαρβάρους και έσωσαν την Ευρώπη», ας φιλοδοξούμε να το
γράφουν και να το λένε πάντα, σε ειρήνη και σε πόλεμο. «Ότι
πρόκειται περί των ιδίων Ελλήνων»! Ο καλύτερος τίτλος τιμής. Το
ίδιο σάλπισμα και οι ίδιοι Έλληνες. Δεν είναι υπέροχο;

Αγνή φιλοπατρία και πίστη
Όπλα των ηρώων του ’40 δεν ήταν μόνο τα πολεμικά τυφέκια

αλλά και η φιλοπατρία, η θέρμη, η στοργή προς τα αιματοποτι-
σμένα ελληνικά χώματα που έκρυβαν τα κόκαλα των προγόνων
τους. Ο ενθουσιασμός τους, ο οποίος δεν γνώριζε τι πάει να πει
εμπόδια. Αισθάνονταν τις δύσκολες εκείνες στιγμές την «Ελευ-
θερώτρια» να τους σκεπάζει και η πίστη και η ευσέβειά τους ήταν
το ηθικό στήριγμά τους.

Με αυτά τα όπλα έδειξαν ότι ξέρουν να μάχονται και να χαρά-
ζουν αποφασιστικά τον δρόμο του ηρωισμού και της αξιοπρέπει-
ας. Τότε, το 1940, η ψυχή των Ελλήνων φάνηκε πέρα ως πέρα ελ-
ληνική. Πιστή ψυχή. Η ορθόδοξη πίστη και η αγνή φιλοπατρία εί-
ναι η ανίκητη δύναμή μας. Αυτά δημιούργησαν το 1940, αυτά
μπορούν κι άλλα το ίδιο σπουδαία και σπουδαιότερα ακόμη να
δημιουργήσει.

Η κραυγή «αέρα»
Στο έπος του ’40 ο παραδοσιακός αλαλαγμός πήρε τη

μορφή της κραυγής «αέρα». Σύμφωνα με κάποιες πηγές,
κατά την πολιορκία των Ιωαννίνων (1912-1913) οβίδες του
εχθρού χτυπούσαν εναντίον των οχυρωματικών θέσεων
του στρατού μας, αλλά χωρίς σχεδόν κανένα αποτέλεσμα,
εκτός από το ωστικό κύμα που δημιουργούσαν οι εκρή-
ξεις, δηλαδή οι οβίδες πήγαιναν στον αέρα χωρίς να βρί-
σκουν τον στόχο τους. Σε κάθε τέτοια αποτυχημένη βολή τα
φανταράκια μας -προπαντός όμως οι θρυλικοί τσολιάδες-
φώναζαν όλοι μαζί «αέρααα», εκδηλώνοντας με τον τρόπο
αυτό τη χαρά τους για την εχθρική αποτυχία. Η κραυγή επι-
κράτησε και σε κάθε τους επίθεση οι φαντάροι μας φώνα-
ζαν «αέρααα» και ρίχνονταν στη μάχη.

Η ιαχή όμως «αέρα» έγινε ένα πραγματικό σύμβολο κα-
τά τον πόλεμο του 1940. Επικράτησε μάλιστα ακόμη και
στους Ιταλούς, που σε πολλές μάχες έκαναν επιθέσεις
φωνάζοντας και αυτοί «αέρα», ελπίζοντας ίσως ότι θα
τους χάριζε τη νίκη... 

Οι γυναίκες-
ηρωίδες

της Πίνδου
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Μία ώρα πίσω οι δείκτες των ρολογιών στις 4 τα ξημερώματα της Κυριακής
Όπως κάθε χρόνο, την τελευταία Κυριακή του Οκτω-

βρίου, η χειμερινή ώρα μπαίνει στη ζωή μας, με τα ρολό-
για να γυρίζουν μία ώρα πίσω. Έτσι και φέτος, στις 29
Οκτωβρίου οι δείκτες των ρολογιών θα γυρίσουν και από
04.00 πμ θα δείξουν 03.00 πμ και οι περισσότεροι θα
κερδίσουν μια ώρα ύπνου.

Όπως αναφέρεται στη σχετική ανακοίνωση του
υπουργείου Μεταφορών, «σας υπενθυμίζουμε ότι την
Κυριακή 29 Οκτωβρίου 2023 λήγει η εφαρμογή του μέ-
τρου της θερινής ώρας, ως ισχύει σύμφωνα με την
οδηγία 2000/84/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και

του Συμβουλίου της ΕΕ της 19ης Ιανουαρίου 2001, σχε-
τικά με τις διατάξεις για τη θερινή ώρα. Ως εκ τούτου οι
δείκτες των ρολογιών θα πρέπει να μετακινηθούν μία
ώρα πίσω, δηλαδή από 04.00 πμ σε 03.00 πμ».

«Πρέπει να καταργηθεί»
Υπενθυμίζεται ότι τον Μάρτιο του 2019 το Ευρωπαϊκό

Κοινοβούλιο είχε ψηφίσει υπέρ του τερματισμού της πρα-
κτικής αυτής, της προσαρμογής δηλαδή των ρολογιών κα-
τά μία ώρα την άνοιξη και το φθινόπωρο, από το 2021. «Η
αλλαγή της ώρας πρέπει να καταργηθεί», είχε δηλώσει το

2018 ο τότε επικεφαλής της Κομισιόν Ζαν Κλοντ Γιούνκερ,
μετά από μια σχετική διαδικτυακή έρευνα σε ολόκληρη
την ΕΕ. Το 84% όσων πήραν μέρος στην έρευνα είχε συμ-
φωνήσει με το τέλος αυτής της πρακτικής.

Σημαντικό κριτήριο για αυτή την απόφαση της κοινής
γνώμης ήταν μεταξύ άλλων η δυσκολία των ανθρώπων
στην άμεση προσαρμογή. Όμως, η πανδημία κορονοϊού
και στη συνέχεια ο πόλεμος στην Ουκρανία πήγαν πίσω τον
σχεδιασμό. Αυτή τη στιγμή δεν φαίνεται να υπάρχει επαρ-
κής υποστήριξη για την πρόταση και σε αυτό το σημείο, δεν
είναι σαφές πότε και αν η ΕΕ θα απαλλαγεί από το μέτρο. 

Η
λεκτροπληξία έδειξε η ιατροδι-
καστική εξέταση στη σορό της
24χρονης στη Θεσσαλονίκη που

βρέθηκε νεκρή στο μπάνιο του σπιτιού
της, επιβεβαιώνοντας το πιθανότερο σε-
νάριο. Η ιατροδικαστής που εξέτασε τη
σορό ανέφερε ότι έφερε εικόνα εξόδου
ηλεκτρικού ρεύματος στο ένα πόδι. Ανα-
μένονται, ωστόσο, και οι ιστολογικές εξε-
τάσεις που θα ρίξουν περαιτέρω φως στο
τι συνέβη στην άτυχη νεαρή. Σύμφωνα με
το voria.gr, η 24χρονη έφερε κάκωση στο
αριστερό της χέρι καθώς σφήνωσε κοντά
στην τουαλέτα ως αποτέλεσμα της πτώ-
σης. Θα γίνει ακόμη αυτοψία από ηλε-
κτρολόγο στο σπίτι για να δοθούν περισ-
σότερες απαντήσεις σχετικά με τον θάνα-
το της νεαρής γυναίκας. Υπενθυμίζεται
ότι ηλεκτροπληξία ήταν και ο ισχυρισμός
του 56χρονου συντρόφου της, ο οποίος
από την πρώτη στιγμή υποστήριξε το σε-
νάριο αυτό. 

Ανοιχτός θερμοσίφωνας
Ο μεγαλύτερος κατά 32 χρόνια σύντρο-

φός της βρήκε την άτυχη κοπέλα χωρίς
τις αισθήσεις της. Ο 56χρονος φέρεται να
έκανε λόγο για ηλεκτροπληξία, λόγω του
θερμοσίφωνα που είχε αφήσει ανοιχτό η
κοπέλα ενώ έκανε μπάνιο. Οι διασώστες
του ΕΚΑΒ, μόλις έφτασαν στο σημείο, κα-
τέβαλαν υπεράνθρωπες προσπάθειες για
να επαναφέρουν την 24χρονη αλλά δίχως
αποτέλεσμα.

Μιλώντας στο MEGA, ο πατέρας της

άτυχης κοπέλας δήλωσε ότι δεν πιστεύει
τίποτα και κανέναν. Όταν ενημερώθηκε
για τον θάνατο της κόρης του, πίστευε ότι
η 24χρονη ζει στην Κέρκυρα με τον σύν-
τροφό της και όχι στη Θεσσαλονίκη. Πλέ-
ον η ζωή του έχει διαλυθεί και αναμένει
τις επίσημες απαντήσεις. «Θέλω να μάθω
την αλήθεια. Η Ειρήνη ήταν γερή», είπε ο
πατέρας της 24χρονης, ο οποίος έχει χά-
σει τη γη κάτω από τα πόδια του. «Δεν είχε
πρόβλημα υγείας η Ειρήνη. Δεν μπορώ να
το καταλάβω», είπε ο τραγικός πατέρας.

«Φαινόταν ευτυχισμένη»
Επιπλέον τόνισε πως δεν μπορεί να κα-

ταλάβει τι ακριβώς συνέβη, καθώς η κόρη

του έδειχνε ευτυχισμένη στις φωτογρα-
φίες που ανέβαζε στο διαδίκτυο. Ήταν
χαμογελαστή, σε πολλές φωτογραφίες
μαζί με τον σύντροφό της και σε άλλες με
τις φίλες της σε εκδρομές.

Είπε ότι με τον σύντροφό της γνωρί-
στηκε πριν από πέντε χρόνια. Του είχε
πει ότι ζουν μαζί στην Κέρκυρα και όχι
στη Θεσσαλονίκη. «Εγώ όταν μιλούσα με
την Ειρήνη μού έλεγε ότι ζει στην Κέρκυ-
ρα», ανέφερε. Η Ειρήνη δεν είχε ολοκλη-
ρώσει τις σπουδές της και ήταν φυσιοθε-
ραπεύτρια.

Συγκλονισμένος ο αδερφός της είπε
πως θέλει να λάμψει η αλήθεια και τίποτα
άλλο. «Για ποιο λόγο “έφυγε” η αδερφή

μου», δήλωσε στο Live News. «Φαινόταν
πολύ ευτυχισμένη, έλαμπε. Περνούσε
πολύ ωραία», πρόσθεσε.

Σύμφωνα με τον 56χρονο σύντροφο της
άτυχης κοπέλας, το πρωί που ξύπνησαν,
κάποια στιγμή εκείνος βγήκε για ψώνια.
Το διάστημα εκείνο -όπως είπε στους
αστυνομικούς- η 24χρονη μπήκε για μπά-
νιο ενώ βρισκόταν μόνη στο διαμέρισμα.
Όταν επέστρεψε τη βρήκε νεκρή έξω από
την μπανιέρα, ενώ οι προσπάθειές του να
τη συνεφέρει δεν ευδοκίμησαν. «Βγήκα
από το σπίτι για να πάρω τροφές για τα
ζωάκια της γειτονιάς. Όταν γύρισα τη
βρήκα νεκρή στο μπάνιο. Ίσως πρόκειται
για ηλεκτροπληξία, γιατί είχε μπει για
μπάνιο με ανοιχτό τον θερμοσίφωνα», εί-
πε. Οι αστυνομικοί που βρέθηκαν στο δια-
μέρισμα δεν διαπίστωσαν ίχνη που παρα-
πέμπουν σε εγκληματική ενέργεια.

Τι έδειξε η ιατροδικαστική εξέταση για την 24χρονη που βρέθηκε
νεκρή δίπλα στην μπανιέρα του σπιτιού της στη Θεσσαλονίκη

Η Ειρήνη 
«έφυγε» από
ηλεκτροπληξία
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Ξ
εκινά γενετικός έλεγχος για τις πε-
ριπτώσεις των δύο μωρών τα οποία
πέθαναν σε διάστημα 15 μηνών

στην Κάτω Αχαΐα, καθώς εκτιμάται πως
υπάρχει γονιδιακό υπόβαθρο. Η διαδικα-
σία του ελέγχου είναι εφικτή, καθώς υπάρ-
χει διαθέσιμο υλικό. Για το κοριτσάκι των
δύο μηνών που κατέληξε την περασμένη
εβδομάδα στο Παιδιατρικό Νοσοκομείο
Αθηνών «Αγία Σοφία» έχουν ήδη ληφθεί
δείγματα, ενώ υπάρχουν ιστοί και του νεο-
γνού, καθώς ακόμα δεν έχει ολοκληρωθεί
η ιστολογική εξέταση. Επιπλέον ο προϊστά-
μενος της Εισαγγελίας Εφετών Πατρών Νί-
κος Νικολάου έδωσε εντολή στην Εισαγγε-
λία Πρωτοδικών για τη διενέργεια προκα-
ταρκτικής εξέτασης της υπόθεσης. Η πα-
ραγγελία για περαιτέρω διερεύνηση δόθη-
κε δεδομένης της ύπαρξης τετελεσμένου
γεγονότος, που είναι ο θάνατος του βρέ-
φους 20 ημερών το καλοκαίρι του 2022
στην Κάτω Αχαΐα, περιοχή που εμπίπτει
στις αρμοδιότητες της Εισαγγελίας. Επι-
πλέον, η εισαγγελική έρευνα, όπως ανέφε-
ραν πηγές, ήταν επιβεβλημένη από τη στιγ-
μή που υπάρχει ένα γεγονός και έχουμε
και ένα προηγούμενο -αναφορά στην υπό-
θεση Πισπιρίγκου- να κινηθούν οι διαδικα-
σίες, προκειμένου να μην «υπάρχουν σύν-
νεφα».

Επικριτικά σχόλια
Εντωμεταξύ η νεαρή μητέρα των δύο

βρεφών έχει γίνει στόχος επικριτικών σχο-
λίων. Όπως υποστηρίζει, δέχεται μηνύματα
στα οποία την αποκαλούν με το επίθετο της
34χρονης Πατρινής προφυλακισθείσας
μητέρας που κατηγορείται για τον θάνατο
των τριών παιδιών της.

Μιλώντας στην εφημερίδα «Πελοπόννη-
σος», ο πρόεδρος του συλλόγου «Το Χαμό-
γελο του Παιδιού», Κώστας Γιαννόπουλος,

σχολιάζοντας την επιχειρούμενη τις τελευ-
ταίες ημέρες συσχέτιση των δύο υποθέσε-
ων, ανέφερε πως θα πρέπει να σταματήσει
κάθε προσπάθεια στοχοποίησης της
23χρονης μητέρας. « Ένα παιδί το οποίο
δεν το πρόσεξε κανένας στο μεγάλωμά του
δεν μπορεί να το στοχοποιείς και να το
αποτελειώνεις», επεσήμανε.

Αργά το βράδυ της Τετάρτης, «Το Χαμό-
γελο του Παιδιού» εξέδωσε ανακοίνωση
για την υπόθεση της Κάτω Αχαΐας, γνωστο-
ποιώντας πως «για την περίοδο 2017-2020,
υπήρξαν ανώνυμες αναφορές στην Εθνική
Τηλεφωνική Γραμμή SOS 1056, για τις συν-
θήκες διαβίωσης της οικογένειας της μη-
τέρας, οι οποίες υποδείκνυαν σαφώς την

ευάλωτη θέση της» και αρμοδίως ενημε-
ρώθηκαν οι αστυνομικές και εισαγγελικές
Αρχές.

Ωστόσο δεν διευκρινίζεται σε Αρχές
ποιων περιοχών γνωστοποιήθηκαν οι κα-
ταγγελίες, καθώς η οικογένεια του τότε
ανήλικου κοριτσιού φέρεται να διέμενε
στο Ναύπλιο και όχι στην Κάτω Αχαΐα. Μά-
λιστα τον Αύγουστο του 2015 υπήρξε κινη-
τοποίηση του Τμήματος Ασφαλείας Αρ-
γούς μετά από δήλωση εξαφάνισής της,
ωστόσο η ανήλικη επέστρεψε στο σπίτι
της, πριν τις ενέργειες δημοσιοποίησης
του περιστατικού.

Παραμελημένη
Όπως έγινε γνωστό, η μητέρα, και ενώ το

δύο μηνών κοριτσάκι νοσηλευόταν στο
«Αγία Σοφία», επικοινώνησε με το «Χαμό-
γελο» και συγκεκριμένα με το Τμήμα Υγεί-
ας, για την παροχή βοήθειας σε διαδικαστι-
κά ζητήματα, αλλά πριν υπάρξει οποιαδή-
ποτε παρέμβαση «μας πήρε τηλέφωνο και
μας είπε ότι το παιδί πέθανε και μας ζήτησε
να καλύψουμε τα έξοδα κηδείας του», είπε
ο κ. Γιαννόπουλος και πρόσθεσε «δεν ξέ-
ραμε τίποτα για τη μικρή που μεγάλωνε τα
παιδιά της παρά μόνο την επικοινωνία που
είχε με το “Χαμόγελο” για τη βοήθεια που
ζήτησε για το δεύτερο παιδί».

Καταλήγοντας ο κ. Γιαννόπουλος, ανα-
φερόμενος στους επικριτές της, διατύπω-
σε το ερώτημα «ποιος τη στήριξε όλα αυτά
τα χρόνια, ποιος της έδωσε τη δυνατότητα
να σταθεί στα πόδια της και να αισθάνε-
ται;». Επισήμανση εξ αφορμής των σχο-
λίων που λέγονται και γράφονται τις τελευ-
ταίες ώρες στα μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης και όχι μόνο πως αν και η 23χρονη
έχασε δύο παιδιά σε έναn χρόνο, «δεν αι-
σθάνεται και δεν εκδηλώνει πόνο για την
απώλειά τους». 

Χυδαίες επιθέσεις δέχεται η νεαρή μητέρα 
των δύο βρεφών που χάθηκαν στην Αχαΐα, ενώ ξεκινά 

γονιδιακός έλεγχος για τα αίτια του θανάτου τους 

«Με αποκαλούν… Πισπιρίγκου»

Συνεχίζεται το μαρτύριο για τη 12χρονη από τον Κολω-
νό, σύμφωνα με ρεπορτάζ του Mega. Η ανήλικη, που
αναγκαζόταν να εκδίδεται και πλέον ζει στο σπίτι της θείας
της στη Λευκάδα, ανεβαίνει τον δικό της Γολγοθά και οι
δυσκολίες δεν έχουν τελειωμό.

Σύμφωνα με όσα έγιναν γνωστά, η ανήλικη κατήγγειλε
πως ένας άγνωστος σε εκείνη άντρας κάθισε δίπλα της και
άρχισε να την απειλεί μέσα στο λεωφορείο των ΚΤΕΛ, με
το οποίο πήγαινε στο σχολείο.

«Κάθισε δίπλα μου και άρχισε να μου μιλάει. Μου είπε:
“Αν πεις αυτό που θα σου πω, θα κάνω κακό στην αδερ-
φούλα σου ή στην μπατσίνα σου”. Επίσης μου είπε για τη

θεία μου: “Να μην είναι τόσο θαρραλέα γιατί θα το βρει
μπροστά της”», περιέγραψε η 12χρονη στους αστυνομι-
κούς.

Οι απειλές συνεχίστηκαν μέχρι το τέλος της διαδρομής,
όπως ανέφερε η 12χρονη. «Πριν σταματήσει το λεωφο-
ρείο γύρισε και μου είπε: “ Ό,τι λες τα ακούμε και αν κατα-
θέσεις για τη Μ… και τον Η… θα σε σκοτώσω”». Σύμφωνα
με το Mega, οι έρευνες των αστυνομικών οδηγούν γρήγο-
ρα στα ίχνη του άντρα που υπέδειξε. Πρόκειται για έναν
37χρονο που αρνείται τα πάντα.

«Δεν αποδέχομαι τις κατηγορίες. Παίρνω το συγκεκρι-
μένο λεωφορείο καθημερινά για να πάω στη δουλειά μου.

Όλα όσα είπε για μένα το κορίτσι είναι ψέματα», φέρεται
να ισχυρίζεται ο ίδιος. Η 12χρονη, ωστόσο, επιμένει. Σε
κατάσταση σοκ περιέγραψε τόσο στη θεία όσο και στον δι-
ευθυντή του σχολείου της όσα έζησε και ζήτησε βοήθεια.
Η θεία της 12χρονης δήλωσε: «Το παιδί με πήρε τηλέφωνο
από το σχολείο και έκλαιγε. Μου είπε για τις απειλές αλλά
δεν μου ανέφερε λεπτομέρειες».

Να σημειωθεί ότι η μητέρα της 12χρονης παραμένει
στις γυναικείες φυλακές Κορυδαλλού. Για την υπόθεση
βιασμού και μαστροπείας της 12χρονης έχουν ήδη παρα-
πεμφθεί σε δίκη 26 κατηγορούμενοι, μεταξύ των οποίων
και η μητέρα της. 

Απειλούν ξανά τη 12χρονη που εξέδιδαν και βίαζαν τα κτήνη στον Κολωνό
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Α
πό 1ης Νοεμβρίου μπαίνει σταδιακά στη
ζωή μας το ψηφιακό ευρώ, το οποίο θα
επιφέρει ριζικές ανατροπές στις καθη-

μερινές συναλλαγές των καταναλωτών, χωρίς να
καταργούνται τα μετρητά. Ειδι-
κότερα:

1 Το νέο νόμισμα θα είναι
καθολικά αποδεκτό για

ηλεκτρονικές πληρωμές σε κα-
ταστήματα ή πληρωμές πρόσωπο
με πρόσωπο σε όλες τις χώρες
της Ευρωζώνης. Το «ηλεκτρονι-
κό νόμισμα» θα είναι διαθέσιμο

σε πρόσωπα, επιχειρήσεις και δημόσιους φορείς
που διαμένουν ή είναι εγκατεστημένοι σε κράτος-
μέλος της Ζώνης του Ευρώ σε προσωρινή ή μόνι-
μη βάση.

2 Πρόσωπα που ταξιδεύουν στις χώρες της
Ευρωζώνης για προσωπικούς ή επαγγελ-

ματικούς λόγους ή διαμένουν ή ήταν εγκατεστη-
μένα σε αυτές κατά το παρελθόν μπορούν επίσης
να έχουν πρόσβαση. Οι προαναφερόμενοι μπο-

ρούν να ανοίξουν λογαριασμούς σε ψηφιακό ευ-
ρώ σε παρόχους υπηρεσιών πληρωμών που εί-
ναι εγκατεστημένοι ή δραστηριοποιούνται σε
χώρα-μέλος του Ευρωπαϊκού Οικονομικού Χώ-
ρου ή σε τρίτη χώρα, με την επιφύλαξη προηγού-
μενης συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και τρίτων χωρών ή/και ρυθμίσεων που συ-
νάπτονται μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας και των εθνικών κεντρικών τραπεζών
σε κράτη-μέλη εκτός της Ζώνης του Ευρώ και σε
τρίτες χώρες.

3 Το ψηφιακό ευρώ προωθεί την ψηφιακή
χρηματοπιστωτική ενσωμάτωση διασφα-

λίζοντας ότι κανείς δεν μένει στο περιθώριο.
Έτσι, θα εξυπηρετήσει τις ανάγκες των ατόμων
με αναπηρία και εκείνων που δεν έχουν πρόσβα-
ση σε τραπεζικό λογαριασμό ή δεν διαθέτουν
ψηφιακές ή χρηματοοικονομικές δεξιότητες.

4 Το ψηφιακό ευρώ θα συμπληρώσει τη λει-
τουργία των μετρητών και δεν θα τα αντι-

καταστήσει. 

5 Δημιουργεί πληρωμές μέσα σε περιβάλ-
λον ασφάλειας και με πολύ γρήγορο τρόπο.

6 Η κυκλοφορία του από 1ης Νοεμβρίου θα
γίνει καθαρά σε πιλοτική και προπαρα-

σκευαστική φάση, που θα έχει διάρκεια 2 ετών,
ενώ στη δεύτερη φάση, ανάλογα με τα αποτελέ-
σματα του πρώτου σταδίου και τις εξελίξεις στη
νομοθετική διαδικασία, το διοικητικό συμβούλιο
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας θα αποφα-
σίσει αν θα προχωρήσει σε δεύτερο στάδιο και
θα καθορίσει το πεδίο εφαρμογής και τη διάρ-
κειά του.

7 Το ψηφιακό νόμισμα είναι χρήμα της ΕΚΤ
και καλύπτεται από αυτή, δεν παρουσιάζει

κανέναν κίνδυνο και επιπλέον προστατεύει την
ιδιωτική ζωή και τα προσωπικά δεδομένα. Οι
κεντρικές τράπεζες έχουν την εντολή να διατη-
ρούν την αξία του χρήματος, ανεξάρτητα από το
αν αυτό διατίθεται σε φυσική ή ψηφιακή μορφή.

Γιώργος Στάσσης
Γιγαντώνει 
τη ΔΕΗ

Κωνσταντίνος Κόλλιας
Πρόεδρος του Οικονομικού Επιμελητηρίου Ελλάδος

«Διπλό το όφελος από
την ανάκτηση της
επενδυτικής βαθμίδας»PR
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Αρχίζει την 1η Νοεμβρίου το πρώτο
στάδιο εφαρμογής - Τα επτά SOS

Τι αλλάζει στη ζωή μας
με το ψηφιακό ευρώ

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com



Ο
Γιώργος Στάσσης οδηγεί τη
ΔΕΗ σε νέα εποχή, κόντρα σε
εκείνους που το 2019, όταν

ανέλαβε το τιμόνι της επιχείρησης,
έσπευσαν να τον αμφι-
σβητήσουν. Με πίστη και
σκληρή δουλειά, σε συν-
δυασμό πάντοτε με την
εμπειρία που έχει απο-
κτήσει από τη θητεία του
στην ενεργειακή αγορά
και στις τηλεπικοινωνίες,
κατάφερε να μετασχη-

ματίσει τη ΔΕΗ σε διεθνοποιημένο ευ-
ρωπαϊκό ενεργειακό όμιλο. 

Η εξαγορά από τη ΔΕΗ των δρα-
στηριοτήτων της Enel στη Ρουμανία
αποτελεί προσωπική επιτυχία του
Γιώργου Στάσση και είναι η πρώτη
σημαντική επέκταση της επιχείρη-
σης στο εξωτερικό. Η εξαγορά απο-
τελεί ορόσημο για τη στρατηγική
ανάπτυξης της ΔΕΗ, με την απόκτηση
ενός σημαντικού χαρτοφυλακίου
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (τόσο
έργων σε λειτουργία όσο και έργων
σε διαδικασία ωρίμανσης), καθώς
και δραστηριοτήτων διανομής και
εμπορίας, όπου οι εξαγορασθείσες
εταιρείες κατέχουν ηγετική θέση
στην αγορά της Ρουμανίας.

Όπως δήλωσε ο πρόεδρος και δι-
ευθύνων σύμβουλος της ΔΕΗ, στό-
χος της επιχείρησης είναι να μετα-
τραπεί σε κορυφαία εταιρεία καθα-
ρής ενέργειας στη Νοτιοανατολική
Ευρώπη. Η εξαγορά των δραστηριο-
τήτων της Enel στη Ρουμανία αποτε-
λεί ιδανική επιλογή τόσο από γεω-
γραφική όσο και από επιχειρηματική
άποψη. 

Την ίδια ώρα, ο διευθύνων σύμ-
βουλος της ΔΕΗ επιδιώκει την πε-
ραιτέρω ενίσχυση της θέσης της
ΔΕΗ στην εγχώρια αγορά. Για την
επίτευξη του συγκεκριμένου στόχου
σχεδιάζεται η εξαγορά της Κωτσό-
βολος, για την οποία ο Γιώργος
Στάσσης βρίσκεται σε συζητήσεις με
τον βρετανικό μητρικό όμιλο της
αλυσίδας, Currys.

Μεγάλη εμπειρία σε ενέργεια 
και τηλεπικοινωνίες

O Γιώργος Στάσσης σπούδασε πο-
λιτικός μηχανικός στο Πανεπιστήμιο
Kingston στη Μεγάλη Βρετανία και
είναι κάτοχος MBA στο Construction
Management. Έχει συμμετάσχει σε
executive προγράμματα με αντικεί-
μενο την αειφόρο ανάπτυξη στο ELIS
Management Academy, καθώς και

Executive Leadership στο Harvard U-
niversity. Είναι παντρεμένος και έχει
δύο παιδιά.

Από το 2016 έως και το 2019 κατείχε
τη θέση του διευθύνοντος συμβούλου
στη Enel Romania SrL, τη μεγαλύτε-
ρη εταιρεία ενέργειας στη Ρουμανία.

Ο κ. Στάσσης εργάστηκε στον ιταλι-
κό όμιλο ενέργειας Enel SpA, όπου
από το 2007 διετέλεσε επικεφαλής
της Enel Green Power για την Νοτι-
οανατολική Ευρώπη και Μέση Ανατο-
λή, υπεύθυνος μεταξύ άλλων για τις
χώρες Ελλάδα, Βουλγαρία, Ρουμανία,
Τουρκία και Αίγυπτο.

Διαθέτει περισσότερα από 13 χρό-
νια εμπειρίας στην αγορά της ενέργει-
ας και έχει αναλάβει σημαντικές θέ-
σεις σε οργανισμούς και φορείς του
κλάδου.

Από το 2001 έως και το 2006 εργά-
στηκε στην Tellas Telecommunica-
tions SA, ως μέλος της διοικητικής
ομάδας και ως Executive Director of
Strategic Projects and Procurement.
Επίσης έχει διατελέσει μέλος του ΔΣ
της Ελληνικής Εταιρείας Αιολικής
Ενέργειας (ΕΛΕΤΑΕΝ), μέλος της Επι-
τροπής Ενέργειας του Ελληνοαμερι-
κανικού Επιμελητηρίου και πρόεδρος
της Επιτροπής Ενέργειας του G20Y.

Αντιπρόεδρος της Eurelectric
Πρόσφατα ο Γιώργος Στάσσης εξε-

λέγη αντιπρόεδρος της Eurelectric,
του επαγγελματικού οργάνου που εκ-
προσωπεί την ευρωπαϊκή βιομηχανία
ηλεκτρικής ενέργειας στις Βρυξέλ-
λες. H Eurelectric είναι η ένωση ευ-
ρωπαϊκών εταιρειών ενέργειας, που
εκπροσωπεί περισσότερες από 3.500
εταιρείες από 30 χώρες. Σχολιάζον-
τας την εκλογή τους ως αντιπροέδρου
της Eurelectric, αναλυτές της αγοράς
ενέργειας επεσήμαναν πως ανάληψη
αυτής της υψηλής θέσης αποτελεί μια
αναγνώριση για την επιτυχημένη
στρατηγική της διοίκησης του ομίλου
της ΔΕΗ σε πολλαπλά πεδία, όπως
στην πορεία απολιγνιτοποίησης. Επι-
πλέον η συμμετοχή του κ. Στάσση σε
τόσο υψηλό επίπεδο ευρωπαϊκής
ενεργειακής διοίκησης δημιουργεί
πλέον ευκαιρίες και προοπτικές για
τον όμιλο της ΔΕΗ και την Ελλάδα.
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Γράφει 
η Αμαλία 
Κάτζου

amaliakatzou@gmail.com

Με πείσμα και σκληρή
δουλειά βάζει την ελληνική
επιχείρηση στο «κλαμπ 
των ισχυρών»

Γιγαντώνει 
τη ΔΕΗ 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΣΤAΣΣΗΣ
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Από χθες το απόγευμα ξεκίνησε η
πίστωση των ατομικών λογαριασμών
των δικαιούχων με τα ποσά της προ-
καταβολής της βασικής ενίσχυσης
του 70% σε 538.768 δικαιούχους,
σύμφωνα με τον ΟΠΕΚΕΠΕ.

Η πληρωμή έγινε μετά την ολοκλή-
ρωση των διασταυρωτικών ελέγχων
για όλες τις αιτήσεις ΟΣΔΕ 2023 και
την εφαρμογή των κριτηρίων επιλεξι-
μότητας που προβλέπει το Εθνικό
Στρατηγικό Σχέδιο για την ΚΑΠ 2023-
2027. Έτσι, το συνολικό ποσό της
προκαταβολής μετά την ενσωμάτωση
των ευρημάτων ελέγχου, των μεταβι-
βάσεων, του συμψηφισμού αχρεω-
στήτως καταβληθέντων ή άλλων δε-

σμεύσεων διαμορφώθηκε για τους
538.768 δικαιούχους σε
488.384.809,32. Με βάση όσα περι-
λαμβάνονται στο εγκεκριμένο Στρα-
τηγικό Σχέδιο ΣΣΚΑΠ:

• Η συνολική βασική ενίσχυση που
προβλέπεται για το 2023 είναι 829
εκατ. ευρώ έναντι 1.068 εκατ. ευρώ το
2022. Η διαφορά των 239 εκατ. ευρώ
έχει μεταφερθεί στην αναδιανεμητι-
κή ενίσχυση (178 εκατ. ευρώ), τις νέ-
ες συνδεμένες ενισχύσεις και τα το-
μεακά προγράμματα και θα καταβλη-
θεί αργότερα.

• Εξ αυτών, ο αρχικός υπολογισμός
της πληρωμής με βάση τις υποβλη-

θείσες αιτήσεις ΟΣΔΕ του 2023 εκκί-
νησε από τα 741.813.749 ευρώ, το 70%
των οποίων αντιστοιχεί στα
519.269.910 ευρώ.

• Στις βοσκοτοπικές εκτάσεις, που
δηλώνονται από τους δικαιούχους ως
βοσκότοποι σε καλή γεωργική κατά-
σταση προκειμένου να είναι επιλέξι-
μες προς ενίσχυση, επιτυγχάνεται
μόνο με τη δήλωση ζωικού κεφαλαί-
ου. Για τον λόγο αυτό ήδη από το 2022
δεν έχει κατανεμηθεί Εθνικό Απόθε-
μα σε βοσκοτόπια χωρίς ζώα. Το γε-
γονός αυτό αποτέλεσε τη βασικότερη
αιτία δέσμευσης των δικαιούχου αυ-
τών, τη μη πληρωμή τους και εντέλει
την απομείωση του συνολικού ποσού

της πληρωμής της βασικής ενίσχυ-
σης κατά 14,5 εκατ. ευρώ.

• Στο παραπάνω ποσό των 14,5 εκατ.
πρέπει να συνυπολογίσουμε αθροι-
στικά 16,7 εκατ. ευρώ επιπλέον απο-
μείωσης λόγω ευρημάτων που πηγά-
ζουν από το κανονιστικό δίκαιο (πχ,
δικαιώματα κάτω των 150 ευρώ που
δεν καταβάλλονται) και άλλα ευρή-
ματα όπως περιοχές natura, έλεγχος
από monitoring κ.λπ.

Για όσους παραγωγούς υπάρξουν
εκκρεμότητες στη χθεσινή προκατα-
βολή βασικής ενίσχυσης ο ΟΠΕΚΕ-
ΠΕ θα ανακοινώσει τη Δευτέρα 30
Οκτωβρίου διευκρινιστικές οδηγίες.

Πιστώθηκαν 488,4 εκατ. ευρώ σε 538.768 δικαιούχους

Έρχονται αλλαγές στις μισθώσεις τύπου Airbnb
Μ

ε στόχο να επέλθει ισορ-
ροπία στην τουριστική
αγορά και να πάψουν τα

φαινόμενα αισχροκέρδειας και
αθέμιτου ανταγωνισμού, το οικονο-
μικό επιτελείο της κυβέρνησης
προχωρά στις τελευταίες ρυθμίσεις
αναφορικά με το νέο νομοθετικό

πλαίσιο που θα
αφορά τις βραχυ-
χρόνιες μισθώσεις
ακινήτων, το οποίο
θα τεθεί σε ισχύ από
1ης Ιανουαρίου.

Όπως ξεκαθάρισε
ο υφυπουργός Οικο-

νομικών Χάρης Θεοχάρης, μιλών-
τας στο 24ο Συνέδριο της Prodex-
po, δεν θα υπάρχει κανένας χρονι-
κός περιορισμός της δραστηριότη-
τας. Αυτό σημαίνει πως δεν θα εκ-
δοθεί η σχετική υπουργική απόφα-
ση που προβλέπει ο ισχύων νόμος
και ορίζει ως ανώτατο όριο τις 90
μέρες ανά ημερολογιακό έτος, δί-
νοντας τέλος στα σενάρια των τε-
λευταίων ημερών.

«Δεν θα επιβάλουμε σκληρά όρια
στις βραχυχρόνιες μισθώσεις. Θα
φέρουμε ισορροπία στην αγορά,
αλλά δεν θα την ταρακουνήσουμε», ανέφερε χαρα-
κτηριστικά ο κ. Θεοχάρης.

Η «P» στα ρεπορτάζ της έχει επισημάνει κατ’ επα-
νάληψη τις έντονες αντιδράσεις του ξενοδοχειακού
κλάδου αναφορικά με την ασυδοσία, όπως χαρακτη-
ριστικά έχουν αναφέρει στο παρελθόν οι ξενοδόχοι,

που επικρατεί σε αυτή την επαγγελματική δραστη-
ριότητα, για αυτούς που ασκούν επιχειρηματική δρα-
στηριότητα εκμισθώνοντας ολόκληρες πολυκατοι-
κίες, διαχωρίζοντας ωστόσο τους απλούς πολίτες
που διαμοιράζουν το ακίνητό τους για να ενισχύσουν
το προσωπικό τους εισόδημα.

Για τον εξορθολογισμό της
οικονομικής ζωής, κά-

νοντας το προϊόν
ανταγωνιστικότε-

ρο, η κυβέρνηση
θα θέσει όριο
στα δύο ακίνητα
για τα φυσικά

πρόσωπα, που
αντιστοιχεί στο

70% της αγοράς, ενώ
όσοι διαθέτουν σε ψη-

φιακή πλατφόρμα τρία ή και περισσό-
τερα ακίνητα προς εκμίσθωση και
υπεκμίσθωση για σκοπούς βραχυχρό-
νιας μίσθωσης, θα θεωρείται ότι
ασκούν επιχειρηματική δραστηριότητα
και για αυτό θα πρέπει να ανοίξουν βι-
βλία, καταβάλλοντας ΦΠΑ, τέλος επι-
τηδεύματος κ.λπ.

Σε ό,τι αφορά το ευρωπαϊκό θεσμικό
πλαίσιο και τις αλλαγές που επίκεινται,
έχει προταθεί ένας ενιαίος κανονισμός

για τη συλλογή δεδομένων και οι σχετικές συζητή-
σεις στις Βρυξέλλες αναμένεται να ολοκληρωθούν
άμεσα, με στόχο το τελικό κείμενο να παρουσιαστεί
έως το τέλος του έτους και θα πρέπει να εφαρμοστεί
σε διάστημα 24 μηνών. 

Ο Χάρης Θεοχάρης
προανήγγειλε εξορθολογισμό 
στις βραχυχρόνιες 
μισθώσεις ακινήτων

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

ΟΠΕΚΕΠΕ
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ι ευρωεκλογές δεν θα πρέπει, σε καμία περίπτωση,
να αποτελέσουν άλλοθι για εξαγγελίες μέτρων δη-
μοσιονομικού εκτροχιασμού. Αυτό δηλώνει στην

«Political» ο πρόεδρος του Οικονομικού Επιμελητηρίου Ελ-
λάδος (ΟΕΕ) Κωνσταντίνος Κόλλιας. Ο κ. Κόλλιας, ενόψει
και των εκλογών στο ΟΕΕ τον Δεκέμβριο, μιλά για την προ-
οπτική ανάκτησης της επενδυτικής βαθμίδας, αλλά και για
τις αναγκαίες παρεμβάσεις στο φορολογικό σύστημα.

Η ανάκτηση της επενδυτικής βαθμίδας και από τη
S&P σε ποια κατεύθυνση μπορεί να βοηθήσει την ελ-
ληνική οικονομία;

Σε δύο κατευθύνσεις: Από τη μια πλευρά, ουσιαστικά, στην
περαιτέρω ενίσχυση της αξιοπιστίας της Ελληνικής Δημο-
κρατίας, καθώς αποτυπώνει και αντικατοπτρίζει τις σοβα-
ρές προσπάθειες που έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια για να
βελτιωθεί το οικονομικό κλίμα, να αρθούν στρεβλώσεις και
να ενισχυθεί η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονο-
μίας. Από την άλλη πλευρά, τυπικά, δεδομένου ότι η συντρι-
πτική πλειονότητα των επενδυτικών οργανισμών δεν επεν-
δύει σε χώρες οι οποίες δεν βρίσκονται σε αξιολόγηση
επενδυτικής βαθμίδας. Σε κάθε περίπτωση, οι θετικές συ-
νέπειες από αυτή την εξέλιξη -μέσω της δημιουργίας νέων
επενδύσεων και αύξησης των θέσεων εργασίας- δεν πρέπει
να μας οδηγούν σε εφησυχασμό. Αντίθετα, πρέπει να συνε-
χιστεί η δουλειά που έχει γίνει, καθιστώντας ακόμα φιλικό-
τερο το περιβάλλον για επενδύσεις, εφαρμόζοντας μεταρ-
ρυθμίσεις οι οποίες θα άρουν στρεβλώσεις δεκαετιών,
στρέφοντας την οικονομία προς την καινοτομία, τη βιωσιμό-
τητα και την ψηφιακή εξέλιξη.

Υπάρχει κάτι από το πολιτικό τοπίο το οποίο μπορεί να
αποτελέσει παράγοντα ανάσχεσης της αναπτυξιακής
πορείας της οικονομίας;

Η πολιτική αβεβαιότητα έχει περάσει ανεπιστρεπτί, μετά τα
αποτελέσματα των εθνικών εκλογών και την ανάδειξη ισχυ-
ρής κυβερνητικής πλειοψηφίας στη Βουλή. Προσοχή,
όμως! Με τις βουλευτικές και αυτοδιοικητικές εκλογές να
έχουν περάσει, οι ευρωεκλογές δεν θα πρέπει, σε καμία πε-
ρίπτωση, να αποτελέσουν άλλοθι για εξαγγελίες μέτρων δη-
μοσιονομικού εκτροχιασμού ή/και για αναβολή ψήφισης
και εφαρμογής των μεταρρυθμίσεων που έχει ανάγκη η ελ-
ληνική οικονομία, ώστε να προσελκύσει ακόμα περισσότε-
ρες επενδύσεις, οι οποίες και θα φέρουν ισχυρότερη ανά-
πτυξη και περισσότερες θέσεις εργασίας. 

Ποιες είναι οι προτάσεις σας για τη φορολογική
πολιτική;

Έχουμε καταθέσει πλήθος προτάσεων για όλες τις πτυχές
της φορολογικής πολιτικής. Και εξακολουθούμε να το κά-
νουμε. Ακούμε τα μέλη μας, αφουγκραζόμαστε την αγορά,
μελετούμε το εγχώριο και διεθνές οικονομικό και επιχειρη-
ματικό περιβάλλον και καταρτίζουμε πλαίσιο προτάσεων, με
στόχο την ενίσχυση της δικαιοσύνης απέναντι στα νοικοκυ-
ριά, τη διευκόλυνση του επιχειρείν και -κατ’ επέκταση- τη
δημιουργία συνθηκών υγιούς και βιώσιμης ανάπτυξης.  Θα
σταθώ σε δύο εξ αυτών. 

Η μία αφορά το σύνολο του πλαισίου. Έχουμε προτείνει,
για τη φορολογία τόσο των ακινήτων όσο και συνολικά, να
κάτσουμε όλοι οι φορείς σε ένα τραπέζι και να συμφωνή-
σουμε σε ένα συγκεκριμένο φορολογικό πλαίσιο, το οποίο
θα ισχύσει, θα μείνει σταθερό για πολλά χρόνια και δεν θα
προκαλεί δυσάρεστες εκπλήξεις σε όλους τους εμπλεκόμε-
νους σε έναν κλάδο ή δραστηριότητα: εργαζόμενους, εργο-
δότες, λογιστές-φοροτεχνικούς, επενδυτές. Να συμφωνή-

σουμε, δηλαδή, πάνω σε ένα κοινά αποδεκτό πλαίσιο, το
οποίο να βρίσκει το πολύ δύσκολο σημείο ισορροπίας μετα-
ξύ της επίτευξης των δημοσιονομικών στόχων και της απαι-
τούμενης λογιστικής τάξης από τη μία πλευρά, και της δια-
μόρφωσης μιας σοβαρής και αξιόπιστης προσέγγισης και
αντιμετώπισης απέναντι στην αγορά από την άλλη.

Η δεύτερη αφορά την καθημερινότητα των λογιστών-φο-
ροτεχνικών και τις υποχρεώσεις των φορολογουμένων
προς το κράτος. Αναφέρομαι στην ετήσια υποχρέωση υπο-
βολής φορολογικών δηλώσεων. Και φέτος, με στόχο την
αποφυγή της ταλαιπωρίας για όλους, τα μέλη μας και τους
πελάτες τους, επαναφέραμε την πάγια θέση του ΟΕΕ, που
είναι να θεσπιστεί ως καταληκτική ημερομηνία υποβολής
των φορολογικών δηλώσεων η τελευταία ημέρα του τέταρ-
του μήνα μετά την έναρξη της πλήρους λειτουργίας της
πλατφόρμας, με την έκδοση όλων των εγκυκλίων και οδη-
γιών από τις φορολογικές Αρχές και με αντίστοιχη προσαρ-
μογή των δόσεων, μέχρι τη λήξη του δημοσιονομικού έτους.

Τον προσεχή Δεκέμβριο διεξάγονται εκλογές στο
Οικονομικό Επιμελητήριο Ελλάδος. Εσείς διεκδι-
κείτε ξανά την ψήφο των μελών. Για ποιο λόγο να
σας ψηφίσουν;

Διότι στο Οικονομικό Επιμελητήριο Ελλάδος εργαζόμαστε
διαρκώς, κινούμενοι σε δύο άξονες:

Πρώτον, στο πλαίσιο του ρόλου μας ως θεσμοθετημένου
συμβούλου της κυβέρνησης για θέματα οικονομίας, παρεμ-
βαίνουμε, ώστε να επιλύονται ουσιαστικά τα προβλήματα
των μελών μας, μέσω νομοθετικών πρωτοβουλιών, προτά-
σεων και κάθε είδους αποφάσεων. 

Και δεύτερον, με το να εξασφαλίζουμε στα μέλη μας τη
συμμετοχή τους σε προγράμματα κατάρτισης και μετεκπαί-
δευσης, καθώς και τον ψηφιακό εκσυγχρονισμό των γρα-
φείων τους. Πρωτοβουλίες που στοχεύουν αναμφίβολα
στην αναβάθμιση των υπηρεσιών που παρέχουν οι οικονο-
μολόγοι και οι λογιστές-φοροτεχνικοί.

Αυτή η προσέγγιση, την οποία υπηρετώ πιστά ως πρό-
εδρος του ΟΕΕ, τα τελευταία δέκα περίπου χρόνια έχει ανα-
βαθμίσει σημαντικά τον ρόλο τόσο του Οικονομικού Επιμε-
λητηρίου Ελλάδος όσο και, κατ’ επέκταση, των οικονομολό-
γων-μελών μας, δίνοντάς τους τα εφόδια και τη δυνατότητα
να αντιμετωπίζουν αποτελεσματικά τις διαρκείς προκλή-
σεις των καιρών μας.

Και έτσι θα συνεχίσουμε. Για αυτό ζητάμε την ανανέωση
της εμπιστοσύνης των οικονομολόγων στη Δημοκρατική Κί-
νηση Οικονομολόγων (ΔΗΚΙΟ).

«Διπλό το όφελος από 
την ανάκτηση 

της επενδυτικής βαθμίδας»

στον 
Μίλτο 

Σακελλάρη
sakellarismiltos@yahoo.

ΚΩΝΣΤΑΝΤIΝΟΣ ΚOΛΛΙΑΣ
Πρόεδρος του Οικονομικού Επιμελητηρίου Ελλάδος
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ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: Αμαλία Κάτζου

Η
ανακαίνιση του διοικητικού
μεγάρου του Ομίλου ΟΤΕ απο-
τελεί ένα από τα case studies

του ευρωπαϊκού προγράμματος ανα-
καίνισης κτηριακών μονάδων, προ-
γράμματος που έχει ως στόχο την
ανακαίνιση 30 εκατ. κτηρίων σε όλη
την Ευρώπη. Το έργο αυτό παρουσία-
σε ο Γιώργος Ταμπουρέας, γενικός δι-
ευθυντής της ΟΤΕ Ακίνητα, στο 24ο
Συνέδριο της Prodexpo, το οποίο διε-
ξήχθη στο Μέγαρο Μουσικής Αθηνών.
Τα οφέλη από την ανακαίνιση του Δι-
οικητικού Μεγάρου του ΟΤΕ είναι
συγκεκριμένα: αναμένεται ετήσια
εξοικονόμηση ενέργειας τουλάχιστον
3 GWh, που αντιστοιχεί σε 1.122 τό-
νους CO2, ενώ πιο αισιόδοξες εκτιμή-

σεις ανεβάζουν αυτό τον αριθμό σε 6
GWh. Στα πλεονεκτήματα περιλαμβά-
νονται επίσης η συγκέντρωση του επι-
τελικού προσωπικού σε ένα κτήριο, η
ικανοποίηση των εργαζομένων και η

αύξηση της παραγωγικότητας, το αν-
ταγωνιστικό περιβάλλον εργασίας
που θα συμβάλει στην προσέλκυση
ταλέντων αλλά και η εξοικονόμηση
συνολικά 13 εκατ. ευρώ ετησίως.

Η JTI συνεχίζει 
την επένδυσή της 
στην Ελλάδα

Τη νέα της επένδυση στην Ελλάδα
ανακοίνωσε η JTI στο πλαίσιο ειδικής
εκδήλωσης που πραγματοποιήθηκε στο
Μουσείο της Ακρόπολης, παρουσία πο-
λιτικών αρχών, εκπροσώπων φορέων
και επιχειρήσεων. Η νέα επενδυτική κί-
νηση της εταιρείας σηματοδοτεί την
έναρξη ενός νέου κεφαλαίου στην ιστο-
ρία της JTI Hellas, με την κυκλοφορία
του Ploom, του εξελιγμένου προϊόντος
τεχνολογίας θερμαινόμενου καπνού της
JTI. Ισχυρή φιλοδοξία της JTI είναι να
καταστεί ένας από τους κορυφαίους
παίκτες στην ταχέως αναπτυσσόμενη
κατηγορία των προϊόντων τεχνολογίας
θερμαινόμενου καπνού στην ελληνική
αγορά, η επένδυση στην οποία αποτελεί
μέρος της μεγάλης παγκόσμιας επένδυ-
σης της JTI ύψους 300 δισ. γεν την επό-
μενη τριετία.

MIG: Στις 16/11 η ΓΣ 
για διεύρυνση του σκοπού
της εταιρείας

Έκτακτη Γενική Συνέλευση της MIG την
Πέμπτη 16 Νοεμβρίου 2023, ώρα 11 πμ, στα
γραφεία της έδρας της εταιρείας επί της
οδού Ελ. Βενιζέλου (πρώην Πανεπιστημί-
ου) αρ. 10, Αθήνα, 4ος όροφος. Αναλυτικά
τα θέματα της ημερήσιας διάταξης: Διεύ-
ρυνση του σκοπού της εταιρείας και τροπο-
ποίηση του άρθρου 3 (Σκοπός) του Κατα-
στατικού της εταιρείας. Μεταβολή του τρό-
που διάθεσης των κερδών της εταιρείας και
τροποποίηση του άρθρου 28 (Διάθεση κερ-
δών) του καταστατικού της εταιρείας. Τρο-
ποποίηση του άρθρου 9 (Σύγκληση της Γε-
νικής Συνέλευσης) του καταστατικού της
εταιρείας.

ΟΤΕ: Στα 13 εκατ. η ετήσια εξοικονόμηση
από την ανακαίνιση του διοικητικού μεγάρου

Την εξαιρετική του πορεία στην ανάληψη έργων του
δημόσιου τομέα συνεχίζει το Vodafone Business, ενι-
σχύοντας το αποτύπωμά του μέσα από έργα τεχνολογίας
που μετασχηματίζουν τη λειτουργία των δημόσιων οργα-
νισμών και αναβαθμίζουν την καθημερινότητα στις πό-
λεις της χώρας μας. Συνολικά, όπως αναφέρεται σε σχε-
τική ανακοίνωση, η αξία των αναθέσεων έχει ξεπεράσει
μέχρι στιγμής το ποσό των 300 εκατ. ευρώ με περισσότε-
ρα από 30 έργα, τα οποία εκτείνονται σε τομείς όπως
υπηρεσίες ολοκλήρωσης συστημάτων (System Integra-
tion), έργα ψηφιοποίησης, ενίσχυσης της εξωστρέφει-
ας των αγροτικών προϊόντων και εκπαίδευσης. Η ενίσχυση της ομάδας στελεχών, το διευρυμένο φάσμα λύσεων που προ-
σφέρει η Vodafone Ελλάδας για όλες τις παραπάνω κατηγορίες, σε συνεργασία με ελληνικές εταιρείες πληροφορικής
πρώτης γραμμής, καθώς και οι δυνατότητες που προσφέρει το Vodafone Green Network πανελλαδικά αποτελούν τα βα-
σικά οχήματα ανάπτυξης του τομέα Δημοσίου της εταιρείας.

Η Sofmedica, ένας από τους μεγαλύτερους ομίλους
εταιρειών υγειονομικής περίθαλψης στην Κεντρική
και Νοτιοανατολική Ευρώπη, ανακοίνωσε την έναρξη
της δραστηριότητάς της στην Κροατία, εξέλιξη που
αποτελεί σταθμό στην αδιάκοπη πορεία ανάπτυξής της.
Η στρατηγική αυτή κίνηση έρχεται σε συνέχεια της επι-
τυχημένης εισόδου στην ουγγρική αγορά πριν από δύο
χρόνια, αντανακλώντας τη δέσμευση της Sofmedica για
την παροχή πρωτοποριακών τεχνολογιών σε όλο και
περισσότερους ασθενείς στην Ευρώπη, όπου η εται-
ρεία καταγράφει μια παρουσία 29 ετών. Πιο συγκεκρι-

μένα, η επέκταση της Sofmedica καθιστά διαθέσιμη τη ναυαρχίδα των τεχνολογιών της εταιρείας, το ρομποτικό χει-
ρουργικό σύστημα da Vinci, σε ένα μεγάλο εύρος ασθενών στην Κροατία. Σήμερα λειτουργούν περισσότερα από 8.000
προγράμματα ρομποτικής χειρουργικής da Vinci παγκοσμίως και η εισαγωγή αυτής της πρωτοποριακής τεχνολογίας
στην κροατική αγορά αποτελεί σημαντικό ορόσημο. Οι Κροάτες ασθενείς μπορούν να απολαμβάνουν πλέον τα οφέλη
αυτής της καινοτόμου τεχνολογίας, όπως ελαχιστοποίηση της απώλειας αίματος και των επιπλοκών, ταχύτερη ανάρ-
ρωση και μικρότερη παραμονή στο νοσοκομείο, βελτιώνοντας τη συνολική εμπειρία του ασθενούς.

Η Sofmedica επεκτείνεται στην Κροατία

Vodafone Business: Αναθέσεις δημοσίων έργων άνω των €300 εκατ.
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Η Hellenic Cables υπέγραψε
σύμβαση με τη Seaway7

Η Cenergy Holdings ανακοινώνει ότι η Hellenic
Cables, ο κλάδος καλωδίων, υπέγραψε σημαντική
συμφωνία με τη Seaway7 που αφορά το υπεράκτιο
αιολικό πάρκο East Anglia 3, το οποίο αναπτύσσε-
ται από τη ScottishPower Renewables. Αυτή η συ-
νεργασία υπογραμμίζει τη δέσμευση της Hellenic
Cables να παρέχει υψηλής ποιότητας καλωδιακές
λύσεις για ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και επι-
βεβαιώνει τη θέση της ως κορυφαίας εταιρείας του
κλάδου. Το υπεράκτιο αιολικό πάρκο East Anglia 3
βρίσκεται περίπου 69 χλμ. βορειοανατολικά από
την ακτή του Σάφολκ στο Ηνωμένο Βασίλειο και θα
διαθέτει εγκατεστημένη ισχύ 1.400 MW.

Ηρακλής: Ολοκλήρωσε 
το μεγαλύτερο έργο σκυροδέτησης
στην Ελλάδα

Με σταθερή προσήλωση στην απανθρακοποί-
ηση των κτηρίων και τη βιώσιμη ανάπλαση των
σύγχρονων πόλεων, ο Όμιλος Ηρακλής επανα-
προσδιορίζει τα δεδομένα στην κατασκευή αειφό-
ρων κτηρίων από τα θεμέλιά τους. Κάνει πράξη το
έργο θεμελίωσης του εμβληματικού Riviera Tower
στο The Ellinikon, προσφέροντας σύγχρονες λύ-
σεις εξαιρετικά χαμηλού ανθρακικού αποτυπώμα-
τος, ιδανικές για αυτό το νέο αρχιτεκτονικό τοπό-
σημο αειφορίας στη χώρα. Όπως αναφέρει σε σχε-
τική ανακοίνωση, με όραμα την επιτάχυνση της με-
τάβασης σε κλιματικά ουδέτερες κατασκευές, ο
Όμιλος Ηρακλής ανέλαβε κατά αποκλειστικότητα
τη σκυροδέτηση για τη θεμελίωση (raft) του πρώ-
του πράσινου παραθαλάσσιου οικιστικού πύργου
στην Ελλάδα και του ψηλότερου στη Μεσόγειο. Πιο
συγκεκριμένα, για τη θεμελίωση του Riviera Tower
αξιοποιήθηκαν τόσο η πράσινη σειρά τσιμέντων E-
COPlanet όσο και η πράσινη σειρά σκυροδεμάτων
ECOPact του Ομίλου Ηρακλής, εξασφαλίζοντας
εξαιρετικά χαμηλό ανθρακικό αποτύπωμα με πολύ
υψηλές αντοχές και επιδόσεις. 

Σε αναβάθμιση κατά 52% της δίκαιης αποτίμησης
της Ideal Holdings προχώρησε η Παντελάκης Χρη-
ματιστηριακή ΑΕΠΕΥ, από 5,3 ευρώ σε 8,1 ευρώ ανά
μετοχή μετά και την ολοκλήρωση της εξαγοράς της
Attica Department Stores. Σύμφωνα με τη χρημα-
τιστηριακή, η εξαγορά οδηγεί σε αύξηση των κερ-
δών ανά μετοχή για το 2023 (EPS) κατά 31% σε pro-
forma βάση και ότι είναι απολύτως λογική, καθώς
διαφοροποιεί περαιτέρω το χαρτοφυλάκιο της IDH
στην κορυφαία κατηγορία επιχείρηση πολυκατα-
στημάτων (ειδικό λιανικό εμπόριο) με μεγάλη ανα-
γνωσιμότητα και μεγαλώνει ουσιαστικά τα μεγέθη
της εισηγμένης σε επίπεδο τόσο εσόδων όσο και
κερδοφορίας. H Ideal Holdings συνεχίζει να ενι-
σχύει τα μεγέθη της και στους άλλους δύο κλάδους
(Βιομηχανία και Πληροφορική). Στη Βιομηχανία
υπήρξε σημαντική βελτίωση στα περιθώρια κερδο-
φορίας κατά 5,9p.p και στην Πληροφορική η αντί-
στοιχη αύξηση ήταν της τάξης των 2,6p.p.

Λύση ψηφιακού μετασχηματισμού
από την DIS επέλεξε η ΙΟΝ

Η DIS ανακοίνωσε την έναρξη της συνεργασίας
της με την ΙΟΝ. Η συνεργασία αυτή σηματοδοτεί ένα
άλμα προς τα εμπρός στη δέσμευση της ΙΟΝ για τον
εκσυγχρονισμό των λειτουργιών της και τη βελτίω-
ση της εμπειρίας των πελατών της. Όπως αναφέρει
η ανακοίνωση, η ΙΟΝ επέλεξε να συνάψει στρατη-
γική συνεργασία με την DIS για να προωθήσει τον
ψηφιακό μετασχηματισμό της, επιλέγοντας τη λύ-
ση SFA της DIS «b-anywhere». Η λύση αυτή είναι
μια σουίτα εφαρμογών για κινητές συσκευές με
ενσωματωμένες τεχνολογίες αιχμής, που στηρίζε-
ται στην τεχνογνωσία και βαθιά εμπειρία της DIS
στις Επιχειρηματικές Εφαρμογές. 

Παντελάκης Χρηματιστηριακή:
Αναβάθμιση κατά 52% 
της δίκαιης αποτίμησης της IDEAL

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: Αμαλία Κάτζου

Elbisco: Επένδυση 
σε φωτοβολταϊκά 
στο εργοστάσιο της Χαλκίδας

Συνεπής στις δεσμεύσεις που έχει αναλάβει η
εταιρεία Elbisco, για διαρκή εξέλιξη και αειφόρο
ανάπτυξη στο σύγχρονο επιχειρηματικό περιβάλ-
λον, μειώνει το ενεργειακό της αποτύπωμα κατά
1.200 τόνους CO2 με βάση τα διεθνή πρότυπα GRI,
συμβάλλοντας στους παγκόσμιους στόχους για τη
βιώσιμη ανάπτυξη του ΟΗΕ. Όπως αναφέρει η εται-
ρεία, ο νέος φωτοβολταϊκός σταθμός εκτιμάται ότι
θα παράγει 1.492.310 Wh ετησίως και θα μπορεί να
καλύψει το 15% της συνολικής ενέργειας που κατα-
ναλώνει το εργοστάσιο της Χαλκίδας - σε συνθήκες
ταυτοχρονισμού 70%. Παράλληλα, οι ενέργειες για
τη βελτίωση της ποιότητας ηλεκτρικής ισχύος σε
τελικούς καταναλωτές επιφέρει μια επιπλέον εξοι-
κονόμηση άνω του 4% στην ετήσια κατανάλωση
ηλεκτρικής ενέργειας.

Πύργο στη Μάνη απέκτησαν 
τα Aria Hotels

Τα Aria Hotels, η οικογενειακή αλυσίδα boutique
ξενοδοχείων και ανεξάρτητων κατοικιών, ενι-
σχύουν την παρουσία τους στη Μάνη εντάσσοντας
στο χαρτοφυλάκιό τους το Hawk Tower. Όπως ανα-
φέρει η εταιρεία, η ιδιαίτερη αυτή ιστορική κατοικία
δέχεται ήδη κρατήσεις και θα υποδεχθεί τους επι-
σκέπτες της από τα μέσα Απριλίου. Το Hawk Tower
βρίσκεται στην εναλλακτική Μάνη, συγκεκριμένα
τον Πύργο. Η κατοικία αποτελεί αρχοντικό πύργο
της ευρύτερης περιοχής της Μάνης, ο οποίος κατα-
σκευάστηκε το 1868 και έχει ανακαινιστεί εσωτερι-
κά με απόλυτο σεβασμό στη μανιάτικη αρχιτεκτονι-
κή. Με έκταση 150 τμ, το Hawk Tower μπορεί να φι-
λοξενήσει έως 6 άτομα, αποτελώντας ιδανική επι-
λογή για οικογένειες, παρέες φίλων και ζευγάρια
που επιθυμούν να εξερευνήσουν τόσο την τοπική
ιστορία όσο και τα γραφικά χωριά του Ταΰγετου. 
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Δίπλα στους πρωτοετείς φοιτητές
Η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας
μέσω της δομής ΓΕΦΥΡΑ υλοποιεί
για τέταρτη χρονιά τη δράση
«σπουδά…ΖΩ!» στηρίζοντας μέλη
οικογενειών της Στερεάς Ελλάδας
με οικογενειακό εισόδημα κάτω
από το όριο της φτώχειας. «Στόχος
μας να καλύψουμε μέρος των εξό-
δων στο νέο τους ξεκίνημα. Να
στηρίξουμε -κατά το δυνατόν- τους

νέους μας φοιτητές, που κυνηγούν τα όνειρα και τους στόχους
τους», δήλωσε ο περιφερειάρχης Φάνης Σπανός.

Στο επίκεντρο 
η Χαλκίδα 

Συνάντηση με τον αναπληρωτή
υπουργό Εσωτερικών Θεόδωρο Λι-
βάνιο είχε η δήμαρχος Χαλκιδέων
Έλενα Βάκα, η οποία τον ενημέρω-
σε για την εξέλιξη όλων των χρημα-
τοδοτούμενων -από το υπουργείο-
έργων. Ψηλά στην ατζέντα το ζήτη-
μα της διαχείρισης των απορριμμά-
των στη Στερεά Ελλάδα και τον δή-
μο, καθώς και θέματα καθημερινής
λειτουργίας. Ο κ. Λιβάνιος διαβε-
βαίωσε ότι θα είναι αρωγός σε κάθε
προσπάθεια του δήμου για την επί-
λυση ζητημάτων.

«Καίει» η 21η θέση
Η αγωνία για την 21η εκλόγιμη θέ-

ση στο ψηφοδέλτιο του συνδυασμού
«Το Μαρούσι Ψηλά» του Θεόδωρου
Αμπατζόγλου συνεχίζεται, καθώς
ούτε η τελική επικύρωση από το
Πρωτοδικείο Αθηνών έδωσε λύση. Η
ισοψηφία μεταξύ του Γιώργου Παπα-
δόπουλου και της Ευτυχίας Παρασύ-
ρη (235 ψήφους) σημαίνει ότι θα
χρειαστεί -βάσει νόμου- να διενερ-
γηθεί κλήρωση μεταξύ των δύο υπο-
ψηφίων!

Διατήρησε την πρωτιά
Το Πρωτοδικείο επικύρωσε τις ψή-

φους των δημοτικών συμβούλων για
τον Δήμο Πεντέλης και ο Λευτέρης
Κοντουλάκος διατήρησε για μια ακό-
μη εκλογική «μάχη» την πρωτιά.
Μπορεί ο συνδυασμός με τον οποίο
έβαλε υποψηφιότητα να βγήκε τρί-
τος, αλλά ο ίδιος με 938 σταυρούς
έδειξε ότι αποτελεί σταθερή αξία για
τους συνδημότες του, ανεξάρτητα αν
κατέχει θέση διοίκησης ή όχι.

Ανανέωσαν το ραντεβού τους
Συνεχίζει τις θεσμικές

επισκέψεις ο νέος δήμαρ-
χος Τροιζηνίας - Μεθάνων
Τάσος Μούγιος, ο οποίος
είχε συνάντηση με τον
υφυπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής
Γιάννη Παππά. Μεταξύ άλ-
λων, έγινε εκτενής συζή-
τηση για την καθημερινή ακτοπλοϊκή σύνδεση των Μεθάνων με
τον Πειραιά, καθώς αυτή ήταν και μια προεκλογική δέσμευση του
νέου δημάρχου. Επί του θέματος οι δύο πλευρές θα τα ξαναπούν
μαζί, όπως και με τους ιδιώτες επιχειρηματίες που εκτελούν ή θα
μπορούσαν να εκτελέσουν το συγκεκριμένο δρομολόγιο.

«Α
ν χαθεί το έργο, οι ευθύνες θα έχουν
ονοματεπώνυμο», ανέφερε ο δή-
μαρχος Αλίμου Ανδρέας Κονδύλης

για το έργο του ποδηλατοδρόμου κατά τη διάρκεια
της συνεδρίασης της Δημοτικής Επιτροπής Δια-
βούλευσης. Ο δήμαρχος έδωσε εντολή να μαται-
ωθεί ο διαγωνισμός εξαιτίας της καταγγελίας αντι-
πολιτευτικών παρατάξεων -είχε γίνει προεκλογι-
κά- στην Αποκεντρωμένη Διοίκηση και άλλους
φορείς. Μια ενέργεια που εκ των υστέρων βάζει σε
κίνδυνο ακόμη και να χαθεί το έργο ύψους 3 εκατ.
ευρώ, που χρηματοδοτείται από το Ταμείο Ανά-
καμψης. «Επειδή ξεκίνησε πολύ άσχημα μια δια-
δικασία καταγγελιών, έδωσα οδηγία να σταματή-
σει ο διαγωνισμός, να τελειώσουμε πρώτα με τις
κυκλοφοριακές ρυθμίσεις από την Αποκεντρωμέ-
νη Διοίκηση Αττικής, πράγμα που θα πάρει τουλά-
χιστον τρεις μήνες, και μετά να βγει εκ νέου δια-
γωνισμός», ανέφερε ο κ. Κονδύλης εξηγώντας ότι
ο ποδηλατόδρομος χρονικά πάει πίσω.

Μια σημαντική εξέλιξη για τον Δήμο Καλα-
μάτας ως προς το ζήτημα της αντιπλημμυρι-
κής της θωράκισης συνιστά η έγκριση της με-
λέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων του με-
γάλου αντιπλημμυρικού της έργου. Το
υπουργείο ανέλαβε την ευθύνη, ενέκρινε την
απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων
για τη Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων
και το έργο θα υλοποιηθεί κανονικά σύμφω-
να με τον τρόπο που το υπουργείο προκρίνει.
Η θετική εξέλιξη ανακούφισε τη δημοτική
αρχή του Θανάση Βασιλόπουλου, με τον δή-
μαρχο να τονίζει: «Το πρώτο βήμα για να θω-
ρακίσουμε την Καλαμάτα έγινε. Έχουμε ήδη μιλήσει με τους μελετητές. Παρακολουθούμε
στενά τις εξελίξεις και τη διαδικασία της οριστικοποίησης της μελέτης για να μπορέσουμε να
καταθέσουμε και πάλι και να υποστηρίξουμε τις “κόκκινες γραμμές” και τις παρατηρήσεις
που από την πρώτη στιγμή έχουμε θέσει».

Πρώτο βήμα για το μεγάλο αντιπλημμυρικό 
της Καλαμάτας

Σε ποιο νησιωτικό δήμο
της χώρας προχωρούν

διαδικασίες
διερεύνησης χώρων για την
κατασκευή νέων καταφυγίων
που θα προστατεύσουν τους
δημότες στην περίπτωση
εμπόλεμης κατάστασης;
Προληπτικά και μόνο...

Σε κίνδυνο λόγω της αντιπολίτευσης
το έργο του ποδηλατοδρόμου

Στο νοσοκομείο 
ο Μώραλης

Μια μεσαίας έκτασης πνευμονία
ήταν ο λόγος εισαγωγής του δημάρχου
Πειραιά Γιάννη Μώραλη στο νοσοκο-
μείο. Ο ίδιος γνωστοποίησε την εξέλιξη
αυτή για να εξηγήσει ότι δεν θα παρα-
στεί στους εορτασμούς για την επέτειο
της 28ης Οκτωβρίου στην πόλη. Τον δή-
μαρχο θα εκπροσωπήσει ο πρόεδρος
του Δημοτικού Συμβουλίου Πειραιά
Παναγιώτης Αβραμίδης. 

«Φρένο» 
από την ΕΛΑΣ

Θέλοντας να προλάβει τα... χειρότε-
ρα, η Ελληνική Αστυνομία προχώρησε
σε απαγόρευση κάθε δημόσιας υπαί-
θριας συνάθροισης από τις 6 το πρωί
της 1ης Νοεμβρίου έως τις 6 το πρωί
της επομένης μέρας στον Νομό Αττι-
κής. Ο λόγος είναι οι συγκεντρώσεις
στο Ηράκλειο με αφορμή τη συμπλή-
ρωση δέκα ετών από τη δολοφονία των
δύο μελών της Χρυσής Αυγής. Υπενθυ-
μίζουμε ότι έχει προγραμματιστεί διε-
θνές κάλεσμα εθνικιστικών οργανώ-
σεων για πραγματοποίηση φασιστικής
συγκέντρωσης, στο οποίο εθνικιστές
από το εξωτερικό έχουν ανταποκριθεί,
ενώ παράλληλα προγραμματίζεται με-
γάλη αντισυγκέντρωση φορέων και
συλλογικοτήτων. 

Αύξηση τελών 
στην Κηφισιά

Στην Κηφισιά η απερχόμενη δημοτι-
κή αρχή του Γ. Θωμάκου -όσα δεν έφε-
ρε... προεκλογικά προς ψήφιση στα
δημοτικά της συμβούλια- τα θυμήθηκε
λίγο προτού αποχωρήσει. Έτσι, οι Κη-
φισιώτες αναμένεται να δουν αύξηση
στα τέλη καθαριότητας και ηλεκτρο-
φωτισμού ύψους 7%!
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Γράφει ο Γιώργος Σκρομπόλας

Σ
ε μια απρόσμενη ανα-
κοίνωση προχώρησε η
ΕΡΤ το μεσημέρι της πε-

ρασμένης Τρίτης, σύμφωνα με
την οποία η Μαρίνα Σάττι είναι η
καλλιτέχνις που θα μας εκπρο-
σωπήσει στη Eurovision το
2024 στο Μάλμε της Σουηδίας. 

Την αποκάλυψη του ονόμα-
τος έκαναν η Νάνσυ Ζαμπέτο-
γλου και ο Θανάσης Αναγνω-
στόπουλος μέσα από το Στούν-
τιο 4, ενώ λίγη ώρα αργότερα
στάλθηκε η σχετική ανακοίνω-
ση, η οποία μεταξύ άλλων ανα-
φέρει: «Η Μαρίνα Σάττι θα είναι
η εκπρόσωπος της Ελλάδας
στον 68ο Διαγωνισμό Τραγου-
διού της Eurovision, που θα
διεξαχθεί στο Μάλμε της Σουη-

δίας από τις 7 έως τις 11 Μαΐου
2024. Η καταξιωμένη ερμηνεύ-
τρια και δημιουργός δέχθηκε
με χαρά την πρόταση της ΕΡΤ
να εκπροσωπήσει τη χώρα μας
σε μια συμβολική χρονιά, κα-
θώς φέτος συμπληρώνονται 50
χρόνια από την πρώτη παρου-
σία της Ελλάδας στη Eurovi-
sion, το 1974. 

Το τραγούδι που θα ερμη-
νεύσει η Μαρίνα Σάττι δεν έχει
ακόμη επιλεγεί. Για αυτό, τόσο
η ΕΡΤ και η δισκογραφική της
εταιρεία, Golden Records και
Minos EMI, a Universal Music
Company, όσο και η ερμηνεύ-
τρια επιθυμούν η επιλογή αυτή
να είναι όσο πιο ανοιχτή γίνε-
ται». 

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Κανένα σενάριο επιστροφής του Γρη-
γόρη Αρναούτογλου στο Mega δεν

εξετάζεται αυτή τη στιγμή από τους αν-
θρώπους του Μεγάλου Καναλιού, οι οποί-
οι δείχνουν προτίμηση σε γυναικεία πρό-
σωπα για την πρωινή ζώνη, για εμπορι-
κούς λόγους. Από την άλλη, οι συζητήσεις
του παρουσιαστή με τον ΑΝΤ1 δεν πρόκει-
ται να ξεκινήσουν πριν τα τέλη Ιανουαρίου
και σίγουρα δεν θα περιλαμβάνουν πρωι-
νή εκπομπή. Αναμένουμε με ιδιαίτερο εν-
διαφέρον να δούμε ποιες θα είναι οι κινή-
σεις που θα κάνει ο ίδιος ο Γρηγόρης Αρ-
ναούτογλου, βάσει των δεδομένων που θα
δημιουργηθούν. 

� Μια βραδινή εκπομπή περίμε-
νε η Ναταλία Γερμανού τα τε-

λευταία δύο χρόνια στον Alpha, τελι-
κά βρέθηκε το «Secret Song», αλλά…
Ξεκίνησαν τα γυρίσματα το περασμέ-
νο καλοκαίρι, ολοκληρώθηκαν τα
πρώτα δύο επεισόδια και έπειτα όλα
μπήκαν στον πάγο λόγω «Fame Sto-
ry». Η ομάδα του «Secret Song»
απορροφήθηκε από το talent show
του Star και έτσι η μουσική εκπομπή
του Alpha έμεινε στα δύο επεισόδια,
ενώ περιμένει οκτώ. Μάλιστα, τουλά-
χιστον μέχρι την ολοκλήρωση του
«Fame Story» δεν υπάρχει καμία πε-
ρίπτωση να συνεχίσει παραγωγή νέ-
ων επεισοδίων και έτσι, όπως όλα
δείχνουν, το «Secret Song» θα βγει
στον αέρα μόνο δύο φορές, Νοέμβρη
και Δεκέμβρη. 

� Μπροστά παίρνουν οι μηχανές στον
ΣΚΑΪ για τη βραδινή μουσική εκπομπή

του Χρήστου Φερεντίνου που αναμένεται
να βγει στον αέρα πριν την εορταστική πε-
ρίοδο. Η εκπομπή, όπως έχουμε γράψει,
θα είναι πιο κοντά στη λογική των εκπομ-
πών που έκανε παλαιότερα η Σεμίνα Διγε-
νή, δηλαδή θα έχει αρκετές ιστορίες που
θα πλαισιώνουν το τραγούδι, παρά σε αυτό
που παρουσίαζε ο Σπύρος Παπαδόπουλος
τα τελευταία χρόνια. Καλεσμένη στην
πρώτη εκπομπή θα είναι η Γλυκερία.

«Το πιο μεγάλο παζάρι»
σχολάει πριν της ώρας του

Το «Πιο μεγάλο παζάρι» με τον
Ηλία Βρεττό, τελικά, δεν είναι και
το πιο μεγάλο και ήδη στον Alpha
αναζητούν τονωτικές ενέσεις στο
κομμάτι των δώρων. 

Στο κανάλι θεωρούν ότι η χρονι-
κή συγκυρία με τα έντονα και δύ-
σκολα θέματα της επικαιρότητας
δεν ευνοεί το συγκεκριμένο κόν-
σεπτ και ήδη εξετάζονται κάποια
σενάρια, μεταξύ αυτών και η αντικατάστασή του από άλλο
πρότζεκτ. Συγκεκριμένα, η άποψη πως αν οι… πτήσεις του
«Παζαριού» δεν γίνουν σε μεγαλύτερο υψόμετρο θα ολοκλη-
ρωθεί κάποια στιγμή στο δεύτερο μισό της τρέχουσας σεζόν,
δεν είναι σενάριο φαντασίας. Θυμίζουμε πως, αν και ο
Alpha διατηρεί τα δικαιώματα του «Deal», θεωρείται απίθανη
η επιστροφή του την άνοιξη του 2024, οπότε αναζητείται νέο
τηλεπαιχνίδι, στην περίπτωση που το «Παζάρι» μάς αφήσει
πριν το τέλος της σεζόν. 

Η πρόταση του ΑΝΤ1 
στην Έλενα Χριστοπούλου 

Οι συζητήσεις που κάνει η Έλενα
Χριστοπούλου για το επόμενο τηλεο-
πτικό της βήμα είναι αρκετές. Ένα από
τα κανάλια που έχουν δείξει ενδιαφέ-
ρον είναι και ο ΑΝΤ1, όπως σας έχου-
με γράψει το προηγούμενο διάστημα.
Το θέμα είναι σε τι αφορά η πρόταση
αυτή. Σύμφωνα με τις πληροφορίες
μας, οι δύο πλευρές συζήτησαν για
μία από τις καρέκλες της κριτικής
επιτροπής του «Your Face Sounds
Familiar», αν και όταν αυτό γίνει. 

Θα πρέπει να σημειώσουμε, ωστόσο, ότι η ιδανική τηλεο-
πτική πρόταση για την ίδια θα πρέπει να είναι κοντά στις δρα-
στηριότητές της, δηλαδή να έχει σχέση με τη μόδα. Πάντως,
το πρότζεκτ όπου σίγουρα δεν θα τη δούμε είναι το «My Style
Rocks», το οποίο αν όλα πάνε καλά θα συνεχίσει με δεύτερο
κύκλο τον ερχόμενο Ιανουάριο. 

Η Ραμόνα Βλαντή στο «My Style Rocks»; 
Ο Νοέμβρης είναι ο μήνας που θα οριστικο-

ποιηθεί το αν θα συνεχίσει ή όχι το «My Style
Rocks» στον ΣΚΑΪ, με νέο κύκλο τον Ιανουάριο
του 2024. Η πρόθεση από το κανάλι είναι να συ-
νεχίσει το ριάλιτι μόδας με νέα επεισόδια έως
και την ολοκλήρωση της σεζόν το καλοκαίρι. Το
ερώτημα είναι, όμως, αν θα υπάρξουν αλλαγές
στην κριτική επιτροπή. 

Φαίνεται, λοιπόν, πως ένα συγκεκριμένο
guest που θα δούμε στα επόμενα επεισόδια του
«My Style Rocks» άφησε τις καλύτερες εντυπώ-

σεις στους ανθρώπους του ΣΚΑΪ και έγιναν οι
πρώτες σκέψεις για μια μόνιμη συνεργασία
στον επόμενο κύκλο του πρότζεκτ. Σύμφωνα με
τις πληροφορίες μας, η Ραμόνα Βλαντή ενθου-
σίασε το κανάλι του Φαλήρου και ήδη γίνονται
κουβέντες για να καθίσει σε μία από τις καρέ-
κλες της κριτικής επιτροπής το 2024. 

Ενδιαφέρον θα έχει, ωστόσο, να δούμε ποιο
πρόσωπο θα είναι αυτό που θα αποχωρήσει, αν
και ένα από αυτά μάλλον βρίσκεται ήδη σε τρο-
χιά εξόδου. 

Η Σάττι πάει την Ελλάδα Eurovision
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Η
Communication EFFECT
ξεκίνησε συνεργασία με το
Fashion City Outlet στη Λά-

ρισα για την επικοινωνία των τριών
νέων καταστημάτων. Η συνεργασία
αφορά Γραφείο Τύπου και Media
Relations.  Το μοναδικό εκπτωτικό
και ψυχαγωγικό κέντρο στη Θεσσα-
λία αποκτά τρεις νέες επώνυμες

αλυσίδες, Μουστάκας, Sinsay &
Public + home. Το Fashion City Out-
let εκτείνεται σε 20.000τμ και φιλο-
ξενεί τα πιο γνωστά fashion brands
σε χαμηλές τιμές όλο τον χρόνο.
Διασκέδαση και μόδα, αναψυχή και
αγορές, φαγητό και απόλαυση σε
ένα ειδικά διαμορφωμένο open air
περιβάλλον. Με άλλα λόγια, μια εν-

τελώς ξεχωριστή εμπειρία σε μία
από τις ομορφότερες περιοχές της
Ελλάδας. Είναι το ιδανικό μέρος για
να βρείτε τα καλύτερα προϊόντα
γνωστών brands σε ασυναγώνιστες
τιμές, μαζί με νόστιμο φαγητό, δρο-
σιστικά ποτά και επιλογές διασκέ-
δασης (https://www.fashioncity-
outlet.gr).

� Στον αέρα βρίσκεται η νέα καμπάνια της εταιρείας Healthy
Habits, η οποία περιλαμβάνει όλη την γκάμα των προϊόντων

της. Με ρυθμό, εναλλασσόμενα πλάνα και νεανικό vibe, το τηλε-
οπτικό σποτ έρχεται να δώσει απάντηση στο ερώτημα «Πόσο
κουλ μπορεί να είναι μια υγιεινή συνήθεια;». «Πολύ», φαίνεται
να απαντούν οι κωδικοί του brand όπως αλείμματα ξηρών καρ-
πών, μαρμελάδες με φυσικά υλικά, μπάρες δημητριακών, γκρα-
νόλα, chips ρυζιού και τα  Pitatakia Healthy Habits. Η καμπάνια
αναπτύσσεται αρχικά στην τηλεόραση και το digital, ενώ σταδια-
κά αναμένεται να απλωθεί σε 360ο, ενώ θα κυκλοφορήσουν και
έξι cuts του main video για καθένα από τα προϊόντα της εταιρεί-
ας. Την παραγωγή της καμπάνιας ανέλαβε η Feelme Films.

� Η νέα global καμπάνια της KFC που «εξυμνεί» το Tower
Burger, με tagline «KFC, επικές λιγούρες», βρίσκεται

ήδη στον αέρα. «Epic πράγματα συμβαίνουν στον κόσμο. Λένε
ότι το AI έχει συναισθήματα όπως εμείς. Δηλαδή, τώρα λυσ-
σάει για ένα τραγανό, τεράστιο Tower Burger», ακούγεται με-
ταξύ άλλων στο TV σποτ. Το localization στην Ελλάδα έγινε
από τη Frank & Fame.

� Με την παραγωγή ενός tailor made FX Life 3D δημιουργι-
κού, το FX Life παρουσιάζει στο κοινό του τη νέα καμπάνια

του Μασούτη, με κεν-
τρικό μήνυμα «Αυτά
που κάνουν μια οικογέ-
νεια… οικογένεια δεν
θα τα βρεις σε κανένα
ράφι. Για όλα τα υπόλοι-
πα όμως και για κάθε
ανάγκη της οικογένειας
“ο Μασούτης είναι εδώ”!». Το FX Life είναι διαθέσιμο στην Ελλά-
δα μέσω Cosmote TV, Nova, Vodafone TV.

� Ένα ιδιαίτερο runway για την παρουσίαση των νέων στο-
λών της Aegean δημιούργησε η Ogilvy σε συνεργασία με

τους Antoine Asseraf και René Habermacher. Τη νέα συλλο-
γή δημιούργησε η Zeus+Δione υπό την καλλιτεχνική διεύ-
θυνση και τον σχεδιασμό του Marios Schwab, με σκοπό να
αναδείξει τον μοντέρνο χαρακτήρα και τη σύγχρονη ελληνι-
κότητα που χαρακτηρίζει την Aegean. Την παραγωγή του τη-
λεοπτικού ανέλαβε η Picky Productions σε σκηνοθεσία An-
toine Asseraf και René Habermacher.

Mικρά - μικρά

Επιμέλεια: Ορέστης Κατσαρέας

Συνεργασία της Communication EFFECT
με το Fashion City Outlet στη Λάρισα

Η Socialab προχώρησε σε στρατηγική
συνεργασία, για μια ακόμη φορά, με την
Cosmote e-Value. Η συνεργασία αυτή
αποτελεί έναν συνδυασμό εξειδίκευσης
στον ψηφιακό τομέα και ανάδειξης της
Cosmote e-Value, στο πλαίσιο μιας ση-
μαντικής καμπάνιας recruiting. Η νέα
καμπάνια, η οποία είναι on air εδώ και
λίγες ημέρες, έχει ως κύριο στόχο να
προσελκύσει ανθρώπους από διάφορες
ηλικιακές ομάδες, εστιάζοντας ιδιαίτερα στους νέους
18-35 ετών που επιθυμούν να δραστηριοποιηθούν στην
Cosmote e-Value ως σύμβουλοι τηλεφωνικών πωλή-

σεων ή σύμβουλοι τηλεφωνικής εξυπη-
ρέτησης. Το στρατηγικό rationale βασίζε-
ται στην ιδέα των αποφάσεων «Στείλε» ή
«Μη στείλεις», μια επιλογή που συχνά
αποτελεί τμήμα της καθημερινής ζωής
στα social media. Πρόκειται για μια καμ-
πάνια που αντικατοπτρίζει την ανάγκη για
σταθερές και στρατηγικές αποφάσεις, τό-
σο στον επαγγελματικό όσο και στον προ-
σωπικό βίο. Τα μηνύματα της καμπάνιας

προβάλλονται σε digital περιβάλλον, σε Facebook, In-
stagram και TikTok. Τα προωθητικά υλικά περιλαμβά-
νουν βίντεο και στατικές αναρτήσεις.

Ο Σύνδεσμος Διαφημιζομένων Ελλάδας εξέδωσε
τοποθέτηση για την τοξικότητα στα Μέσα, όπου ανα-
φέρει: «Στον ΣΔΕ πιστεύουμε ότι ο σεβασμός και η
αποδοχή της διαφορετικότητας είναι βασικές αξίες
των σύγχρονων κοινωνιών. Ότι όλοι οι άνθρωποι,
ανεξαρτήτως φύλου, φυλής, εθνότητας, σεξουαλι-
κής ή έμφυλης ταυτότητας, θρησκείας, αναπηρίας,
ηλικίας και άλλων χαρακτηριστικών, πρέπει να αι-
σθάνονται ίσοι και αποδεκτοί, χωρίς εξαιρέσεις και
αστερίσκους. Εργαζόμαστε με
κάθε διαθέσιμο μέσο για την
προώθηση των παραπάνω θε-
μάτων, όντας βέβαιοι ότι είναι σε
όφελος των ανθρώπων, της κοι-
νωνίας, των μαρκών και των επι-
χειρήσεων που εκπροσωπούμε.
Στο ίδιο μονοπάτι, πολλές από
τις εταιρείες-μέλη μας χρησιμοποιούν τη δύναμη του
μάρκετινγκ για να γίνουν φορείς θετικής αλλαγής,
υλοποιώντας εμπνευσμένες και συχνά γενναίες δρά-
σεις και επικοινωνία για την εξάλειψη του κοινωνι-
κού ρατσισμού. Μέρος αυτών καταλήγει ως επένδυ-
ση στα Μέσα. Το τελευταίο διάστημα, παρατηρούμε
με μεγάλη μας λύπη και ανησυχία να αυξάνονται τα
περιστατικά μετάδοσης / αναμετάδοσης / δημοσίευ-
σης / αναδημοσίευσης / ανοχής τοξικού και διχαστι-

κού λόγου που δεν τιμά ούτε αυτούς που τον εκφέ-
ρουν δημόσια ούτε τα Μέσα που τον “φιλοξενούν”.
Πιστεύοντας ότι τα Μέσα κάθε μορφής έχουν τη δύ-
ναμη και την υποχρέωση να λειτουργούν ως δυνά-
μεις καλού και απαιτώντας ένα ασφαλές και υγιές
περιβάλλον για τη μετάδοση της επικοινωνίας των
μαρκών μας, καλούμε ΟΛΑ τα Μέσα:

• Να μη μεταδίδουν / αναμεταδίδουν / δημοσι-
εύουν / αναδημοσιεύουν / ανέχονται ομοφοβικά, ρα-

τσιστικά, υβριστικά, εκφοβιστι-
κά, σεξιστικά σχόλια και δηλώ-
σεις που προσβάλλουν / κρίνουν
/ χλευάζουν πρόσωπα (ιδιωτικά
και δημόσια) για τα χαρακτηρι-
στικά της ατομικής τους ταυτό-
τητας, ενοχοποιούν θύματα και
διαιωνίζουν στερεότυπα.

• Να προβάλλουν τις φωνές που μπορούν να οδη-
γήσουν την ελληνική κοινωνία μπροστά και να απο-
μονώσουν τον τοξικό, επιζήμιο, διχαστικό λόγο που
νομιμοποιεί τη μη αποδοχή και τον φόβο για το δια-
φορετικό. Η επίτευξη του στόχου εξάλειψης των δια-
κρίσεων και δημιουργίας ενός κόσμου ανοιχτού σε
όλους απαιτεί συστράτευση δυνάμεων. Ας προσπα-
θήσουμε όλοι να αφήσουμε μόνο θετικό αποτύπωμα
στην κοινωνία».

Η Socialab χέρι χέρι με την Cosmote e-Value

Τοποθέτηση του Συνδέσμου Διαφημιζόμενων
Ελλάδας για την τοξικότητα στα Μέσα 
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Την ίδρυση του Εθνικού Φορέα Οδικής Ασφάλειας ανακοίνωσε η υφυπουρ-
γός Υποδομών και Μεταφορών Χριστίνα Αλεξοπούλου κατά τη διάρκεια της συ-
νεδρίασης της Ειδικής Μόνιμης Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας της Βουλής.

Η υφυπουργός, ωστόσο, αποκάλυψε ότι ο δείκτης επικινδυνότητας για τους
οδηγούς είναι τέσσερις φορές υψηλότερος στα επιβατικά αυτοκίνητα με ηλικία
άνω των 20 ετών σε σχέση με νεότερα ΙΧ, ενώ οι ηλικιωμένοι και οι νέοι οδηγοί
έχουν 1,6 φορές και 1,3 φορές υψηλότερο δείκτη επικινδυνότητας αντίστοιχα σε
σύγκριση με τους οδηγούς ηλικίας 35-54 ετών. Το νέο Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο

Οδικής Ασφάλειας θα περιλαμβάνει μεταξύ άλλων την online ψηφιακή σύνδεση
του συστήματος διαχείρισης παραβάσεων με το Gov.gr, ώστε να περιοριστεί στο
ελάχιστο το φαινόμενο του «σβησίματος» των κλήσεων. Επίσης η κ. Αλεξοπού-
λου αποκάλυψε ότι ο νέος Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας θα περιλαμβάνει χα-
μηλά πρόστιμα, συχνούς ελέγχους αλλά αυστηρές ποινές για τους υπότροπους
παραβάτες οδηγούς, ενώ επίσης τα 30 χλμ./ώρα θα είναι το ανώτατο όριο ταχύ-
τητας στις πόλεις και θα δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στη μικροκινητικότητα, ώστε να
περιοριστούν τα ατυχήματα με ποδήλατα, πατίνια ή άλλα μέσα. 

Τα αυτοκίνητα 20ετίας είναι 4 φορές πιο επικίνδυνα από τα καινούργια ΙΧ!

Η
Mazda περιλαμβάνει στην ευρωπαϊκή γκά-
μα της ένα επιβλητικό SUV, το οποίο τυγχά-
νει να αποτελεί την πρώτη plug-in υβριδική

έκδοση στην ιστορία της και μία από τις πλέον εντυ-
πωσιακές στην ευρύτερη κατηγορία των οχημάτων
ελεύθερου χρόνου.

Το νέο υπερπολυτελές SUV CX-60 eSkyactiv PHEV
με «όπλα» την ποιότητα κατασκευής, την αξιοπιστία,
την τεχνολογία, τον υπερπλήρη εξοπλισμό, το εξαι-
ρετικά χαμηλό κόστος χρήσης αλλά και την άνεση
αναμένεται να συγκινήσει τους λάτρεις των ιαπωνι-
κών μοντέλων και να δελεάσει πολλούς πιστούς άλ-
λων ευρωπαϊκών αυτοκινητοβιομηχανιών.

Στα παραπάνω θα πρέπει να συνυπολογίσει κα-
νείς την ισχύ του κινητήρα που αγγίζει τους 327 ίπ-
πους, την ύπαρξη τετρακίνησης, την εξαιρετικά χα-
μηλή κατανάλωση καυσίμου αλλά και τα μηδενικά
Τέλη Κυκλοφορίας, τα οποία θα κάνουν πιο εύκολη
την εξόφληση των 58.086 ευρώ.

Επιβλητικό και πολυτελές
Το Mazda CX-60 eSkyactiv PHEV έχει βρει την

απόλυτη ισορροπία ανάμεσα στο εκλεπτυσμένο
προφίλ ενός premium SUV και τη δυναμική που
αποπνέει η ιαπωνική σχόλη, χωρίς να υστερεί σε
πολυτέλεια, ενώ παράλληλα να προσδίδει ένα
άκρως επιβλητικό στιλ. Στο εμπρόσθιο μέρος, η
κεντρική εισαγωγή αέρα με το έμβλημα της ιαπωνι-
κής φίρμας στο μέσον της δεν αφήνει περιθώρια
παρερμηνειών, προκαλώντας παρ’ όλα αυτά έκπλη-
ξη σε εκείνους που ενδεχομένως να μην περίμεναν
μια τέτοια κίνηση από τους Ιάπωνες.

Από το πλάι, παρατηρεί κανείς καλύτερα το μακρύ
καπό, την τραβηγμένη προς τα πίσω καμπίνα και την
προβολή της πίσω πόρτας έξω από τον προφυλα-

κτήρα. Το πίσω μέρος καθορίζεται από τα όμορφα
φωτιστικά σώματα και το μόνο που χαλάει την άψο-
γη εικόνα είναι οι 4 εικονικές πλαστικές  απολήξεις
των εξατμίσεων κάτω από τους προφυλακτήρες…

Άνεση και πολυτέλεια
Στο εσωτερικό του Mazda CX-60 eSkyactiv PHEV

θα βρείτε τον γνωστό μινιμαλιστικό και εργονομικό
σχεδιασμό της εταιρείας, ωστόσο, ο συνδυασμός
των ποιοτικών υλικών με την έλλειψη υπερβολής
κάνει τους επιβάτες να νιώθουν ότι βρίσκονται σε
έναν πολύ οικείο και άνετο χώρο. Το έμβλημα της
ιαπωνικής φίρμας βρίσκεται τοποθετημένο σε πε-
ρίοπτη θέση, αποτελώντας το σημείο αναφοράς στο
ψηφιοποιημένο πιλοτήριο του αυτοκινήτου, ενώ ο
ψηφιακός πίνακας οργάνων των 12,3 ιντσών ξεπη-
δά πίσω από το τιμόνι, την ίδια στιγμή που η οθόνη
του συστήματος ενημέρωσης και ψυχαγωγίας εν-
σωματώνεται με αριστοτεχνικό τρόπο στην κορυφή
της κεντρικής κονσόλας και του ταμπλό.

Οι πέντε επιβάτες θα καθίσουν αναπαυτικά στα
καθίσματα του Mazda CX-60 eSkyactiv PHEV και
θα κατέβουν από το αυτοκίνητο χωρίς να έχουν
πιαστεί, ακόμη και μετά από ένα πολύωρο ταξίδι.

327 ίπποι
Κάτω από το καπό του αυτοκινήτου της δοκιμής

μας έχουν τοποθετηθεί ένας ατμοσφαιρικός βενζι-
νοκινητήρας  χωρητικότητας 2,5 λίτρων και ένας
ηλεκτροκινητήρας, οι οποίοι συνδυαστικά αποδί-
δουν 327 ίππους και 500 Nm ροπής! Η ροπή αφήνει
το κιβώτιο ταχυτήτων και φτάνει στους τροχούς μέ-
σω του συστήματος τετρακίνησης, που στέλνει την
κίνηση στους πίσω τροχούς με ποσόστωση 90% πί-
σω και 10% μπροστά και όταν χρειαστεί, με ανεπαί-

σθητο τρόπο στέλνει τη ροπή και στους μπροστι-
νούς τροχούς εξασφαλίζοντας την τετρακίνηση.

Οι εκπομπές CO2 με τις μπαταρίες πλήρως φορ-
τισμένες βρίσκονται στα 33 g/km και η κατανάλω-
ση στο μόλις 1,9 λίτρο για κάθε 100 χλμ.!

Η αυτονομία του Mazda CX-60 eSkyactiv PHEV
αποκλειστικά με ηλεκτρική ενέργεια είναι περίπου
60 χιλιόμετρα με ήπια οδήγηση.

Παντός εδάφους
Στον αυτοκινητόδρομο, το Mazda CX-60 eSkyac-

tiv PHEV είναι υποδειγματικά σταθερό, ακόμη και
όταν ο δείκτης του ταχύμετρου έχει ξεπεράσει τα
190 χλμ./ώρα. Βέβαια αν ο οδηγός κινηθεί στα όρια
του ΚΟΚ και εκμεταλλευτεί τη φόρτιση της μπατα-
ρίας, τότε το ταξίδι θα είναι άκρως οικονομικό.

Στο επαρχιακό οδικό δίκτυο με συνεχείς στρο-
φές, το Mazda CX-60 eSkyactiv PHEV διαχειρίζεται
με τον καλύτερο τρόπο τα σπορ χαρακτηριστικά του
αλλά και το βάρος του προσδίδοντας πολύ υψηλά
περιθώρια πρόσφυσης. Μέσα στην πόλη, το ιαπω-
νικό μοντέλο κρύβει τον όγκο του και αποτελεί ένα
πραγματικά ευκολοοδήγητο αυτοκίνητο που αν κι-
νείται με τις μπαταρίες φορτισμένες δεν καταναλώ-
νει καθόλου καύσιμα και βέβαια οι επιβάτες του
απολαμβάνουν την ησυχία. Η ανάρτηση και η ηχο-
μόνωση δεν αφήνουν να εισέλθουν στην καμπίνα
επιβατών ανεπιθύμητοι ήχοι, ενώ οι κάμερες που
έχουν τοποθετηθεί στο αυτοκίνητο κάνουν τη δια-
δικασία παρκαρίσματος παιχνιδάκι.

Εκτός δρόμου, το Mazda CX-60 eSkyactiv PHEV
θα σας μεταφέρει σχεδόν παντού με επιλεγμένο το
πρόγραμμα Off Road, ωστόσο, τα ελαστικά δρόμου
δεν επιτρέπουν την κίνηση σε σκληροτράχηλα μο-
νοπάτια.

Δοκιμάζουμε το Mazda CX-60 
eSkyactiv PHEV με 327 ίππους!

Γράφει ο Γιώργος Κ. Ανδρής
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Τ
ο ντέρμπι των «δικεφάλων» του
Νότου και του Βορρά, ΑΕΚ - ΠΑ-
ΟΚ, κλέβει την παράσταση στην

9η αγωνιστική του πρωταθλήματος της
Super League 1, με διαιτητή τον Γερμανό
Φέλιξ Μπριχ. Η Ένωση προέρχεται από
άδικη ήττα 3-1 από τη Μαρσέιγ στη Μασ-
σαλία στο Europa League, καθότι όταν
ισοφάρισε με τον Πινέδα και είχε το mo-
mentum του αγώνα, ένα λάθος του

γκολκίπερ της Στάνκο-
βιτς έδωσε πλεονέκτημα
σκορ και αριθμητική
υπεροχή στους Γάλλους,
καθότι αποβλήθηκε. Με
πέναλτι το 2-1 και επίσης
πέναλτι (ανύπαρκτο) το
3-1. Η Ένωση παραμένει
σε φάση πρόκρισης.

Ο ΠΑΟΚ στο Αμπερντίν για το Conferen-
ce League βρέθηκε πίσω στο σκορ με 2-0,
αλλά με αντεπίθεση διαρκείας και γκολ
των Ντεσπόντοφ, Βιεϊρίνια και πέναλτι του

Σβαμπ νίκησε 3-2 την Αμπερντίν στη Σκο-
τία. Ο «δικέφαλος» παρέμεινε πρωτοπό-
ρος στη βαθμολογία.

Ο Ολυμπιακός έχει δύσκολη αποστολή
με τον φορμαρισμένο ΟΦΗ στο Ηράκλειο.
Ναι μεν προέρχεται από συγκλονιστική
εμφάνιση και νίκη 2-1 στο Φάληρο επί της
κατόχου του Conference League Γουέστ
Χαμ, αλλά ο παγκόσμιας κλάσης Φορτού-
νης, που είναι ο μισός και παραπάνω
Ολυμπιακός, είναι αμφίβολος, όπως και ο
Ρόντινεϊ, οι σκόρερ της αναμέτρησης. Θα

το σφυρίξει ο Διαμαντόπουλος, «κόκκινο
πανί» για τους «ερυθρόλευκους».

Ο Παναθηναϊκός, επίσης στο Europa Le-
ague, ήταν και κακός και άτυχος στη Λεω-
φόρο, ηττήθηκε 2-1 από τη γαλλική Ρεν,
αλλά δεν έχασε και τον δρόμο προς την
πρόκριση. Όταν μείωσε με πέναλτι του
Ιωαννίδη, είχε δοκάρι με τον Μλαντένο-
βιτς. Οι «πράσινοι» υποδέχονται τον Παν-
σερραϊκό. 

Ματς αποκαλύψεων για τον Ατρόμητο
που φιλοξενεί τον Παναιτωλικό, αλλά και
για τον Βόλο που υποδέχεται την Κηφισιά.

Το πλήρες πρόγραμμα
Σήμερα, Σάββατο: Βόλος - Κηφισιά

(17.30, Cosmote TV), Ατρόμητος - Παναι-
τωλικός (20.00, Nova). Κυριακή: Αστέρας
Τρ. - Λαμία (17.30, Nova), Παναθηναϊκός -
Πανσερραϊκός (19.30, Cosmote TV), Άρης
- ΠΑΣ Γιάννινα (20.30, Nova). Δευτέρα:
ΑΕΚ - ΠΑΟΚ (19.30 Cosmote TV), ΟΦΗ -
Ολυμπιακός (21.30, Cosmote TV).

ΑΕΚ - ΠΑΟΚ, μετά τα ευρωπαϊκά
παιχνίδια, αναμετρώνται στο

πρωτάθλημα με διαιτητή 
τον διάσημο Γερμανό Μπριχ,

ενώ ο Ολυμπιακός 
έχει δύσκολη αποστολή 

με τον ΟΦΗ στο Ηράκλειο

Γράφει 
o Άλκης  

Φιτσόπουλος

Μονομαχία στην Arena

ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ 
(8 αγ.)

1.Παναθηναϊκός ............................19
2.Ολυμπιακός................................18
3.ΠΑΟΚ ..........................................17
4.ΑΕΚ ............................................17
5. ΟΦΗ............................................13
6. Λαμία..........................................12
7. Άρης ..........................................11
8. Πανσερραϊκός (7)........................9
9. Αστέρας Τρ. ................................8
10. Κηφισιά......................................7
11. Παναιτωλικός ............................6
12. ΠΑΣ Γιάννινα..............................5
13. Ατρόμητος..................................3
14. Βόλος (7) ....................................2

ΕΥΡΩΠΗ
Όμιλος ΑΕΚ

Μαρσέιγ - ΑΕΚ ..........................3-2
Μπράιτον - Άγιαξ ........................2-0

Βαθμολογία (3 αγ.)

1.Μαρσέιγ ........................................5
2.ΑΕΚ ..............................................4
3.Μπράιτον......................................4
4.Άγιαξ ............................................2

Όμιλος Παναθηναϊκού
Παναθηναϊκός - .................. Ρεν 1-2
Βιγιαρεάλ - Μακάμπι Χάιφα .. (αναβλ.)

Βαθμολογία (3 αγ.)

1. Ρεν................................................6
2. Παναθηναϊκός ............................4
3. Βιγιαρεάλ (2) ..............................3
4. Μακάμπι Χάιφα (2) ......................1

Όμιλος Ολυμπιακού
Ολυμπιακός - Γουέστ Χαμ .......... 2-1
Μπάτσκα - Φράιμπουργκ ..........1-3

Βαθμολογία (3 αγ.)

1.Γουέστ Χαμ ..................................6
2.Φράιμπουργκ ..............................6
3.Ολυμπιακός ................................4
4.Μπάτσκα ......................................1

Όμιλος ΠΑΟΚ
Αμπερντίν - ΠΑΟΚ...................... 2-3
Άιντραχτ - Ελσίνκι ...................... 6-0

Βαθμολογία (3 αγ.)

1. ΠΑΟΚ ..........................................9
2.Άιντραχτ ......................................6
3.Ελσίνκι ..........................................1
4.Αμπερντίν ....................................1

Ο Παναθηναϊκός πήρε στα χαρτιά  το παιχνίδι με τον Ολυμπιακό 
Ο Ολυμπιακός χάνει 3-0 τον αγώνα με τον Παναθηναϊκό
για την κροτίδα που έπεσε στον Χουάνκαρ και τιμωρείται
ακόμα με αφαίρεση ενός βαθμού και δυο αγωνιστικές

κεκλεισμένων των θυρών. Αυτή είναι η απόφαση της
αθλητικής δικαστού Αντιγόνης Σταμολέκα, ωστόσο δεν
είναι τελεσίδικη, καθώς είναι εφέσιμη.
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«ΟΧΙ» 1940: Η συγκλονιστική
ιστορία του Δ. Πιερράκου

Σ την επέτειο του «ΟΧΙ» στους Ιταλούς κατακτητές στις 28 Οκτωβρίου 1940,
καθώς και στα χρόνια της Αντίστασης στη γερμανική Κατοχή, το ελληνικό
ποδόσφαιρο έδωσε κι αυτό το αίμα του για την ελευθερία και τη δημοκρατία.

Ο Δημήτρης Πιερράκος του Παναθηναϊκού, ο Σπύρος Κοντούλης της ΑΕΚ, ο Γεώρ-
γιος Ιβάνωφ του Ηρακλή, ο Νίκος Γόδας του Ολυμπιακού, ο Νίκος Σωτηριάδης του
ΠΑΟΚ και άλλοι πολλοί ήρωες της πατρίδας και της μπάλας θυσιάστηκαν. 

Η ιστορία του Δημήτρη Πιερράκου του Παναθηναϊκού είναι ξεχωριστή, όπως και
του κάθε ήρωα εκείνης της εποχής. Ο Πιερράκος έπεσε υπέρ βωμών και εστιών στο
μέτωπο της Αλβανίας. Είχε πάρει ένα πρωτάθλημα με τον Παναθηναϊκό το
1930. Ξεκίνησε στην Άμυνα Αμπελοκήπων, εκεί όπου ξεκίνησε και ο «στρα-
τηγός» Μίμης Δομάζος μερικά χρόνια αργότερα. Πήγε στον Παναθηναϊκό
όταν ήταν 17 χρόνων. Έπαιξε τέσσερις φορές στην Εθνική ομάδα (1931-33)
και σημείωσε ένα γκολ στη Λεωφόρο κόντρα στη Γιουγκοσλαβία.

Την 28η Οκτωβρίου 1940 πήγε στο στρατολογικό γραφείο για να καταταχτεί
στον ελληνικό στρατό, που έφευγε για το μέτωπο για να πολεμήσει τους Ιτα-
λούς του Μουσολίνι. Θα μπορούσε να το είχε αποφύγει, γιατί ήταν ήδη 31
ετών, οπότε έπρεπε να καταταγεί στην εφεδρεία, αλλά και επειδή ήταν…
γνωστός. Αναγνωρίσιμος. 

Ο Πιερράκος αρνήθηκε. Μπήκε στο τρένο με την ειδικότητα του ασυρματιστή. Το
πρωί της 18ης Νοεμβρίου έπιασε έναν Ιταλό αεροπόρο που είχε πέσει με το αλεξί-
πτωτό του αιχμάλωτο και πήρε τα σχετικά «μπράβο» από τους ανωτέρους του. Τη μέ-
ρα εκείνη, η μονάδα του Πιερράκου βρισκόταν στο χωριό Διποταμιά. Εκεί κάποια
στιγμή άρχισε το ιταλικό πυροβολικό τις βολές. Όλοι έτρεξαν να κρυφτούν. Ο Πιερ-
ράκος όμως δεν έφυγε, καθώς ήθελε να τελειώσει ένα γράμμα που έγραφε στον
αδελφό του. Εκεί ήταν που τον βρήκε το μοιραίο, όταν ένα θραύσμα οβίδας τον σκό-
τωσε! Τον έθαψαν στην Αλβανία.

Ο αδερφός του, Στέφανος Πιερράκος, κατάφερε να βρει τα οστά και τον τόπο όπου
είχαν ταφεί. Ο άνθρωπος που τον βοήθησε προερχόταν και αυτός από τον χώρο του
αθλητισμού. Ήταν ο έφεδρος λοχίας, τότε, Χαράλαμπος Παπαδόπουλος που είχε

διατελέσει προπολεμικά σύμβουλος στον Άρη. Αυτός υπέδειξε τον τόπο, αλλά κι
έναν Έλληνα Βορειοηπειρώτη που είχε βοηθήσει στην ταφή.

Το 1950, λίγο μετά το τέλος του εμφυλίου πολέμου, ο Στέφανος Πιερράκος κατά-
φερε να πάει στην Αλβανία και να εντοπίσει τον τάφο του αδερφού του. Αναγνώρισε
το κρανίο του αφού λίγο πριν τον πόλεμο είχε βγάλει κάποια δόντια της κάτω σιαγό-
νας και μετέφερε τα οστά του στην Ελλάδα. Στις 19 Νοεμβρίου 1950 τα οστά τυλίχτη-
καν με τη σημαία του Παναθηναϊκού και θάφτηκαν στον οικογενειακό τάφο στο Νε-
κροταφείο Ζωγράφου.

Η μητέρα του Δημήτρη Πιερράκου έλαβε την εξής επιστολή από το Γενικό
Επιτελείο Στρατού:

«Σ’ ΣΥΝΤΑΓΜΑ - Β’ ΠΥΡΟΒΟΛΙΚΟΥ
Αρ. Πρωτ. 858
Προς Κυρίαν Πιερράκου - Αθήνα
Κυρία,
Το Σύνταγμα με μεγάλην θλίψιν λαμβάνει την τιμήν να σας αναγγείλει ότι ο

προσφιλής υιός σας δεν ζη πλέον. Φονικόν βλήμα ανάνδρου εχθρού απεστέ-
ρησε την οικογένειάν του, το Σύνταγμα, την Πατρίδα, προσφιλούς και πολυτίμου τέ-
κνου. Εις τα ψυχάς όλων ημών μένει αλησμόνητον το αγέρωχον παράστημα, η μεγα-
λειώδης ψυχραιμία και ο τίμιος ηρωισμός του εκλιπόντος υιού σας. Ήρωες ωσάν τον
Μίμη Πιερράκον δεν αποθνήσκουν, αλλά ζουν εις τας καρδίας όλων των Ελλήνων
και ως λαμπρός φάρος καταυγάζουν την οδόν της Δόξης και της Νίκης της μεγάλης
μας Πατρίδος. Ο Πανάγαθος Θεός ας απαλύνη την καρδίαν δεινώς τρωθείσης μη-
τρός, αδελφών και συγγενών και ας ελαφρύνει τη γην ήτις τον εδέχθη εις μνήνην αι-
ωνίαν.

Εν ΤΤ 212 τη 16η Δεκεμβρίου 1940
Ο Διοικητής του Συντάγματος».

Το γράμμα δεν έφτασε ποτέ στα χέρια της καθώς της το έκρυψε ο αδελφός του. Ήταν
άρρωστη και λίγο καιρό μετά πέθανε γνωρίζοντας μόνο πως ο Μίμης αγνοούνταν.

Ο παίκτης του Παναθηναϊκού, 
αντί εφεδρείας που 
του προσφέρθηκε, 
πήγε στο αλβανικό μέτωπο 
και σκοτώθηκε από ιταλική οβίδα

Γράφει 
o Άλκης  

Φιτσόπουλος



E
νας στους τέσσερις Ευρωπαίους πολί-
τες θα βιώσει κάποιο πρόβλημα ψυχι-
κής υγείας στη διάρκεια της ζωής του.

Οι αγχώδεις διαταραχές που συνδέονται με τις
κρίσεις πανικού αποτελούν σήμερα το πιο συ-
χνό πρόβλημα ψυχικής υγείας στην Ευρώπη,
καθώς υπολογίζεται ότι επηρεάζουν 25 εκα-
τομμύρια κατοίκους των χωρών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και 301 εκατομμύρια ανθρώπους
σε όλο τον κόσμο. 

Οι κρίσεις πανικού είναι πιο συχνές στις γυ-
ναίκες (5,6%) σε σχέση με τους άνδρες (2,2%). Η
κρίση πανικού, ένα κοινό σύμπτωμα του άγχους,
παρουσιάζεται ξαφνικά και εκδηλώνεται με
επεισόδια έντονου φόβου, ενώ προσωπικές
μαρτυρίες το παρομοιάζουν με «ηφαίστειο που
ξερνάει και τη λάβα του και ξεχύνεται σε όλο το
σώμα κάνοντάς το να τρέμει». 

Εκτιμάται ότι το 80% του πληθυσμού έχει πά-
θει έστω για μία φορά στη ζωή του κάποια κρίση
πανικού και είναι πιθανό να μην επαναλήφθηκε
ξανά.

«Ο κάθε άνθρωπος βιώνει άγχος σε κάποια
φάση της ζωής του ή και συχνά μέσα στη μέρα
του με όσα έχει να αντιμετωπίσει. Οι σωματικές
αλλαγές που νιώθουμε από το άγχος είναι μια
φυσιολογική αντίδραση του οργανισμού όταν
βρίσκεται σε κίνδυνο ή αγχώδη κατάσταση, για
να μας βάλει σε κατάσταση δράσης και να αντι-
δράσουμε στο επικείμενο πρόβλημα γρήγορα
και αποτελεσματικά», επισημαίνει η Άννα Χα-
τζηδημητρίου, ψυχολόγος Υγείας, ειδικευμένη
στην Ψυχοογκολογία και στον Χρόνιο Πόνο.

Το άτομο που παθαίνει κρίση πανικού αισθά-
νεται ανήμπορο, διότι η κρίση έρχεται ξαφνικά
σε κάποια στιγμή της μέρας, σε οποιοδήποτε
μέρος, χωρίς προειδοποίηση και χωρίς φαινο-

μενικά κάποιο λόγο. Την ώρα της κρίσης πανι-
κού κάποιος μπορεί να νιώθει έντονη ταχυπαλ-
μία σαν να του έρχεται από στιγμή σε στιγμή
καρδιακή προσβολή, αίσθηση πνιγμού, ότι δεν
φτάνει ο αέρας να πάρει μια ανάσα, εφίδρωση,
ζάλη σαν όλα να γυρίζουν και τρέμουλο στα πό-
δια σαν να νιώθει πως χάνει τις αισθήσεις του
για μερικά λεπτά. 

Κατά τις κρίσεις πανικού, τα σωματικά συμ-
πτώματα παράγουν ψυχικά συμπτώματα όπως
έντονο φόβο, άγχος, πανικό, αίσθημα απώλειας
ελέγχου και επερχόμενου θανάτου. 

«Η συχνότητα εκδήλωσης της πρώτης κρίσης
πανικού είναι μεγαλύτερη μεταξύ 20 και 40
ετών και είναι πιο συχνή στις γυναίκες από ό,τι
στους άνδρες», σημειώνει η κ. Χατζηδημητρί-
ου. Τα συνήθη συμπτώματα της κρίσης πανικού
που μπορεί κάποιος να αναγνωρίσει στον εαυτό
του είναι έντονος φόβος, άγχος, πανικός, αί-
σθημα απώλειας ελέγχου και επερχόμενου θα-
νάτου. Άγχος για απροσδόκητο, ξαφνικό γεγο-
νός που μπορεί να του προκαλέσει πανικό.
Αποφυγή δραστηριοτήτων λόγω φόβου μην
πάθει κρίση πανικού. 
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Μέσω της ψυχοθεραπείας ο πάσχων
θα μάθει πώς μπορεί να αλλάξει 
τον τρόπο που σκέφτεται και νιώθει,
ώστε να αλλάξει την ερμηνεία 
που δίνει στον εαυτό του για τη νόσο

Τι προσφέρει 
η θεραπευτική
αντιμετώπιση  
«Σκοπός της θεραπευτικής αντιμετώ-
πισης είναι να μειωθούν σταδιακά τα
συμπτώματα της διαταραχής πανικού.
Ειδικότερα, με τη γνωσιακή συμπερι-
φορική θεραπεία, ο ασθενής θα ανα-
καλύψει πως ο πανικός δεν έρχεται
ξαφνικά αλλά τον προκαλούν συγκε-
κριμένες σκέψεις του ή συναισθήματα
και η συμπεριφορά του συνδέεται με
γεγονότα», εξηγεί η κ. Χατζηδημητρί-
ου. Μέσω της ψυχοθεραπείας ο πά-
σχων θα μάθει πώς μπορεί να αλλάξει
τον τρόπο που σκέφτεται και νιώθει,
ώστε να αλλάξει την ερμηνεία που δί-
νει στον εαυτό του για τις κρίσεις πανι-
κού. Θα βοηθηθεί να καταλάβει ότι η
συχνότητα, η ένταση και η διάρκεια
των κρίσεων πανικού θα μειωθούν και
ο ίδιος σταδιακά θα μπορεί να διαχει-
ρίζεται καλύτερα το πρόβλημα, άρα θα
επανέρχεται σιγά σιγά πίσω στην κα-
θημερινότητά του.

Άννα Χατζηδημητρίου, ψυχολόγος
Υγείας, ειδικευμένη 
στην Ψυχοογκολογία 
και στον Χρόνιο Πόνο

ΚΡΙΣΕΙΣ ΠΑΝΙΚΟΥ

Συμπτώματα και
αντιμετώπιση
Συμπτώματα και
αντιμετώπιση
Συμπτώματα και
αντιμετώπιση
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Από τον DiCaprio
στον...  Cooper

Gigi Hadid

ΕΕΛEΝΗ 
ΜΕΝΕΓAΚΗ: 

Φεύγει από 
το MEGA ;



ΟΟκτώβριος το μυαλό ταξιδεύει...  Το φθινόπω-
ρο, μια περίοδος που η σκέψη γεμίζει με εικόνες
βροχής και πεσμένων φύλλων, οι περισσότεροι

από εμάς περιμένουν τα πρώτα κρύα. Όμως η πραγματι-
κότητα φέτος είναι πολύ διαφορετική αφού έξω ακόμα εί-
ναι... καλοκαίρι. Το κύμα ζέστης που εμφανίζεται και επη-
ρεάζει την ευρύτερη περιοχή των Βαλκανίων –και φυσικά
την Ελλάδα– έχει ιστορικά υψηλές θερμοκρασίες για τέ-
λη Οκτωβρίου, σύμφωνα με τους μετεωρολόγους.

Όσο λοιπόν ο καιρός θυμίζει καλοκαίρι η ελληνική...
showbiz δεν χάνει ευκαιρία για βόλτες και εξορμήσεις!
Ο φακός του «Upper» συνέλαβε τον Γιάννη Τσιμιτσέλη
και την Κατερίνα Γερονικολού πιο ερωτευμένους από πο-
τέ στην πρεμιέρα της νέας ταινίας του ηθοποιού. Παράλ-
ληλα, η Ελένη Μενεγάκη φαίνεται πως αναζητά νέα τηλε-
οπτική στέγη για την επόμενη σεζόν, ενώ η Κωνσταντίνα
Σπυροπούλου, πιο αδύνατη από ποτέ μετά τη γέννα, απο-
λαμβάνει τα ψώνια της.

Στην κοσμική Αθήνα τώρα, η Φαίη Γεωργακοπούλου,
συγγραφέας και διατροφολόγος, παρουσίασε το πρώτο

της βιβλίο με τίτλο «Η κοιλάδα της ομορφιάς» στο Hyper
Astro bar. Το Μέγαρο Μουσικής φιλοξενεί την έκθεση
«Νόνικα Γαληνέα: Η Δωρεά», όπου παρουσιάζονται κο-
στούμια, τα οποία δώρισε η ηθοποιός, από παραστάσεις
της με έργα που σπάνια παίζονταν στην Ελλάδα, αλλά και
αποκλειστικές εικόνες στις οποίες τα φορούσε.

Το κανάλι Action 24 παρουσίασε το ανανεωμένο πρό-
γραμμά του, αφού έχει σκοπό να επιστρέψει με μια νέα
δυναμική τηλεοπτική σεζόν. Στο θέατρο Ιλίσια από την
άλλη έκανε πρεμιέρα για δεύτερη χρονιά η παράσταση
«Da», με τον Γρηγόρη Βαλτινό να ερμηνεύει ξανά τον
ομώνυμο πρωταγωνιστικό ρόλο που αγάπησε το κοινό.

Σε ένα άλλο θέατρο, το θέατρο Βέμπο, η παράσταση
«Άνδρες με τα όλα τους», μετά την επιτυχημένη περσινή
χρονιά και την καλοκαιρινή περιοδεία, επέστρεψε για
40 και μόνο παραστάσεις. Τέλος, στο γνωστό Sisi’s Art
Room έκανε εγκαίνια η πολυαναμενόμενη έκθεση του
καλλιτέχνη Γερασιμου Αβλαμη με θέμα τις ξυλινες art de-
co πορτες απο διαμερισματα μιας αθηναικης πολυκατοι-
κιας του κινηματος του μοντερνισμου.
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επέστρεψε 
για δεύτερη χρονιά
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Κατερίνα Γερονικολού
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«Άκου ποιος μιλάει»
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Περιεχόμενα

UPPER FOCUS Ανθή Ιωαννίδου 
Editor in Chief
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Μ πορεί η τηλεοπτική σεζόν να έχει ξεκινή-
σει και οι παρουσιαστές να βρίσκονται
ήδη στα πόστα τους, ωστόσο πολλά ακού-

γονται για την επόμενη χρονιά. Αρκετές είναι και οι
φήμες για την Ελένη Μενεγάκη και το μέλλον της
συνεργασίας της με το Mega, που φαίνεται πως
ήδη έχει αποφασιστεί.

Τον Σεπτέμβριο που μας πέρασε η γνωστή πα-
ρουσιάστρια μπήκε στον τελευταίο χρόνο του
συμβολαίου που έχει υπογράψει με το Μεγάλο
Κανάλι, χωρίς όμως να γνωρίζει αν θα συνεχι-
στεί η συνεργασία τους, πράγμα σπάνιο για

την Ελένη Μενεγάκη, αφού εδώ και χρόνια
θέλει να γνωρίζει τι μέλλει γενέσθαι πριν

από τη λήξη των συμβολαίων της.
Σύμφωνα με τις μέχρι τώρα
πληροφορίες, η εκπομπή

«Ελένη» δεν περιλαμβάνεται
στα σχέδια του καναλιού

για την τηλεοπτική σεζόν
2024-2025 και όπως

όλα δείχνουν δεν
θα ανανεωθεί το
συμβόλαιό της,
έτσι η Ελένη Με-
νεγάκη θα ανα-
ζητήσει νέα
τηλεοπτική
στέγη.

ΕΛΕΝΗ ΜΕΝΕΓΑΚΗUPPER FOCUS
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Αλλάζει τηλεοπτική στέγη;
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ΗΤόνια Σωτηροπούλου είναι μια εντυπωσιακή γυναίκα,
αλλά και μια εξαιρετικά ταλαντούχα ηθοποιός. Τη φε-
τινή σεζόν θα τη δούμε σε έναν ιδιαίτερο ρόλο στο

«Milky Way» του Mega. H πολυαναμενόμενη σειρά φέρει
την υπογραφή του βραβευμένου με Χρυσό Φοίνικα σκηνοθέ-
τη Βασίλη Κεκάτου και η πρεμιέρα της έχει προγραμματιστεί
για τις 2 Νοεμβρίου. 

Η ίδια δηλώνει πολύ χαρούμενη για τη συμμετοχή της στο
σίριαλ, λέγοντας πως έχει πολύ χιούμορ ο ρόλος της, είναι
όμως ένας εντελώς τραγικός χαρακτήρας και πολύ διαφορετι-
κή εξωτερικά. Πιστεύει πως είναι δώρο ο ρόλος που της έδω-
σε ο Βασίλης Κεκάτος και θεωρεί τιμή της που είναι μέρος αυ-
τής της δουλειάς και τη σκηνοθετεί ένας από τους αγαπημέ-
νους της σκηνοθέτες και ανθρώπους.

Λίγο πριν τη θαυμάσουμε στη μικρή οθόνη, την εντοπίσαμε
στο κέντρο της Αθήνας να απολαμβάνει τον καφέ της παρέα
με φίλους.

UPPER FOCUS

ΤΌΝΙΑ ΣΩΤΗΡΟΠΟΎΛΟΥ

Για καφέ με φίλους
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ΦΩΤΟΓΡΑΦIΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΔΗΜHΤΡΗΣ ΠΕΛEΚΗΣ

ΗΚατερίνα Γερονικολού και ο Γιάννης Τσιμιτσέλης είναι
μαζί περίπου 5 χρόνια. Οι δυο τους είχαν επιβεβαι-
ώσει τις φήμες για τη σχέση τους με μια κοινή τους φω-

τογραφία τα Χριστούγεννα του 2018, με αφορμή την πρεμιέ-
ρα της ταινίας στην οποία πρωταγωνιστούσαν. Έκτοτε κυκλο-
φορούν συνέχεια μαζί και δεν κρύβουν τον έρωτά τους. Μάλι-
στα, αποτελούν τρανό παράδειγμα πως στον καλλιτεχνικό χώ-
ρο μπορεί κάποιος να συνεργαστεί επαγγελματικά με τον σύν-
τροφό του.

Το ζευγάρι πρόσφατα βρέθηκε στην επίσημη προβολή της
νέας ταινίας στην οποία πρωταγωνιστεί ο Γιάννης Τσιμιτσέλης,
«Άκου ποιος μιλάει», όπου παίζουν ακόμα οι Μελέτης Ηλίας,
Δημήτρης Μακαλιάς, Λάμπρος Φισφής και πολλοί ακόμα.

Το έργο μιλάει για τη ζωή ενός life coach που έχει χάσει τον
προσανατολισμό του, δεν βρίσκει πια ικανοποίηση στη δου-
λειά του και έχει απομονωθεί στην προσωπική του ζωή. Έτσι,
ακούει μια γνώριμη φωνή, αυτήν της συνείδησής του, που
προσπαθεί να τον πείσει να ζήσει τη ζωή του.

ΓΙAΝΝΗ ΤΣΙΜΙΤΣEΛΗΣ -
ΚΑΤΕΡIΝΑ ΓΕΡΟΝΙΚΟΛΟY

Στην πρεμιέρα της ταινίας
«Άκου ποιος μιλάει»

UPPER FOCUS
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Μ ε ένα άκρως ανανεωμένο πρόγραμμα επιστρέφει το Action 24 για τη νέα τηλεοπτική σεζόν
2023-2024. Στην παρουσίασή του πήραμε μια γεύση για όσα θα παρακολουθήσουμε στις
οθόνες μας: Ενημερωτικές εκπομπές, κορυφαίες αθλητικές διοργανώσεις, σύγχρονα ντοκιμαν-

τέρ, σατιρικές, γαστρονομικές και ταξιδιωτικές εκπομπές, αλλά και κορυφαίες ξένες ταινίες σε Α’ προβολή
είναι λίγα μόνο από αυτά που θα δούμε.

Το κανάλι εκτός από την παρουσία του σε μεγάλα αθλητικά γεγονότα, ενισχύει την ποιοτική
του ψυχαγωγία με νέα προγράμματα και πρόσωπα, διατηρώντας όμως τον ενημερωτικό του

χαρακτήρα.
Την εκδήλωση παρουσίασε η Έλενα Παπαβασιλείου, ενώ παρευρέθηκαν πολλά στε-
λέχη του σταθμού, παρουσιαστές, ηθοποιοί και δημοφιλή πρόσωπα που πρωταγωνι-
στούν φέτος στο νέο τηλεοπτικό πρόγραμμα του Action 24.

Δυναμική η νέα τηλεοπτική σεζόν
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Αθηναίς Νέγκα

Γιώργος Μητσικώστας, 
Τίνα Μεσσαροπούλου, 
Σωτήρης Καλυβάτσης

Δημήτρης Τάκης,
Ελένη Καλογεροπούλου,

Γιώργος Πιέρρος

Δημήτρης Μάρκος, 
Γιώργος Παγάνης

Ντόρα Κουτροκόη,
Νίκος Υποφάντης

Έλενα Παπαβασιλείου

Νικόλ Ποφάντη
Εύη Φραγκάκη

ACTION 24
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ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ

ΦΩΤΟΓΡΑΦIΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΔΗΜHΤΡΗΣ ΠΕΛEΚΗΣ

Μ ε μεγάλη επιτυχία πραγματοποιήθηκε η παρουσίαση του πρώτου βιβλίου της συγ-
γραφέως και διατροφολόγου Φαίης Γεωργακοπούλου, που έλαβε χώρα στο Hy-
per Astro bar, στην Αθήνα. «Η κοιλάδα της ομορφιάς» περιγράφει το αφηγηματικό

ταξίδι ενός δεκαεξάχρονου κοριτσιού που μπήκε στον χώρο του modeling, βιώνοντας διαφό-
ρων ειδών καταστάσεις στην πορεία του. Το βιβλίο προλόγισε ο Κωνσταντίνος Κορίδης από
τις εκδόσεις Ιωλκός, ενώ στην παρουσίαση συμμετείχαν η Κατερίνα Αθανασούλη (Κλινική &
Κοινοτική Ψυχολόγος MSc-Ψυχοθεραπεύτρια, μέλος της ESoDiMeSo), η Αιμιλία Μαλανδρά-
κη (Διαιτολόγος-Διατροφολόγος MSc, μέλος της ESoDiMeSo, διοργανώτρια διαγωνισμών
ομορφιάς) και ο Γιώργος-Ίκαρος Μπαμπασάκης (Συγγραφέας, μεταφραστής).

Στην εκδήλωση έδωσαν το «παρών» πολλοί άνθρωποι της μόδας, μοντέλα, σχεδιαστές αλ-
λά και εκπρόσωποι του επιχειρηματικού και καλλιτεχνικού κλάδου.

ΦΑIΗ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟYΛΟΥ

Παρουσίαση του βιβλίου 
«Η κοιλάδα της ομορφιάς»
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Φαίη 
Γεωργακοπούλου 

Βάλια Χασομέρη,
Αρτεμις Ελένη Κάζα

Κωνσταντίνος 
Κορίδης

Γιώργος Ίκαρος Μπαμπασάκης,
Αιμιλία Μαλανδράκη
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ΘΕΑΤΡΟ ΙΛΙΣΙΑ

Η παράσταση «Da» επέστρεψε 
για δεύτερη χρονιά

ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ, ΦΩΤΟΓΡΑΦIΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΔΗΜHΤΡΗΣ ΠΕΛEΚΗΣ

Τ ο πολυβραβευμένο έργο του Ιρλανδού συγγρα-
φέα Hugh Leonard «DA» ανεβαίνει για δεύτερη
φορά στο Θέατρο Ιλίσια, ύστερα από την τεράστια

επιτυχία της προηγούμενης θεατρικής σεζόν.
Ο Γρηγόρης Βαλτινός ερμηνεύει ξανά τον ομώνυμο,

πρωταγωνιστικό ρόλο που αγάπησε το κοινό. Μαζί του
οι Μιχάλης Οικονόμου, Γιώργος Σουξές, Νεκταρία Γιαν-
νουδάκη, Κωνσταντίνα Κλαψινού, Λάμπρος Κωνσταντέ-
ας και Βασίλης Παπαδημητρίου. Στον ρόλο της μητέρας,

η Ταμίλα Κουλίεβα. Στην πρεμιέρα παρευρέθηκε πλήθος
κόσμου, μεταξύ των οποίων η Πέμη Ζούνη, ο Νίκος Μου-
ρατίδης, η Βασιλική Τρουφάκου, ο Κωνσταντίνος Μαρ-
κουλάκης και ο Σταμάτης Φασουλής.

Η παράσταση, που αφορά το αυτοβιογραφικό έργο
του Ιρλανδού συγγραφέα, διαδραματίζεται το 1968
στην Ιρλανδία με πολλά φλας μπακ που ζωντανεύουν επί
σκηνής μια μοναδική ιστορία αγάπης, τρυφερότητας, αυ-
τογνωσίας και συναισθημάτων κάθε είδους.

Πέμη Ζούνη, Γρηγόρης Βαλτινός,
Μαρινέλλα, Νίκος Μουρατίδης

Γιώτα Δαρδαμάνη, Μάνος Καζαμίας, 
Μαρκέλλα Καζαμία 

Γρηγόρης Βαλτινός

Βασιλική Τρουφάκου, 
Κωνσταντίνος Μαρκουλάκης,

Λήδα Ματσάγγου

Αθανασία Τσουμελέκα, 
Λένα Νίτσου
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ΜEΓΑΡΟ ΜΟΥΣΙΚHΣ

Εγκαίνια της έκθεσης «Νόνικα Γαληνέα: Η Δωρεά»

Παρουσία πολλών φίλων και συνεργατών εγκαι-
νιάστηκε η έκθεση «Νόνικα Γαληνέα: Η Δω-
ρεά» με θεατρικά κοστούμια της ηθοποιού, στο

Μέγαρο Μουσικής. 
Η σπουδαία Ελληνίδα εμφανίστηκε στο Μέγαρο

Μουσικής Αθηνών ερμηνεύοντας πρωταγωνιστικούς
ρόλους σε έργα που σπανίως παρουσιάζονταν στη

χώρα μας. Με αφορμή αυτές τις συνεργασίες και
έπειτα από επιθυμία της ίδιας, το Μέγαρο Μουσικής
παρουσιάζει οκτώ μοναδικά θεατρικά κοστούμια
από σημαντικές παραστάσεις, δημιουργίες της βρα-
βευμένης με Όσκαρ Ενδυματολογίας Θεώνης Βα-
χλιώτη-Όλντριτζ.

Τα κοστούμια και τα έξι σχέδια που τα ενέπνευσαν

είναι δωρεά της Νόνικας Γαληνέα στο Μέγαρο, το
χώρο που αγάπησε και τίμησε, ορμώμενη από τη
στενή συνεργασία και τη φιλία της με τον Χρήστο
Λαμπράκη.

Παράλληλα, δώρισε και έναν μεγάλων διαστάσεων
πίνακα της εικαστικού Βάνας Ξένου, που κοσμεί τον
χώρο των Φίλων του Μεγάρου.

Τάκης Ζαχαράτος

Νίκος Πιμπλής

Γιώργος Χατζηνάσιος, 
Μαρία Χατζηνάσιου

Άννα Βερνάρδου, Γιάννης Βακαρέλης
Πόλα Βακαρέ  ±  λη

Αλεξία Μουτούση, 
Αριέττα Μουτούση, 
Αμαλία Μουτουση
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Μετά την περσινή μεγάλη επιτυχία και την καλοκαιρι-
νή περιοδεία σε όλη την Ελλάδα, οι «Άντρες με τα
όλα τους» επέστρεψαν ανανεωμένοι για 2η χρονιά

και για 40 μόνο παραστάσεις στο θέατρο Βέμπο.
Η παράσταση αφορά έξι διαφορετικούς άντρες που λίγο με-

τά την πανδημία, μέσα από κωμικοτραγικές καταστάσεις απο-
φασίζουν να κάνουν όλοι μαζί ένα σόου με στριπτίζ, για να
μπορέσουν να βγάλουν χρήματα και να σώσουν ό,τι προλα-
βαίνουν από τις ζωές τις δικές τους και των οικογενειών τους.

Στους ρόλους των αντρών θα δούμε τους: Αντώνη Λουδάρο
(Μάρκος), Σωτήρη Καλυβάτση (Βασίλης), Γιώργο Γαλίτη (Αρι-
στείδης), Ησαΐα Ματιάμπα (Βρασίδας), Θανάση Πατριαρχέα
(Μίλτος), Ντάνιελ Νούρκα (Έντι). Πρωταγωνιστούν επίσης οι:
Παρθένα Χοροζίδου (Σοφία), Βάσω Γουλιελμάκη (Αλίκη),
Ιζαμπέλλα Φούλοπ (Μαρίνα), Άννα Μαρία Κόρνια (Άννα) και
η Βίκυ Κάβουρα.

Στην πρεμιέρα βρέθηκαν ο Μάνος Ιωάννου, η Μίρκα Πα-
πακωνσταντίνου, η Θέμις Μαρσέλλου, η Υρώ Λούπη και πολ-
λοί ακόμα από τον καλλιτεχνικό χώρο.

Για 40 παραστάσεις
στο Θέατρο Βέμπο

UPPER SOCIETY
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AΝΤΡΕΣ ΜΕ ΤΑ OΛΑ ΤΟΥΣ

Μάνος Ιωάννου

Μίρκα Παπακωνσταντίνου,
Αντώνης Λουδάρος,
Βάσω Γουλιελμάκη

Ιζαμπέλλα Φούλοπ, Γιώργος Γαλίτης, Βίκυ Κάβουρα,
Σωτήρης Καλυβάτσης, Άννα Μαρία Κόρνια



UPPER SOCIETY

11

ΚΕIΜΕΝΟ: ΕΡΙEΤΤΑ ΠΑΠΑΔAΚΗ, ΦΩΤΟΓΡΑΦIΕΣ: PAPADAKISPRESS / ΔΗΜHΤΡΗΣ ΠΕΛEΚΗΣ

Φίλοι της τέχνης και εκπρόσωποι του καλλιτεχνικού χώρου έδωσαν το «παρών» στο Sissi’s Art
Room, για τα εγκαίνια της πολυαναμενόμενης ατομικής έκθεσης του Γερα ́σιμου Αβλάμη, με
την υποστήριξη της MONUMENTA.

Η MONUMENTA είναι μια μη κερδοσκοπική εταιρεία για την προστασία της φυσικής και αρχιτεκτονι-
κής κληρονομιάς Ελλάδας και Κύπρου.

Η έκθεση, που έχει ως θέμα τις ξύλινες art deco πο ́ρτες από διαμερίσματα μιας αθηναϊκη ́ς πολυκατοι-
κίας του κινη ́ματος του μοντερνισμού, κατασκευασμένες στην Κυψέλη την εποχή του Μεσοπολέμου,
εξελίσσεται σε μία σχεδόν περιβαλλοντική δομή που καταλήγει στη δημιουργία ενός πολυσύνθετου και
πολυεπίπεδου εικαστικού μορφώματος.

SISI’S ART ROOM

Εγκαίνια της έκθεσης 
του Γεράσιμου Αβλα ́μη

Σίσσυ Λαγού

Θάνος Κυρατσούς,
Παναγιώτης Χριστοδουλάτος

Φανή Λεβέντη,
Φραγκίσκος Κρητικός 

Γεράσιμος Αβλάμης, 
Ειρήνη Γρατσία
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Η Gigi Hadid και ο Bradley Cooper συνε-
χίζουν να τροφοδοτούν τις φήμες που
τους θέλουν το τελευταίο διάστημα να

είναι ζευγάρι. Πρόσφατα μάλιστα ο φωτογραφι-
κός φακός τούς «συνέλαβε» να κάνουν βόλτα στη
βροχή, στους δρόμους της Νέας Υόρκης.

Τις τελευταίες εβδομάδες αυτό το ταιριαστό
δίδυμο περνάει πολύ χρόνο μαζί. Για πρώτη φο-
ρά πυροδότησαν φήμες για τη σχέση τους στις 5
Οκτωβρίου, όταν εντοπίστηκαν να δειπνούν στο
εστιατόριο Via Carota. Λίγες μόλις ημέρες με-
τά, εθεάθησαν κατά την επιστροφή τους στη
Νέα Υόρκη μετά την απόδρασή τους το Σαββα-
τοκύριακο στο Rhode Island, όπου τους παρα-
χώρησε το σπίτι της η Taylor Swift, ως «μυστική
φωλιά αγάπης».

«Η Taylor είναι ιδιαίτερα ρομαντική και της
αρέσει να βοηθάει στον έρωτα τους φίλους
της», δήλωσε πηγή σε βρετανική εφημερίδα.
«Παρόλο που η Gigi και ο Bradley έχουν τις δι-
κές τους ιδιοκτησίες στη Νέα Υόρκη, ήθελαν
ένα πιο ήσυχο μέρος για να περάσουν χρόνο
μαζί και να γνωριστούν καλύτερα και η Taylor
βοήθησε με μεγάλη χαρά», ανέφερε.

Όσον για την πρώην του Bradley Cooper, Iri-
na Shayk, φήμες λένε πως δεν βλέπει με πολύ
καλό μάτι αυτή τη σχέση. Η ίδια μόλις χώρισε
από τον Tom Brady, αφού όπως έγινε γνωστό το
ειδύλλιό τους ξεθύμανε.

«Η Irina δεν είναι καθόλου χαρούμενη για το
γεγονός ότι ο Bradley βγαίνει με άλλο ένα super-
model και μάλιστα με κάποια που είναι νεότερη
από αυτήν. Την αιφνιδίασε», είπε πηγή από το
περιβάλλον τους για την πρώην του ηθοποιού.

Από τον Leonardo DiCaprio
στον... Bradley Cooper

ΚΕIΜΕΝΟ: ΑΝΘH ΙΩΑΝΝIΔΟΥ
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Gigi Hadid



Γράφει
η  Αλεξάνδρα Καρτά

Oι καθημερινές προβλέψεις
www.facebook.com/alexandra.karta

astro.karta19@gmail.com - Τηλ.: 697 3232 775

Κριός
(21/3-20/4)
Αυτό το διήμερο θα αλλάξουν κάποια πράγ-
ματα για εσάς, ενώ θα χρειαστεί να διαχειρι-
στείτε μια έντονη συναισθηματική ή οικονο-
μική μετατόπιση στα ήδη μέχρι τώρα δεδο-
μένα σας. Δύσκολοι καιροί για ρίσκα και να
είστε προετοιμασμένοι για αντιδικίες και
κόντρες με πρόσωπα που βρίσκονται σε πιο
μειονεκτική θέση από εσάς. 

Ταύρος
(21/4-20/5)
Η τελευταία Έκλειψη της χρονιάς γίνεται στο
δικό σας ζώδιο στις 5 μοίρες, όπου επηρεάζει
κυρίως την ψυχολογία σας. Η ισορροπία των
σχέσεών σας διαταράσσεται και υπάρχει το
ενδεχόμενο να ζήσετε μια αποχώρηση και να
κλείσετε κεφάλαια που δεν σας δίνουν πλέον
χαρά. 

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Η Έκλειψη της Σελήνης στον 12ο τομέα σας
ενεργοποιεί την πιο εσωτερική σας πλευ-
ρά, σας δημιουργεί μια ασπίδα για να απο-
φύγετε τοξικές σχέσεις, ενώ θα πρέπει να
φροντίσετε περισσότερο την υγεία σας αλ-
λά και τις συνθήκες διαβίωσής σας.

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Για εσάς τους Καρκίνους η Σεληνιακή
Έκλειψη θα ξεκαθαρίσει το τοπίο στις φιλι-
κές σας επαφές αλλά και γενικότερα στον
κοινωνικό σας κύκλο. Ίσως συμβούν γεγο-
νότα που θα σας αλλάξουν κάποιες επιλογές
σας ή θα νιώσετε την ανάγκη να ξεκινήσετε
νέα σχέδια για το επαγγελματικό σας μέλλον.

Λέων
(23/7-22/8)
Η Έκλειψη Σελήνης - Πανσέληνος αλλάζει
κάποιες επαγγελματικές, προσωπικές και
οικογενειακές καταστάσεις, ενώ υπάρχει
το ενδεχόμενο να αλλάξετε σπίτι ή να μετα-
κινηθείτε λόγω εργασίας σε άλλον τόπο. Οι
μέρες αυτές φέρνουν μια διάλυση σε πα-
λιές έννοιες και καταστάσεις που τις ακο-
λουθούσατε πιστά έως σήμερα. 

Παρθένος
(23/8-22/9)
Πολλά πράγματα αλλάζουν αυτή την πε-
ρίοδο και μάλλον είναι για το καλό σας.
Ίσως σας κουράσουν οι πολλές πληρο-
φορίες και οι ασταμάτητες συζητήσεις
με τους άλλους, αλλά θα έχετε την πο-
λυτέλεια να ζητήσετε κάτι σημαντικό για
εσάς, που εντέλει θα σας δοθεί. 

Ζυγός
(23/9-23/10)
Η Έκλειψη της Σελήνης θα σας φέρει κά-
ποιες συναισθηματικές ανασφάλειες αλλά
και οικονομικές δυσλειτουργίες. Είναι
καιρός να βάλετε σε σειρά τις οικονομικές
σας υποχρεώσεις, ακόμη και με κάποιες
θυσίες, ώστε να αποφύγετε τις κυρώσεις
από τις πηγές που έχετε τις οφειλές. 

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Η τελευταία Έκλειψη της χρονιάς γίνεται
αυτό το Σάββατο και πραγματοποιείται
στον δικό σας άξονα. Πολύ σημαντικά γε-
γονότα θα εξελιχθούν στον τομέα των
σχέσεών σας, όπου καλό είναι να αποφύ-
γετε κάθε τοξική συμπεριφορά, ακόμη
και αν σας φτάνουν οι άλλοι στα όριά σας. 

Τοξότης
(22/11-21/12)
Η Έκλειψη σας δημιουργεί ένα πολύ βαρύ
κλίμα στην καθημερινότητά σας, όπου πρέ-
πει να εντοπίσετε τι είναι εκείνο που σας δη-
μιουργεί έντονες ψυχολογικές καταστάσεις.
Είστε σε πολύ κρίσιμη στιγμή με τα επαγγελ-
ματικά σας, όπου υπάρχει το ενδεχόμενο να
απομακρυνθείτε για λίγο λόγω κάποιων
προβλημάτων στην υγεία σας. 

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Η Έκλειψη Σελήνης για το δικό σας ζώδιο
θα σας δώσει μια ώθηση στις προσωπικές
σας σχέσεις, ενώ μπορεί να παρουσιαστεί
μια νέα γνωριμία που θα ανατρέψει τα μέ-
χρι τώρα ήρεμα νερά της συναισθηματικής
σας ζωή. 

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Είναι μια στιγμή-σταθμός για τη ζωή σας,
κυρίως την οικογενειακή σας κατάσταση
αλλά και την προσωπική σας ζωή. Αυτή την
περίοδο όλα έχουν την τάση να αλλάζουν ή
θα θελήσετε εσείς να τα αλλάξετε γιατί επι-
θυμείτε να ξεριζώσετε το παρελθόν σας. 

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Η Έκλειψη της Σελήνης στον Ταύρο θα
σας δημιουργήσει μια νευρικότητα και
μια τάση να επικοινωνήσετε πολλά
πράγματα, όλα εκείνα που για καιρό σάς
έχουν πιέσει. Οι μετακινήσεις θα γίνουν
ο τρόπος έκφρασής σας και είναι πολύ
πιθανό να ξεκινήσετε ένα μαθησιακό
πρόγραμμα. 
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Ε ίναι τόσο υψηλές και απολύτως αντιφατικές οι ενέργειες
αυτό το διήμερο που ενεργοποιούνται και τα πιο
νεκρωμένα κύτταρά μας, βάζοντας τώρα την υπογραφή
των εξελίξεων σε κάθε περίπτωση. Η Έκλειψη Σελήνης -

Πανσέληνος στον Ταύρο με πείσμα και διάρκεια θέλει να
ταρακουνήσει για άλλη μια φορά τη σταθερότητα που κάποιοι
νόμιζαν ότι έχουν στην ζωή τους. Οι πλανήτες συμμετέχουν σε ένα
γαϊτανάκι εξελίξεων και οι περισσότερο εκτεθειμένοι είναι οι Ταύροι,
Σκορπιοί, Λέοντες και Υδροχόοι του πρώτου δεκαημέρου.
* Για εσάς που έχετε γεννηθεί 28/10, η προσωπική σας χρονιά
βρίσκεται πάνω στην Έκλειψη της Σελήνης, όπου ένα πολύ
σημαντικό γεγονός θα καθορίσει την πορεία μιας σχέσης ή γάμου ή
συνεργασίας σας.
* Για εσάς που έχετε γεννηθεί 29/10, η προσωπική σας χρονιά είναι
έντονα συναισθηματική με γεγονότα που παραπέμπουν σε αλλαγή
πορείας για ένα σημαντικό σας θέμα.




